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رييس جمهوري ايران بنا به دعوت رسمي نخست وزير 
مالزي و به منظور شركت در اجلاس سران كشورهاي 
اسلامي ديروز به وقت محلي وارد كوالالامپور پايتخت 
مالزي ش��د. مجموعه س��فرهايي كه نقطه آغاز آن از 
مال��زي و در ادامه با س��فر رييس جمه��وري به ژاپن 
تداوم مي يابد. اجلاس س��ران كوالالامپ��ور ۲۰۱۹ با 
حضور ۴٠٠ نفر از شامل ٢۵٠ نفر از رهبران، مقام ها، 
شخصيت هاي سياسي و انديش��مندان از ۵۲ كشور 
جهان، در روزهاي ۱۸ تا ۲۱ دس��امبر )۲۷ تا ۳۰ آذر( 
در پايتخت مالزي برگزار مي ش��ود. شركت كنندگان 
دراين اج��لاس قرار اس��ت ضمن بح��ث و گفت وگو 
در مورد مهم ترين چالش هاي كش��ورهاي اس��لامي 
و مس��ائل تاثيرگذار در جهان اس��لام، راهكارهايي را 
براي رفع اين چالش ها مطرح كنند. روحاني در مدت 
حضور در مالزي علاوه بر س��خنراني در جمع س��ران 
و مقام هاي ش��ركت كننده در اجلاس كوآلالامپور و 
تبيين و تشريح سياست هاي منطقه اي و بين المللي 
ايران، با برخي از س��ران و مقام هاي شركت كننده در 
اين اج��لاس ديدار و درخصوص مس��ائل مورد علاقه 
دو جانب��ه، منطقه اي و بين الملل��ي گفت وگو خواهد 
كرد. و پس از پايان س��فر ب��ه مالزي با ه��دف تداوم 
گفت وگوهاي بلندپايه با نخست وزير ژاپن راهي توكيو 
مي ش��ود.  رييس جمهور در آغاز س��فر به دو كش��ور 
مالزي و ژاپن گفت: سياس��ت نگاه به ش��رق و روابط 
نزديك تر با كشورهاي مهم آسيايي همواره جزو اهداف 
جمهوري اس��لامي ايران بوده و س��فر به كوالالامپور 
و توكيو كه به دعوت مقام هاي ارش��د اين دو كش��ور 
انجام مي گيرد، در راس��تاي اين سياست تهران است. 
به گزارش پاد، روحاني ديروز در فرودگاه مهرآباد و در 
پاسخ به پرسشي درباره اهداف س��فر به مالزي و ژاپن 
به خبرنگاران گفت: در مرحله نخس��ت س��فر كه به 
دعوت آقاي ماهاتير محمد نخست وزير مالزي انجام 
مي گيرد، عمدتاً روابط چندجانبه دنياي اسلام مورد 
بررسي قرار مي گيرد. رييس جمهور افزود: در اجلاس 
سران كوالالامپور، كشورهاي مهمي از دنياي اسلام در 
سطح سران شركت مي كنند. ايران، تركيه، پاكستان، 
قطر، مالزي و اندونزي، جزو كش��ورهايي هستند كه 
در سطح س��ران در اين اجلاس حضور دارند. روحاني 
بابيان اينكه اين اجلاس مسبوق به سابقه است، گفت: 
در سال هاي پيش در سطح نخبگان و روشنفكران ۵ 
اجلاس در همين ارتباط در مالزي برگزار شده است اما 
اين اولين اجلاس در سطح سران كشورهاي اسلامي 
اس��ت. رييس جمهور با تاكيد بر اينكه دنياي اس��لام 
پتانسيل هاي بسيار زيادي از لحاظ جغرافيايي، انرژي، 
جمعيت، صنعت، فرهنگ و تمدن دارد كه متأسفانه به 
رغم اين توانمندي هاي گسترده، همچنان با مشكلاتي 
مواجه اس��ت، افزود: تروريس��م، جنگ و خونريزي، 
مداخلات خارجي ها و عدم ش��رايط لازم براي توسعه 

مورد نياز دنياي اسلام و فقر از جمله مشكلاتي است 
كه دنياي اسلام با آنها مواجه اس��ت. روحاني تصريح 
كرد: ايران و مالزي در زمينه مسائل منطقه اي و دنياي 
اسلام، نظر مش��ترك فراواني دارند، نظر هر دو كشور 
درباره ضرورت گفت وگو و مذاكره براي حل مس��ائل 
جهان اسلام و اسلام رحماني و اعتدالي، مشترك است. 
وي افزود: در ارتباط با اين دو سياس��ت، در سال هاي 
گذش��ته طرح هاي را اعلام كردم كه اولين آن منجر 
به يك قطعنامه مهم در مجمع عمومي سازمان ملل 
متحد شد. ۲ بار اين قطعنامه جهان عاري از خشونت 
تصويب ش��د كه تحت عنوان امنيت و تعاملي كه مد 
نظر ما است، مطرح مي شود و امسال در سازمان ملل 
مساله صلح هرمز مطرح ش��د. اين طرح تحت عنوان 
طرح اميد، ، مورد اس��تقبال بس��ياري از كشورهاي 
جهان و همچنين نخبگان و روشنفكران قرار گرفت. 
رييس جمهور گفت: معتقديم مسائل منطقه تنها از 
راه گفت وگو حل و فصل خواهد شد. بنابراين اين يك 
قدم مهم و جديدي براي دنياي اس��لام اس��ت با يك 
تركيب خاص از كشورهاي بسيار مهم و تأثيرگذار در 
دنياي اسلام كه مي دانيم برخي از اين كشورها از لحاظ 
توس��عه اي و نظامي و انرژي پيش رفته ان��د و جايگاه 
خاصي دارند. در مجم��وع براي اي��ن اجلاس جهت 
دنياي اس��لام، اهميت فراواني قايل هستيم. روحاني 
به ملاقات هاي حاش��يه اي در اين اجلاس اشاره كرد 
و گفت: در حاش��يه اين اجلاس با نخست وزير مالزي 
به عنوان كشور دوس��ت و همچنين ديگر كشورهاي 
شركت كننده، گفت وگو خواهيم داشت. رييس جمهور 
به روابط ايران و ژاپن به ويژه از آغاز دولت يازدهم اشاره 
و اظهار كرد: طي اين شش سال روابط دو كشور به ويژه 
در دوران نخست وزيري آقاي آبه توسعه يافته است. در 
همه سفرهايي كه به نيويورك براي شركت در اجلاس 
مجمع عمومي داشته ام با نخس��ت وزير ژاپن ديدار و 
ملاقات كرده ام. در خردادماه امسال نيز ايشان به تهران 
آمدند، ملاقات با مقام معظم رهبري و اينجانب داشتند 
و بحث هاي بسيار خوبي راجع روابط دو جانبه و مسائل 
مختلف داشتيم. روحاني با بيان اينكه در سال جاري 
اين سومين ديدار با نخست وزير ژاپن خواهد بود، گفت: 
در حال حاضر نودمين سال در روابط سياسي بين ايران 
و ژاپن اس��ت. ژاپن بعد از انقلاب در ايران فعاليت هاي 
اقتصادي و سرمايه گذاري هاي خوب و مهمي داشته 
اس��ت. الان هم راجع به مسائل زيست محيطي با هم 
مذاكرات تنگاتنگ و خوبي داري��م. اگر امروز كاهش 
روابطي مي بينيم اين كاهش روابط موقت به دليل فشار 
ظالمانه امريكا و تحريم غيرقانوني است. رييس جمهور 
تصريح كرد: اين حركت و تحريم، ناپايدار خواهد بود و 
همه كشورهاي دنيا مي خواهند با ايران رابطه نزديك و 
خوب داشته باشند مخصوصاً كشورهايي كه از لحاظ 

سنتي روابط خوبي با هم داشته ايم. 

رييس جمهوري در آغاز سفر به دو كشور مالزي و ژاپن:

كشورهاي دنيا خواهان روابط نزديك و خوب با ايران هستند بهاره مهاجري|
معاون سردبير|

گزارش اخير رييس ديوان محاس��بات به مجلس، حامل 
يك پيام مهم بود. همان طور كه بس��ياري از كارشناسان 
اقتصادي بارها اعلام كرده اند، تعداد شركت هاي زيان ده 
دولتي هر سال رو به افزايش است. ساختار اقتصاد دولتي 
به گونه اي است كه در صورت عدم كنترل، همواره با كمبود 
منابع و زيان روبه رو مي شود. به قول ميلتون فريدمن اگر 
مديريت يك بيابان شنزار را به بخش دولتي واگذار كنيد، 
بعد از پنج سال با كمبود ش��ن مواجه مي شويد. ساختار 
اقتصاد دولتي به دليل وجود منابع طبيعي همچون نفت 
سال ها به حيات خود ادامه داده اس��ت. دولت براي ادامه 
فعاليت طي چندين دهه نيازي به مردم نداشت و منابع 
»ملي« عملا به مثابه منابع »دولتي« تفسير مي شد. براي 
چندين سال كارشناسان اقتصادي معتقد بودند كه بايد 
تفسير ديگري از منابع ملي داشت تا جلوي گسترش دولت 
و افزايش ناكارآمدي گرفته شود. اين ناكارآمدي دولتي ها 
حتي طرح ه��اي اصلاح��ي مانند خصوصي س��ازي را با 
شكست روبه رو كرد. حال براي اولين بار شاهد آن هستيم 
كه دولت نه به طيب خاطر بلكه به جب��ر زمانه بودجه اي 
ارايه داده است كه لااقل روي كاغذ از درآمدهاي نفتي در 
هزينه هاي جاري خبري نيس��ت. مديران نيز با افتخار از 
اقتصاد بدون نفت سخن مي رانند اما مساله اين است كه 
اقتصاد بدون نفت الزامات ديگري هم دارد. ساختار اقتصاد 
بدون نفت داراي تفاوت هايي با اقتصاد نفت زده است. به 
الگوي اندازه دولت در تئوري هاي اقتصادي نگاه كنيد؛ الگو 
براي كشوري كه منابع طبيعي همچون نفت و گاز دارد، 
با كش��وري كه صرفا با اتكا به ماليات اداره مي شود تفاوت 
جدي دارد. حال كه مي خواهيم اقتصاد كشور را به سمت 
اقتصاد بدون نفت ببريم، چ��اره اي نداريم كه در مباحثي 
اصولي مانند اندازه بهينه دولت تجديد نظر كنيم. در ادبيات 
اقتصاد توسعه، اندازه دولتي كه به درآمدي همچون نفت 

دسترس��ي دارد، بزرگ تر از كش��ورهايي با اقتصاد عادي 
اس��ت. دولت در ايران حتي با الگ��وي اقتصاد نفتي هم با 
بزرگي بيش از حد روبه رو بود و اكنون كه بودجه قرار است 
از نفت عبور كند پس بايد به الگوي اندازه دولت در اقتصاد 
بدون نفت نزديك شود. حال سوال اين است كه در برنامه 

اجرايي كشور هم اين نگاه بدون نفت ديده مي شود؟
از س��وي ديگر، بح��ث برنامه هاي دولت براي كش��ور در 
سال ۹۹ نيز مطرح است. دولت براي اهداف و برنامه هايي 
مشخص بايد بودجه ارايه دهد. چه بخواهيم چه نخواهيم 
بايد در س��ال آينده، كمربند دولت ب��راي هزينه كردن 
محكم تر ش��ود. اين موضوع نه يك سياس��ت بلكه يك 
اجبار به خاطر شرايط كشور است. طبيعتا بستن بودجه 
انقباضي يا لااقل انقباض در هزينه ها در صورت عدم تحقق 
درآمدها براي هر دولتي سخت است اما قرار است دولت 
چگونه اين كمربند را محكم تر كند؟ گزارش اخير رييس 
ديوان محاسبات تأكيد دارد كه شركت هاي دولتي زيان 
ده هستند و عملا كمبود منابع دولت را بيشتر مي كنند. 
پس طبيعتا وقت آن اس��ت كه بخش��ي از اي��ن زيان از 
طريق واگذاري ها حذف شود. جالب آنكه براي اين كار نه 
مصوبه اي لازم است و نه دستور جديدي. بر اساس لايحه 
بودجه س��ال ۹۹ بايد ۳۸۲ ش��ركت دولتي شامل ۳۷۱ 
شركت، ۹ بانك و دو موسس��ه انتفاعي واگذار شود كه در 
سال هاي گذشته هيچ گاه چنين تكاليفي اجرايي نشده 
است علي رغم اينكه قانون بودجه بر اساس سياست هاي 

كلي اصل ۴۴ قانون اساسي بر اين امر صراحت دارد.
فصل انقباض را دولت مي تواند با س��بك كردن خود آغاز 
كند. اگر جلوگي��ري از افزايش حق��وق كارمندان دولت 
دش��وار اس��ت و كاهش طرح هاي عمراني در بلندمدت 
زيان هاي بيشتري به كشور مي زند، در عوض واگذاري هاي 
زودهنگام ش��ركت هاي دولتي مي تواند مانند انداختن 
كيسه هاي شن از بالن باعث اوج گرفتن دولت و آزاد شدن 

منابع شود.

فصل انقباض
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

فصل انقباض
بهاره مهاجري|

گزارش اخير رييس ديوان محاسبات به مجلس، 
حامل يك پيام مهم بود. همان طور كه بسياري از 
كارشناسان اقتصادي بارها اعلام كرده اند، تعداد 
شركت هاي زيان ده دولتي هر سال رو به افزايش 
است. ساختار اقتصاد دولتي به گونه اي است كه 
در صورت عدم كنترل، هم��واره با كمبود منابع 
و زيان روبه رو مي ش��ود. به قول ميلتون فريدمن 
اگر مديريت يك بيابان شنزار را به بخش دولتي 
واگذار كنيد، بعد از پنج سال با كمبود شن مواجه 
مي شويد. س��اختار اقتصاد دولتي به دليل وجود 
منابع طبيع��ي همچون نفت س��ال ها به حيات 
خود ادامه داده اس��ت. دولت براي ادامه فعاليت 
طي چندين دهه نيازي به مردم نداشت و منابع 
»ملي« عملا ب��ه مثابه منابع »دولتي« تفس��ير 
مي شد. براي چندين سال كارشناسان اقتصادي 
معتقد بودند كه بايد تفس��ير ديگ��ري از منابع 
ملي داشت تا جلوي گس��ترش دولت و افزايش 

ناكارآمدي گرفته شود. 

 صفحه 7 

انرژي

توجيه ناپذيري شيرين سازي 
آب براي كشاورزي

اقليم ايران به گونه اي اس��ت كه تقريب��أ هرچه از 
شمال غربي به جنوب شرقي حركت كنيم، شاهد 
بارش هاي كمتر و درجه حرارت هواي بيش��تري 
خواهيم بود. به واس��طه پديده تغييرات اقليمي، 
مرزهاي شرقي ايران كه هميشه با خشكسالي ها 
دست و پنجه نرم مي كرده امروز وضعيت بغرنج تري 
را تجربه مي كند. مشكلات آبي زماني حادتر شدند 
كه كشور افغانستان اتخاذ سياست هاي آبي خاصي 

را در دستور كار خود قرار داد و...

صنعت،معدن و تجارت

 معرفي مقصران 
»آلودگي هوا«

 »باران نمي آمد؛ تهران بايد تخليه مي ش��د.« اين 
جمله اظهارنظر جنجالي شهردار پايتخت در اتاق 
تهران بود كه خيلي زود تكذيب شد. پيروز حناچي 
كه در  نشس��ت آذرماه فعالان اقتص��ادي حضور 
يافته ب��ود، آلودگي هوا را يك��ي از محورهاي مهم 
خود قرار داد و در اين باره گفت: » شب دوش��نبه، 
غلظت ذرات معلق به ۲۰۰ رس��يده بود، كه وقتي 
در چنين شرايطي آلودگي هوا قرار مي گيريم بايد 
شهر تخليه شود.« اما واكنش ها به اظهارنظر آقاي 
شهردار، موجب شد تا او خيلي زود حرفش را پس 
بگيرد. در همين حال، غلامحسين محمدي مشاور 
و رييس مركز ارتباطات شهردار تهران نيز در توييت 
خود در واكن��ش به خبري منتص��ب به حناچي 
مبني بر »تخليه تهران در پي آلودگي هوا« نوشت: 
»برخي خبرگزاري ها از زبان شهردار در مراسم اتاق 
بازرگاني تهران نقل كردند ك��ه اگر باران نمي آمد 

شهر بايد تخليه مي شد كه ...
14

 صفحه 3 

دادگاه ويژه پاكستان پرويز مشرف را به اعدام محكوم كرد

طبق گزارش ديوان محاسبات 43 درصد از شركت هاي دولتي زيان ده هستند

ظهور  و  زوال ژنرال

فصل شفافيت شركت هاي دولتي

خبر

وزي��ر ارتباطات در نشس��ت اعضاي فراكس��يون 
فن��اوري اطلاعات مجلس، گفت: تكلي��ف وزارت 
ارتباطات اين است كه تا پايان سال اجراي برنامه، 
۹۰ درصد روس��تاها ب��ه ش��بكه ارتباطي متصل 
ش��وند كه تاكن��ون ۸۰ درصد آن محقق ش��ده و 
تا پايان اين دولت نيز ۱۰۰ درصد روس��تاها از اين 
س��رويس ها بهره من��د مي ش��وند. »محمدجواد 
آذري جهرمي« گفت: براس��اس آمار ارايه شده از 
س��وي مركز آمار، وزارت ارتباطات در سال ۹۷ كه 
كش��ور با رش��د اقتصادي منفي ۴.۸ روبرو شد، به 
رش��د اقتصادي مثب��ت ۱.۷ در ح��وزه ارتباطات 
دست يافت و در بخش فناوري اطلاعات نيز رشد 
اقتصادي مثبت ۶.۴ را تجربه كرد و سهم ارتباطات 
و فناوري اطلاعات از ۱.۷ به ۲.۸۸ رس��يده اس��ت. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات اظهار كرد: در 
زمان آغاز به كار دولت يازدهم تنها تعداد ۳۰۰ هزار 
نفر پهن باند موبايل داشتند كه اين رقم در شرايط 
كنوني به ۷۰ ميلي��ون مش��ترك داراي پهن باند 
موبايل افزايش يافته است. همچنين ۱۲۴۲ شهر 
داراي 3G و 4G هس��تند و ۸۰ درصد روستاها از 
امكانات اينترنت بهره مند شده اند. آذري جهرمي 
تصريح كرد: وزارت ارتباطات ۸ درصد بازار اقتصاد 
كش��ور را در اختيار داش��ته و ۹۲ درصد به بخش 
خصوصي سپرده ش��ده كه ۴ برابر بيشتر از دولت 
سرمايه گذاري زيرساختي انجام داده اند. همچنين 
پهناي باند در اين دول��ت از ۶۴۰ گيگ به ۱۹۰۰ 
گيگ افزايش يافت. از سوي ديگر سرمايه گذاري 
اينترنت خانگي پرسرعت كه سرعت آن به ۴ برابر 

افزايش يافته به ۲ ميليون پورت رسيده است.
وي راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات را راهي براي 
مقابله با آثار ناش��ي از تحريم ها در برقراري ارتباط 
با دنيا دانس��ت و اف��زود: بعد از اعم��ال تحريم ها، 
اپليكيشن هاي ايراني را از اپل خارج كردند و اين در 
حالي است كه ۱۱ درصد جمعيت كه اغلب از افراد 
متمول هستند، از اين نوع گوشي استفاده مي كنند 
و از اين طريق ۴۵ درصد خريد ديجيتالي داشته اند 
كه بعد از خروج اپليكيشن هاي ايراني، ۴۵ درصد 
بازار به دس��ت آمده مختل ش��د. اين عضو كابينه 
دولت عنوان كرد: به رغم فضاسازي و تبليغات منفي 
شبكه هاي معاند، توس��عه شبكه ملي اطلاعات به 
معناي قطع ارتباط با دنيا نيست، بلكه تكيه بر توان 
داخلي براي داشتن سهمي از بازار جهاني در زمان 
تحريم است. وي يادآور شد: براساس سندي كه در 
شوراي عالي مجازي به تصويب رسيد كه در پي آن 
وزارت ارتباطات موظف به تامين زيرساخت هاي 
لازم براي اي��ن بخش ش��د، تاكن��ون ۸۰ درصد 
تكاليف خود را به انجام رسانده است، يعني بخش 
زيرساخت براي توسعه شبكه ملي اطلاعات منطق 

با شرايطي است كه در سند ذكر شده است.

همه روستاها تا پايان دولت به 
شبكه ارتباطي متصل مي شوند

قضايي

رييس ق��وه قضايي��ه در آيين نكوداش��ت هفته 
پژوهش و راه اندازي س��امانه اي��ده در قوه قضاييه 
گفت: مهم ترين ابزار قوه قضاييه علم و دانش است 
و اين علم و دانش براي قاضي مهم اس��ت؛ لذا بايد 
اين دانش، به روز و به هنگام باشد. به گزارش مركز 
رس��انه قوه قضاييه، حجت الاسلام رييسي، تاكيد 
كرد: قاضي هم در جايگاه موضوع شناس��ي و هم 
حكم شناسي است. همچنين در مقام قضا و افتاء، 
موضوع بايد براي مفتي و قاضي جهت صدور فتوا 
و دادن حكم مشخص باشد. مگر ممكن است قاضي 
حكمي را بدون تبيين كام��ل موضوع صادر كند؟ 
حجت الاسلام رييسي ادامه داد: شناخت بزرگان 
سلف به استناد تحقيق ها و پژوهش هايي است كه 
ايشان انجام داده اند. يعني اگر كسي از شما بپرسد 
»شيخ بهايي« كيست، پاس��خ خواهيد داد كه وي 
را بر مبناي پژوهش هاي او مي شناسم يا شناخت 
مرحوم »محق��ق« يا ش��ناخت مرحوم »ش��يخ 
انصاري« و شناخت از س��اير علما و دانشمندان از 
آثار تحقيقي و پژوهشي آنهاست؛ چراكه ما محضر 
آنها را درك نكرده ايم و صرفا سرسفره كلمات بلند و 
تحقيقات عميق و انگيزه هاي ارزشمندشان بوديم. 
رييس قوه قضايي��ه گفت: هر چه كار پژوهش��ي 
كاربردي تر باشد، نياز دستگاه را بهتر و برتر مرتفع 
خواهد كرد. البته مشكلي نيست كه برخي از مسائل 
نظري نيز مورد بحث قرار گيرد؛ ليكن پژوهش هر 
چه كاربردي تر باشد، مي تواند براي دستگاه قضايي 
و قضات و همكاران ما گره گشاتر باشد. وي بيان كرد: 
همچنين بايد جايگاهي براي شنيدن نقد علمي 
اقدامات دستگاه قضايي توسط علما، دانشمندان، 
فقها و حقوقدانان فراهم شود؛ چراكه اين نقد علمي 
مي تواند در جهت رش��د و ارتقاي دستگاه قضايي 
كمك رسان باشد. رييس قوه قضاييه بيان داشت: 
در همين جهت آراي دادگاه ها بايد در منظر و نگاه 
حقوقدانان و صاحبان خرد و انديش��ه قرار گيرد تا 
اگر نقدي دارند، بيان ش��ود و معلوم گردد كه آراي 
تا چه حد مبتن��ي بر پژوهش و تحقيق ب��وده؛ لذا 
نشس��ت هاي نقد آرا حتما بايد برگزار شود. وي با 
انتقاد از مبارزه با فساد در نظام هاي سوسياليستي 
و س��رمايه داري افزود: در همه كش��ور هاي جهان 
موضوع مبارزه با فساد مطرح مي ش��ود؛ اما زماني 
كه ما مبارزه با فس��اد را بي��ان مي كنيم، مبتني بر 
عدالتخواهي اس��ت كه اين براي خداست. آيت الله 
رييسي بيان كرد: نگاه ما در مبارزه با فساد متفاوت 
اس��ت. من در جلس��ات ديگر هم گفته ام: هاضمه 
نظام اس��لامي فس��اد را نمي پذيرد و فسادناپذير 
است؛ در حالي كه اين با نگاه ديگران متفاوت است 
و لازم است مباني آن گفته شود. بنده به عنوان يك 
مسوول يا قاضي، در اين مورد حكمي صادر مي كنم؛ 

اما تبيين مباني آن نيازمند كار پژوهشي است.

قضات در دفاع از حقوق مردم 
بايد به روز باشند

اقتصاد اجتماعي

رتبه هاي بالاي كنكور سهم 
VIP دانش آموزان مدارس
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معاون وزير خارجه ايران در مصاحبه با يك شبكه ژاپني 
ابراز اميدواري كرد كه توكيو خريد نفت خ��ام از ايران را 
دوباره از س��ربگيرد. به گزارش، عب��اس عراقچي معاون 
وزير خارجه ايران روز دوشنبه درباره افزايش مناسبات 
اقتصادي ميان ژاپ��ن و ايران  به رغ��م ادامه تحريم هاي 
امريكا اب��راز اميدواري كرد. براس��اس گزارش ش��بكه 
ان اچكي ژاپن، عراقچي به مناس��بت نودمين س��الگرد 
روابط ديپلماتيك تهران و توكيو در همايشي درباره روابط 
اقتصادي دوجانبه صحبت كرده است.  وي تاكيد كرد كه 
ايران به مقابله با تحريم هاي امريكا ادامه خواهد داد. اما وي 
ابراز اميدواري كرد كه از طريق روابط قوي با ژاپن بتوانند 
بر اين فشار غلبه كنند.  اظهارات معاون وزير خارجه ايران 
در حالي مطرح مي ش��ود كه مقام��ات دو طرف در حال 

برنامه ريزي براي سفر »حسن روحاني« رييس جمهور 
ايران به توكيو براي ديدار با »آبه ش��ينزو« نخست وزير 
ژاپن هس��تند.  طبق گزارش ها، رهبران دو كش��ور قرار 
اس��ت روز ۲۹ آذر در ژاپن ديدار و رايزني كنند. عراقچي 
در يك مصاحبه كوتاه نيز به شبكه ان اچ كي گفت: »ژاپن 
خريدار قديمي نفت خام ايران است اما خريد نفت را به 
دليل همراهي با تحريم هاي امريكا متوقف كرده است. 
وي به اين شبكه ژاپني گفت كه اميدوار است دولت توكيو 
و سازمان هاي اين كشور خريد دوباره نفت از ايران را از سر 
بگيرند.« اين گزارش افزود: ايران از ژاپن و ديگر كشورها 
خواسته اس��ت مراودات تجاري و تراكنشهاي مالي كه 
متوقف شده است را دوباره شروع كنند اما اين كشور هنوز 

به اين درخواست ها پاسخ نداده اند. 

عراقچي: اميدواريم ژاپن خريد نفت از ايران را از سر بگيرد

ديپلماسي



روي موج خبر

  تماس تلفني جهانگيري با اس�تانداران 
خوزستان و سيستان و بلوچستان

معاون اول رييس جمهور در تماس هاي تلفني جداگانه 
با استانداران خوزستان و سيستان و بلوچستان، بر لزوم 
پيگيري مجدانه براي رفع آبگرفتگي معابر و جلوگيري 
از ورود آب ب��ه منازل م��ردم تاكيد ك��رد. به دنبال 
بارش هاي شديد و آبگرفتگي در معابر در استان هاي 
خوزستان و سيستان و بلوچستان، اسحاق جهانگيري 
ديروز ضمن دريافت گزارش آخرين وضعيت استان 
خوزستان از استاندار اين اس��تان، از ستاد بحران و 
نيروهاي امدادي خواست، از هيچ تلاشي براي رفع 
آبگرفتگي معابر و خيابان ها و كمك به مردم فروگذار 
نكنند و منازل و ساختمان هايي كه دچار آبگرفتگي 
شده اند را به سرعت رفع آبگرفتگي كنند. معاون اول 
رييس جمهور همچنين در تماس تلفني با استاندار 
سيستان و بلوچستان، ضمن تاكيد بر تلاش براي رفع 
آبگرفتگي از معابر و اقدامات پيشگيرانه براي عدم ورود 
آب به منازل مردم، با اشاره به انتشار برخي اخبار مبني 
بر كمبود كپسول گاز در استان و انتظار طولاني مدت 
مردم در صف براي پر كردن سيلندرهاي گاز خانگي، بر 
ضرورت حل اين مساله در اسرع وقت و توزيع مناسب 
كپس��ول هاي گاز به خانوارهاي استان تاكيد كرد. 
انتظار اين است مديريت استان روند اجراي طرح هاي 
گازرساني در سيستان و بلوچستان را به طور جدي 
پيگيري كند و تدابير لازم را براي سرعت بخشيدن 
به روند گازرساني به مناطق مختلف استان بينديشد.

  برگ�زاري دومي�ن نشس�ت گفت وگوي 
امنيت منطقه اي؛ تسنيم|

دومين نشس��ت گفت وگوي امني��ت منطقه اي با 
حضور دبيران و مش��اوران امني��ت ملي و مقامات 
عالي امنيتي كشورهاي ايران، روسيه، چين، هند، 
افغانستان، تاجيكستان و ازبكستان روز چهارشنبه 
27 آذر ماه در تهران برگزار مي شود. نشست يك روزه 
امسال كه با ابتكار و ميزباني دبيرخانه شوراي عالي 
امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران برگزار مي شود؛ 
بر موضوع افغانستان و مبارزه همه جانبه با اشكال 
مختلف تروريسم در اين كشور تمركز دارد.در حاشيه 
اين نشس��ت ديدار و گفت وگوي دوجانبه دبيران و 
مشاوران امنيت ملي كشورهاي حاضر در نشست نيز 
برگزار خواهد شد. در نشست سال جاري كشورهاي 
تاجيكستان و ازبكستان نيز كه همسايه افغانستان 

هستند حضور خواهند داشت.

  ط�رح س�اماندهي ب�ازار خ�ودرو
 اصلاح شد؛ ايلنا |

نمايندگان مجلس جهت تامين نظر شوراي نگهبان 
طرح يك فوريتي س��اماندهي بازار خودرو را اصلاح 
كردند. نمايندگان در نشس��ت علني ديروز مجلس 
در جريان بررسي طرح يك فوريتي ساماندهي بازار 
خودرو اعاده ش��ده از ش��وراي نگهبان با اصلاحات 
صورت گرفته در ماده 2 اين طرح با ۱2۰ رأي موافق، 
۴۰ رأي مخال��ف و ۸ رأي ممتن��ع از ۱۹۹ نماينده 
حاضر در جلسه موافقت كردند. ماده 2 به اين شرح 
اصلاح ش��د: دولت موظف است طي مدت سه سال 
از لازم الاجراءش��دن اي��ن قانون ب��ا اجراي صحيح 
سياس��ت هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساسي و سياست هاي كلي توليد ملي و حمايت از كار 
و سرمايه ايراني با اقدامات سياست گذاري، نظارتي 
و تنظيم گري )رگولات��وري( و رعايت قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساسي مصوب 2۵/ ۳/ ۱۳۸7 و اصلاحات بعدي آن 
زمينه رقابت پذيري در صنعت خودرو را فراهم نمايد.

  اطلاعيه ش�وراي نگهبان درباره آزمون 
علمي انتخابات مجلس خبرگان؛ ميزان | 

شوراي نگهبان در اطلاعيه اي زمان و مكان آزمون 
علم��ي، انتخابات اولين ميان��دوره اي پنجمين 
دوره مجل��س خب��رگان رهبري را اع��لام كرد. 
متن اطلاعيه شوراي نگهبان به شرح زير است؛ 

»بسمه تعالي
به اطلاع داوطلبان محت��رم اولين انتخابات ميان 
دوره اي مجلس خبرگان )دوره پنجم( مي رس��اند 
آزمون علمي در روز پنجش��نبه 2۸ آذرماه ۹۸ در 
ساعت ۳۰: 7 صبح در مصلاي قدس شهرستان قم 
واقع در بلوار نيايش، ميدان جانبازان برگزار مي شود. 
ضمن اينكه همراه داشتن كارت ملي الزامي است.«

   مش�كلات اقتص�ادي حاص�ل عملكرد 
ليبرال ها است؛ فارس |

فرمانده قرارگاه فرهنگي اجتماعي بقيه الله )عج( 
گفت: ش��هداي امنيت از جايگاه ويژه اي در بين 
ديگر ش��هدايي كه براي اقتدار و استحكام نظام 
اس��لامي فداكاري كرده اند برخوردار هس��تند. 
سرلش��كر محمدعلي جعفري افزود: مشكلاتي 
هم ك��ه در اقتصاد م��ا وجود دارد، ب��ر اثر ايجاد 
انحرافاتي است كه برخي انقلابي نماهاي غربگرا 
و ليبرال ايجاد كردند و اقتصاد ما را با مباني غربي 
پايه گذاشتند كه اين روند سال ها ادامه داشت، اما 
تغيير آن مباني گرچه سخت است اما آغاز شده 
است و نويد تغيير اين شرايط را با روندي كه آغاز 

شده به زودي خواهيم ديد.

  دس�تگيري عوامل تيراندازي افس�ريه 
تهران؛ خبرآنلاين |

ريي��س پليس پايتخ��ت از دس��تگيري عوامل 
تيراندازي افسريه خبر داد. سردار حسين رحيمي 
فرمان��ده انتظام��ي پايتخت در حاش��يه طرح 
»كاشف ۵« در جمع خبرنگاران، سردار رحيمي 
از دستگيري سارقاني خبر داد كه در اغتشاشات 
اخير نقش داشتند؛ اين باند سه نفره در تخريب 
تعدادي فروشگاه در اعتراضات اخير در اسلامشهر 
نقش داشتند. فرمانده انتظامي پايتخت از انهدام 
باند ۹ نفره س��ارقاني خبر داد كه با اس��تفاده از 
»بابكت« در يك ش��ركت را از جا كنده و با ورود 
مسلحانه به شركت و بستن دست و پاي نگهبانان 

اقدام به سرقت اموال كرده بودند. 

ايران2

سخنگوي دستگاه قضا در نشست خبري: 

نمي گذاريم سودجويان معيشت شهروندان را گرو بگيرند
گروه ايران|

سخنگوي قوه قضاييه ديروز در شانزدهمين نشست خبري 
خود در خصوص مهم ترين پرونده هاي قضايي روز كشور به 
اظهارنظر پرداخت. اسماعيلي با اشاره به اهميت مجازات هاي 
جايگزين گفت: مجازات جايگزين حبس جزو نوآوري هاي 
قانون مجازات اسلامي است و رييس قوه قضاييه بر آن تاكيد 
دارند، اينجا اعلام مي كنم كه اين رقم حدود ۳۰ هزار هفت 
ماهه اول س��ال ۹7، در هفت ماهه سال ۹۸ به بالغ بر ۱۰۰ 
هزار حكم مجازات جايگزين حبس رس��يده است؛ يعني 
بيش از ۳ برابر از ظرفي��ت مجازات هاي جايگزين حبس 
در اين ايام اس��تفاده كرده ايم. به گزارش ميزان اسماعيلي 
در ادامه در خصوص بازداشت شدگان حوادث اخير گفت: 
هياتي كه رييس قوه قضاييه براي پيگيري بازداشتي هاي 
حوادث اخير تعيين كردند مركب از معاون اول قوه قضاييه، 
دادس��تان كل كش��ور، رييس حوزه رياست و سخنگوي 
قوه قضاييه در راس��تاي تحقق همين سياست هاي كلان 
دستگاه قضايي بود كه اين هيات هم عملكرد كاملا موفقي 
داشت و اكثر قريب به اتفاق بازداشت شدگان حوادث اخير 
تا امروز )س��ه شنبه بيست و شش��م آذر ماه( آزاد شده اند. 
موضوع ديگري كه سخنگوي دس��تگاه قضا در خصوص 
آن به اظهارنظر پرداخت بحث پيشگيري از وقوع جرم بود. 
اسماعيلي به يكي از اقدامات حوزه پيشگيري قوه قضاييه 
و اثر بخش��ي آن در يك حوزه مبتلابه جمعي از شهروندان 
اش��اره كرد و گفت: اين موضوع شامل تماس هاي تلفني و 
كلاهبرداري هاي تلفني و هدايت مردم به پاي عابر بانك ها 
و تخليه حساب هاي بانكي آنها مي شود كه البته رسانه ملي 
هم به لحاظ كثرت اين موضوع به آن پرداخت. سخنگوي قوه 
قضاييه تصريح كرد: قوه قضاييه براي اينكه مردم ما در اين 
حوزه آسيب نبينند، گام هاي متعددي در حوزه پيشگيري 
برداشته اس��ت. ابتدائا اطلاع رساني صورت گرفت و در گام 
دوم، قوه قضاييه با كمك پلي��س و وزارت ارتباطات موفق 
شد ۱۵ هزار سيم كارت تلفني مورد استفاده كلاهبرداراني 
كه كلاهبرداري تلفني انجام مي دادند شناسايي و همه اين 
تعداد سيم كارت را مسدود كند. بعد از آن بررسي و مشخص 
ش��د كه ۴۰ درصد ميزان كلاهبرداري هاي تلفني كاهش 
يافته است. اسماعيلي ادامه داد: به اين بسنده نكرديم و در 
گام بعدي حساب هاي بانكي كه در انتقال وجوه، پول به آن 
حساب ها و كارت هاي بانكي واريز مي شود را شناسايي كرده 
و برنامه اي در جهت انسداد كارت هايي كه پول هاي ناشي از 
كلاهبرداري به آن حساب واريز مي شود، تهيه شده است. 
اگر اس��تمرار يابد ممكن است ناچار شويم حساب تمامي 
افرادي كه كارت هاي مورد استفاده كلاهبرداري به نام آنها 
افتتاح شده است را مسدود كنيم. در اين حوزه هنوز اقدامي 
نكرد ه ايم. سخنگوي قوه قضاييه با هشدار به كساني كه كارت 
بانك خود را در اختيار ديگران قرار مي دهند و افراد سودجو و 
فرصت طلب كه از كارت هاي بانكي ديگران استفاده مي كنند، 
گفت: نه تنها اين كارت بانكي، بلكه مجموعه حساب هاي 
بانكي متعلق به اين قبيل افراد مورد رصد قرار خواهد گرفت 
و ما اجازه نمي دهيم عده اي سودجو و فرصت طلب امنيت 
رواني و امنيت اقتصادي شهروندان را به مخاطره بيندازند و 
براي جلب منفعت خودشان اقداماتي انجام دهند. اسماعيلي 
افزود: گام دوم را كه برداش��تيم، با توجه به گزارش پليس 
مشخص شد كه كلاهبرداري هاي تلفني ۵۰ درصد كاهش 
پيدا كرده اس��ت و قطعا اين ۵۰ درصد هم با اطلاع رساني و 
هوشياري به مردم و اينكه مردم فريب هاي تماس تلفني ناظر 
به برنده شدن در مناقصه را نخورند، كاهش خواهد يافت و ما 

نيز با افرادي كه شناسايي شده اند برخورد قاطع مي كنيم.

  نمي گذاريم سودجويان معيشت شهروندان 
را گرو بگيرند

وي با اش��اره به اقدامات مجرمانه اي كه معيش��ت مردم و 
موضوعات اقتصادي و اجتماعي را تحت تاثير قرار مي دهد، 
گفت: اجازه نمي دهيم عده اي سودجو و فرصت طلب براي 
رسيدن به مطامع خود معيشت شهروندان را گرو بگيرند و 
بخواهند از طريق زندگي مردم و ارزاق عمومي به اهداف خود 
برسند، حتما در اين رابطه برخورد هاي جدي با محوريت 
تعزيرات حكومتي انجام خواهد شد. سخنگوي قوه قضاييه 
با اشاره به حوزه پيشگيري با توجه به فصل بودجه تصريح 
كرد: در ايام اخير خيلي گرفتار پرونده خصوصي سازي بوديم 
و اشكالات فراواني را در اين حوزه مشاهده كرديم، در قانون 

بودجه ۹۹ بحق و بجا تداوم امر خصوصي سازي و واگذاري 
برخي از شركت هاي دولتي به بخش خصوصي پيش بيني 
شده اس��ت. قطعا اجراي اصل ۴۴ يك ضرورت و واگذاري 
بس��ياري از ش��ركت هاي دولتي به بخش خصوصي جزو 
سياست هاي كلي نظام و برنامه هاي اقتصادي مهم و موثر 
ما است؛ اما الان كه قرار است در سال ۹۹ روند واگذاري ها 
شتاب بيش��تري پيدا كند كه بايست شتاب يابد، توصيه 
و تاكيد مي كنم كه در فرآيند واگ��ذاري و نحوه واگذاري 
شركت ها و در كارشناسي كه براي ارزش ها واگذاري ها انجام 
مي شود و در نحوه تنظيم قرارداد ها و تضميني كه از برندگان 
مزايده اخذ مي شود و همچنين در مورد اهليت خريداران 
دقت لازم انجام شود. وي افزود: ما خواهان خصوصي سازي 
حداكثري بدون مشكل و مساله هستيم و ان شاالله با تدابير 

لازم بتوانيم دراين جهت گام موثري برداريم.

  تعدادي از سودجويان و دلالان بازار ارز را 
بازداشت كرديم

اس��ماعيلي اما در پاسخ به سئوالي مبني بر اينكه چند روز 
گذشته شاهد نوساناتي در نرخ ارز بوديم، حالا با وجود اينكه در 
حال حاضر به يك ثبات نسبي رسيديم آيا قوه قضاييه به اين 
عرصه ورود خواهد كرد، گفت: ابتداي تلاطم هاي قبلي هم 
من اشاره كرده بودم كه اقدام دستگاه قضايي در دستگيري 
بعضي از دلالان و س��ودجويان كمك موثري در بازگشت 
آرام��ش به بازار ارز بوده اس��ت. در اين مقطع هم به محض 
اينكه تلاطم اوج گرفت علاوه بر اقدامات بانك مركزي، قوه 
قضاييه ورود پيدا كرد و تعدادي از سودجويان و دلالان بازار 
ارز را بازداشت نمود. در اين تلاطم اخير هم بازداشتي هايي 
جديدي را داشتيم و وقتي ديدند قوه قضاييه در برخورد با 
اخلال گران جدي است آنها هم بساط شان را جمع كردند و 
كمك شاياني به بازگشت آرامش به بازار ارز شد. ضمن اينكه 
آرزو مي كنيم كه به وجود نيايد بايد توجه داشت كه ما در اين 
حوزه هميشه وظيفه خودمان را انجام خواهيم داد. وي در 
پاسخ به سئوال خبرنگار خبرگزاري ميزان در مورد آخرين 
وضعيت پرونده گندم هاي مفقودي استان گلستان نيز تصريح 
كرد: اين پرونده يكي از پرونده هاي عجيب در حوزه استان 
گلستان كه دامنه وسيع و گسترده اي را دارد، بود. بررسي ها 
و گزارشات واصله به مرجع قضايي ما حكايت از اين داشت 
كه يك حجم قابل توجهي از اين گندم مفقود است. يك رقم 

بيش از ۹ هزار تن گندم مغايرت داش��ت. وي ادامه داد: اين 
موضوع ايجاب مي كرد كه اين موضوع را با دقت بررسي كنيم 
كه دادس��راي عمومي و انقلاب گلستان وارد بررسي شد و 
اعضاي هيات مديره شركت توليدي آرد و آسياب شاهكوي 
شهرستان آق قلا كه اين كسري ميزان گندم در شركت آنها 
بود تحت تعقيب قرار گرفتند، رسيدگي هاي قضايي انجام و 
محرز شد كه اين اقدام سودجويانه و مجرمانه را انجام دادند. در 
نتيجه با رأي شعبه ويژه رسيدگي به اخلال در نظام اقتصادي 
كشور به لحاظ حجم زيادي كه از اين مفقودي صادر كرد ، بر 
اساس آن ابوالحسن فاضلي فرزند حيدر مديرعامل شركت 
توليدي آرد و آسياب شاهكوي آق قلا به تحمل ۹ سال حبس، 
ميرحسين شجاعي فرزند ميرمهدي عضو هيات مديره به 
تحمل ۹ سال حبس و آقاي آق قويلي رادنيا فرزند آقا خان 
به تحمل ۵ س��ال حبس عضو و نايب رييس هيات مديره 
محكوم شدند. همچنين هر سه متهم به دليل ضبط اموال 
ناشي از درآمد هاي ناش��ي از عمل مجرمانه و معادل بهاي 
ميزان گندم مفقودي يا كس��ر شده محكوم شدند كه الان 
حكم صادره در حال اجرا است. وي در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه شما به يك بعد از بيانيه اصلاح طلبان اشاره كرديد و 
اينكه خيلي از احضار شدگان ابراز پشيماني كردند يا از متن 
نامه ابراز بي اطلاعي كرده بودند و.... حالا جدا از اين، نمايندگان 
اصلاح طلب و كارش��ناس هاي حقوقي از اين بيانيه بعد از 
احضار اصلاح طلبان حمايت كردند و خواستند اسم شان 
جزو امضا كنندگان قرار بگي��رد، فكر نمي كنيد تهديدات 
امنيتي باعث پشيماني امضا كنندگان شده باشد بفرماييد 
كه مشخصا جرم چه هست با توجه به نزديكي به انتخابات 
فكر نمي كنيد نسبت به اين بيانيه سخت گيري شده است، 
گفت: ايكاش به جاي اين بيانيه منسوب به 77 نفر قدري هم 
به بيانيه 777 نفر توجه مي شد. چه شده كه ما فقط دغدغه 
چند نفر آدمي را داريم كه بنا دارند در بحران ها، در مقاطع 
مختلف بحران آفريني كنند. 777 نفر هم انتقاد كردند و 777 
نفر هم به برخي از موضوعات معترض بودند، مگر كسي به 
انتقاد و اعتراض اشكال مي گيرد؟ آيا در آن بيانيه انتقاد هست 

يا نيست؟ آيا در آن بيانيه اعتراض هست يا نيست؟

  اطلاعيه باش�گاه اس�تقلال درباره وضعيت 
مطالبات استراماچوني

وي در ادامه توضيح داد: بخش خصوصي براي خودش 

باش��گاه داري مي كند و اقدامات��ي را انجام مي دهد كه 
خودش مي دان��د، اما اين بخش دولتي كه هم تيم ملي 
برايمان مهم است و هم دو باشگاهي كه دولتي هستند و 
هم به اعتباري كه اين دو باشگاه دولتي بيشترين طرفدار 
را دارند، تقاضاي ما از مسوولان حوزه وزارت ورزش اين 
است كه دقت لازم را داشته باشند و هم در انعقاد قرار داد و 
هم در فسخ قرار داد و هم شرايطي كه پيش بيني مي كنند 
كه اين حوزه به گونه اي شود كه نه با سرمايه مملكت و نه با 
احساسات جماعت طرفدار فوتبال بازي نشود. در بخشي 
كه به حوزه حقوق بيت المال بر مي گردد و پرداخت ها 
از بيت المال انجام مي ش��ود، حتما بازرسي كل كشور 
وظيفه دارد اين موضوعات را بررسي كند و از چشمان 
تيزبين بازرسان بازرسي اقدامات آنها مخفي نخواهد ماند. 
سخنگوي دستگاه قضا در ادامه اين نشست خبري به 
سوال ديگري در خصوص پرونده دو نفر از مديران ايران 
خودرو و سايپا كه همچنان بازداشت هستند و همچنين 
نوسانات خودرو و اينكه س��ازمان بازرسي ورود دارد يا 
خير؟ پاسخ داد: پرونده مديران خودرو در دادگاه مطرح 
اس��ت. يكي از پرونده ها به لحاظ نواقصي كه داشته به 
دادسرا بازگشته است، پرونده ديگر به كارشناسي ارجاع 
شده است و منتظر اعلام نظر كارشناس هستيم؛ بعد از 
رفع نقص و اعلام نظر كارشناس��ي ادامه فرايند دادگاه 
براي برگزاري جلسات بعدي و نهايتا صدور راي انجام 
خواهد شد و تا زماني كه اين نواقص برطرف نشده است 
جلسات بعدي دادگاه برگزار نمي شود. وي در خصوص 
نوس��انات خودرو نيز گفت: در هر ح��وزه اي كه حوزه 
بخش دولتي باشد بازرسي ورود پيدا مي كند. در رابطه با 
اقداماتي كه به حوزه خودروسازان باز مي گردد سازمان 
بازرسي كل كش��ور اقداماتي را تا الان انجام داده و ورود 

هم دارد و پيگيري هاي لازم انجام مي شود.

  ديوان عدالت اداري با برگزاري تجمعات 
آرام اعتراضي، هيچ مخالفتي ندارد

سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه هيات 
دولت مصوبه اي را براي تعيين مكان تجمعات اعتراضي در 
دستور كار قرار داد كه با مخالفت ديوان عدالت اداري مواجه 
شد، حال با توجه به اصل 27 قانون اساسي مبني بر آزادي 
افراد براي راهپيمايي هاي بدون سلاح و اتفاقات اخير آيا اين 

ضرورت احساس نمي شود كه براي سامان دهي اعتراضات 
مكان هايي در نظر گرفته شود و با ديوان عدالت اداري براي 
اجراي اين مصوبه رايزني شود، گفت: ديوان عدالت اداري 
با برگزاري تجمعات آرام اعتراضي، هيچ مخالفتي ندارد و 
نگفته است كه نبايد اصل 27 قانون اساسي اجرايي شود و 
راهپيمايي كه مخل امنيت و مخل مباني دين ممنوع است؛ 
عكس اين قصه اس��ت، مفاد راي ديوان عدالت اداري اين 
است كه وقتي قانون اجازه به برگزاري تجمعات اعتراضي 
مس��المت آميز داده اس��ت چرا اين را در يك نقطه خاص 
محصور مي كنيد؟ چرا مي گوييد هركس��ي اعتراض دارد 
از هر كجاي تهران برود در اين س��الن اعتراضش را بگويد، 
اينها محدوديت است.  اسماعيلي در پاسخ به اين سئوال 
كه ديواندري متهم پرونده مفاس��د اقتص��ادي در دادگاه 
گفتند كه آقاي سيد احسان سخايي داماد وزير اطلاعات از 
بانك ملت تخفيفي را براي آقاي دستغيب گرفتند و مبلغ 
تخفيف هم 22۰ ميليارد تومان بوده است آيا اين موضوع 
صحت دارد؟ گويا بانك ملت با اين تخفيف موافقت كرده 
و اينكه اصلا آقاي س��خايي چنين نامه اي را نوشتند؟ و آيا 
ايشان با وثيقه آزاد هستند يا خير؟ و اينكه بفرماييد تكليف 
آقاي ديواندري چه خواهد شد، گفت: من به اين نكته اشاره 
كنم كه برخي از اين نسبت هايي كه بيان مي شود از همه 
شما ها عذرخواهي مي كنم نتيجه اقدام و زاييده ذهن برخي 
از اصحاب رسانه و مطبوعات است. وي بيان داشت: اولا در 
آن جلسه كسي نگفته كه اين فرد چه نسبتي با آقاي وزير 
دارد، اما به مطبوعات اين الحاق شد پس در جلسه اصلا اعلام 
اينكه بين آقاي سخايي و آقاي وزير چه نسبتي وجود دارد، 
نيست؛ بله، چون اسم آقاي سخايي برده شده، اما نگفتيم 
آقاي سخايي كيست، شما شانتان اجل است، اما برخي از 
همكاران شما در بازتاب خبر نوشتند كه وي چنين نسبتي 
با فلاني دارد بعد يك مغالطه ديگري هم شد، حالا ما قاضي 
هستيم ما فيزيك، شيمي و طبابت نخوانده ايم، اما گفتند ژن 
خوب؛ ژن را معمولا به وراثت و به نسب نسبت مي دهند نه به 
سبب، معمولا تعبير ژن در سلسه مراتب نسبي قابل انتقال 
است در وصلت و پيوند و سبب موضوع ژن را نمي توان بيان 
كرد. سخنگوي قوه قضاييه تاكيد كرد: اينها مغالطه اي است 
كه برخي از همكاران ش��ما متاسفانه اين اقدامات را انجام 
مي دهند گويا نه حقوق و نه طب بلد هستند. من هم البته 
طبابت بلد نيستم، اما اين مقدار را مي دانم كه چنين چيزي 
نيست، تحليل ژن اين موضوع نيز غلط است پس نسبت را 
رسانه داد و تحليل رسانه بود. وي ادامه داد: در پرونده اي كه 
ما داريم رسيدگي مي كنيم ايشان به عنوان متهم نيست، 
پرونده در حال رسيدگي است و متهمان آن نيز مشخص 
است در اين پرونده اين فردي كه اسم برده شد جزو متهمان 
اين پرونده نيس��ت و براي وي قرار تاميني هم صادر نشده 
است اينكه منهاي اين پرونده نامه اي به بانك نوشته شده يا 
نوشته نشده و اگر نوشته شده اثر دارد يا ندارد ما از بانك خبر 
نداريم و من سخنگوي بانك نيستم سخنگوي دستگاه قضا 
هستم مي دانم در پرونده قضايي ما كه الان داريم رسيدگي 

مي كنيم اين فرد به عنوان متهم پرونده نيست.

  عل�ت ع�دم اطلاع رس�اني آم�ار رس�مي 
كشته شدگان حوادث اخير چيست؟

اسماعيلي گفت: تمام مرگ هاي مشكوك را بررسي مي كنيم 
و نتيجه مشخص مي شود و هيچ امري مخفي نمي ماند. حالا 
خوزستان سيل آمده و شخصي گرفتار سيل شده و بگويند 
كه اين هم ناش��ي از حوادث است. سيل هم وقتي جنازه را 
با خود مي آورد آس��يب مي بيند؛ انتساب اين موارد به اين 
نتيجه گيري ها بيانگر اين است كه بدخواهان نظام بنا دارند 
براي اين نظام و براي اين مردم چالش درست كنند. من و 
شما بايد حواسمان جمع باشد كه فريب توطئه آنها را نخوريم. 
جلسه گذشته اشاره كردم كه افرادي زنده اند و گفته اند كه 
جزو كشته شدگانند. كسي كه در اثر مسموميت فوت كرده 
به حوادث ربط دادند. اينها به دنبال اين فضاسازي هستند 
و من فكر مي كنم كه جامعه رسانه اي ما بايستي پاسخگوي 
اين شيطنت هاي رسانه اي بدخواهان باشد. سخنگوي قوه 
قضاييه در پاسخ به اين سوال كه  آيا  قوه قضاييه به موضوع 
تخلفات س��ازمان هدفمندي يارانه ها كه يكي از اعضاي 
كميسيون انرژي مجلس مطرح كرده بود، ورود كرده يا خير، 
تصريح كرد: تا امروز گزارشي در اين باب به ما واصل نشده و 

اگر گزارشي واصل شود حتما بررسي مي شود.
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  قطع اينترنت 
به دليل مسائل امنيتي بود

دبير س��تاد حقوق بش��ر 
ق��وه قضاييه با اش��اره به 
دس��تور ريي��س ق��وه 
قضايي��ه ب��راي تعيي��ن 
تكليف بازداش��تي هاي 
ناآرامي ه��اي اخير تا 2۰ 
روز آين��ده گف��ت: تعداد 
بازداش��تي ها چند صد نفر اس��ت نه هزاران نفر. به 
گزارش ايس��نا، محمدجواد لاريجاني در حاش��يه 
ديدار خود با س��فراي مقيم ته��ران درباره حوادث 
آبان م��اه اظهار كرد: پس از اع��لام گراني بنزين دو 
حادثه اتفاق افتاد؛ حادثه اول اعتراض مردم بود كه 
ما بايد به اين اعتراضات توجه كنيم اما حادثه دوم 
اقدامات سازماندهي شده توسط گروه هاي ورزيده 
و هدايت ش��ده بود كه با امكانات وسيع، خود را به 
سرعت زير اعتراضات مردم مخفي كرده و دست به 
اعمال خشونت، تخريب و كشتار زدند. وي ادامه داد: 
من به كميسر عالي حقوق بشر نامه نوشتم كه شاهد 
تولد يك گروه داعشي جديد هستيم. داعش قبلي از 
اسلام مي گفت اما اينها صحبت هاي ديگري دارند. 
البته نيروهاي امنيتي ما ش��ايد پيش بيني چنين 
اتفاقاتي را نداشتند اما آنها قدرت خود را نشان دادند 

و آرامش هم به كشور بازگشت. 

هشدار دستگاه قضا به 
كانديداهاي انتخابات مجلس 
مديركل پيش��گيري هاي 
وضع��ي معاونت اجتماعي 
قوه قضاييه پيرامون انتخابات 
پي��ش رو هش��دارهايي 
ب��ه كانديداه��اي مجلس 
داد. ب��ه گزارش تس��نيم، 
علي رضا س��اوري ديروز در 
جلسه برنامه ريزي ستاد رسيدگي به جرايم و تخلفات 
انتخاباتي اظهار داش��ت: در ۴ دوره گذش��ته انتخابات 
شاهد شكل گيري و فعاليت ستاد پيشگيري از جرايم 
و رسيدگي به تخلفات انتخاباتي كشور تحت مديريت 
قوه قضاييه بوده و در حال حاضر پنجمين دوره تشكيل 
خود را طي مي كند. او اضافه كرد: سوءاستفاده از امكانات 
بيت المال در راستاي حمايت يا عليه كانديداي انتخاباتي، 
سوءاس��تفاده از مقام و موقعيت ش��خصي در راستاي 
حمايت يا عليه كانديداي انتخاباتي، تخريب چهره و وجه 
كانديداها بر عليه يكديگر، سوءاستفاده احتمالي از اقوام 
و دادن وعده هاي غيرقابل تحقق و سوءاستفاده ابزاري از 
اقوام، تخريب چهره نظام و زير سوال بردن دستاوردهاي 
آن, تعرض به اجتماعات قانوني و نشس��ت هاي قانوني 
انتخاباتي از جمله جرايم اولويت دار هستند. اميدواريم با 
اين نگاه قوه قضاييه, شاهد كاهش جرايم انتخاباتي و عدم 

تشكيل پرونده هاي تخلف باشيم. 

ايران همسايه اي مهم در 
منطقه است

در ش��رايطي كه برخي از 
تحليلگ��ران معتقدند كه 
ب��ه زودي ش��اهد دور تازه 
ارتباط��ات ميان اي��ران با 
كش��ورهاي حاشيه خليج 
فارس خواهيم ب��ود، وزير 
خارجه قطر در س��خناني 
ضمن تاكيد بر گفت وگوي مس��تقيم مي��ان ايران و 
كشورهاي حوزه خليج فارس از هر گونه مذاكرات ميان 
رياض و انصارالله يمن استقبال كرد. به گزارش مهر به 
نقل از اسپوتنيك، محمد بن عبدالرحمن آل ثاني وزير 
خارجه قطر در واكنش به اخبار مربوط به گفت وگو ميان 
عربستان و انصارالله يمن براي پايان جنگ يمن گفت: 
قطر از اين اخبار استقبال مي كند زيرا پايان جنگ به نفع 
ملت هاست. وي اعلام كرد كه قطر در كنار خواسته هاي 
مردمي در عراق و لبنان است. وزير خارجه قطر خواستار 
گفت وگو مقامات با مردم و عدم روي آوردن به خشونت 
شد و در عين حال درباره بهره برداري طرفهاي خارجي از 
تظاهرات كنندگان هشدار داد  وگفت: اينكه كشورهاي 
حوزه خليج ف��ارس درك كنند و بپذيرن��د كه ايران 
همسايه مهمي براي آنهاست، مهم است. گفت وگوي 
مستقيم ميان آنها و اين همسايه به جاي تشديد تنش 

براي حل بحرانها اهميت دارد. 

مشكلات سلامتي دليل اصلي 
استعفايم بود

وزير سابق جهاد كشاورزي 
مي گويد: از نظ��ر من ما به 
مي��زان ظرفي��ت موجود 
در بخ��ش كش��اورزي پي 
نبرديم و نتوانستيم از آنها 
به درس��تي استفاده كنيم 
و حت��ي در برخي مناطق 
استفاده ما تخريبي بوده است. به گزارش ايلنا، محمود 
حجتي در آيين نكوداشتي كه به مناسبت وي برگزار 
شد، با بيان اينكه من يك فرد معمولي بودم كه توفيق 
خدمت پيدا كردم، اظهار كرد: من فرد معمولي بودم 
كه در كودكي به گوسفندچراني و رعيتي مي پرداختم 
اما با عنايت خداوند توفيق خدمت رس��اني به مردم را 
پيدا كردم. وزير س��ابق كش��اورزي اضافه كرد: زماني 
كه مس��ووليت احداث و راه اندازي س��د كرخه به من 
واگذار شد، در زمان افتتاح آن برروي پلاكاردي براي 
استقبال از رهبر معظم انقلاب نوشتيم؛ »ما مي توانيم« 
و امروز همچنان بر اين باور هستم كه »ما مي توانيم.« 
حجتي با تاكيد بر اينكه من معتقدم حداقل در بخش 
كشاورزي ظرفيت هاي بالايي داريم، افزود: از نظر من ما 
به ميزان ظرفيت موجود در بخش كشاورزي پي نبرديم 
و نتوانستيم از آنها به درستي استفاده كنيم و حتي در 

برخي مناطق استفاده ما تخريبي بوده است. 

توضيحات امير حاتمي درباره 
بودجه دفاعي سال آينده كشور
امير س��رتيپ امير حاتمي 
پس از جلسه با كميسيون 
امني��ت ملي و سياس��ت 
خارجي مجلس و در جمع 
خبرن��گاران در خصوص 
بودجه دفاعي س��ال آينده 
كش��ور اظهارداش��ت: هم  
مردم و هم مسوولان به اهميت موضوع بودجه دفاعي 
آش��نايي دارند. به اين دليل مساله جدي اي را در اين 
خصوص نداريم. امير سرتيپ امير حاتمي با اشاره به 
لايحه بودجه پيش��نهادي دولت براي سال ۹۹ گفت: 
براس��اس لايحه بودجه پيش��نهادي دولت يك فراز 
بودجه پيشنهادي مربوط به مسائل جاري مانند حقوق 
و مزاياي شاغلين و بازنشستگان نيروهاي مسلح است 
كه خوشبختانه كسري ها و افزايش آن به خوبي پيش 
بيني شده اس��ت و در آن بخش مشكلي نداريم. وزير 
دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح گفت: بخش ديگري 
از بودجه دفاعي مربوط به بنيه دفاعي كشور است كه در 
دو سطح اين بودجه ديده مي شود. يك سطح در دولت 
و سطح ديگر در مجلس. امس��ال دولت پيشنهادات 
خودش را داده و بنابر قانون بودجه بنيه دفاعي بايد ۵ 
درصد بودجه عمومي باشد. با توجه به پيشنهادي كه 

دولت داده اين امر محقق شده است. 

چهره ها

 دادگاه قائم مقام قاليباف به زودي برگزار مي شود
سخنگوي قوه قضاييه گفت كه به زودي جلسات دادگاه قائم مقام شهردار سابق تهران برگزار مي شود. غلامحسين اسماعيلي درباره آخرين وضعيت 
پرونده )عيسي شريفي( قائم مقام شهردار سابق تهران، گفت: كيفرخواست پرونده صادر شد و به دادگاه رفت. دادگاه در مقدمات رسيدگي از آن نقص 

گرفت و پرونده را به دادسرا فرستاد. دادسرا نقص را برطرف كرد. پرونده به دادگاه آمده و به زودي جلسات دادگاه برگزار مي شود.



اخبار كلان 3 كلان

طبق گزارش ديوان محاسبات 43 درصد از شركت هاي دولتي زيان ده هستند

فصل شفافيت شركت هاي دولتي
گروه اقتصاد كلان|

روز گذش��ته عادل آذر، رييس ديوان محاس��بات كشور 
گزارشي از وضيعت شركت هاي دولتي به مجلس شوراي 
اس��امي ارايه كرد. آنگونه كه گزارش ديوان محاسبات از 
شركت هاي دولتي نشان مي دهد در كل كشور 345 عنوان 
شركت دولتي وجود دارد كه در بودجه كشور درج مي شوند. 
از اين تعداد 43 درصد آنها زيان ده هستند.  به گفته رييس 
ديوان محاسبات كشور در يك نگاه كلي متوجه مي شويم 
آنچه كه در قانون براي شركت هاي دولتي در نظر گرفته 
مي شود با آنچه كه در عمل دنبال مي شود كاما متفاوت 
است. تحقق بودجه ش��ركت هاي دولتي در عمل بسيار 
متفاوت است و نشان مي دهد كه شركت ها مسير خود را 
طي كرده و عنايت ويژه اي به قانوني كه تصويب نشد،  ندارد. 
به گزارش »تعادل«، از سال گذشته بود كه موج انتقاداتي 
در رابطه با وضعيت شركت هاي دولتي به راه افتاد. عمدتا 
مبتني بر اينكه چرا وضعيت اين شركت ها شفاف نيست. 
اموراتي مانند مصارف و مخارج آنها، مالياتي كه مي پردازند 
و در عين حال وضعيت س��وددهي آنها در هاله اي از ابهام 
قرار داشت،  اين در حالي است كه اين شركت ها همه ساله 
نزديك به 60 درصد بودجه كلي كشور را به خود اختصاص 
مي دهند. در همين اثنا بود كه اين مطالبات از زبان دستگاه 
ناظر و در واقع نمايندگان مجلس هم مطرح شد و ديوان 
محاسبات وعده داد كه با بررسي هاي لازم اقدام به ايجاد 
شفافيت درباره اين ش��ركت ها خواهد كرد. روز گذشته 
عادل آذر، رييس ديوان محاس��بات كشور مطابق با وعده 
قبلي گزارشي از وضعيت شركت هاي دولتي ارايه كرد و اين 
گزارش همزمان در رسانه مجلس شوراي اسامي بارگذاري 
شد.  اين گزارش عنوان »اظهارنظرديوان محاسبات كشور 
نسبت به لايحه بودجه س��ال 1399شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسس��ات انتفاعي وابس��ته به دولت« را دارد، 
بنابراين ديوان صرفا به بررسي وضعيت اين شركت ها در 
بودجه 99 بسنده كرده است.  در متن اين گزارش چنين 
اشاره شده كه براي نخستين بار در نظام بودجه ريزي كشور 
است كه حسب تكليف مقرر در قانون الحاق يك تبصره به 
ماده )182( قانون آيين نامه داخلي مجلس شوراي اسامي 
مصوب 1398/5/7، دولت موظف شده تا گزارش عملكرد 
بودجه سال گذشته و صورت هاي مالي حسابرسي شده، 
بودجه تفصيلي س��ال جاري و عملكرد بودجه مصوب 6 
ماهه اول سال جاري تمامي شركت هاي دولتي، بانك ها و 
موسسات انتفاعي وابسته به دولت و شركت ها   همچنين 
بودجه پيشنهادي س��ال آينده آنها و شاخص هاي كان 
كل بودجه را تا پانزدهم آبان ماه هر سال به همراه گزارش 
ارزيابي بر مبناي شاخص هاي مالي و عملكردي به تفكيك 
به مجلس شوراي اسامي تسليم كند.  و سازمان برنامه و 
بودجه كشور هم در راستاي عمل به تكليف قانوني مذكور، 
گزارش مربوطه مش��تمل بر 5 بخش را در تاريخ پانزدهم 
آبان ماه سال 1398تقديم مجلس شوراي اسامي كرده 
كه رييس كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
شوراي اس��امي هم مطابق تكليف مقرر گزارش مذكور 
را در تاريخ بيس��تم آبان ماه جهت بررسي و اظهارنظر به 
ديوان محاسبات كشور ارسال كرده است.  طبق گزارش 
ديوان محاسبات، مقايس��ه عملكرد بودجه شركت هاي 
دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت طي 
س��ال هاي 1390لغايت 1398با لايح��ه بودجه 1399، 
روندي صعودي داشته كه اين افزايش در سال 1396و پس 
از آن با شدت بيشتري همراه است.   بر اساس قانون، بودجه 
شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به 
دولت از 355 هزار ميليارد تومان در سال 1390به 1277 
هزار ميليارد تومان در سال 1398رسيده است. به عبارتي 
بودجه ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي 
وابسته به دولت در طول 9 س��ال حدود 3/6برابر افزايش 
داشته اس��ت. در لايحه بودجه دولت، بودجه اين بخش با 
افزايش 16.2 درصدي نس��بت به سال 1398، به 1483 
هزار ميليارد تومان در سال 1399افزايش خواهد يافت. با 
اين حال درصد تحقق بودجه شركت هاي دولتي، بانك ها و 
موسسات انتفاعي وابسته به دولت طي 9 سال اخير، نشانگر 
انحراف قابل توجه بودجه و عملكرد آن  اس��ت. مهم ترين 
دليل اين موضوع اجازه اصاح بودجه شركت هاي دولتي 
مطابق ساز و كار پيش بيني شده در قانون تنظيم بخشي از 

مقررات مالي دولت است.

  345 عنوان شركت دولتي در بودجه
همچنين تعداد شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات 
انتفاعي وابسته به دولت بر حسب امورتعداد شركت هاي 
دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت در 
قانون بودجه س��ال هاي 1397و 1398به ترتيب تعداد 
381و 385عنوان است. تعداد شركت هاي دولتي، بانك ها 
و موسسات انتفاعي وابسته به دولت در لايحه بودجه سال 
1399تعداد 382عنوان پيش بيني شده كه 371عنوان 
مربوط به شركت هاي دولتي، 9 عنوان مربوط به بانك ها 
و 2 عنوان مربوط به موسسات انتفاعي وابسته به دولت 
است.  لازم به ذكر است كه از مجموع 371شركت دولتي 
درلايحه بودجه سال 1399تعداد 2شركت مربوط به بند 
»ق«، 2 شركت ملي نفت ايران و شركت ملي گاز ايران و 
تعداد 42شركت نيز به دليل انحال يا واگذاري با بودجه 
صفر درج ش��ده لذا تعداد واقعي شركت هاي دولتي كه 

بودجه آنها درج شده، 345شركت است.

  197 شركت زيان ده در كشور
شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به 
دولت سودده و سربه س��ردر قانون بودجه سال 1397كل 
كش��ور بالغ بر371 ش��ركت بوده كه پس از ارايه گزارش 
وضعيت شركت هاي زيان ده در قالب گزارش آسيب شناسي 
نظام بودجه ريزي كشور توسط ديوان محاسبات كشوردر 
سال 1397، تاش شد تا در ارايه لايحه بودجه 1398اين 
تعداد واقعي تر شود. پس از ارايه گزارش آسيب شناسي نظام 
بودجه ريزي ديوان محاس��بات كشور، تعداد شركت هاي 
دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت زيانده 
از 10شركت به 67 شركت افزايش يافت. گزارش عملكرد 
شش ماهه نخست سال جاري مبين زيان ده شدن تعداد 
197شركت است. به اين ترتيب 43 درصد كل شركت هاي 

دولتي زيان ده محسوب مي شوند.

  قيمت تكليفي عامل زيان ده شدن شركت ها
آن گونه كه گزارش ديوان محاس��بات عن��وان مي كند از 
مهم تري��ن دلايل زيان ده ش��دن ش��ركت ها مي توان به 
عرضه كالاها و خدمات توليدي به قيمت تكليفي، افزايش 
بهاي تمام ش��ده خدمات توليدي به دليل افزايش سطح 
عمومي قيمت ها  و همچنين   پيش برآوردهاي انجام شده 
در درآمدها به جهت س��ودده نش��ان دادن شركت اشاره 
كرد.  در ضمن تع��دادي از ش��ركت هاي زيان ده ماهيت 
درآمدزايي نداشته و اين واحدها اصولًا فاقد درآمد به مفهوم 
اس��تانداردهاي حس��ابداري بخش عمومي بوده و صرفا 
براي انجام وظايف حاكميتي ايجاد ش��ده اند كه از جمله 
آن مي توان به سازمان هدفمندس��ازي يارانه ها و سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان اش��اره كرد. 
همچنين سازمان برنامه و بودجه در خرداد ماه سال جاري، 
فهرست 212 شركت دولتي زيان ده در سال 1396را جهت 
تعيين تكليف و طرح در جلسه هيات وزيران ارسال كرده 
كه موضوع در تير ماه س��ال جاري در جلسه هيات وزيران 

مطرح و تصويب شد. 
بر اين اساس مقرر شده از 212شركت زيان ده عنوان شده، 
تعداد 134شركت در قالب »شركت دولتي«ادامه فعاليت 
دهند، تعداد 66ش��ركت نيز در »فهرست واگذاري« قرار 
گرفته )اين در حالي است كه اصولًا واگذاري شركت هاي 
زيان ده به دليل عدم  انگيزه س��رمايه گذاري، امكان پذير 
نيست( . همچنين بر اساس مصوبه مذكور تعداد 12شركت 
نيز بايد منحل شود. شركت هاي داراي مصوبه واگذاري طي 
سال هاي 1397 لغايت 1399 به ترتيب تعداد 59، 57و 
58شركت هستند كه 56 شركت به رغم داشتن مصوبه 
واگذاري در س��ال هاي 1397و 1398در سال 1399نيز 
تكرار ش��ده اند. نتايج حاصل از بررسي هاي به عمل آمده 
در خصوص ش��ركت هاي داراي مصوب��ه واگذاري به اين 
شرح است:  در جلسه اي كه هيات واگذاري در خرداد ماه 
سال جاري برگزار كرد، مقرر شد كليه دارايي ها، بدهي ها، 
تعهدات، س��اختار و نيروي انساني ش��ركت هاي »غله و 
خدمات بازرگاني مناطق« با رعاي��ت مقررات مربوط به 
»ش��ركت مادرتخصصي بازرگاني دولتي ايران« منتقل 
سپس شركت هاي مزبور منحل شوند. همچنين در لايحه 
پيشنهادي عنوان ش��ركت هاي غله و بازرگاني مناطق با 
بودجه صفر درج شده است. از سوي ديگر تعداد 3 شركت 

)احداث صنعت، ملي صادرات گاز ايران و مس شهر بابك( 
داراي مصوبه انحال از هيات واگذاري هس��تند كه بدون 
توجه به اين موض��وع همچنان در لايحه درج ش��ده اند. 
همچنين س��اير ش��ركت هاي باقي مانده )41شركت( 
عمدتاً از س��ال 1389داراي مصوبه واگذاري بوده اند كه 
بنا به علل گوناگون از جمله خروج از فهرست واگذاري به 
موجب مصوبات هيات واگذاري و بعضاً مقاومت مديران 
دستگاه هاي اجرايي مسوول، تاكنون واگذار نشده اند. به 
اس��تناد ماده )14( قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 
)44( قانون اساسي، عمليات واگذاري توسط دولت بايد به 
نحوي انجام مي گرفت كه حداكثر تا پايان سال 1393كليه 
واگذاري ها خاتم��ه يابد.  گفتني اس��ت مجموع بودجه 
شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته 
به دولت در سال 1399بالغ بر 1483 هزار ميليارد تومان 
پيش بيني شده كه نسبت به رقم 1277 هزار ميليارد توماني 
مندرج در قانون بودجه س��ال 1398كل كشور، رشدي 
معادل16.2 درصدي را نشان مي دهد. اين درحالي است 
كه بودجه اين بخش در قانون بودجه سال 1398نسبت به 

سال 1397رشد 52.2 درصدي داشته است.

  مروري بر مصارف و منابع شركت هاي دولتي
درآمدها در قانون بودجه س��ال 1397كل كش��ور بالغ بر 
640 هزار ميليارد تومان بوده كه با رشد 63.4 درصدي به 
1045هزار ميليارد تومان در قانون بودجه سال 1398كل 
كشور افزايش يافته است. براي سال 1399نيز پيش بيني 
شده كه 1243 ميليارد تومان از محل فروش كالاها و خدمات 
شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به 
دولت حاصل شود كه بيانگر رشد 18.8 درصدي نسبت به 
سال 1398 است.  همچنين اعتبارات هزينه اي پيش بيني 
شده در لايحه بودجه س��ال 1399مربوط به شركت هاي 
دولتي زيان ده نشان مي دهد كه ش��ركت هاي زيان ده در 
لايحه بودجه سال 1399 از 67 شركت به تعداد 104شركت 
افزايش يافته اس��ت. بر اين اس��اس اعتب��ارات هزينه اي 
پيش بيني شده براي جبران كمك زيان شركت ها از 3.3 
هزار ميليارد تومان سال 1398به 3.2 هزار ميليارد تومان 

در لايحه بودجه سال 1399كاهش يافته است. 
 البته توجه به اين مساله بسيار مهم است كه در 6 ماهه اول 
سال 1398بر اساس گزارش عملكرد ارايه شده بيش از 29 
هزار ميليارد تومان به عنوان منابع تأمين زيان از محل منابع 
عمومي دولت منظور شده كه تقريباً 9 برابر رقم پيش بيني 
شده براي كل سال 1398 است و اين امر حكايت از غيرواقعي 

بودن پيش بيني بودجه شركت هاي دولتي دارد.
»اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي«پيش بيني شده 
براي س��ال 1399بالغ بر 19 هزار ميليارد تومان است كه 
نسبت به قانون بودجه سال 1398حدود 18درصد افزايش 

يافته است. بررسي عملكرد اين بخش در قانون بودجه سال 
1397و 6 ماهه اول سال 1398نشان مي دهد كه به ترتيب 
حدود 53  و 28درصدآن محقق شده است. بايد توجه داشت 
كه عدم اجراي تعهدات از سوي دولت منجر به راكد شدن 

طرح ها و پروژه ها و از حيز انتفاع خارج شدن آنها مي شود.

  هزينه هاي شركت هاي دولتي
هزينه ها در قانون بودجه سال 1397كل كشور بالغ بر 593 
هزار ميليارد تومان بوده كه با افزايش��ي 67.1 درصدي به 
992 هزار ميليارد تومان در قانون بودجه سال 1398كل 
كشور افزايش يافته است. براي سال 1399نيز پيش بيني 
شده كه 1181 هزار ميليارد تومان صرف هزينه هاي جاري 
ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته 
به دولت شود كه بيانگر رشد 19درصدي نسبت به قانون 
سال 1398 اس��ت. »ماليات« پيش بيني شده در لايحه 
بودجه س��ال 1399هم براي شركت هاي دولتي، بانك ها 
و موسسات انتفاعي وابسته به دولت تقريباً با عملكرد سال 
1397 )مبلغ 5643 ميليارد تومان( و پيش بيني سال 1398 
)مبلغ 5424 ميليارد تومان( برابر است. البته همانطوركه در 
خصوص آثار تحولات اقتصادي سال هاي اخير بر عملكرد 
سوددهي شركت ها مطرح شد، تحقق كامل ماليات هاي 
پيش بيني شده براي س��ال 1399 )مبلغ 5788 ميليارد 
تومان(، محتمل نيست. همچنين »50درصد سود ويژه« 
مبتني بر عملكرد شركت در سال اجراي بودجه است. در 
سال 1397تقريباً نيمي از مبالغ پيش بيني شده )به مبلغ 
7803 ميليارد تومان( محقق شده و عملكرد 6 ماهه اول 
سال جاري نشان دهنده تحقق 27 درصدي از پيش بيني 
سال است.  براي سال 1399نيز مبلغ 7657 ميليارد تومان 
»50درصد سود ويژه« پيش بيني شده كه نسبت به قانون 
بودجه س��ال 1398 )مبلغ 6718 ميليارد تومان( رش��د 

14درصدي داشته است.

  سود ويژه محقق نمي شود
تحولات اقتصادي سال هاي اخير به ويژه تحولات ارزي سال 
1397كه منجر به افزايش هزينه هاي توليد، افزايش بهاي 
تمام شده كالاها و خدمات، افزايش قابل توجه هزينه هاي 
حم��ل و نقل و عرضه كالا ش��ده از يك طرف و سياس��ت 
دولت مبني بر عدم تغيير به��اي كالاها و خدمات دولتي 
)به استثناي برخي كالاها و خدمات خاص( و عرضه آنها با 
قيمت هاي تكليفي منجر به عدم تحقق بخش قابل توجهي 
از درآمدهاي پيش بيني شده و در نتيجه عدم تحقق سود 
سهام و 50درصد س��ود ويژه پيش بيني شده خواهد شد. 
»سود س��هام« ناظر بر عملكرد مالي شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت در سال اجراي 
بودجه است. حس��ب پيش بيني هاي انجام شده در سال 

1397 باي��د 4333 ميليارد تومان از محل مذكور حاصل 
شود كه در عمل صرفاً 27درصد آن )به مبلغ 1172 ميليارد 
تومان( محقق شده اس��ت.  در 6 ماهه اول سال 1398نيز 
عملكرد اين بخش، حدود 18درصد از پيش بيني سال بوده 
كه ادامه روند فعلي تا پايان سال تحقق كمتر از 40درصدي 
را مي توان انتظار داشت. بر اساس ارقام لايحه، پيش بيني 
شده 4494 ميليارد تومان »سود سهام «حاصل شود كه 
نسبت به پيش بيني سال 1398تغيير چنداني نداشته است 
ليكن نسبت به عملكرد قانون بودجه سال 1397كل كشور 
رشد 284درصدي را نشان مي دهد. مجموع »بازپرداخت 
تسهيات بانكي و س��اير وام هاي داخلي«، »بازپرداخت 
وام هاي خارجي« و »بازپرداخت وديعه، بدهي ها و س��اير 
پرداخت ها« به تسويه بدهي   شركت هاي دولتي، بانك ها و 

موسسات انتفاعي وابسته به دولت اختصاص دارد. 
در س��ال 1397مجموع سه سرفصل فوق بالغ بر 87 هزار 
ميليارد تومان پيش بيني شده كه 44 هزار ميليارد تومان 
آن )حدود 51درصد( پرداخت شده است. نكته مهم آنكه در 
سال 1397شركت هاي دولتي صرفاً 25درصداز تعهدات 
پيش بيني شده خود بابت تسهيات بانكي و ساير وام هاي 
داخلي را پرداخت كردند. در 6 ماهه نخست سال 1398نيز 
صرف��اً 6 درصداز تعهدات ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و 
موسسات انتفاعي وابسته به دولت بابت تسهيات بانكي 
داخلي و خارجي پرداخت شد. اين امر به منزله انتقال بدهي 
شركت هاي دولتي به سنوات آتي و انعطاف پذيري كمتر 
شركت هاي دولتي در سنوات آينده است. مجموع تعهدات 
پيش بيني شده در سال 1399بالغ بر 1023ميليارد تومان 
است كه نسبت به رقم 1295 ميليارد تومان قانون بودجه 
سال 1398كل كش��ور كاهش 27 هزار ميليارد توماني را 
نشان مي دهد. با توجه به عملكرد سنوات اخير در اين بخش، 
به نظر مي رسد امكان بازپرداخت كامل تعهدات مذكور ميسر 
نباشد وضعيت ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات 
انتفاعي وابسته به دولت از منظر هزينه هاي سرمايه اي يكي از 
مهم ترين شاخص هاي توسعه اي شركت هاي دولتي، بانك ها 
و موسسات انتفاعي وابسته به دولت، حجم سرمايه گذاري 
انجام ش��ده در اقتصاد است. محاسبات نشان مي دهد كه 
بيش از 90 درصد از هزينه هاي س��رمايه اي شركت هاي 
دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت از محل 
منابع داخلي تأمين مي شود و كمتر از 10درصد آن از محل 
اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي است. بررسي عملكرد 
هزينه هاي س��رمايه اي انجام شده توس��ط شركت هاي 
دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت در سال 
1397مبين تحقق حدود68 درصدي ارقام پيش بيني شده 
است. از طرفي در 6 ماهه نخست سال جاري نيزصرفا حدود 

20درصد اهداف سال محقق شده است.
ادامه در صفحه 8

 برخورد با كارشناساني 
كه مانع ترخيص   مي شوند

معاون فني و امور گمركي در دستورالعملي به گمركات سراسر كشور با اشاره به عملكرد كارشناسان 
مجازي تاكيد كرد: مديران گمركات اجرايي بايد دلايل خروج از صف اظهار نامه ها را كتبا اعام و مستدل 
نمايند و از اين به بعد بايد مفاد اين دستورالعمل ماك عمل قرار گيرد. مهرداد جمال ارونقي در اين 
دستورالعمل آورده است: پيرو بخشنامه هاي قبلي صادره درخصوص فرآيند اجراي طرح كارشناس 
متمركز و با عنايت به ادغام كليه سالن هاي ارزيابي گمركات اجرايي كشور و متمركز نمودن آن در يك 
سالن ارزيابي و اينكه طرح كارشناس متمركز در كليه گمركات كشور كه داراي رويه واردات قطعي 
بوده اجرايي و عملياتي گرديده است، به منظور وحدت رويه و تقويت بازدهي طرح موصوف، با عنايت 
به اينكه اقدام مكرر كارشناسان محترم به »خروج از صف« اظهارنامه هاي درحال بررسي، منجر به 
معطلي اظهارنامه ها و تطويل امر رسيدگي و ايستايي در انجام تشريفات گمركي گرديده كه مراتب از 
سوي صاحبان كالا يا اظهاركنندگان در كارتابل »ارتباط با معاون فني و امورگمركي گمرك ايران« 
به اين حوزه معاونت منعكس گرديده است، لذا مقتضي است كارشناسان محترم ضمن بررسي دقيق 
و همه جانبه اظهارنامه هاي ارجاعي در راس��تاي شرح وظايف سازماني، درصورت لزوم، كل نقايص 
اظهارنامه را طي يك مرحله و از طريق درج »نظر مشروح و مستند« به صورت سيستمي به ذي نفع 
اعام نموده و اظهارنامه موصوف را از صف خارج نمايند تا از تكرار فرآيند خروج از صف اظهارنامه ها 
جلوگيري گردد. مسووليت حسن اجراي مراتب فوق برعهده كارشناسان و معاونين محترم امور گمركي 
گمركات اجرايي و مسووليت حسن نظارت بر موارد فوق برعهده مديران محترم گمركات اجرايي و 
ناظرين محترم حوزه هاي نظارت گمركات اشاره شده مي باشد . شايان ذكر است وفق اعام معاون امور 
گمركى گمرك ايران، كليه اظهاركنندگان و صاحبان كالا در صورت مشاهده عدم رعايت بخشنامه 
مذكور توسط متصديان ذي ربط عاوه بر ارسال تقاضاي بررسي خود در EPL درحين انجام تشريفات 
گمركي اظهارنامه از زمان اظهار تا زمان اختصاص شماره ارزيابي، مي توانند مراتب را به صورت مكتوب 
از طريق شماره 88501435 و نمابر 88756468 و همچنين اتوماسيون اداري، رأسا به دفتر معاونت 
فنى و امور گمركى گمرك ايران منعكس تا موضوع در حداقل زمان ممكن مورد بررسي و رسيدگي 

قرار گرفته و نتيجه اطاع رساني گردد .

ايجاد رديف اعتباري جديد در بودجه 
براي ارتقاي مهارت كارآموزان

معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي پيشنهاد كرد: با توجه به آنكه آموزش هاي مهارتي مثل 
آموزش هاي عمومي رايگان است، در بودجه سازمان آموزش فني و حرفه اي، معافيت مالياتي 

مشابه آموزش و پرورش ديده شود.
علي اوسط هاشمي يكي از مهم ترين مباحث در آموزش هاي مهارتي را تأمين بودجه دانست و 
اظهار كرد: در فصل آموزش، سهم سازمان آموزش فني و حرفه اي كشور به گونه اي بايد مورد 

بازنگري قرار گيرد كه از سرمايه در اختيار، حداكثر استفاده را براي توانمندسازي ايجاد كنيم.
وي ارزش هاي حرفه اي از جمله صاحيت حرفه اي، استانداردهاي آموزشي، سنجش مهارت 
و گواهي نامه مهارت را جزو سرمايه ملي دانست كه نبايد تضعيف شود و گفت: براي تحقق اين 

امر بايد به تصويب تبصره هاي پيشنهادي سازمان در لايحه بودجه سال 1399 كمك كنيم.
معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي تاكيد كرد: از آنجا كه آموزش مهارتي مانند آموزش عمومي 
رايگان است، در بودجه سازمان آموزش فني و حرفه اي، معافيت مالياتي مشابه آموزش و پرورش 
ديده ش��ود و مراكز آموزش مهارت هم از معافيت در پرداخت آبونمان برق، آب و گاز برخوردار 
شوند. هاشمي ايجاد رديف اعتباري جديد براي توانمندسازي و ارتقاي مهارت كارآموزان و افراد 
فاقد مهارت در لايحه بودجه 1399 را پيشنهاد كرد و گفت: براي توسعه المپيادهاي مهارتي 
و امكان مشاركت در سطوح مختلف جهاني و آسيايي و منطقه اي بايد رديف اعتباري خاصي 

ديده شود.
معاون وزير كار در عين حال به وضعيت استخدامي كاركنان سازمان آموزش فني و حرفه اي 
كش��ور اشاره كرد و گفت: بايد تدبيري انديشيده شود تا مشابه ماده 24 قانون نحوه تأسيس و 
اداره مدارس غير دولتي مصوب سال 1395، سازمان آموزش فني و حرفه اي كشور نيز مجاز 
باشد نسبت به مامور كردن مربيان رسمي و پيماني خود به آموزشگاه هاي فني و حرفه اي آزاد 
اقدام كند. وي در پايان ايجاد صندوق توسعه مهارت در راستاي حمايت از كارآموزان مهارتي 
براي دسترسي به شغل متناسب با عاقه و الزام وزارت علوم، تحقيقات و فناوري براي همكاري 

با وزارت كار به منظور گسترش مهارت آموزي دانشجويان را پيشنهاد كرد.

 حقوق و دستمزد  كارگران  
با هزينه ها تطابق ندارد

رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران كشور با اشاره به اينكه قدرت خريد كارگران 50 درصد 
كاهش يافته است، گفت: درآمد كارگران كفاف زندگي را نمي دهد، آنها با سيلي صورت خود را سرخ 
نگه داشته اند. ناصرچمني، رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران كشور، درباره كاهش قدرت 
خريد كارگران و عدم همخواني دستمزد و هزينه ها گفت: جلسات كميته دستمزد فعاً تشكيل نشده 
است، چرا كه منتظر هستيم، قيمت ها به يك ثبات مشخص برسد. بعد از افزايش قيمت بنزين، چند 
روزي قيمت ها را پايين نگه داشتند، اما يك باره بعد از چند روز قيمت ها سيرصعودي پيدا كرد. وي 
بااشاره به بررسي تشكل هاي كارگري در زمينه هزينه هاي سبد معيشت كارگران ادامه داد: ما اعتقاد 
داريم دامنه گراني هايي كه اتفاق مي افتد تا پايان س��ال نخواهد بود، متأسفانه بعد از سال 98 و در 
اوايل سال 99 نيز شاهد اين افزايش ها خواهيم بود. تأثيراتي كه گراني بنزين داشته است، در سال 
آينده تأثير خواهد گذاشت، همچنين تورم سبد معيشتي خانوار بالاتر خواهد رفت. به همين خاطر 
براي اينكه بتوانيم دورنمايي از تورم داشته باشيم، بايد با دقت و صبر بيشتري بررسي كنيم. چمني 
افزود: قصد داريم با دورنمايي دقيق تر سبد معيشت را مشخص كنيم. اگر وزارت كار جلسات را برگزار 
كند، ما آمادگي كامل براي حضور در جلسات را داريم. بررسي هايي كه داشتيم، تورم ها بعد از عيد 
هم ادامه دار خواهد بود. رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران كشور بيان كرد: در سال 98 
حدود 50 تا60درصد قدرت خريد خود را ازدست داده ايم، در چند دوره متفاوتي كه بحث دستمزد 
انجام شده، در بعضي سال ها قدرت خريدكارگران افت چشمگير داشته است، همين باعث شده 
كه دستمزد كارگران از قبل ادامه دار شود. چمني گفت: بعد از تورم هاي سال 96  كه  قيمت ارز به 
يك باره از 4000 هزار تومان به مرز 18000 هزار تومان رسيد، كارگران قدرت خريد خود را به يك باره 
از دست دادند، در حال حاضر با وضعيتي كه به وجود آمده است كارگران از پس هزينه هاي زندگي 
بر نمي آيند، چرا كه افزايش قيمت تنها در بخش بنزين نيست، بلكه در قيمت اجاره بها، خوراكي و 
هزينه هاي درمان هم افزايش قيمت داشته ايم. تورم هر لحظه در حال افزايش است و كارگران در 
بهترين حالت حدود 50 درصد قدرت خريد خود را نسبت به ابتداي سال از دست داده اند. تورم اگر 

درصدي هم كاهش يابد، اثرات آن در بهبود زندگي كارگران كمرنگ است.
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اينفلوئنسرها  ماليات مي دهند
مع��اون س��ازمان ماليات��ي ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
چهره هاي شناخته شده در شبكه هاي اجتماعي 
)اينفلوئنسرها( مشمول پرداخت ماليات هستند، 
گفت: هنرمندان نيز فقط در چارچوب مجوز وزارت 
ارش��اد، معاف از ماليات هستند. محمد مسيحي، 
معاون درآمدهاي مالياتي سازمان امور مالياتي در 
گفت وگو با خبرنگار مهر درباره اينكه چرا سازمان 
امور مالياتي براي اخذ ماليات از اقدامات درآمدزاي 
اينفلوئنسرها اقدامي انجام نمي دهد، گفت: براي 
بحث شبكه هاي اجتماعي هيچ محدوديتي از بابت 
شمول ماليات نداريم و فعالين فضاي مجازي مثل 
بقيه افرادي كه در فضاي واقعي فعاليت مي كنند 
حتما مشمول ماليات مي شوند. وي افزود: در يكي دو 
سال گذشته نيز برنامه اي را براي رسيدگي به فعالان 
فضاي مجازي در دستور كار داشتيم و بخشي را هم 
مطالبه ماليات كرديم كه بخش زيادي از اينها نيز به 

نتيجه رسيده است. 
مسيحي ادامه داد: بيشتر اين افراد پرونده مالياتي و 
كد مالياتي دارند. وي در پاسخ به اين سوال كه آيا با 
توجه به كاهش درآمدهاي نفتي با انسجام بيشتري 
به ماليات فع��الان فضاي مج��ازي ورود خواهيد 
داش��ت؟ تاكيد كرد: با توجه به توسعه شبكه هاي 
اجتماعي و افزايش چش��مگير فعالي��ت مردم در 
شبكه هاي اجتماعي كه منجر به درآمدزايي بالاي 
چهره هاي شناخته شده در شبكه هاي اجتماعي 
شده است، حتما برنامه ريزي لازم را براي اين بخش 
خواهيم داشت. همچنين يكي ديگر از مديران ارشد 
سازمان امور مالياتي در اين رابطه به مهر گفت: درآمد 
هنرمندان و سلبريتي ها بر اساس بند لام ماده 139 
قانون ماليات هاي مستقيم ناشي از مجوز فعاليت 
وزارت فرهنگ يا صدا و س��يما )به صورت نيابتي( 
معاف از ماليات است، البته مشروط به اينكه اسناد و 

مدارك را ارايه كنند.
 وي افزود: اما اگر سلبريتي ها فراتر از اين مجوزي كه 
دارند، فعاليتي داشته باشند، به عنوان مثال تبليغات 
محصولي را كنند، در آنجا ديگر معافيتي برايشان 
متصور نيست و سازمان مالياتي ماليات مربوطه را 
اخذ مي كند، حال اين تبليغ چه در اينستاگرام باشد 

چه هر محيط ديگري.

انتشارآيين نامه نحوه شناسايي 
مشمولان   حمايت معيشتي

وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي آيين نامه نحوه 
شناسايي خانوارهاي مشمول دريافت بسته حمايت 
معيشتي و ساير يارانه هاي دولت را براي بررسي به 

هيات دولت ارايه كرده است.
به گزارش پايگاه اطاع رس��اني دفتر هيات دولت، 
به استناد مصوبه اخير ش��وراي عالي اقتصادي در 
خصوص نح��وه بازتوزيع منابع حاصل��ه از افزايش 
قيمت بنزين بين خانوارهاي مشمول، وزارت رفاه 
متن پيش نويس آيين نامه اي را براي شناسايي اين 

افراد پيشنهاد داده است.
طبق پيش نويس آيين نامه، خانوارهاي داراي واحد 
مسكوني، شغل و خودرو به طور همزمان يا خانوارهاي 
داراي دو واحد ملكي و همچنين خانوارهايي كه ارزش 
ملك آنها در تهران و كان شهرها 12 ميليارد ريال و 
در ساير شهرستان ها 9 ميليارد ريال باشد مشمول 

دريافت يارانه معيشتي نيستند.
همچنين، طبق متن اين پيش نويس به خانوارهايي 
كه داراي خودروي س��واري به ارزش بيش از س��ه 
ميليارد ريال يا خودرو عمومي يا ارزش بيش از چهار 
ميليارد ريال باشند، بسته معيشتي تعلق نمي گيرد.

كارفرمايان داراي بيش از سه بيمه پرداز، خانوارهاي 
داراي بيش از سه سفرخارجي غيرزيارتي و گيرندگان 
تس��هيات بانكي به مبلغ بيش از سه ميليارد ريال 
كه در حال بازپرداخت اقس��اط باشند مشمول اين 
كمك ها نيستند. گفتني است، اين پيشنهاد در حال 

رسيدگي در كميسيون اقتصاد هيات دولت است.

عدم ثبت اطلاعات حقوق 
كاركنان شركت هاي دولتي    

معاون اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس گفت: 
ش��ركت هاي دولتي برخاف قان��ون اطاعات 
كاركن��ان و وضعيت حق��وق و مزاياي كاركنان 
شركت هاي خود را در سامانه حقوق و دستمزد 
ثبت نكرده اند. به گزارش ايسنا، محمد قاسمي با 
اشاره به گزارش رييس ديوان محاسبات درمورد 
بودجه شركت هاي دولتي اظهار كرد: شركت هاي 
دولتي كار بازرگاني مي كنند؛ بنابراين تغييرات 
قيمت نهاده ها، ارز و غيره به طور طبيعي در بودجه 
عملكردي آنها با بودجه مصوب تغييراتي ايجاد 
مي كند؛ لذا تغييرات 10 تا 20 درصدي بودجه 
عملكرد شركت هاي دولتي ناشي از ماهيت آنها 
است. وي با بيان اينكه مركز پژوهش ها وضعيت 
100 شركت دولتي را بررسي كرده است، گفت: 
اين بررسي ها شامل وضعيت 25 شركت حوزه 
نفت، 15 ش��ركت حوزه گاز و 8 ش��ركت حوزه 
پخش و پالايش اس��ت. مهم تري��ن نتايجي كه 
توسط حسابرسان و در نتيجه بررسي صورت هاي 
مالي ش��ركت ها حاصل شده، نش��ان مي دهد 
آنها عما برخاف قانون اقدام به مسدودسازي 
حساب ها و تمركز حس��اب ها نزد بانك مركزي 
نكرده اند. همچنين حق��وق و مزاياي كاركنان 
ش��ركت هاي دولتي در س��امانه ثبت حقوق و 
دستمزد ثبت نشده است. به گفته وي، اطاعات 
كاركنان شركت هاي دولتي در سامانه اطاعات 
نظام اداري ثبت نشده است؛ همچنين اطاعات 
پرداخت به مديران شركت ها به ديوان محاسبات و 
سازمان بازرسي داده نشده است. اموال غير منقول 
هم در س��امانه اموال ثبت نش��ده و مفاد و قانون 
اجراي برگزاري مناقصات رعايت نش��ده است. 
قاسمي با بيان اينكه حجم بالاي زيان انباشته در 
برخي شركت ها وجود دارد، گفت: پوشش بيمه اي 

براي كالاها نيست.



اخبار

»تعادل«ازتحولاتارزوطلادربازارگزارشميدهد

افزايشنرخخريدارزدربانكها
گروه بانك و بيمه |

روز سه شنبه 26 آذر 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلا 1478 دلار اعلام شد و قيمت دلار در بازار آزاد نيز به 
13050 تومان افزايش يافت. همچنين قيمت خريد هر 
دلار امريكا در صرافي هاي مجاز 12 هزار و 700 تومان و 
قيمت فروش آن 12 هزار و 800 تومان است و قيمت ها 
حاكي از افزايش 100 توماني قيمت خريد و فروش دلار 
نسبت به روز دوشنبه است، در اين صرافي ها همچنين 
نرخ خريد هر يورو 14 هزار تومان اعلام شد كه نسبت به 
روز دوشنبه 200 تومان بيشتر شده است. همچنين نرخ 

فروش هر يورو 14 هزار و 100 تومان است. 
به گزارش »تعادل«، نرخ فروش هر يورو ارز مسافرتي با 
احتس��اب كارمزد 14 هزار و 200 تومان است كه از روز 
دوشنبه 200 تومان بيشتر شده است. در بانك ها نيز نرخ 
خريد دلار 12 هزار و 591 تومان و يورو 13 هزار و 845 

تومان اعلام شد كه از روز دوشنبه گران تر شده است.
در س��امانه س��نا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار به 12 
هزار و 700 تومان و قيمت فروش آن به 12 هزار و 800 
تومان رسيد. همچنين نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 14 
هزار تومان خريداري و به قيمت 14 هزار و 100 تومان 
به فروش رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز 
براي روز دوشنبه 25 آذر 98 را براي دلار 12 هزار و 651 
توم��ان، يورو 13 هزار و 877 توم��ان، پوند انگليس 16 
هزار و 417 توم��ان، درهم امارات 3 هزار و 478 تومان، 
لير تركيه 2 ه��زار و 236 تومان و يوآن چين يك هزار و 

692 تومان اعلام كرد.
روز سه شنبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني 1478 دلار 
و دلار آزاد به قيمت 13 ه��زار و 50 تومان در بازار آزاد، 
قيمت طلا و سكه افزايش يافت. بر اين اساس مظنه يك 
مثقال طلاي آب شده 17 عيار يك ميليون و 973 هزار 
تومان، هر گرم طلا 18 عيار 455 هزار و 500 تومان، سكه 
طرح جديد 4 ميليون و 490 هزار تومان، طرح قديم 4 
ميليون و 460 هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 350 
هزار تومان، ربع س��كه يك ميليون و 450 هزار تومان و 

سكه گرمي نيز 910 هزار تومان معامله شد
در بازار ارز رس��مي نيز بانك مركزي ن��رخ 47 ارز را 
براي روز سه شنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 21 
ارز مانند يورو افزاي��ش و قيمت 16 واحد پولي ديگر 
 مانن��د پوند كاهش يافت؛ ن��رخ دلار و 9 ارز ديگر نيز 
ثاب��ت ماند. بر اس��اس اعلام بانك مرك��زي هر دلار 
امريكا براي روز »سه ش��نبه بيس��ت و ششم آذر ماه 
98« 42 هزار ريال قيمت خورد. هر پوند انگليس 55 
هزار و 850 ري��ال و هر يورو نيز 46 هزار و 820 ريال 

ارزش گذاري شد.

  اولين صعود دلار جهاني پس از سه ريزش
 از سوي ديگر شاخص دلار جهاني پس از سه افت متوالي 
سرانجام صعودي شد. به گزارش رويترز، كماكان وقايع 
بازارهاي ارز تحت تاثي��ر دو اتفاق قرار دارد: خروج همراه 
با توافق انگليس از اتحاديه اروپا بيش از هر زمان ديگري 
محتمل به نظر مي رسد و در حوزه جنگ تجاري نيز دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا اعلام كرده است كه چين و 
امريكا پس از 17 ماه اختلاف بر سر مسائل تجاري به فاز 
نخست توافق دس��ت يافته اند. قرار است امريكا از برنامه 
قبلي خود براي افزاي��ش تعرفه بر واردات محصولاتي به 
ارزش 156 ميليارد دلار از چين صرف نظر كند و در طرف 
مقابل، چين ميزان افزايش خريد محصولات كشاورزي 
از امريكا را افزايش دهد.توافق اوليه امريكا و چين بر س��ر 
مس��ائل تجاري مي تواند تا حد زيادي به نگراني ها از يك 
جنگ تجاري تمام عيار خاتم��ه دهد. طبق گفته رابرت 
لايت هايزر، وزير بازرگاني امريكا قرار است تا طبق مفاد فاز 
نخست توافق تجاري، امريكا ميزان صادرات خود به چين 
را دو برابر كند. كسري بزرگ تراز حساب تجاري با چين 
يكي از اصلي ترين دلايل امريكايي ها براي شروع جنگ 
تجاري با چين بود. شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل 
سبدي از ارزهاي جهاني را اندازه مي گيرد، با 0.12 درصد 
افزايش در مقايس��ه با روز قبل و در سطح 96.697 واحد 
بسته شد. نرخ برابري هر فرانك سوييس معادل 1.0168 
دلار اعلام ش��د.جاين دويل، قائم مقام بخش تجارت در 
موسسه »تمپوس اين« گفت: بازارها با اخبار مهم متعددي 
روبرو ش��دند و احتمالا تا مدت ها شاهد جنگ تعرفه اي 
بين چين و امريكا نخواهيم ب��ود. در نتيجه به يك پايان 
شگفت انگيز رسيده ايم هرچند كه كمبود جزييات توافق 
باعث شده است تا برخي معامله گران هنوز به ديده ترديد 
به مساله توافق نگاه كنند.موضوع مهم ديگر در بازارهاي 
مالي در حوزه برگزيت اتفاق افتاد: پس از آنكه حزب حاكم 
محافظه كار به رهبري بوريس جانسون به پيروزي قاطعي 
در برابر رقباي خود دست يافته كه از زمان نخست وزيري 
مارگارت تاچر تاكنون بي سابقه بوده است، اكنون برخي از 
منابع خبري از احتمال اتخاذ رويكرد سرسختانه تر توسط 
دولت انگليس در مذاكرات با اتحاديه اروپا خبر مي دهند.

ماس��افومي ياماموتو، استراتژيست ارشد بازارهاي ارز در 
موسسه »ميزوهو سكيوريتيز « گفت: ممكن است رسيدن 
به توافق تجاري بين دو طرف كانال )مانش( بيش از يك 
س��ال به طول بينجامد و اكنون اين احتمال مطرح است 
كه دوره گذار مجددا تمديد ش��ود. كسب اكثريت قاطع 
حزب محافظه كار احتمالا بوريس جانسون را قادر خواهد 
ساخت تا موضعي سرسختانه اتخاذ كند، هر چند كه بازارها 
خيلي اين رويكرد را نخواهند پسنديد.فاز بعدي مذاكرات 

برگزي��ت در صورت تصويب احتمال��ي موافقت اوليه در 
مجلس، ميزان و چگونگي روابط دو طرف در دوران گذار 
خواهد بود. اين دوره دست كم تا سال 2020 طول خواهد 
كشيد و طي آن روابط بين انگليس و اتحاديه اروپا به مانند 
قبل باقي خواهد ماند تا زيرساخت هاي لازم تجاري، بانكي، 

مالي و گمركي براي آغاز دور جديد روابط فراهم شود.
در آخرين دور از معاملات، پوند با كاهش محسوس 0.7 
درصدي نس��بت به روز قبل خود و ب��ه ازاي 1.326 دلار 
مبادله شد. يورو برخلاف بسياري از ارزهاي ديگر در برابر 
نسبتا بدون تغيير بود و به 1.1143 دلار رسيد. همچنين 
هر دلار امريكا به 1.3166 دلار كان��ادا افزايش يافت. در 
برابر همتاي س��نگاپوري، هر دلار به ازاي 1.3551 دلار 
سنگاپور مبادله ش��د.آدام كول، كارشناس ارشد مسائل 
ارزي در موسسه »آر بي س��ي كپيتال ماركتس« گفت: 
هنوز نا اطميناني هايي زي��ادي در خصوص آينده روابط 
انگليس و اتحاديه اروپا وجود دارد و نمي توان با قطعيت 
پيش بيني كرد كه چه اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد. در 
معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 0.05 
درصد افزايش به 109.5781 ين رسيد. در برابر همتاي 

اس��تراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.4578 دلار مبادله 
ش��د. همچنين نرخ برابري دلار مع��ادل 7.0013 يوان 

چين اعلام شد.

   لير در پايين ترين سطح
همچنين پس از آنكه اردوغان تهديد كرد پايگاه اينجرليك 
را به روي نظاميان امريكايي خواهد بست، ارزش لير ريزش 
كرد. به گزارش بلومبرگ، ب��الا گرفتن تنش هاي بين دو 
كشور عضو ناتو بر سر خريد سامانه دفاع موشكي از روسيه 
بار ديگر به بازارهاي مالي كشيده شد. رجب طيب اردوغان، 
رييس جمهور تركيه تهديد كرده است كه اگر امريكا به دليل 
خريد سامانه دفاع موشكي اس- 400 از روسيه، تركيه را 
تحريم كند؛ اين كشور نيز دو پايگاه مهم ناتو در كشور خود 
از جمله پايگاه هوايي اينجرلي��ك را تعطيل خواهد كرد. 
اينجرليك يكي از بزرگ ترين پايگاه هاي استقرار هواپيماهاي 
امريكايي در منطقه است و از آن در جريان عمليات بر ضد 
داعش نيز استفاده گسترده اي شد.در معاملات بازارهاي 
ارزي استانبول هر دلار با 1.5 درصد افزايش به 5.938 لير و 
هر يورو به 6.5253 لير رسيد. اين ضعيف ترين سطح ثبت 

ش��ده لير در برابر دلار طي دو ماه اخير محسوب مي شود. 
همچنين هر پوند به ازاي 7.776 لير و هر فرانك سوييس به 
ازاي 5.9558 لير مبادله شدند.هفته گذشته كنگره امريكا 
با تصويب قطعنامه اي به دولت اين كشور اجازه داد تا بر ضد 
تركيه تحريم وضع كند. ناتو خريد سامانه تسليحاتي از روسيه 
 توسط يك كشور عضو اين س��ازمان را »غير مسوولانه«

خوانده و خواهان توقف در اجراي قرارداد شده است. پيش تر 
مولود چاووش اوغلو، وزير خارجه تركيه با هش��دار نسبت 
به تحريم گفته بود كه در صورت عملي شدن اين تهديد، 
تركيه چاره اي جز اقدام متقابل نخواهد داشت.سال گذشته 
نيز امريكا و تركيه بر سر بازداشت يك تبعه امريكايي در اين 
كشور به اتهام جاسوسي وارد دور فزاينده اي از تنش ها شدند 
كه در نهات به تحريم چندين شخصيت ترك از جمله دو 
وزير اين كشور منتهي شد. در صورت عملي شدن تهديد 
امريكا به اعمال تحريم هاي جديد اين امكان وجود دارد كه 
بازار ارز و وضعيت نرخ تورم در تركيه بار ديگر متشنج شود. 
بانك مركزي تركيه تاكنون چهار مرتبه نرخ بهره را كاهش 
داده و اكنون اين احتمال مطرح است كه لير در برابر شوك 

جديدي از جمله تحريم امريكا نتواند ديگر مقاومت كند.

تراكنشهاياينترنتيبانكصادرات٧٢درصدرشدكرد
مبلغ تراكنش هاي درگاه ه��اي پرداخت اينترنتي بانك 

صادرات ايران در آبان ماه با رشد ٧٢ درصدي روبرو شد.
به گزارش روابط عمومي بانك صادرات ايران، تسهيل امكان 
ثبت درخواست درگاه پرداخت اينترنتي )IPG( متصل به 
حساب هاي بانك صادرات ايران مستقيما از طريق سايت 
مركز توس��عه تجارت الكترونيكي )س��امانه نماد اعتماد 
الكترونيكي(، با استقبال مناسبي از سوي صاحبان كسب و 
كار همراه بوده به نحوي كه در جريان عملياتي شدن آن، در 
آبان ماه سال جاري، مبلغ تراكنش هاي درگاه هاي پرداخت 
اينترنتي بانك بيش از ٧٢ درصد و تعداد اين تراكنش ها ٢٩ 

درصد رشد داشت.همچنين در پايان آبان ماه سال ٩٨ نسبت 
به اسفند سال قبل، مبلغ تراكنش هاي درگاه هاي پرداخت 
اينترنتي بانك صادرات ايران با رشد چشمگير نزديك به ٥٠٠ 
درصدي روبرو شد. تعداد اين تراكنش ها در اين مدت نيز با 

افزايش ٣٠ درصدي همراه بوده است. 
همچنين بر اساس گزارش مقايسه اي كل مبلغ تراكنش هاي 
ابزارهاي درگاه پرداخت اينترنتي )IPG( درشبكه بانكي، 
طي هشت ماه منتهي به پايان آبان ماه سال جاري سهم بازار 
درگاه هاي پرداخت اينترنتي بانك صادرات ايران با بيش از 
٤٢٩ درصد رشد به ٦.٧٢ درصد رسيد كه ٩ پله رشد ثبت 

كرده اس��ت. بانك صادرات ايران در راس��تاي بسترسازي 
و تقويت زيرس��اخت هاي بانكداري الكترونيك و تسهيل 
معاملات مش��تريان داراي فروشگاه هاي اينترنتي ضمن 
پشتيباني بيش از ٢٠ ميليون كارت سپهري، امكان ثبت 
درخواست درگاه پرداخت اينترنتي )IPG( به طور مستقيم 
از طريق س��ايت مركز توس��عه تجارت الكترونيكي براي 
مشتريان بانك را فراهم كرده كه انتظار مي رود با استقبال 
به مراتب بيشتري از س��وي مشتريان و صاحبان كسب و 
 كار اينترنتي همراه ش��ود.متقاضيان مي توانند به نشاني

www.enamad.ir: )صادركنن��ده نم��اد اعتم��اد 

الكترونيكي( مراجعه و نس��بت به ثبت درخواست درگاه 
پرداخ��ت اينترنتي )IPG( متصل به حس��اب هاي بانك 
صادرات ايران در اين سايت اقدام كنند.متقاضيان با مراجعه 
به سايت مذكور و ورود به پورتال نماد اعتماد الكترونيكي و 
ورود به سامانه از قسمت »ثبت نام و دريافت نماد« و »ايجاد 
حساب كاربري« )در صورت لزوم(، به صفحه ثبت نام هدايت 
ش��ده و براي دريافت مجوز كس��ب و كارهاي اينترنتي( 
اي نماد( اقدام كنند.متقاضيان در صورتي كه پيش تر نماد 
الكترونيك��ي دريافت كرده و پنل كاربري س��اخته اند، به 
منظور ثبت درگاه پرداخت اينترنتي با استفاده از همان كد 

كاربري و رمز عبور كه در زمان دريافت مجوز »اي نماد« به 
سامانه وارد شده اند، مي توانند به پنل كاربري وارد شده و با 
انتخاب گزينه »كسب و كار« از منوي سمت راست و انتخاب 
زيرمنوي»مديريت كسب و كار« در اين بخش، روي گزينه 
»درخواست درگاه پرداخت« در صفحه جديد كليك كنند.

تمامي كسب و كارهاي درخواست دهنده درگاه پرداخت 
اينترنتي )شامل فروشگاه هاي اينترنتي فاقد درگاه پرداخت 
اينترنتي يا داراي درگاه پرداخت اينترنتي متصل به حساب 
س��اير بانك ها( مي توانند درخواست ثبت درگاه پرداخت 
متصل به حساب هاي بانك صادرات را انتخاب و ارسال كنند. 

امضايتفاهمنامهتامينماليطرحتوسعهوتوليدكارخانهايوكارگاهيخودروهايدوگانهسوزبينشركتمليپخشفرآوردههاينفتيايرانوبانكملت

زنگنه: بانك ملت در موفقيت هاي وزارت نفت بسيار موثر بوده است
وزير نفت با اش��اره به پيشتازي بانك ملت در حوزه نفت 
و انرژي كش��ور، اعلام كرد كه اين بانك در موفقيت هاي 
وزارت نفت بس��يار تاثيرگذار بوده اس��ت. ب��ه گزارش 
روابط عمومي بانك ملت، مهن��دس بيژن نامدار زنگنه 
در مراسم امضاي تفاهمنامه تامين مالي طرح توسعه و 
توليد كارخانه اي و كارگاهي خودروهاي دوگانه سوز بين 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران و بانك ملت 
از تمامي كس��اني كه براي اجرايي شدن اين طرح وقت 
و انرژي گذاش��تند قدرداني كرد و اظهار داشت: وزارت 
كشور، سازمان برنامه و بودجه، بانك ملت و شركت پخش 
فرآورده ه��اي نفتي ايران، در عملياتي ش��دن اين طرح 
تمام تلاش خود را به كار بستند كه اقدامات آنها شايسته 
قدرداني است. وزير نفت تلاش هاي دكتر محمد بيگدلي و 
اعضاي هيات مديره بانك ملت را در اجراي اين طرح بسيار 
موثر خواند و از آنان باب��ت حمايت از حوزه نفت و انرژي 
تشكر كرد. وي اجراي اين كار را به تنهايي و بدون همكاري 
سازمان ها و نهادهاي يادشده، امكان پذير ندانست و گفت: 
طرح توسعه و توليد كارخانه اي و كارگاهي خودروهاي 
دوگانه سوز از مصاديق بارز اقتصاد مقاومتي است و در سال 
رونق توليد، پاسخي راهبردي به نداي رهبر معظم انقلاب 
محسوب مي شود. مهندس زنگنه با تاكيد بر اين نكته كه 
با اجراي اين طرح، 65 هزار ميليارد ريال پول خالص در 
داخل كشور هزينه و بدون كوچك ترين وارداتي صرف 
توليد مي شود، اين كار را به معناي رونق توليد دانست و 
يادآور شد: اجراي اين طرح اقدام مهمي است كه از سوي 
بانك ملت با طراحي خوب عملياتي مي ش��ود تا مردم با 
كمترين رفت و آمد و بروكراسي از تسهيلات گازسوزكردن 
خودروهاي عمومي بهره مند شوند. وي با بيان اين نكته 
كه هم اكنون يك ليتر گاز 600 تومان و يك ليتر بنزين 
غيرسهميه اي 3000 تومان است، گازسوز كردن خودروها 
را به نفع دارندگان خودرو خواند و افزود: در شرايط كنوني 
2.600 جايگاه گاز در كشور وجود دارد كه اگر لازم باشد 

به تعداد آنها افزوده خواهد شد.
وزير نفت با تاكيد بر اين نكته كه راه حل مساله سوخت را 
نبايد فقط در ساخت پالايشگاه ها جست وجو كرد، اظهار 
داشت: ساخت پالايشگاه بسيار گران است و براي تسويه 

هر بشكه نفت خام بايد 20 هزار دلار هزينه شود در حالي 
كه حداكثر 25 درصد آن به بنزين تبديل مي شود بنابراين 
بايد راه حل اصلي را در توليد خودرو جست وجو كرد كه 
بخش��ي از آن كارخانه اي و بخش ديگر، گازس��وزكردن 

خودروها است.
وي CNG را س��وخت ملي ايران خواند و اظهار داشت: 
كش��ور ما كش��وري با ذخاير گاز فراوان است كه حدود 
95 درصد خانوارها از گاز طبيعي اس��تفاده مي كنند كه 
اين درصد در جهان بي نظير اس��ت ضم��ن اينكه هيچ 
كشوري اندازه ايران خودروي گازسوز ندارد در عين حال 
ايستگاه هاي سوخت گاز ايران كاملا داخلي است و تمام 

تجهيزات آن در داخل كشور ساخته شده است.
 CNG مهندس زنگنه تاكيد كرد: بايد فناوري استفاده از
را بالا ببريم تا تعداد خودروي گازس��وز بيشتري داشته 
باشيم و بدين ترتيب فشار كمتري به بخش توليد بنزين 
كشور وارد ش��ود.وي همه را در اين طرح برنده دانست و 
گفت: اين طرح نيز مانند طرح گازرساني به روستاها است 
كه به كمك بانك ملت اجرايي شد و باعث كاهش مصرف 
نفت سفيد و نفت مايع و در نتيجه كمك به بازپرداخت 
تسهيلات از محل فروش اين ذخاير شد. ضمن اينكه براي 

صدها هزار نفر شغل ايجاد شد.به گفته وزير نفت، در آن 
طرح به 14 هزار روستا علاوه بر شهرها گازرساني صورت 
گرفت كه رونق توليد را نيز به همراه داشت و با صادرات 
نفت سفيد و گازوييل، تراز اقتصادي كشور هم مثبت شد. 
مهندس زنگنه، گازسوزكردن خودروها را باعث كاهش 
هزينه هاي مردم با تغيير سوخت خودروهاي آنان دانست 
و گفت: اين كار يك كار اقتصادي بزرگ اس��ت كه باعث 
ايجاد اشتغال براي سازندگان مخازنCNG، كارخانه ها و 

... نيز خواهد شد و بايد با جديت پيگيري شود.
دكتر محم��د بيگدل��ي، مديرعامل بانك مل��ت نيز در 
سخناني با اشاره به سابقه بيش از 10 ساله همكاري اين 
بانك با حوزه نفت و انرژي، اظهار داشت: اين دو مجموعه 
همكاري هاي دوجانبه و تنگاتنگي در طول اين سال ها 
داشته اند كه آثار مثبت آن در بخش هاي مختلف نفتي 
و اقتصادي كشور ديده مي ش��ود. وي ازجمله فوايد اين 
همكاري ها، به بهره برداري حداكثري از ذخاير نفتي كه 
آخرين آن بهره برداري از پالايش��گاه نفت ستاره خليج 
فارس است اشاره كرد و گفت: آغاز به كار اين پالايشگاه با 
مشاركت بانك ملت، كشور را از لحاظ توليد بنزين خودكفا 

كرد و واردات بنزين را به صفر رساند.

به گفته وي، نگراني توليد محصولات نفتي با راه اندازي اين 
طرح ها از بين رفت ولي نگراني ديگر كه همان آلودگي هوا 
اس��ت همچنان باقي است كه بر اساس آمار، بيش از 70 
درصد آلودگي كش��ور ناشي از وجود خودروها در كشور 
اس��ت.مديرعامل بانك ملت، طرح دوگانه س��وز كردن 
خودروها را راه حلي براي اين معضل بزرگ خواند و يادآور 
شد: اصلاح الگوي مصرف، توليد هرچه بيشتر ميعانات 
گازي، افزايش صادرات محصولات نفتي و تكميل زنجيره 
ارزش نفت از جمله مزاياي اين طرح است. وي خاطرنشان 
كرد: امروز بانك ملت در راستاي تكميل زنجيره تامين 
در صنعت نفت در قالب تفاهمنامه با شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران، طرحي ملي و مهم را به اجرا در 
مي آورد كه اثرگذاري زيادي در اقتصاد كش��ور خواهد 
داش��ت. دكتر بيگدلي، اعطاي 65 ه��زار ميليارد ريال 
تسهيلات براي گازسوزكردن حدود 1.5 ميليون دستگاه 
خودرو در كشور را كاري بزرگ و ارزشمند و داراي اثرات 
اقتصادي و زيست محيطي بسياري خواند و تاكيد كرد: 
اين كار، انقلابي در مديريت بهينه انرژي در كشور ايجاد 
خواهد كرد. وي كاهش آلودگي ه��وا، عمل به منويات 
مقام معظم رهبري در راستاي اقتصاد مقاومتي، افزايش 
صادرات از محل كاهش مصرف بنزين در كشور و كاهش 
هزينه مصرف كننده را از مهم ترين اثرات اجراي اين طرح 
عنوان كرد و يادآور شد: با اجراي اين طرح، بخشي از نياز 
كشور به ورود ارز نيز تامين خواهد شد. مديرعامل بانك 
ملت با اظهار اميدواري نسبت به اينكه طرح يادشده نيز 
همانند ديگر طرح هاي اجراشده با همكاري بانك ملت، 
به خوبي اجرايي ش��ود، به مش��اركت اين بانك در طرح 
ساماندهي سوخت اشاره كرد و گفت: نرم افزار پرداخت 
ما به التفاوت هزينه سوخت تاكسي هاي اينترنتي نيز در 
كمترين زمان ممكن از سوي بانك ملت طراحي و عملياتي 
ش��د ضمن اينكه س��امانه پايش گازوييل خودروهاي 
سنگين نيز با مش��اركت اين بانك به مرحله اجرا رسيد 

كه جلوي بخشي از قاچاق سوخت و گازوييل را گرفت.
وي در عين حال آمادگي بانك ملت را براي مشاركت در 
پروژه هاي ديگر حوزه نفت با هدف اثرگذاري در اقتصاد 
كش��ور اعلام كرد و گفت: طرح گازسوزكردن خودروها، 

طرحي ماندگار اس��ت كه بركات آن شامل حال تمامي 
مردم كش��ور خواهد ش��د و اثرات خير آن ب��ه اين بانك 
نيز بازخواهد گش��ت. مهندس عليرض��ا صادق آبادي، 
معاون وزير نفت و مديرعامل ش��ركت پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران هم با اشاره به ضروريات و دلايل 
تصويب مصوبه ش��وراي اقتصاد در زمينه گازسوزكردن 
خودروهاي عمومي، اظهار داشت: به پيشنهاد وزارت نفت 
و سازمان برنامه و بودجه مقرر شد تا حدود 1.5 ميليون 
خودروي عمومي شامل خودروي تاكسي، ون )تاكسي(، 
وانت و مس��افربر شخصي بنزيني، دوگانه سوز شوند كه 
اهداف اصلي اين طرح، كاه��ش هزينه هاي حمل بار و 
مسافر، كمك به بهبود هواي شهرها به ويژه كلانشهرها و 

متنوع سازي سبد سوخت بود.
وي با قدرداني از دس��ت اندركاران بان��ك ملت به دليل 
مش��اركت در اجراي اين طرح، گفت: در اين طرح، بانك 
ملت به ش��ركت ملي پخش فرآورده ه��اي نفتي ايران 
تس��هيلات مي دهد كه اين تس��هيلات پ��س از انعقاد 
قرارداد، در اختيار كارگاه ها و كارخانه هاي خودروسازي 
قرار مي گيرد تا در زمينه دوگانه سوز كردن خودروهاي 
عمومي مورد استفاده قرار گيرد و در طرح يادشده، مردم 
درگير فرآيند پيچيده دريافت تسهيلات نخواهند شد.به 
گفته وي، دارندگان خودروه��اي عمومي با مراجعه به 
سامانه ويژه طرح توسعه و توليد كارخانه اي و كارگاهي 
خودروهاي دوگانه سوز و معرفي به كارگاه هاي تبديل، از 
تسهيلات بانك ملت بهره مند خواهند شد.مهندس صادق 
آبادي، ظرفيت كشور را براي دوگانه سوز كردن خودروها، 
ماهانه 200 هزار خودرو ذكر كرد.نيره پيروزبخت، معاون 
رييس جمهوري و رييس س��ازمان ملي استاندارد نيز با 
قدرداني از بانك ملت، اين اقدام را اقدامي مثبت خواند كه 
اثرات مثبت آن روي كاهش آلاينده هاي كشور، چشمگير 
خواهد بود. در پايان اين نشس��ت، دكتر محمد بيگدلي 
مديرعامل بانك ملت و مهن��دس وكيل زاده مديرعامل 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران، تفاهم نامه 
تامين مالي طرح توسعه و توليد كارخانه اي و كارگاهي 
خودروهاي دوگانه س��وز را در حضور وزير نفت و معاون 

رييس جمهوري امضا كردند.
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 امكان اقاله اموال تمليكي
در قالب تسهيلات جديد

كميس��يون هماهنگي حقوق��ي بانك ها اعلام 
كرد: اقاله نقدي و اقس��اطي اموال مس��كوني و 
غيرمسكوني به صاحبان آنها در قالب تسهيلات 
جديد امكان پذير است.به گزارش ايبِنا، كميسيون 
حقوقي بانك ها طي نام��ه اي اعلام كرد كه اقاله 
نقدي و اقساطي اموال مسكوني و غير مسكوني به 
صاحبان آنها در قالب تسهيلات جديد امكان پذير 
اس��ت. بر اين اس��اس در صورتي كه مشتري به 
استناد تبصره 2 ماده 8 آيين نامه نحوه واگذاري 
دارايي هاي غيرضرور و اماكن رفاهي بانك ها كل 
مطالبات بانك )اصل، س��ود و جرايم مترتبه( را 
بپردازد اقاله نقدي ملك به مشتري ميسر خواهد 
بود.همچنين بانك ها اختيار دارند ملك تمليكي 
را به موجب تس��هيلات جدي��د در قالب فروش 

اقساطي به مشتري واگذار كنند.

 كليات طرح بانكداري 
به تصويب رسيد

نماين��دگان مجلس كليات طرح بانك��داري را به 
تصويب رساندند و نمايندگان در نشست علني روز 
سه شنبه، 26 آذرماه مجلس با 132 رأي موافق، 44 
رأي مخالف و 6 رأي ممتنع از 201 نماينده حاضر 

در جلسه با كليات طرح بانكداري موافقت كردند.
س��يدتقي كبي��ري در ارايه متن گ��زارش طرح 
بانكداري كه از سوي كميسيون اقتصادي تدوين 
ش��ده گفت: طرح بانكداري به شماره چاپ 187 
طرح بانك مركزي به ش��ماره چ��اپ 669 طرح 
تأسيس بانك توسعه به شماره چاپ 1016، طرح 
عمليات بانك��ي بدون ربا به ش��ماره چاپ 165 و 
لايحه اصلاح قانون پولي و بانكي كشور به شماره 
چاپ 628 در جلسات متعدد با حضور مسوولان 
ذيربط، كارشناسان مركز پژوهش هاي مجلس و 
ديوان محاسبات كشور مورد بحث و بررسي قرار 
گرفت و به اس��تناد تبصره 1 ماده 143 آيين نامه 
داخلي مجلس به دليل تش��ابه موضوع طرح ها و 
لايحه مذكور با هم ادغام و نهايتاً در جلس��ه س��ه 
ش��نبه 21 آبان ماه 98 با اصلاحات��ي در عنوان و 
متن به ش��رح پيوس��ت با اكثريت آرا به تصويب 
رسيد. اينك گزارش آن در اجراي ماده 143 قانون 
آيين نامه داخلي به مجلس تقديم مي شود ضمناً 
گزارش كميسيون هاي فرعي امنيت ملي و سياست 
خارج��ي، قضايي و حقوقي، عمران، بهداش��ت و 
درم��ان ويژه حماي��ت از توليد مل��ي و نظارت بر 
سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساسي، امور 
داخلي كشور و شوراها، اجتماعي، صنايع و معادن 

و فرهنگي تا اين تاريخ واصل نشده است.

 درخواست پيامك رمز پويا 
در صفحات پرداخت اينترنتي

معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي از اضافه 
ش��دن دكمه جدي��دي به صفح��ات پرداخت 
اينترنتي از ابتداي دي ماه به منظور درخواست 
پيامكي رمز دوم پويا خب��ر داد. به گزارش ايبِنا، 
مهران محرميان معاون فناوري هاي نوين بانك 
مركزي در توييتر با اش��اره به راه اندازي سامانه 
هريم از ابتداي دي ماه و ارسال پيامكي رمز دوم 
پويا گفت: براي ارتق��اي تجربه كاربري و امكان 
دريافت رمز دوم پويا با پيامك، از ابتداي دي ماه 
يك دكمه جديد به صفحات پرداخت اينترنتي 
اضافه خواهد شد و مشترياني كه شماره خود را 
به بانك اعلام كرده اند با فش��ردن اين دكمه رمز 
دوم پويا را از طريق پيامك دريافت خواهند كرد.

راه اندازي رمز دوم
يك بار مصرف رايگان است

مسعود پشم چي كارشناس بانكي در گفت وگو با 
ايبِنا درباره برخي ابهامات ايجاد شده در خصوص 
اجراي طرح رمز يك بار مصرف، اظهار داش��ت: 
راه اندازي رمز دوم يك بار مصرف رايگان اس��ت. 
با توجه به اينكه مش��تريان سيس��تم بانكي تا 
پيش از اجراي طرح رم��ز دوم يك بار مصرف، با 
روشي آسان تر و مشخص تراكنش هاي اينترنتي 
خود را انجام مي دادن��د، به طور حتم اجراي اين 
طرح كه براي افزايش امنيت حساب هاي مردم 
ايجاد شده، تا حدودي نسبت به قبل سخت تر و 
پيچيده تر شده كه كاملا طبيعي است، اما مردم 
نسبت به اهميت و حساسيت اين موضوع علي رغم 
اطلاع رساني هاي بسياري كه شده توجه لازم را 
نداش��تند. وي افزود: بانك مركزي و بانك ها در 
يكماه اخير تلاش بسياري براي فرهنگ سازي 
در اين زمينه داشته اند و تمامي بانك ها از طريق 
شبكه هاي اجتماعي، پيامك، ش��عب و ... براي 
اطلاع رس��اني به مردم اقدام كرده اند. به عنوان 
مثال بانك پارسيان با پيامك به همه مشتريان 
بانك، نسبت به جزييات اين طرح و اجراي آن از 
ابتداي دي ماه اطلاع رساني كرده است. وي درباره 
راهكار انديشيده شده براي افرادي كه تلفن همراه 
هوشمند ندارند، گفت: با توجه به راه اندازي سامانه 
هريم )هدايت رمز دوم يك بار مصرف( ارس��ال 
پيامك ب��راي دريافت رم��ز دوم يك بار مصرف، 
ديگر بحث تلفن همراه هوشمند و غيرهوشمند 
مطرح نيست و اين دغدغه با راه اندازي اين سامانه 
برطرف شده است. به گفته پشمچي، پس از فعال 
ش��دن رمز يك بار مصرف از ابت��دا دي ماه، تمام 
مشتريان سيستم بانكي، مي توانند با استفاده از 
س��امانه هريم، به راحتي رمز دوم يك بار مصرف 
خود را دريافت كنند. البته موضوعي كه مطرح 
شده عدم دسترسي به تلفن همراه است كه بايد 
به اين نكته توجه داشت كه هموطنان، زماني به 
رمز دوم نياز دارند كه قصد تراكنش و خريدهاي 
آنلاين دارند كه در اين شرايط، با دريافت رمز دوم 
يك بار مصرف به صورت پيامكي مي توانند خريد 

خود را انجام دهند.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از رشد شتابان قيمت در گروه هاي كوچك بازار

سرمايهگذارانبهچهنكاتيتوجهميكنند؟
گروه بورس |محمد امين خدابخش|

در پايان معاملات روز گذش��ته رش��د نماگرهاي بورس و 
فرابورس به طور تقريبا پاي��داري ادامه يافت و غلبه تقاضا 
بر عرضه در بس��ياري از گروه ها توانست به رشد قيمت در 
نمادهاي بس��ياري منجر ش��ود. در اين روز اگرچه نماگر 
اصلي بازار س��رمايه بيش��ترين اثر را از نمادهاي سنگين 
وزن گروه هاي شيميايي و فلزي پذيرفت با اين حال رشد 
نمادهاي كوچك تر بازار به حدي بود كه توانست شاخص 
كل هموزن را با 1.51 درصد افزايش براي اولين بار در تاريخ 

محاسبه اين نماگر به كانال 110 هزار واحدي برساند. 
با نگاهي به نحوه تغييرات قيمت ها در دو ماه اخير اينطور 
استنباط مي شود كه حالا و پس از آنكه خيال اكثريت فعالان 
بازار نسبت به متغيرهاي سيستماتيك راحت تر شده است، 
سرمايه گذاران با ريسك گريزي كمتري روند قيمت ها را 
دنبال مي كنند. چنين رويكردي س��بب شده تا با نزديك 
شدن به پايان سال و داغ شدن بحث افزايش سرمايه ها شاهد 

رونق بيشتري در نمادهاي كوچك بازار باشيم. 
طي روزهاي گذشته بسياري از نمادها بالاخص آنهايي 
كه به واسطه حجم كم سهام شركت نسبت به كليت بازار 
از قابليت نوسان بيشتري برخوردارند، با تقاضاي بالايي 
مواجه شده اند. همين امر سبب شده تا سرمايه گذاران 
به خصوص آنهايي كه ريس��ك پذيرتر هس��تند يا افق 
سرمايه گذاري كوتاه مدتي تر دارند، با مشاهده صف خريد 
در اين نمادها س��يلي از نقدينگي را به سوي سهام ياد 
شده گسيل كنند. به دنبال اين اتفاق آمار ورود نقدينگي 
حقيقي هر روز رشد بيشتري را نشان مي دهد و حتي در 
صنايعي مانند سيمان ركورد آماري از اين دست طي روز 

معاملاتي اخير شكسته شده است. 
در اين ميان آنچه توجه بسياري را به خود جلب كرده، 
رشد شتابان قيمت در گروه هايي است كه اگرچه ممكن 
اس��ت دارايي هاي بس��ياري در صورت هاي مالي خود 
داش��ته باش��ند، اما عواملي همچون وضعيت صنعت، 
تغييرات فصلي و آمار ضعيفي همچون P/E تقريبا بالا 
در عمل به عنوان متغيري منفي در بررسي بنيادي آنها 
لحاظ مي شود. چنين شرايطي سبب شده تا به رغم صف 
خريدهاي ادامه دار، سرمايه گذاران با تجربه تر بازار درگير 
جو هيجاني معاملات اين روزها نشوند با ديده ترديد به 
صعود قيمت ها در برخي از صنايع كوچك بازار بنگرند. 

  سيماني ها زير تيغ ريسك
يك��ي از گروه هايي كه در يك ماه گذش��ته افزايش بهاي 
چشمگيري همراه بوده و طي روزهاي گذشته تقريبا تمامي 
نمادهاي آن به جز تعداد معدودي صف خريد بوده اند، گروه 
سيماني است. افزايش تقاضا در اين صنعت به حدي بوده 
كه تنها طي يك ماه گذشته يعني از تاريخ 28 آبان ماه تا روز 
سه شنبه، شاخص سيمان به ميزان 45 درصد رشد داشته 

اس��ت. چنين رشدي آن هم در شرايطي كه كمبود گاز به 
دليل فصل سرما عملا فعاليت بخشي ازتوليد كنندگان را 
قطع كرده و س��ايرين هم به جاي گاز كوره هاي خود را با 
مازوت گرم مي كنند، حداقل در چهارچوب ديدگاه بنيادي 

غيرمنطقي به نظر مي رسد. 
حت��ي اگر اين عام��ل را هم در نظر نگيري��م، آلودگي هوا 
به خصوص در ش��هرهاي بزرگ عامل ديگري اس��ت كه 
گزارش هاي ماهانه صنعت سيمان را به شكلي جدي تهديد 
مي كند. طي روز گذشته سازمان حفاظت از محيط زيست 
خبر از توقيف دو واحد توليدي كارخانه سيمان تهران به 
دليل آلايندگي فعاليت آن خب��ر داد؛ دليلي كه مي تواند 
به راحتي ساير واحدهاي فعال در اين صنعت را با ريسك 

تعطيلي مواجه كند.
 

  صعود گروه انبوه سازي دوشادوش سيماني ها
 از سيماني ها كه بگذربم، ديگر گروه پيشتاز اين روزها 
گروه انبوه سازي است كه نمادهاي ساختماني را در خود 
جاي داده است. اين گروه نيز تقريبا دوشا دوش سيماني ها 
توانسته طي يك ماه گذشته رشد كند. جريان تقاضا به 
حدي در نمادهاي اين گروه كوچك قوي بوده كه توانسته 
است ش��اخص صنعت مربوطه را در يك ماه گذشته از 

سطح 1 هزار و 831 واحدي به 2 هزار و 586 واحد برساند. 
همانطور كه پيشتر نيز در بسياري از تحليل ها مطرح شده 
است، ركود تورمي حاكم بر صنعت ساختمان به حدي 
است كه انتظار نمي رود، شركت هاي فعال در صنعت ياد 

شده حداقل در آينده نزديك شاهد رونق باشد. 
عواملي از اين دس��ت س��بب ش��ده تا ابهامات موجود 
در رش��د قيمت اين نمادها بيش از پيش افزايش يابد 
و رونق معاملات آنها به س��والي مهم براي بس��ياري از 

سرمايه گذاران بدل شود. 
به همين منظور »تعادل« ضمن بررسي وضعيت بازار، 
به خصوص در دو صنعت ياد شده در گفت وگو با روزبه 
شريعتي، دلايل رشد شتابان قيمت در نمادهاي آنها را 

مورد واكاوي قرار داد. 
در اين گفت وگو شريعتي ضمن اشاره به زاويه ديد متفاوت 
بخشي از س��رمايه گذاران نسبت به نمادهاي سيماني 
گفت: دليل اينكه چرا سيماني ها در حال حاضر با رشد 
مواجه اند بايد گفت كه فعالان ب��ا تجربه بازار به خوبي 
مي دانند فعاليت صنعت سيمان در حال حاضر به گونه اي 
نيست كه درخور تقاضاي اينچنيني در بازار سهام باشد. 
با اين حال بايد توجه داشت كه دليل تقاضا در اين نمادها 
رويكرد بنيادي بازار نسبت به آنها نيست. در واقع در اين 

صنعت به جز  دو الي سه نماد هيچ يك از نمادها وضعيت 
بنيادي جذابي ندارند.

اين كارشناس بازار سهام در ادامه گفت: بايد توجه داشت 
كه بحث هاي غير عملياتي در نمادهاي سيماني از اهميت 
زيادي برخوردار اس��ت. در حال حاض��ر ارزش دفتري 
دارايي هاي اغلب شركت هاي سيماني بسيار پايين است. 
همين امر سبب شده تا اين گروه همزمان با ورود نقدينگي 
به جريان معاملات بازار سرمايه بيش از پيش مورد توجه 

سرمايه گذاران قرار بگيرند. 
ش��ريعتي افزود: آنچه در اين نمادها بس��يار از اهميت 
برخوردار اس��ت ميزان بالاي دارايي هاي ارزيابي پذير 
آنهاست. در حال حاضر خالص نقدينگي حقيقي وارد 
شده به اين گروه به شدت افزايش يافته است به طوري 
كه طي معاملات روز سه شنبه ارزش آن از 15 ميليارد و 

600 ميليون تومان نيز بيشتر شده است.
 اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: در حال حاضر 
خبر موثقي از وضعيت افزايش سرمايه ها در اين گروه در 
دسترس نيست. ممكن است برآيند نظر سرمايه گذاران 
در اين زمينه آنها را به افزايش تقاضا در نمادهاي ياد شده 
سوق داده باشد. روزبه ش��ريعتي در ادامه خاطرنشان 
كرد: يكي از دلايلي كه در حال حاضر زير مجموعه هاي 

»شستا« در بازار با رش��د قيمت مواجه اند، لزوم به روز 
شدن قيمت دارايي هاي اين شركت سرمايه گذاري است. 
بايد توجه داشت كه »شستا« براي آنكه بتواند با قيمتي 
معقول در بورس عرضه شود، نيازمند آن است كه ارزش 
بازار دارايي هاي آن مخصوصا آنهايي كه زمان زيادي از 
آخرين ارزيابي شان مي گذرد، به روز شود. براي اين كار 
بس��ياري از دارايي ها بورسي اين شركت بايد با افزايش 
بهاي سهام مواجه شوند. تجديد ارزيابي دارايي هاي آنها 
يكي از راه هايي است كه به واقعي شدن بهاي دارايي هاي 

آن كمك مي كند. 
اين تحليلگر بازارهاي مالي اف��زود: يكي از مهم ترين 
دلايل رش��د قيم��ت در نماده��اي س��اختماني نيز 
همبستگي س��نتي آنها با سيماني ها است. تقريبا هر 
زماني كه سيماني ها با افزايش تقاضا رو به رو مي شوند 
نمادهاي گروه انبوه س��ازي ني��ز از رويكرد ب��ازار اثر 

مي پذيرند و روي تابلوي معاملات رشد مي كنند. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا افزايش ميزان وام 
مسكن و جعاله مي تواند منجر به رونق معاملات سهام 
ساختماني ها شود گفت: بايد به اين نكته توجه داشت 
كه اغلب نمادهاي س��اختماني بازار به صورت عمده و 
با قراردادهاي تجاري مش��خص كار مي كنند. همين 
امر موجب مي ش��ود تا تقاضا براي آنها تاثير زيادي از 
سياست گذاري هاي مقامات پولي نپذيرد و اثر تغييرات 

در ميزان وام هاي ياد شده روي آنها اندك باشد. 
 شريعتي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا حجم عظيم 
نقدينگي وارد شده به نمادهاي سيماني و ساختماني 
مي تواند براي آنها دردسر ساز شود، گفت: قطعا اين بازار 
همان طور كه اين گونه رش��د مي كند، در صورت غلبه 
عرضه مي تواند با اصلاح سنگيني مواجه شود. با اين حال 
پاسخ به اين سوال كه چه نمادهايي از اين واقعه بيشتر 
آس��يب مي بينند عملا غيرممكن است. بايد به خاطر 
داشت هر نمادي كه بيش از حد رشد قيمت داشته باشد، 

دير يا زود محكوم به افت قيمت خواهد بود. 
وي در پايان با اش��اره به اين شبهه كه بازار در وضعيت 
حبابي قرار دارد، گفت: اگر بخواهيم P/E TTM  )نسبت 
قيمت به درآمد در چهار فصل اخير( بازار را در نظر بگيريم 
هم اكنون در س��طح 7 واحد قرار دارد. انتظار مي رود با 
انتشار گزارش هاي 9 ماهه به دليل افزايش سودآوري 
شركت ها اين نس��بت اصلاح ش��ود. بنا براين در حال 
حاضر نمي توان گفت كه كليت بازار وارد حباب ش��ده 
است. مضاف بر اينكه ارزش گذاري بسياري از شركت ها 
در حال حاضر نه بر مبناي عملكرد مالي بلكه بر مبناي 
ارزش دارايي ها انجام مي شود. در اين ميان اما برخي از 
شركت هاي كوچك بازار وارد مرحله حباب شده اند كه 
به دليل نامشخص بودن تعداد دقيق آنها نمي توان نظر 

دقيقي در مورد نسبت آنها به كل بازار سهام داد. 

رونق در بازار سرمايه، نظر اجماعي مسوولان
حجم نقدينگي موج��ود در بازار س��رمايه و حمايت 
حاكميت كشور از اين بازار، نشان دهنده اين باور است 
كه بايد بازارس��رمايه، فعال و پررونق باشد. به گزارش 
سنا، سيد علي سجادي در خصوص روند حاكم بر بازار 
سرمايه بيان داشت: گزارش عملكرد شركت ها به چند 
دسته تقسيم مي شود. يك دسته عملا استمرار روند 
بهبود نسبت به گذش��ته را نشان مي دهد مانند گروه 
بانكي ها. گروه دوم، گروه زيان ده بودند كه با گزارش هاي 
ارسالي يا از زيان دهي خارج شدند يا از لحاظ عملياتي 

در ح��ال عبور از زيان هس��تند. اين ش��ركت ها عملا 
مابه التفاوت سود سپرده و درآمد تسهيلات مثبتي به 
دست آورده اند يا به نقطه سربه سر رسيده اند. وي ادامه 
داد: دسته سوم شركت هايي هستند كه در يك سال 
گذشته وضع مناسبي نداشتند و با بهبود وضعيت توليد، 
عملا رو به بهبود حرك��ت كرده اند و هم اكنون روندي 
ثابت دارند و همين روند را ادامه مي دهند . س��جادي 
افزود: نكته حايز اهميت اين است كه رشدهاي شارپي 
گذشته كه به دليل افزايش قيمت ارز ايجاد مي شد ديگر 

در بازار وجود ندارد. اما به هر صورت شركت ها توانستند 
به همان نسبت سودآوري داشته باشند . در مجموع بايد 
گفت عملكرد شركت ها رضايت بخش است و با توجه 
 )P/E( به قيمت ها و همچنين نس��بت سود به عايدي

شركت ها تقريبا روند معقولي را طي مي كنند.
اين كارشناس بازار سرمايه با اش��اره به تأثير افزايش 
نرخ برابري ارز بر شركت هاي بورسي و فرابورسي بيان 
داش��ت: افزايش نرخ برابري ارز بر صنايعي كه درآمد 
ارزي و صادراتي دارند اثر مستقيم دارد اما در كل، بازار 

به اين واسطه كه هميشه رابطه مثبتي با روند شاخص 
ارز و تورم در كشور داشته است از اين حركت ها، تأثير 
مي پذيرد. اما معتقدم كه نرخ برابري ارز ديگر كشش 
زيادي نداش��ته باشد و اگر ش��رايط با ثباتي در كليت 
كشور برقرار باشد، روند ارز نيز به ثبات مي رسد . وي در 
خصوص اثر صلح تعرفه اي امريكا و چين بر كاموديتي ها 
و بازار سرمايه بيان داشت: صلح تعرفه اي اثر مستقيم 
بر شركت هاي صادرات محور دارد به اين دليل كه اين 
شركت ها كاموديتي محور هستند و به اصطلاح رونق 

جهاني و ركود جهاني اثر مس��تقيم بر آنها دارد. البته 
اين اثر بر ديگر صنايع هم به صورت غير مستقيم قابل 
لمس خواهد بود. اما تاخير زماني شامل حال اين صنايع 
خواهد شد. رونق و ركود قيمت هاي جهاني با توجه به 
اينكه شركت هاي كاموديتي محور، وزن بالايي در بازار 
سرمايه دارند موجب اثرگذاري بر بازار خواهد شد اما 
همين مساله كه ريسك حاصل از جنگ تعرفه اي ميان 
اين دو كشور برطرف شده است به خودي خود مي تواند 

موجب بازگشت رونق به بازارها شود.

گروه بورس|
دادوستدهاي روز سه ش��نبه در بورس تهران با رشد 
2هزار و 383 واحدي ش��اخص كل اين بازار خاتمه 
يافت. به موجب اين رشد 0.69 درصدي كه بيش از هر 
چيز از افزايش تقاضا در نمادهاي شيميايي و فولادي 
اثر پذيرفت نماگر اصلي بازار سهام به سطح 346 هزار 
و 870 واحد رسيد. گفتني است در پايان معاملات اين 
روز ارزش بازار در ب��ورس تهران از هزار و 265 هزار و 
540 ميليارد تومان فراتر رفت. با توجه به اينكه نرخ هر 
دلار امريكا طي روز گذشته بر روي تابلوي صرافي هاي 
بانكي 12 هزار و 800 تومان بوده، ارزش دلاري بازار 
در پايان معاملات اين روز 98 ميليارد دلار بوده است. 

گفتني است اين رقم همچنان با سقف 106 ميليارد 
دلاري بورس ته��ران در ميانه مهرماه س��ال جاري 
همچنان فاصله دارد. بر اساس آمارهاي معاملاتي، روز 
گذشته اكثر شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند 
به طوري كه شاخص  قيمت »وزني - ارزشي« با 638 
واحد افزايش مع��ادل 0.69 درصد به 92 هزار و 898 
واحد، ش��اخص كل »هم وزن« با 1644 واحد رشد 
معادل 1.51 درصد به 110 هزار و 243 واحد، شاخص 
قيمت »هم وزن« با 1098 واحد افزايش، معادل 1.51 
درصد به 73 هزار و 646 واحد، شاخص آزاد شناور با 
3564 واحد رشد، معادل 0.87 درصد به 411 هزار و 
488 واحد، شاخص بازار اول با 1149 واحد افزايش 

معادل 0.47 درصد به 247 هزار 769 واحد و شاخص 
بازار دوم با 7466 واحد رش��د معادل 1.04 درصد، به 

724 هزار و 919 واحد رسيد.
از س��ويي ديگر طي روز گذش��ته 6 نم��اد » فولاد با 
438 واحد، اخابر با 291 واحد، فخاس با 209 واحد، 
حكش��تي با 205 واحد، نوري با 202 واحد و بفجر با 
147 واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص 

كل بورس بر جاي گذاشتند.
اين گزارش مي افزايد، ديروز شاخص هاي صنايع تالار 
شيشه اي نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص 
صنايع »انبوه سازي با 123 واحد صعود معادل 5.01 
درصد به 2 ه��زار و 585 واحد، محصولات چرمي با 

628 واحد افزايش مع��ادل 4.81 درصد به 13 هزار 
702 واحد، منسوجات 202 واحد رشد معادل 4.17 
درصد به 5 ه��زار و 66 واحد، حمل و نقل 348 واحد 
افزايش مع��ادل 3.99 درصد به 9 ه��زار و 95 واحد، 
وسايل ارتباطي با 518 واحد رشد، معادل 3.86 درصد 
به 13 هزار و 974 واحد، سيمان با 120 واحد افزايش 
معادل 3.71 درصد به 3 هزار و 373 واحد، انتش��ار و 
چاپ با 41927 رشد معادل 3.59 درصد به يك هزار 

و 209 واحد« رسيد.
در عين ح��ال نگاهي ب��ه آماره��اي معاملاتي روز 
قبل بازار س��هام حكايت از آن دارد كه قيمت سهام 
نمادهاي »سدور، سبهان، وساخت، غشصفا، بموتو، 
بفجر و قهكمت« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي 
»خنصير، ختراك، وبوعلي، وصنا، شنفت، كپشير و 
وآذر« بيش��ترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم 

زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند.

به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز گذشته در 
بورس تهران، در 572 هزار نوبت معاملاتي، 4 ميليارد 
و 879 ميلي��ون برگه اوراق بهادار به ارزش 26 هزار و 

347 ميليارد تومان در بورس معامله شد.
همچنين در پايان معاملات فرابورس ايران شاخص 
كل 44 واحد رش��د كرد و به رقم 4528 واحد رسيد. 
ارزش روز بازار اول و دوم فراب��ورس نيز از 260 هزار 

ميليارد تومان فراتر رفت.
طي روز سه ش��نبه معامله گران در فرابورس بيش از 
1.8 ميليارد سهام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 384 
هزار نوبت معامله و به ارزش 1506 ميليارد تومان داد و 
ستد كردند. عمده نمادهاي فرابورس مانند پتروشيمي 
مارون، س��نگ آهن گهرزمي��ن، ذوب آهن اصفهان، 
پتروش��يمي لاوان، ماديران، فولاد هرمزگان جنوب 
و نيروي ب��رق دماوند در تقويت ش��اخص فرابورس 

اثرگذار بوده اند.

در پايان معاملات روز گذشته محقق شد

 شاخص كل در آستانه فتح كانال 347 هزار واحدي
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  افزايش چشمگير سود »شاوان« در گزارش 
۶ماهه:  ش��ركت پالايش نفت لاوان در صورت هاي 
مالي 6ماهه از تحقق سود 4هزار و 487ريالي به ازاي 
هرسهم خبر داد كه نسبت به گزارش 3ماهه بيش از 
180درصد افزايش يافته است. به گزارش سنا، شركت 
پالايش نفت لاوان در حالي صورت هاي مالي 6ماهه 
منتش��ر كرده كه در گزارش 3ماه��ه خود از محقق 
ش��دن يك هزار و 574ريالي س��ود به ازاي هرسهم 
خبر داده بود. اما گ��زارش 6ماهه آن با افزايش بيش 
از 180درصدي منتش��ر شد و سود هرسهم 4هزار و 
487ريال اعلام شده اس��ت. »شاوان« در 6ماه، سود 
عملياتي خود را 6هزار و 250ميليارد ريال، سود خالص 
را 5هزار و 130ميليارد ريال و سود انباشته را 6هزار و 
454ميليارد ريال اعلام كرده اس��ت. اين شركت در 
دوره 6ماهه منتهي به 31شهريور1398يك ميليون 
و 391هزار و 454متر مكعب انواع كالا به مبلغ 59هزار 
و 487ميليارد ريال فروخت��ه و از اين محل 7هزار و 
919ميليارد ريال س��ود ناخالص شناس��ايي كرده 
اس��ت. اهداف و برنامه هاي راهبردي اين شركت در 
خصوص توليد و فروش محصولات مربوط به افزودن 
ماده MTBE امكان افزايش توليد بنزين معمولي و 
همچنين بنزين يورو 5 اس��ت. اين شركت توانسته 
بنزين يورو5 را در مهر ماه سال 1398 به توليد برساند 
و پيش بيني مي كند كه روند افزايش توليد بنزين يورو 
5 استمرار داشته باشد. همچنين برآورد شده است كه 
توليد بنزين يورو 5 سالانه حدود 3هزار ميليارد ريال 
سودآوري براي شركت در پي داشته باشد. اين شركت 
نرخ فروش فرآورده ها را تابعي از نرخ نفت خام و ميعانات 
گازي اعلام كرده و پيش بيني كرد كه نرخ نفت خام و 
ميعانات گازي در شش ماهه دوم سال 1398 حدود 
65دلار به ازاي هر بش��كه )13درصد رشد نسبت به 
ميانگين شش ماهه اول سال( باش��د. بنابراين نرخ 
فروش فرآورده ها نسبت به ميانگين نرخ ها در 6ماهه 
اول س��ال 13 درصد رش��د خواهد داشت. »شاوان« 
راه اندازي واحد ايزومراسيون به طور كامل و استمرار 
توليد بنزين يورو 5 را از برنامه هاي با اهميت شركت 

ذكر كرده است.

  پيش�نهاد افزاي�ش س�رمايه ۳۷ درصدي 
»ومعادن«:  هيات مديره ش��ركت سرمايه گذاري 
توسعه معادن و فلزات پيشنهاد افزايش سرمايه 15 
هزار ميليارد ريالي، مع��ادل 37 درصد را به مجمع 
عمومي فوق العاده اين شركت پيشنهاد داد. شركت 
سرمايه گذاري توس��عه معادن و فلزات عنوان كرده 
است برنامه افزايش سرمايه از مبلغ 40 هزار و 300 
ميليارد ريال به 55 ه��زار و 300 ميليارد ريال دارد. 
بر اساس اين گزارش، افزايش سرمايه »ومعادن« از 
محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدي، 
سود انباشته به منظور ش��ركت در افزايش سرمايه 
شركتهاي زيرمجموعه و جبران مخارج سرمايه اي 
صورت گرفته اس��ت كه در تاريخ 25 آذر 1398 به 
تصويب هيات مديره رس��يده و جهت اظهارنظر به 
حس��ابرس و بازرس قانوني ارسال شده، خواهد بود. 
بديهي است انجام افزايش سرمايه ياد شده منوط به 
موافقت سازمان بورس و اوراق بهادار و تصويب مجمع 
عمومي فوق العاده است و در اين خصوص اطلاع رساني 

خواهد شد.

  شناس�ايي زيان ۱۰۰ريالي »غالبر«:  شركت 
لبنيات كالب��ر در صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 
تلفيقي 6ماهه براي هرسهم 100ريال زيان شناسايي 
كرد. اين در حالي اس��ت كه »غالبر« در صورت هاي 
مالي شركت اصلي به ازاي هرس��هم 32ريال سود 
محقق كرده است. همچنين در صورت هاي تلفيقي 
سود عملياتي شركت به 60ميليارد و 922ميليون 
ريال، زيان خالص به 6ميليارد و 971ميليون ريال و 
زيان انباشته به 62ميليارد و 834ميليون ريال رسيد.

شركت لبنيات كالبر در گزارش خود اعلام كرد كه 
4ميليون و 881هزار و 863كيلوگرم انواع محصولات 
خ��ود را به مبلغ 490ميلي��ارد و 913ميليون ريال 
به فروش رس��انده كه از اين محل س��ود ناخالص را 
73ميليارد و 834ميليون ريال شناسايي كرده است.

»غالب��ر« در آذر1398 طي گزارش��ي به اظهارنظر 
حس��ابرس و بازرس قانوني خود نسبت به گزارش 
توجيهي هيات مديره در خصوص افزايش سرمايه 
اشاره كرده بود. اين شركت در نظر دارد سرمايه خود 
را از مبلغ 350ميليارد ريال به مبلغ 630ميليارد ريال 
معادل 80درصد افزايش دهد. اين افزايش سرمايه قرار 
است از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده 
نقدي و سود انباشته به منظور اجراي طرح هاي توسعه 

و تامين سرمايه در گردش مورد نياز عملياتي شود.

  رشد ۲۰.۴هزار ميليارد ريالي پرتفوي بورسي 
»س�فارس«:  شركت س��يمان فارس و خوزستان 
در صورت هاي مالي 6ماه��ه اعلام كرد كه پرتفوي 
بورسي شركت با رشد 20هزار و 475ميليارد ريالي 
همراه شده است. شركت سيمان فارس و خوزستان 
در صورت هاي مالي 6ماهه منتهي به 30آبان1398 
سود هرس��هم را 36ريال اعلام كرد كه در مقايسه با 
مدت مشابه سال گذش��ته با افزايش 620درصدي 
مواجه شده اس��ت. اين شركت، سود عملياتي دوره 
مورد گزارش را 203ميلي��ارد و 915ميليون ريال، 
س��ود خالص را 203ميليارد ريال و س��ود انباشته 
پاي��ان دوره را 4هزار و 140ميليارد ريال اعلام كرده 
است. »سفارس« در صورت وضعيت پرتفوي سهام 
شركت هاي پذيرفته شده در بورس، از افزايش 20هزار 
و 475ميليارد و 485ميليون ريالي خبر داد. در اين 
صورت وضعيت، بهاي تمام شده پرتفوي با افزايش 
472ميليارد ريالي مبلغ 5هزار و 30ميليارد ريال اعلام 
شده است. همچنين ارزش بازار آن با افزايش 8هزار 
و 529ميليارد ريالي به مبلغ 25هزار و 506ميليارد 
ريال بالغ ش��ده است. اين ش��ركت در دوره 6ماهه 
سهام بورسي خريداري شده را مبلغ 504ميليارد و 
739ميليون ريال اعلام كرد. علاوه بر اين سهام واگذار 
شده »سفارس« نيز 280ميليارد و 922ميليون ريال 
اعلام شد كه سود اين واگذاري ها به 249ميليارد و 

68ميليون ريال رسيد.

ضرورت حضور مردم در فرصت هاي سرمايه گذاري  بازار سرمايهطرح جديد  بانكداري ضامن همكاري بازار پول و سرمايه
صبح امروز كليات طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران به تصويب 
نمايندگان خانه ملت رس��يد. طرحي كه به گفته كارشناسان اصلاح 
س��اختار بانك مركزي را به همراه دارد و متضمن بازنگري اساس��ي 
در قس��مت هاي اول و دوم قانون پولي و بانكي كشور مصوب 1351 
و اصلاحات بعدي آن اس��ت، جايگزين قوانين موجود بانك مركزي 
جمهوري اس��لامي ايران مي ش��ود. اما تاثير اجراي طرح بانكداري 
جمهوري اسلامي بر بازار سرمايه چيست و نهادها و ابزارهاي مالي در 
اين طرح چه جايگاهي دارند؟ اين پرسش هايي است كه رييس سازمان 

بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با سنا به آنها پاسخ داد.
به گزارش سنا، دكتر ش��اپور محمدي، رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در پاس��خ به اين س��وال كه اجراي ط��رح بانكداري جمهوري 
اس��لامي ايران چه اثري بر بازار سرمايه دارد؟گفت: با تعاملات مثبت 
نهاد ناظر بازار سرمايه، بانك مركزي و نمايندگان خانه ملت، در طرح 
بانكداري جمهوري اسلامي ايران بين بازار پول و بازار سرمايه مرزبندي 
مشخصي شكل گرفته است. به استناد اين طرح رييس سازمان بورس 
عضو شوراي سياست گذاري پولي و ارزي است و بنابراين از اين پس 

همكاري ها و هماهنگي بازار پول و سرمايه تقويت مي شود.
دبير شوراي عالي بورس ضمن اشاره به اينكه در ماده 2 طرح بانكداري 

جمهوري اسلامي ايران به نقش مهم شوراي فقهي بانك مركزي توجه 
ويژه شده، افزود: توجه به نقش كميته فقهي بانك مركزي براي بازار 
سرمايه اهميت بسياري دارد. همكاري شوراي فقهي بانك مركزي و 
كميته فقهي سازمان بورس به طراحي ابزارهاي جديد مشترك بازار 
پول و سرمايه كمك شاياني مي كند. دكتر محمدي ادامه داد: ابزارهاي 
حوزه سياست گذاري پولي و ارزي، ش��امل عمليات بازار باز، خريد و 
فروش ارز، طلا و اوراق بهادار مبتني بر ارز و طلا، تعيين نسبت سپرده 
قانوني، اعطاي خطوط اعتباري تسهيلات، اخذ سپرده ويژه از موسسات 
اعتباري تعيين شده كه بند 1 آن با همكاري بازار سرمايه قابل اجرا است. 
دبير شوراي عالي بورس با بيان اينكه مرزبندي مشخصي بين سازمان 
بورس و نهادهاي مالي و ابزارهاي مالي موضوع بازار اوراق بهادار و نظارت 
بانك مركزي بر موسسات مالي در اين طرح در نظر گرفته شده است، 
گفت: تقسيم بندي صورت گرفته به تعامل بيشتر اين دو نهاد نظارتي 
كمك مي كند. همچنين در ماده 117 اين طرح امكان دسترسي نهاد 

ناظر به مشتريان بد حساب بازار سرمايه، وجود خواهد داشت.
دكتر محمدي افزود: بر اساس اين طرح امكان تعامل بين وزارت امور 
اقتصادي و دارايي، بيمه مركزي، بانك مركزي و نهاد ناظر بازار سرمايه 

افزايش يافته است.

يك مقام مسوول با اشاره به ضرورت حضور مردم در سرمايه گذاري هاي 
مولد از جمله تعاوني ها و بورس اعلام كرد كه تمامي ابزارهاي نوين مالي 

با مسائل فقهي تطبيق داده مي شوند.
به گزارش مهر، ميثم حامدي گفت: مباحث نوظهور اقتصادي و مالي به 
خصوص ابزارها و روش هاي موجود در تأمين مالي بنگاه هاي اقتصادي 
كه غالباً بر گرفته از آموزه هاي غربي است، بي نياز به محك خوردن از 
سوي شريعت مبين اسلام نيستند و لازم است پيش از اجرايي شدن، 

با موازين شرعي انطباق داده شوند.
مدير گروه بازارها و ابزارهاي مالي مركز پژوهش هاي سازمان بورس 
و اوراق بهادار، افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان نهاد ارشد 
بازار سرمايه كه وظيفه نظارت و توسعه بازار اوراق بهادار را برعهده دارد، 
در راستاي مطابقت فعاليت هاي اين بازار با شرع مقدس اسلام، علاوه 
بر ايجاد كميته فقهي تلاش كرده تا ارتباط بهتري بين حوزه علميه و 
صنعت مالي ايجاد كند و از اين رو، از سال 1395 دفتري از سوي مركز 
پژوهش سازمان بورس و اوراق بهادار كه در شهر قم ايجاد شده توانسته 
كارگاه هايي را در سطح دروس خارج فقه با عنوان »فقه بورس« برگزار 
نمايد. مدير گروه بازارها و ابزارهاي مالي مركز پژوهش سازمان بورس 
ابراز داشت: درس خارج فقه بورس توسط آيت الله ابوالقاسم عليدوست، 

استاد خارج فقه و اصول حوزه علميه قم و عضو هيات علمي پژوهشگاه 
فرهنگ و انديشه اسلامي، در قالبي جديد در مدرسه آيت الله گلپايگاني 
قم، با موضوع شخصيت حقوقي شركت و بررسي ماهيت سهام برگزار 
مي ش��ود و انتظار داريم از اين طريق بتواني��م افق هاي جديدي را در 

مباحث فقهي – اقتصادي شاهد باشيم.
حام��دي افزود: تنيده ش��دن مباح��ث فقهي- اقتص��ادي در ميان 
صاحب نظران حوزوي موجب مي شود بازار سرمايه و در راس آن سازمان 
بورس و اوراق بهادار دسترسي بهتري به تحليل هاي فقهي داشته باشد.

وي تصريح كرد: بازار س��رمايه نقش مهمي در شكوفايي اقتصادي و 
كمك به تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي داش��ته و اين موضوع مورد 
توجه مقامات ارشد كشور نيز قرار گرفته است؛ به نحوي كه مقام معظم 
رهبري در ديدار اخير جمعي از توليدكنندگان، كارآفرينان و فعالان 
اقتصادي، مردم را به سرمايه گذاري در بورس توصيه كرده و فرمودند 
»در مورد عموم مردم توصيه  من به مردم مكرراً گفته شده، آن كساني 
كه مي توانند در س��رمايه گذاري هاي مول��د از جمله تعاوني ها و يك 
جاهايي مثل بورس حتماً شركت كنند.«. بنابراين سرمايه گذاري در 
بورس مورد تاكيد عاليترين مقام نظام جمهوري اس��لامي ايران قرار 

گرفته است.
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دو راهي صادرات يا توليد

دعوابرسرتامينمواداوليهفولاديها
دعواي صادركنندگان سنگ آهن و فولادي ها روزبه روز 
جدي تر مي شود. س��نگ آهني ها مدعي هستند كه 
فولادي ها با لابي هاي گسترده مانع صادرات مي شوند 
تا س��نگ آهن را مجبور به ف��روش زير قيمت جهاني 
كنند. در مقابل فولادي ها س��نگ آهني ها را متهم به 
خام فروش��ي مي كنند. دولت در ماه هاي اخير سمت 
فولادي ها بوده اس��ت اما تلاش ب��راي ادامه صادرات 

سنگ آهن كماكان ادامه دارد.
 تامين س��نگ آهن م��ورد نياز واحد ه��اي فولادي و 
كارخانج��ات ذوب آهن معدني ب��ه دغدغه اي در بين 
معدن داران و فعالان صنعت فولاد و ذوب آهن تبديل 
شده است. علي رغم تاكيد مسوولان كشوري بر اجتناب 
از خام فروشي و صادرات مواد خام به دست آمده از منابع 
كشور، تغييري ساده در كارخانجات توليد محصولات 
معدني، نام آنها از ماده اوليه به فرآورده تغيير مي دهد 
و همين كافي  است كه مجدد در دام افت خام فروشي 

بيفتيم.
متاسفانه خام فرشي از ساليان دور در كشور زرخيز ما 
رواج داشت و ارزان فروشي نفت و فرآورده هاي معدني 
را به عادتي ناخوشايند در كشورمان تبديل كرده است؛ 
ايران ۷ درصد از معادن جهان را در اختيار دارد كه اين 
عدد بس��يار قابل توجه است و حداقل در ۱۰ نوع ماده 
معدني جزو غني ترين كشور ها در حوزه ذخاير معدني 

محسوب مي شود.

   50   درص�د از مع�ادن كوچك و متوس�ط 
غيرفعال هستند

بهرام شكوري رييس كميسيون معادن و صنايع معدني 
اتاق ايران درباره ظرفيت هاي معدني كش��ور، گفت: 
معادن نقش بسياري در اقتصاد كشور ما ايفا مي كنند 
و در اين بين معادن كوچك و متوسط سهم بزرگي در 
اين حوزه كه كمتر به آن توجه مي ش��ود،دارند ۹۸.۳ 
 درصد را معادن كوچك و متوسط تشكيل مي دهند كه
 ۸۵ درصد اشتغال و ۶۵ درصد توليد را شامل مي شوند.

او با اشاره به نقش چشمگير اين معادن بر ايجاد اشتغال، 
ادامه داد: متاسفانه در شرايط فعلي ۵۰ درصد از معادن 
كوچك و متوسط غيرفعال هس��تند كه با معضلات 
مختلفي همچون مشكل ذخيره، ميزان عيار و برخي 
مشكلات زيرساختي دس��ت و پنجه نرم مي كنند يا 

برخي از آنها دچار مشكل نقدينگي هستند.
او بيان كرد: بنابر محاسبات انجام شده تا افق ۱۴۰۴ به 
مي��زان ۵۵ ميليون تن فولاد، ۸۰ هزار تن مس و ۳۰۰ 
 هزار تن روي خواهيم داش��ت؛ مواد معدني مي تواند 
۶۰ درصد از درآمد هاي نفتي را پوش��ش دهد و ما را از 

درآمد  نفتي بي نياز كند.
ش��كوري تصريح كرد: با وجود ذخاي��ر معدني غني 

موجود در كشور،اين منابع به درستي مورد استفاده قرار 
نمي گيرند؛ اكنون كمتر از يك درصد ذخاير كشور را 
استخراج مي كنيم در صورتي كه در اغلب دنيا بيش از ۵ 
درصد از ذخاير معدني استخراج مي شوند. شايد عجيب 
به نظر برسد اما كارخانجات فولاد و ذوب آهن كشوري با 
اين حجم از ذخاير معدني با مشكل در تامين سنگ آهن 
مواجهند؛ جدا از ض��رب و زوري كه ب��راي فعال نگه 
داشتن اين كارخانه ها به كار گرفته شده مشكل تامين 
سنگ آهن مورد نياز اين صنايع عجيب به نظر مي رسد.

راهكار هاي مختلفي از طرف مسوولان اين حوزه در نظر 
گرفته شده است كه نويد رفع اين مشكل را مي دهد اما 
نظرات آنها چندان با هم همخواني ندارد. برخي طمع 
افزايش ميزان اس��تخراج دارند، برخي سنگ افزايش 
تعرفه را بر س��ينه مي زنند و برخي مشكل را در تامين 

نقدينگي مناسب مي دانند.

   مشكلي در تهيه و تامين مواد اوليه ذوب آهن 
نيست

خداداد غريب پور ريي��س هيات عامل ايميدرو درباره 
تامين سنگ آهن مورد نياز براي شركت هاي فولاد و 
ذوب آهن اظهار كرد: پيش از اين اعلام شده بود كه در 

تامين مواد اوليه صنعت ذوب آهن مشكل وجود دارد 
كه علت اصلي آن اختلال در اكتشافات اين حوزه است.

او با تاكيد اهميت توجه به معادن كوچك مقياس براي 
تامين نياز هاي صنايع كشور، بيان كرد: شناخت مناسب 
از ماده معدني مورد نياز در هر صنعت و استخراج كافي 
آن يكي از عوامل بسيار مهم است كه در صورت توجه به 
هيچ عنوان در تهيه و تامين نياز هاي صنايع ذوب آهن با 

مشكل مواجه نخواهيم شد.
غريب پور با تاكي��د بر آغاز فعاليت ب��راي تامين نياز 
صناي��ع، تصريح كرد: با توجه به اقدامات انجام ش��ده 
پيش بيني مي ش��ود كه امسال حدود ۸۷ ميليون تن 
سنگ آهن از معادن كشور برداشت كنيم و اين ميزان 
مشكل كارخانجات را رفع خواهد كرد؛ اولويت ما در اين 
سازمان استخراج است و بنا داريم تا از منابع در دسترس 
استخراج كافي داشته باشيم. اكتشاف و شناسايي منابع 
جديد اولويت بعدي ما براي تامين سنگ آهن مورد نياز 

كارخانجات فولاد است.
او درباره اعمال تعرفه بر صادرات سنگ آهن بيان كرد: 
سنگ آهن يكي از نياز هاي كشور است و به طور عمده 
بايد تلاش كنيم تا به جاي صادرات مواد خام محصولات 

فولادي را به كشور هاي ديگر صادر كنيم.

غريب پور تصريح كرد: بعد از مواجه شدن كارخانجات 
توليد فولاد با كمبود سنگ آهن كميته سنگي تشكيل 
ش��د تا مس��ائل مربوط به اين حوزه را پيگيري كند و 
عملكرد آن نشان مي دهد كه رشد توليد آن صعودي 
بوده اين به معناي آن است كه اختصاص بهينه داشتيم 

و ميزان استخراج افزايش پيدا كرده است.
رييس هيات عامل ايميدرو تصريح كرد: توليد امسال 
صنعت ف��ولاد ما به ۲۸ ميليون تن خواهد رس��يد در 
حالي كه توليد سال گذشته حدود ۲۵ ميليون تن بود. 
اين در حالي است كه ظرفيت توليد اين صنعت بيش 
از ۳۰ ميليون تن اس��ت و ما از چند درصد آن استفاده 

نمي كنيم. 
او درباره پيش��رفت پهنه هاي اكتشافي در چند مدت 
اخير اظهار كرد: پهنه هاي اكتشافي متنوعي در سطح 
كشور مورد ارزيابي قرار مي گيرند و نتايج مطلوبي در 
 اين حوزه كسب شده است براي مثال به معادن مس 
با ارزشي در برخي استان هاي كشور دست پيدا كرده ايم 
يا ظرفيت هاي جديدي در معادن مس��ي مثل معدن 

سيرجان يا معدن مس گل گوهر دست پيدا كرده ايم.
غريب پور با اشاره به افزايش ۴۰۰ هزاركيلومتر مربعي 
 عرصه هاي تحت بررس��ي گفت: اكتش��اف موضوعي 

زمان بر اس��ت، اما پيگيري آن مي تواند در س��ال هاي 
آتي نتايج درخشاني براي كشور به همراه داشته باشد.

از نظر مس��وولان انجمن س��نگ آهن مشكل اصلي 
جاي ديگري است؛ گويي كم كم بايد صنعت فولاد در 
كشورمان روي پاي خود بايستد و خريد سنگ آهن در 

بازار هاي مختلف را بياموزد.

  عوارض در نهايت بايد به نفع صنعت و فولاد 
كشور باشد

مهرداد اكبريان رييس انجمن سنگ آهن نيزاظهار كرد: 
بهتر است دولت به جاي وضع عوارض بر سنگ آهن، 
كنسانتره و مواد معدني، ميزان نقدينگي ذوب آهن را 
تقويت كند. اگر به واس��طه اتخاذ تصميماتي عوارض 
را نادي��ده بگيريم، ن��ه تنها بين س��نگ آهن ها مانند 
سنگ آهن هماتيت و مگنتيت و عيار پايين و عيار بالا 
و ناخالصي هاي مختلف تفاوتي قائل نمي شويم، بلكه 
تفاوتي بين سنگ آهن دانه بندي و كنسانتره و گندله 
هم قائل نمي ش��ويم. او بيان ك��رد: حتي تفاوتي بين 
سنگ آهن، كروميت، منگنز و سنگ تزئيني هم قائل 
نشويم و عوارض ۲۵ درصدي براي آنها اختصاص دهيم، 
نشان مي دهد كفايت لازم براي كار كارشناسي در رابطه 
با اين تصميمات از طريق وزارت صمت اتخاذ نشده است 

و يك كار علي الحساب بوده كه انجام شده است.
اكبريان افزود: عوارض در نهايت بايد به نفع صنعت و 
فولاد كشور باشد. منافع بلندمدت و ميان مدت را نبايد 

فداي منافع كوتاه مدت كنيم.
او تشريح كرد: ممكن است روزي چهار واحد فولادي 
از اينكه در يك ماه گذش��ته مثلا به فرض سنگ آهن 
و كنستانتره ارزان قيمت تري نسبت به مثلا شهريور 
مي توانستند بخرند، خوشحال شوند، ولي باور كنيد كه 
ضرر و خسارت اين سيستم در آينده به چشم همين 

فولادي ها هم خواهد رفت.
رييس انجمن س��نگ آهن با تاكيد بر اينكه قيمت ها 
بايد واقعي شود، گفت: ما نه تنها براي عرضه محصول 
معدني با واقعي كردن قيمت ها موافق هستيم بلكه در 
 تمام حلقه هاي زنجيره از جمله شمش، آهن سنگين 
و ... اعتقاد داريم. تمام آنها محصول نهايي يك واحد و 
مواد خام واحد بعدي هس��تند و بايد در قيمت گذاري 

دقت زيادي داشته باشيم.
اكبريان بيان ك��رد: به طوري كه بايد توجيه اقتصادي 
براي واحد توليد كننده اين محصول كاملا رعايت شود 
و يك قيمت منصفانه ب��راي واحد بعدي كه به عنوان 
ماده خام دريافت مي كند، در نظر گرفته شود. اگر اين 
مديريت را نتوانيم انجام دهيم، در اين زنجيره ضعيف 
خواهيم شد و در نهايت جايي از اين حلقه پاره مي شود 

و به نتايجي كه برنامه ريزي كرده ايم، نخواهيم رسيد.

دبير انجمن واردكنندگان برنج تاكيد كرد

لزوم واردات ۵۰۰ هزار تن برنج براي تنظيم بازار شب عيد
مسيح كشاورز دبير انجمن واردكنندگان برنج درباره آخرين وضعيت 
واردات برنج اظهار كرد: بنابر آمار از مجموع ۲۰۰ هزار تن برنج مانده 
در بنادر، ۱۵۰ هزار تن ترخيص شده است كه اميدواريم با تخصيص 

ارز به موقع ۵۰ هزار تن مابقي ترخيص شود.
وي با تاكيد بر واردات ۵۰۰ هزار تن برنج تا ش��ب عيد افزود: اگر بانك 
مركزي ارز مورد نياز واردات اين ميزان برنج را هر چه سريع تر تامين 
كند، پيش بيني مي ش��ود در تامين برنج ش��ب عيد مشكلي وجود 
نداشته باشد. كشاورز درباره اينكه ترخيص برنج هاي مانده در بنادر 
تاثيري در بازار داشته اس��ت، بيان كرد: ترخيص ۱۵۰ هزار تن برنج 
مانده در بنادر تاثيري چنداني در بازار نداشته و تنها از افزايش كاذب 
قيمت جلوگيري كرده است. دبير انجمن واردكنندگان برنج، واردات 
حداقل ۵۰۰ هزار تن برنج براي تنظيم بازار شب عيد و بازگشت آرامش 
بازار برنج به پنج ماه قبل را ضروري دانس��ت. وي ادامه داد: مسوولان 
وزارت جهاد كشاورزي با استدلال شرايط مساعد توليد برنج به سراغ 
ممنوعيت فصلي رفتند كه اين امر به سبب كمبود برنج خارجي زمينه 
را براي سوءاس��تفاده برخي مغازه داران فراهم كرد به طوري كه برنج 
هندي را با نرخ بالاي ۸ هزار تومان و پاكستاني ۱۲ تا ۱۳ هزار تومان به 

مصرف كننده عرضه كردند كه اميدواريم با آزاد سازي ثبت سفارش، 
قيمت برنج خارجي به نرخ ۵ ماه قبل برسد.

اين مقام مس��وول با بيان اينكه ۶ دهك م��ردم برنج خارجي مصرف 
مي كنند، گفت: بار ها اعلام كرده ايم كه مصرف كنندگان برنج ايراني 
و خارجي با يكديگر متفاوت هس��تند، در غير اين صورت در شرايط 
فعلي همزمان ب��ا اوج عرضه برنج ايراني به بازار نبايد ش��اهد التهاب 

قيمت بوديم.
وي سرانه مصرف برنج در كشور را ۳ تا ۳ ميليون و ۱۰۰ هزار تن اعلام 
كرد و افزود: اگرچه مسوولان وزارت جهاد كشاورزي با وجود توليد ۲ 
ميليون و ۲۰۰ تا ۲ ميليون و ۲۵۰ هزار تن برنج در داخل، حداكثر نياز 
واردات را ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار تن اعلام مي كنند، اما در عمل مي بينيم 
كه آمار ارايه ش��ده واقعيت ندارد و كس��ري نياز كشور همچنان ۱.۵ 

ميليون تن است.
كش��اورز در پايان از كاهش قيمت برنج خارجي در بازار هاي جهاني 
خبر داد و گفت: قيمت برنج در بازار هاي جهاني نسبت به قبل ۱۰ تا 
۱۵ درصد كاهش يافته كه با ثبت سفارش و واردات جديد پيش بيني 

مي شود كه قيمت برنج خارجي در بازار داخل كاهش يابد.

دبير انجمن خودروسازان مطرح كرد

علت افزايش قيمت خودرو در بازار چيست 
احمد نعمت بخش دبير انجمن خودروسازان ايران گفت: شركت هاي 
خودروسازي هيچ افزايش قيمتي در محصولات نداشته اند. قيمت هايي 
كه اكنون به فروش مي رسند، قيمت بهمن سال گذشته است كه اكنون 
با زيان به فروش مي رس��د. او بيان كرد: وزير صنعت، معدن و تجارت 
اكنون اجازه افزايش قيمت خودرو را نمي دهند، سال گذشته هر كدام از 
خودرو سازان حدود ۸ هزار ميليارد تومان زيان كرده اند و همچنان اين 
زيان به قوت خود باقي است و اكنون يكي از خودروسازان ۵ هزار ميليارد 

تومان زيان كرده اند و اكنون خودرو ها با زيان به فروش مي رسند.

  مبالغ سرگردان در بازار بالغ بر ۲ هزار ميليارد تومان است
دبير انجمن خودروسازان ايران افزود: خودرو در حاشيه بازار افزايش 
قيمت داشته و قيمت كارخانه آن تغييري نكرده است. مبالغ سرگردان 
در بازار بالغ بر ۲ هزار ميليارد تومان است از اين رو تقاضا ها براي ثبت نام 
خودرو افزايش مي يابد تا خودرو را از كارخانه خريداري كرده و پس از آن 
در حاشيه بازار بفروشند. نعمت بخش ادامه داد: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت براي كوتاه كردن دست دلالان در بازار تمهيداتي را انديشيده 
است كه كافي نيست به طور مثال گفتند كه به هر كارت ملي يك خودرو 

اختصاص مي يابد كه برخي از اين شرايط به وجود آمده سوءاستفاده 
كردند و كارت ملي از افرادي كه متقاضي نيستند اجاره كردند.

او گفت: بار ها ب��ه جناب وزير گفته ايم كه از تجربي��ات دهه ۷۰ بايد 
اس��تفاده كنيم در دهه ۷۰ با اين اختلاف قيمت خودرو تصويب شد 
كه خودرو در حاش��يه بازار به فروش رود. قيمت هر كالايي را عرضه و 
تقاضا تعيين مي كند كه در خودروسازي به دليل زيان مالي به وجود 
آمده، بال��غ بر ۲۰ هزار ميليارد تومان به قطعه س��ازان بدهي داريم و 
قطعه س��ازان نمي توانند به اندازه كافي به خودروسازا قطعه دهند تا 

توليد را افزايش دهيم. 
دبير انجمن خودروسازان ايران افزود: در مقايسه با سال گذشته افت 
توليد خودرو را داريم كه توان توليد ما حدي دارد. تنها راه براي كنترل 
قيمت خودرو فروش آن در حاشيه بازار است كه پيش بيني مي شود 
به مح��ض اجراي اي��ن كار تقاضا ها براي خريد خ��ودرو در كارخانه 

كاهش يابد.
نعمت بخ��ش ادامه داد: اكنون پرايد در كارخانه ۳۷ ميليون تومان به 
فروش مي رس��د كه در حاشيه بازار ۵۰ تومان است در صورتي كه در 

بهمن ماه سال گذشته قيمت تمام شده آن ۳۹ ميليون تومان بود.
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كميته مشترك ايران و ازبكستان 
مجددا  فعاليت خود را آغاز كرد

كميته مشترك بازرگاني ايران و ازبكستان با انتخاب 
هيات رييس��ه جديد كار خود را مجدد شروع كرد. 
اين كميته سال گذشته تشكيل شد اما از آنجا كه 
نتوانست بر اساس برنامه هاي تعيين شده حركت 
كند، با تغيير هيات رييسه فعاليت خود را مجدد در 

قالب كميته مشترك به مدت يك سال آغاز كرد.
كميته مشترك بازرگاني ايران و ازبكستان كه سال 
گذشته تشكيل شده بود، بعد از يك سال فعاليت به 
دليل عدم توفي��ق در اجراي برنامه ها، با نظر هيات 
رييسه اتاق ايران مجدد در قالب كميته مشترك و 

با تعيين هيات رييسه جديد كار خود را آغاز كرد.
محمدرضا كرباس��ي، معاون بين الملل اتاق ايران 
با اش��اره به ظرفيت هاي بالاي ازبكس��تان و وجود 
زمينه هاي بسيار زياد براي همكاري بين دو كشور، 
تصريح كرد: اتاق ايران انتظار داشت بعد از گذشت 
يك سال، كميته مشترك ايران و ازبكستان با توجه 
به امكانات موجود به اتاق مشترك ارتقا پيدا كند كه 
متأسفانه اين چنين نشد و با نظر هيات رييسه اتاق 
ايران تغييراتي در هيات رييسه اين كميته اتفاق افتاد 
و مقرر شد اين كميته براي يك سال ديگر همچنان 
در قالب كميته به فعاليت خود ادامه دهد. وي با اشاره 
به نظر هيات رييسه اتاق ايران، خاطرنشان كرد: بر 
اين اساس موسي آقايي رياس��ت كميته و فرزين 
مهديا به عنوان نايب رييس كميته مشترك بازرگاني 
ايران و ازبكستان تعيين شدند. كرباسي در ادامه به 
موافقت نامه ايجاد شوراي مشترك از طرف ازبكستان 
و اتاق مشترك از طرف ايران اشاره و تصريح كرد: در 
حال حاضر بستر لازم براي اجراي اين موافقت نامه 
فراهم است اما اين كميته بايد ظرفيت هاي تبديل 

به اتاق را پيدا كند.
معاون بين الملل اتاق ايران در مورد برقراري پرواز 
مستقيم بين دو كشور نيز گفت: با رايزني هاي انجام 
شده از دو هفته قبل پرواز بين دو كشور برقرار شده 
و قرار است اين پروازها به صورت هفتگي انجام شود. 
در اين بين رايزني ها براي برقراري پرواز بين ايران 
با ديگر كشورهاي اين منطقه در حال انجام است. 
بدون شك با ايجاد پرواز مستقيم دسترسي ها بهتر 
و هزينه هاي سفر نيز كاهش پيدا مي كند. از طرف 
ديگر مش��كلات مربوط به دريافت رواديد از طرف 
ازبكستان نيز برطرف شده اس��ت. وي در ادامه به 
اهميت سرمايه گذاري و توليد مشترك بين ايران 
و ازبكستان اشاره و تصريح كرد: طي چندين سال 
اخير افغان ها نيز در اين كش��ور جايگاه خوبي پيدا 
كردند و با اين حساب شركت هاي ايراني مي توانند در 
چارچوب همكاري هاي سه جانبه نيز در ازبكستان 

حضور خوبي داشته باشند.
كرباسي در مورد سياست هاي اقتصادي اين كشور 
نيز گفت: آنها علاقه مند به سياس��ت هاي اقتصاد 
باز هس��تند اما هن��وز در س��طح كلان رگه هايي 
از ديدگاه هاي سوسياليس��تي در سياس��ت هاي 
اقتصادي آنها ديده مي شود. موسي آقايي، رييس 
كميته مشترك ايران و ازبكستان نيز در اين نشست 
توجه به ظرفيت فعالاني كه امروز در اين بازار حضور 
دارند را مورد توجه قرار داد و گفت: در قدم اول بايد 
نقشه راهي براي رسيدن به يك اهداف تعيين شده، 
ترسيم كنيم و در عين حال آسيب ها و چالش هاي 
موجود در اين منطقه را شناسايي كرده و براي حل 

آنها برنامه ريزي كنيم.
به باور او ازبكستان كشوري در حال توسعه است و به 
خوبي روند رشد را طي مي كند. بنابراين ظرفيت هاي 

خوبي براي همكاري بين دو كشور وجود دارد.

اختلال در روند واردات موبايل
رييس انجمن واردكنندگان موبايل، تبلت و لوازم 
جانبي گفت: اگر موانع پيش روي واردكنندگان در 
تامين نياز بازار موبايل برطرف نشود، بازار موبايل 
شب عيد دچار اختلال خواهد شد. حسين غروي 
رام در گفت وگ��و با ايس��نا، ضمن اب��راز نگراني از 
آينده بازار موبايل كشور اظهار كرد: در حال حاضر 
ش��ركت هاي واردكننده كه تعدادش��ان به ۱۸۶ 
ش��ركت رسيده با مش��كلات عديده اي در زمينه 
تخصيص ارز و ثبت س��فارش مواجه هستند. در 
حالي كه پيش تر اعلام كرده بوديم مصرف كشور 
به صورت ماهانه چيزي حدود ۱ ميليون و ۲۰۰ هزار 
تا يك ميليون و ۵۰۰ هزار دستگاه تلفن همراه است 
و براي تامين آن ماهانه به ۱۵۰ تا ۱۷۰ ميليون دلار 
ارز نيازمنديم، اما طي روزهاي اخير نه تنها شاهد 
تامين اين نياز نبوده ايم، بلكه با كندي رسيدگي به 
درخواست هاي ثبت سفارش  و صف هاي طولاني 
نوبت رسيدگي به پروندهاي واردات موبايل مواجه 
شده ايم. رييس هيات مديره انجمن واردكنندگان 
موبايل و تبلت و لوازم جانبي متذكر شد: درصورتي 
كه روند ثبت سفارش هاي موبايل و تخصيص ارز 
بخواهد به همين ترتيب با اختلال و كندي پيش 
رود، به احتم��ال زياد با بازار متلاطمي در ش��ب 
عيد مواجه خواهيم بود و ب��راي جلوگيري از اين 
بحران لازم است همين حالا به فكر باشيم و موانع 
را برط��رف كنيم. غروي رام اف��زود: حالا كه روند 
عرضه و تقاضا در بازار به ثبات رسيده، بايد تدبيري 
انديشده شود كه تامين كالا به همين ميزان فعلي 
صورت گيرد تا بازار موبايل متعادل بماند. در غير 
اين صورت در ۳ ماهه پاياني سال با كمبود موبايل 
در بازار مواجه خواهيم شد و در پي آن شاهد موج 
گراني اين كالاي اساسي و ايجاد نارضايتي در جامعه 
خواهيم بود. رييس انجمن واردكنندگان موبايل، 
تبلت و لوازم جانبي اظهار كرد: واردكنندگان موبايل 
پس از اجراي طرح رجيستري تمام تلاش خود را در 
جهت تامين بازار و ثبات قيمت ها كرده اند كه گواه 
آن هم مشاهده قيمت هايي حتي پايين تر از قيمت 
منطقه خاورميانه است. لازم به توضيح است كنترل 
قيمت ها طي هفته هاي اخير در حالي صورت گرفته 
است كه با نوسان قيمت ارز و افزايش چشمگير آن 
مواجه بوده ايم. اما با اين حال واردكنندگان با وجود 

زيان دهي، قيمت ها را كنترل كرده اند.

در كارگروه تخصصي شوراي گفت وگو صورت گرفت

بررسي مراتب دريافت 1۰درصد كرايه حمل از ناوگان خارجي
اعضاي كارگروه تخصصي شوراي گفت وگو اعتراض ها در مورد روند 
اجراي تبصره ۲ ماده واحده قانون مقررات تردد وسايل نقليه خارجي 
را بررسي كردند و مقرر شد انتقادات در مورد ابعاد مختلف روند اجراي 
اين قانون توسط معاونت ها و دستگاه هاي مربوط، بررسي و در صورت 
نياز اصلاح شود. اعضاي كارگروه تخصصي شوراي گفت وگو در نشست 
اخير به بررس��ي انتقادهاي فعالان حوزه حمل ونق��ل در مورد روند 
اجراي تبصره ۲ ماده واحده قانون مقررات تردد وسايل نقليه خارجي 
پرداختن��د. به موجب حكم تبصره ۲ ماده واحده قانون مقررات تردد 
وس��ايل نقليه خارجي مصوب ۱۳۷۳، كالاهاي ايراني كه در صورت 
وجود ناوگان ايراني با ناوگان غير ايراني وارد كشور مي شوند مشمول 
پرداخت عوارض ۱۰ درصدي از كل كرايه حمل كالاي مورد حمل از 
سوي صاحب كالا مي شوند. هرچند روند اجراي اين قانون همواره مورد 

اعتراض فعالان بخش خصوصي بوده است.
علي چاغروند، مدير پژوهشي دبيرخانه شوراي گفت وگو با استناد به 
اظهارات و مستندات ارس��الي از سوي دبيرخانه شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي اس��تان قزوين و پيرو بررس��ي هاي به عمل 
آمده در كميسيون تخصصي اتاق قزوين، گفت: اجراي تبصره ۲ قانون 
مقررات تردد وسايل نقليه خارجي ابهامات و مشكلاتي به همراه دارد 
كه سعي داريم در اين نشست آنها را برطرف كنيم. محمدرضا فاروقي، 
نايب رييس كميسيون مديريت واردات اتاق ايران در اين مورد توضيح 
داد: عوارض مندرج در مفاد تبصره ۲ ماده واحده قانون مقررات تردد 
وس��ايل نقليه خارجي و همچنين مواد ۲۰ الي ۲۶ آيين نامه مربوطه 
آن، متوجه حمل ونقل جاده اي است ولي در آيين نامه فراتر از قانون به 

حمل ونقل دريايي و هوايي نيز تعميم داده شده است.
اميد ملك، عضو هيات مديره انجمن كش��تي راني و خدمات وابسته 

ايران نيز اعتقاد دارد قانون مقيد به حمل ولي رستمي، مشاور معاونت 
حقوقي رياست جمهوري اين قانون را مربوط به ۲۵ سال قبل عنوان 
كرد و گفت: از همان روز اول مخالفت هايي با اجراي اين قانون وجود 
داشت و شكاياتي به ديوان هم شد و از معاونت حقوقي رياست جمهوري 
هم استعلام گرفته شد. اينكه اين قانون براي حمايت از ناوگان داخلي 
تصويب شده، صحيح است و چون به تاييد شوراي نگهبان هم رسيده 
منافاتي با قانون اساسي ندارد. وي ادامه داد: در نگارش اوليه قانون، اصل 
۵۳ رعايت نشده بود كه شوراي نگهبان ايراد گرفت و در برگشت طوري 
تنظيم ش��د كه درآمدها به خزانه واريز و پس از آن در اختيار سازمان 
راهداري قرار گيرد. بنابراين از نظر اصول قانون اساسي مشكلي نيست.

مشاور معاونت حقوقي رياس��ت جمهوري تصريح كرد: در ادامه اين 
موض��وع كه قانون تنها محدود به حمل ونقل جاده اي مي ش��ود و در 
آيين نامه برخلاف قانون حمل ونقل هوايي و دريايي نيز منظور شده 
است، در ديوان عدالت مورد ش��كايت قرار گرفت كه هم ديوان و هم 
معاونت حقوقي رييس جمهور با توجه به مش��روح مذاكرات مجلس 
در زمان تصويب آيين نامه اعلام كردند مغايرتي بين قانون و آيين نامه 
وجود ندارد. بر اساس اظهارات او در اين اعتراض ها دو دسته موضوع 
مطرح است يك دسته ابهاماتي كه در مورد قانون و آيين نامه مطرح 
است كه ما به عنوان معاونت حقوقي آماده بررسي و پاسخ به استعلامات 
هستيم و دسته ديگر مربوط به معافيت هاي مورد نظر در اين قانون 

است، در مورد لازم است موارد به نحو مطلوب اطلاع رساني شود.
رستمي تصريح كرد: در مورد مشكلات ديگري كه در اجرا وجود دارد 
بايد موارد شناسايي و در شوراي عالي هماهنگي ترابري مطرح و بررسي 
ش��وند. براي حل مواردي هم كه مربوط به مشكلات ناشي از تحريم 

است، مي توان از ظرفيت كميته تحريم استفاده كرد.

دبير طرح احيا وتوسعه معادن كوچك بيان كرد

نيازبه فعال سازي معادن كوچك مقياس
س��يدرضا عظيمي مدير اجراي��ي و دبير ش��وراي هماهنگي طرح 
احيا، فعال سازي و توس��عه معادن كوچك مقياس گفت: طرح احيا، 
فعال سازي و توس��عه معادن كوچك مقياس به عنوان طرح اقتصاد 
مقاومتي مصوب ش��ده و از جمله برنامه ه��اي اصلي دولت در بخش 
صنعت و معدن اس��ت. او بيان كرد: اهميت و ض��رورت پرداختن به 
بنگاه هاي كوچك و متوسط توليدي در بخش معدن كشور از جنبه هاي 
مختلفي قابل بحث است. عظيمي گفت: نياز به سرمايه گذاري كمتر، 
كاهش ريسك س��رمايه گذاري، تجهيز و تكنولوژي ساده تر، وجود 
زير س��اخت هاي لازم، س��هولت در اخذ مجوز هاي قانوني با توجه به 
كوچك بودن ابعاد فعاليت، نياز به نيروي متخصص در سطح پايين تر، 
بومي سازي ساده تر )تكنولوژي و نيروي انساني(، عدم اكتشاف صحيح 
يا كم اظهاري در ذخيره معادن و ايجاد فرصت معادن بزرگ از طريق 
تقويت معادن كوچك از جمله مزيت هاي معادن كوچك است. مدير 
اجرايي و دبير شوراي هماهنگي طرح احيا، فعال سازي و توسعه معادن 
كوچك مقياس ادامه داد: شركت تهيه و توليد مواد معدني ايران كه به 
عنوان مجري اين طرح و به نيابت از رياست سازمان توسعه و نوسازي 
مع��ادن و صنايع معدني ايران اين وظيفه را بر عهده گرفته اس��ت، با 
تشكيل س��تاد اجرايي و انتصاب مجريان اس��تاني و مشاوران فني و 
اقتصادي، سعي داش��ته تا گام هاي موثري در راستاي فعال سازي و 

توسعه معادن كوچك مقياس كشور داشته باشد.
عظيمي گفت: از جمله روش هاي توسعه معادن كوچك عبارتند از: 
خريد تضميني محصول، تجميع معادن و محصولات معدني و ايجاد 
واحد هاي فرآوري، كمك به زير ساخت، مشاركت با سرمايه گذاران 
و مصرف كنن��دگان مواد معدني، توس��عه واحد هاي فرآوري س��يار 
كوچك، استفاده از توان سرمايه گذاري با تعريف بسته هاي معدني در 

قالب معادن كوچك، حمايت مالي و اعطاي تسهيلات ايجاد يا توسعه 
بازارمحصولات معدن��ي )حوزه داخلي يا بين المللي(، انجام عمليات 
اكتشاف تكميلي و افزايش ذخيره، به اشتراك گذاري تجهيزات مازاد 
معدنكاري، كمك به انجام پژوهش و اجرايي سازي نتايج آن، برند سازي 

هدفمند محصولات معدني است.
او افزود: با توجه به اهميت موضوع جلب مشاركت تمامي ذي نفعان و 
بازيگران كليدي اين صنعت در جهت اجراي نهضت فعال سازي معادن 
كوچك، اركان اين طرح شامل سرمايه گذاران، سرمايه پذيران، دولت و 

تشكل ها و انجمن ها تعريف شده اند.
مدير اجرايي و دبير شوراي هماهنگي طرح احيا، فعال سازي و توسعه 
معادن كوچك مقياس گفت: از جمل��ه حمايت ها و هماهنگي هاي 
صورت گرفته توسط مجري اين طرح مي توان به واگذاري طرح هاي 
سرمايه گذاري به بخش خصوصي در قالب قرارداد هاي تدوين شده 
)راهبردي-  اكتشاف – س��رمايه گذاري – تشكيل شركت مشترك 
تامين مواد اوليه(، اختصاص كارشناس متخصص هر سرمايه گذاري 
جهت مذاكره و انجام امور جانبي و ارسال اطلاعات، بررسي و مطالعه 

پيش امكان سنجي طرح هاي سرمايه گذاري اشاره كرد.
او افزود: علاوه بر اين ارايه طرح هاي سرمايه گذاري به سرمايه گذاران 
در جلسات مشترك و كارشناسي، تهيه گزارش هاي كاربردي جهت 
تصميم گيري و كاهش ريسك هاي س��رمايه گذاري، تهيه و امضاي 
تفاهم نام��ه با س��رمايه گذاران خارجي و داخلي، تهيه تيپ اس��ناد 
با نظر س��رمايه گذاران جهت حضور حداكثري، تهي��ه قرارداد هاي 
مرتب��ط با طرح احي��ا و فعال س��ازي معادن كوچك مقي��اس، ارايه 
پكيج هاي سرمايه گذاري در معادن كوچك از ديگر موارد حمايت ها و 

هماهنگي هاي صورت گرفته توسط مجري طرح است.
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»تعادل« در حاشيه اعلام طرح انتقال آب درياي عمان به 3  استان شرقي كشور بررسي كرد

توجيه ناپذيري شيرين سازي آب براي كشاورزي
گروه انرژي|

اقليم ايران به گونه اي اس�ت ك�ه تقريبا هرچه 
از ش�مال غربي به جنوب شرقي حركت كنيم، 
ش�اهد بارش هاي كمتر و درجه ح�رارت هواي 
بيشتري خواهيم بود. به واسطه پديده تغييرات 
اقليم�ي، مرزهاي ش�رقي ايران كه هميش�ه با 
خشكسالي ها دست و پنجه نرم مي كرده امروز 
وضعيت بغرنج تري را تجربه مي كند. مشكلات 
آبي زماني حادتر ش�دند كه كش�ور افغانستان 
اتخاذ سياست هاي آبي خاصي را در دستور كار 
خود قرار داد و تلاش ك�رد از آب به عنوان اهرم 
فش�اري در قبال همس�ايه هاي خود استفاده 
كن�د. تجمع س�ال ها بي تعهدي اين كش�ور به 
قرارداد آبي سال 1351 رود هيرمند و اجتناب از 
اعطاي حقابه ايران بر اساس توافق هاي موجود 
در قرارداد، باعث ش�د كه فكر شيرين سازي و 
انتقال آب درياي عمال به استان هاي در مجاورت 
افغانس�تان قوت بگيرد. طي روزهاي گذش�ته 
اين ايده يك گام به مرحله عملياتي نزديك تر 
شد، هرچند هنوز هم ابهامات زيادي پيش روي 
پروژه انتقال آب از درياي عمان به س�ه استان 
شرقي كش�ور در بعد اجرا قرار دارد. يكي از اين 
ابهامات مربوط به تامين هزينه هاي اجراي چنين 
طرح هايي مي شود كه به گفته مسوولان وزارت 
نيرو، قرار نيست دولت آن را تقبل كند. حسين 
بشارتي، رييس سابق موسسه تحقيقات آب و 
خاك در گفت وگو با »تعادل« گفت كه شركت هاي 
بزرگ�ي در ايران وج�ود دارند كه ب�ا در اختيار 
داشتن سرمايه هاي كلان مي توانند هزينه هاي 
اجراي طرح هاي انتقال آب را بر عهده بگيرند، 
اما همچنان س�وال اصلي پابرجاست كه آيا آب 
شيرين سازي شده و انتقال يافته از نظر قيمت 
تمام ش�ده خري�داري خواهد داش�ت؟ به نظر 
بشارتي، تنها صنايع آب بر هستند كه مي توانند 
چنين آب گران�ي را بخرند و كش�اورزان از آن 

استقبال نخواهند كرد.

روزهاي اخير باز هم موضوع شيرين سازي و انتقال آب 
سر زبان ها افتاد، اما اين بار نه از درياي خزر، بلكه از درياي 
عمان و به مقصد سه استان شرقي كشور. قاسم تقي زاده 
خامسي ديروز به ايسنا گفت كه روز دوشنبه جلسه اي 
در خصوص انتقال آب در درياي عمان به استان هاي 
شرقي برگزار شد كه هدف آن جلب نظر صاحبان صنايع 
بود. به گفته او وزارت نيرو و دولت هيچ منبع اعتباري 
براي انتقال آب به اين استان ها در نظر نگرفته است و 
قرار است تامين اعتبار آن را خود بخش صنعت تقبل 
كند. اما جا دارد كه اين سوال پرسيده شود كه آيا بخش 
خصوصي صنعت توان مالي تقبل طرح هاي پرهزينه و 

كلان شيرين سازي و انتقال آب را دارد؟
بر اساس آنچه تاكنون اعلام شده، هزينه طرح انتقال آب 
درياي خزر به سمنان چيزي در حدود 15 هزار ميليارد 
تومان است. اين طرح سالانه 200 ميليون مترمكعب 
آب ش��يرين را 650 كيلومتر انتقال داده و به صنايع و 
مصارف شرب اس��تان سمنان مي رساند و پيش بيني 
مي شود كه هر مترمكعب آب آن حدود 5 هزار و 500 

تومان براي خريدار تمام شود. 
اين در حالي است كه آب تصفيه شده بهداشتي با بهاي 
600 تومان به ازاي هر متر مكعب به دست شهروندان 

تهراني )به عنوان نمونه( مي رسد.
بر اساس آنچه در برخي خبرگزاري ها آمده، طرح انتقال 
آب درياي عمان به سه استان شرقي كشور قرار است 
400 ميليون مترمكعب در س��ال آب ش��يرين توليد 
كند و مسافت انتقال آن نيز دست كم 1000 كيلومتر 

است. بنابراين با توجه به آنكه كوهستاني نبودن مسير 
انتقال )برخلاف طرح انتق��ال آب خزر( از هزينه هاي 
انتقال مي كاهد، اگ��ر حجم طرح را چ��ه از نظر ابعاد 
شيرين سازي و چه از لحاظ مسافت انتقال 2 برابر طرح 
انتقال آب درياي خزر در نظر بگيريم، مي توان برآورد 
كرد كه هزينه اين طرح دس��ت كم بي��ش از 15 هزار 

ميليارد تومان است.
در اين زمينه حسين بش��ارتي، رييس سابق موسسه 
تحقيق��ات آب و خ��اك در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش 
»تعادل« كه آيا صنعت در ايران توان تقبل هزينه هاي 
شيرين سازي و انتقال آب را دارد؟ گفت: »شركت هاي 
بزرگ��ي در ايران وج��ود دارند كه ت��وان مالي اجراي 
طرح هاي چند هزار ميليارد توماني انتقال آب را دارند 
و بنابراين در قسمت تامين مالي و اجراي طرح احتمالا 
مش��كلي وجود ندارد«. اما او در خصوص آنكه چنين 

طرح هايي براي چه مصرف كنندگان آبي مي تواند به 
صرفه باش��د؟ اظهار كرد كه »از نظر هزينه تمام شده 
واحد حجم آب، توجيه اقتصادي براي شرب و كشاورزي 
وج��ود ندارد و فقط بخش صنعت اس��ت كه مي تواند 

خريدار آب شيرين شده در ايران باشد«.
بشارتي اين گونه توضيح داد كه »هر هكتار گندم 5 هزار 
مترمكعب آب مصرف مي كند و بعيد مي دانم با توجه به 
مصرف بالاي آب در حوزه كشاورزي، آب توليد شده از 
طرح هاي شيرين سازي مورد استقبال بخش كشاورزي 
قرار بگيرد. اما با توجه به آنكه مصرف آب بخش صنعت 
بين 4 الي 5 درصد از كل آب مصرفي كشور است و به 
نسبت بخش كشاورزي حجم بسيار كمي آب مصرف 
مي كند، خريداري كردن آب شيرين شده احتمالا براي 
اين بخش توجيه اقتصادي دارد.« به گفته بش��ارتي، 
پيش از اجراي چنين طرح هايي بايد توجيه اقتصادي 

آنها نوشته و تدوين ش��ود و از طرف كارشناسان مورد 
ارزيابي قرار بگيرد و سپس وارد مرحله عملياتي شود.

طرح شيرين سازي و انتقال آب خليج فارس به فلات 
مركزي اي��ران را مي ت��وان به عنوان ش��اهدي براي 
توجيه پذيري چنين طرح هايي براي صنايع آورد. اين 
طرح كه از سوي سه شركت معدني-صنعتي در كرمان 
و يزد در حال اجراس��ت، قرار اس��ت در سال آينده به 
مرحله بهره برداري برسد و 650 ميليون مترمكعب آب 
شيرين شده را 960 كيلومتر به داخل فلات ايران انتقال 
دهد. هزينه اجراي آن نيز 11 هزار ميليارد تومان است.

 تسخير ايران با لوله هاي انتقال آب؟
روز گذش��ته تس��نيم گزارش داد كه افضلي، رييس 
مجمع نمايندگان خراس��ان جنوبي و نماينده مردم 
شهرستان هاي نهبندان و سربيشه در مجلس شوراي 
اسلامي گفته است: »تا سال 1420 مقرر شده  از محل 
اين طرح به 17 اس��تان كشور آبرساني انجام شود كه 
جمعيت 48 ميليوني را پوشش خواهد داد و 79 درصد 
مساحت كشور زير پوش��ش اين طرح خواهد رفت.« 
با وجود آنكه حسين بش��ارتي، رييس سابق موسسه 
تحقيقات آب و خاك معتقد است كه در داخل كشور 
به لحاظ تكنيكي و اقتصادي مي شود چنين حجمي 
از طرح ها را اجرا كرد، ام��ا به »تعادل« گفت: »چنين 
حجم��ي از شيرين  س��ازي و انتقال آب بس��يار كلان 
است و قطعا س��رمايه گذاري بزرگي را هم مي طلبد. 
توجيه پذيري طرح ها از لحاظ هزينه تمام شده آب هم 

بايد مورد توجه قرار بگيرد.«
لازم به ذكر اس��ت كه طرح انتق��ال آب درياي عمان 
به استان هاي شرقي كش��ور از لحاظ محيط زيستي 
با مانعي روبرو نيس��ت. ارديبهشت س��ال 97، پروين 
فرشچي، معاون سابق محيط زيست دريايي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت ك��ه برخي بركن��اري او در 
اسفندماه پارس��ال را به دليل مخالفت با طرح انتقال 
آب درياي خزر به اس��تان س��منان قلمداد كردند به 
خبرگزاري ايسنا گفته بود كه در بحث انتقال آب درياي 
عمان تاكيد دارد كه حتما استان سيستان و بلوچستان 

در اولويت قرار گيرد. 
وي در مورد ضرورت انتقال آب درياي عمان اظهار كرده 
بود: »پيش بيني ها نشان مي دهد كه تا سه سال آينده 
استان هاي سيستان و بلوچستان، هرمزگان و خراسان 
رضوي حتما به منابع آبي نياز دارند و انتقال آب حتما 

بايد صورت گيرد.«
اين سوال مطرح است كه آيا امكان اجراي طرح هايي با 
اين ميزان وسعت براي انتقال گسترده آب به مناطق 
مختلف كشور و تحت پوشش قرار دادن بخش وسيعي 
از كشور توسط لوله هاي انتقال آب امكان پذير است؟ 
آيا چنين فرآيندي امكان خروج از روي كاغذ و عملياتي 

شدن را خواهد داشت؟
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قطع سوخت خودروهاي  
غيراستاندارد گازسوز 

تسنيم| يك مقام شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي گف��ت: س��ال آينده ب��ا هوشمند س��ازي 
جايگاه هاي گاز به خودروهايي كه به طور غيرقانوني 
گازسوز ش��ده باشند سوخت داده نمي شود چون 
فاقد گواهي سلامت سوخت هس��تند و دوربين 
جايگاه  خودروهاي مزبور را تش��خيص مي دهد. 
حميد قاسمي با بيان اينكه استفاده از گاز ال.پي.
جي به عنوان سوخت خودروها بسيار خطرآفرين 
است، افزود: هيچ جايگاه عرضه گاز ال. پي. جي براي 
خودرو در كشور فعال نيست چون اين گاز مصرف 
خانگي دارد و براي خودرو طراحي نش��ده است. 
معاون مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي گفت: هم اكنون مراكزي به عنوان تبديل گاز 
ال.پي.جي به سوخت خودرو به صورت استاندارد در 
كشور وجود ندارد. كارگاه هاي غيرمجاز اين تبديل 
را با تجهيزات و قطعات بي كيفيت، فاقد اصالت و 
استاندارد انجام مي دهند كه بسيار حادثه ساز است. 
وي توضيح داد: همه خودروهاي بار و مسافر اعم از 
تاكسي ها، وانت بارها، خودروهاي مسافر برشخصي 
و غيره كه در مصوبه دولت آماده در يك سال پيشرو 
صددرصد بصورت رايگان به سي. ان.جي تبديل 
خواهند شد. معاون مديرعامل شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي يادآورش��د: اگر ش��خصي در 
مراكز غيرقانوني تبديل سوخت را انجام دهد علاوه 
بر ريسك جاني و مالي كه به دنبال خواهد داشت 
سال آينده با هوشمند سازي جايگاه ها، سوخت به 
اين دس��ته از خودروها تعلق نمي گيرد چون فاقد 
گواهي سلامت سوخت هستند و دوربين جايگاه 

خودروهاي مزبور را تشخيص مي دهد.

تحقق درآمدهاي نفتي   به روابط 
با دنياي خارج بستگي دارد

ايسنا | يك عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اس��لامي معتقد اس��ت كه اگر روابط خارجي ما 
همين گونه ادامه يابد، ميزاني كه دولت براي فروش 
نفت در بودجه سال آينده پيش بيني كرده است، 
محقق نخواهد شد. هدايت الله خادمي اظهار كرد: 
آن چه كه در بودجه سال جاري براي فروش نفت 
پيش بيني شده بود با توجه به شرايط محقق نشد. 
در رابطه با بودجه سال آينده نيز همه چيز بستگي 
به شرايط كش��ور و ارتباط ما با دنياي خارج دارد. 
وي اظهار كرد: در بودجه س��ال آينده تلاش شده 
هزينه ها از منابع ديگري تامين شود و از سوي ديگر 
هر لحظه امكان دارد در روابط خارجي اتفاقي رخ 
دهد يا در داخل امريكا تغييراتي ايجاد شود و همه 
اينها مي تواند  روي ميزان فروش نفت در سال آينده 
تاثيرگذار باشد. خادمي در ادامه تاكيد كرد: تجربه 
نش��ان داده در برخي از سال ها كه روابط خارجي 
بهتري داش��تيم توانستيم نفت خود را فروخته و 

درآمد حاصل از آن را خرج كنيم.

 آماده باش به منظور مواجهه
 با سامانه جديد بارشي

ايلنا| مديركل پدافند غيرعامل شركت مديريت 
منابع آب ايران با اش��اره به پيش بيني س��ازمان 
هواشناسي مبني بر وقوع بارندگي هاي شديد در 
روزهاي پيش رو، گفت: تمامي تيم هاي عملياتي 
بخش آب در آماده باش كام��ل براي مواجهه با 

سامانه جديد بارشي هستند. 
س��يف الله آقابيگي با بي��ان اين مطل��ب افزود: 
براساس اين پيش بيني استان هاي فارس، بوشهر، 
خوزستان، كهگيلويه وبويراحمد و بخش هايي از 
هرمزگان و كرمان از ش��دت بارندگي بيشتري 

برخوردار خواهند بود.
وي با تاكيد بر اينكه هشدار لازم به پايين دست 
مناطق حادثه خيز داده شده  است، گفت: كنترل 
حجم مخازن سدها به صورت مستمر در دستور 
كار گرفته است و در اس��تان هايي مانند فارس 
اقدام به رهاسازي آب برخي از سدها شده تا حجم 
كافي ب��راي مهار س��يلاب هاي احتمالي وجود 

داشته باشد. 

 شاخص نفت امريكا
 از مرز ۶۰ دلار عبور كرد

ايسنا| قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار 
جهاني اندكي كاهش پيدا كرد اما تحت تاثير اميد 
سرمايه گذاران به توافق تجاري ميان امريكا و چين 

نزديك به بالاترين ركورد سه ماه اخير قرار دارد.
بهاي معاملات آتي نفت برنت دو سنت كاهش پيدا 
كرد و به 65 دلار و ۳2 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي 
معاملات آتي وست تگزاس اينترمديت امريكا چهار 
سنت كاهش پيدا كرد و به 60 دلار و 17 سنت در هر 
بشكه رسيد. تحت توافق تجاري مقدماتي كه هفته 
گذشته اعلام شد، واشنگتن بعضي از تعرفه ها روي 
كالاهاي چيني را در قبال خريد 200 ميليارد دلار 
محصولات كشاورزي، توليدي و انرژي امريكايي 
توسط چين در دو سال آينده، كاهش مي دهد. به 
گفته ادوارد مويا، تحليلگر ارشد بازار، روند صعودي 
قيمت هاي نفت به دليل انتظار سرمايه گذاران براي 
دريافت جزييات بيشتر درخصوص فاز اول توافق 
تجاري امريكا و چين محدود مانده اس��ت. قيمت 
نفت مي بايس��ت بالاتر مي رفت اما جنگ تجاري 
امريكا و چين هنوز خاتمه پيدا نكرده اس��ت. لري 
كودلاو، مشاور اقتصادي كاخ سفيد اظهار كرده كه 
فاز اول توافق تجاري امريكا و چين كامل شده است 
و صادرات امريكا به چين تحت توافق مذكور، دو برابر 
خواهد ش��د. اين توافق هنوز امضا نشده و مقامات 
متعدد چيني به رويت��رز گفته اند در مرحله فعلي 
مذاكرات، تنظيم متن توافق موضوع حساسي مانده 
اس��ت و براي اينكه اطمينان حاصل شود تنش ها 
دوباره درنمي گيرد و اختلاف ها عميق نمي شود، 

تنظيم عبارات بايد با دقت انجام بگيرد.

افت شديد سرمايه گذاري خارجي درحوزه نفت و گاز در سال 97 

حوزه نفت تشنه سرمايه
در س��ال هاي 1۳90 تا 1۳97 كمترين مقدار جذب 
س��رمايه گذاري خارجي در حوزه نفت و گاز مربوط 
به س��ال 1۳97 با 81 ميليون دلار س��رمايه گذاري 
خارجي و بيش��ترين مقدار آن مربوط به سال 1۳91 
با ۳466 ميليون دلار سرمايه گذاري خارجي گزارش 
شده است. در مورد سرمايه گذاري خارجي در حوزه 
نفت و گاز )بي��ع متقابل(، با توجه ب��ه اينكه تدوين 
چارچوب قراردادهاي جديد نفتي از س��ال 1۳92 تا 
سال 1۳96 به طول انجاميد، لذا سرمايه گذاري هاي 
انجام ش��ده عمدتا در ادام��ه و تكميل مراحل پاياني 
هم��ان قراردادهاي قبلي انجام ش��د و روندي نزولي 
به خود گرفت. بر اس��اس گزارش ف��ارس، عملكرد 
س��رمايه گذاري خارج��ي در ح��وزه نف��ت و گاز در 
س��ال هاي 1۳96 و 1۳97 به ترتيب به ميزان معادل 
512 ميلي��ون دلار و 81 ميلي��ون دلار تن��زل يافت 
كه از متوس��ط س��ال هاي 1۳90، 1۳91 و 1۳92 با 
س��رمايه گذاري )متوس��ط س��الانه ۳ ميليارد دلار( 

كمتر است.
انتظار مي رف��ت با نهايي ش��دن چارچ��وب جديد 
قراردادهاي نفتي، افقي روشن در جذب سرمايه گذاري 
خارجي اتفاق بيفتد كه متاسفانه با شروع تحريم هاي 
جديد و يك جانبه امريكا اين مساله در هاله اي از ابهام 

فرو رفته است.
در س��ال هاي 1۳90 تا 1۳97 كمترين مقدار جذب 
س��رمايه گذاري خارجي در حوزه نفت و گاز مربوط 
به س��ال 1۳97 با 81 ميليون دلار س��رمايه گذاري 
خارجي و بيش��ترين مقدار آن مربوط به سال 1۳91 
با ۳466 ميليون دلار سرمايه گذاري خارجي گزارش 
شده است. متعاقب توافقات هسته اي به عمل آمده در 

سال 1۳94، مذاكرات با اعتباردهندگان خارجي پس 
از گذشت قريب به 10 سال از قطع يا كاهش روابط از 
سر گرفته شد و طي مذاكرات به عمل آمده با بانك ها 
و موسسات بيمه اعتبار خارجي و دولت ها نظير اگزيم 
بانك هند، وزارت دارايي روسيه، موسسات بيمه اعتبار 
صادراتي كشورهاي ايتاليا، چين، كره جنوبي، نروژ، 
دانمارك، ژاپن، بانك همكاري هاي بين المللي ژاپن، 
اگزيم بانك كره جنوب��ي، توافقات اوليه اي به منظور 
تجهيز منابع مالي در حدود 60 ميليارد دلار در سال 

1۳95 حاصل شد.
ادام��ه فعاليت هاي صورت گرفته در س��ال 1۳95 و 
به ويژه سال 1۳96 به انعقاد كليات قرارداد فاينانس 
منجر ش��د كه در مجم��وع ح��دود ۳0 ميليارد دلار 
اس��ت. متعاقب آن در س��ال 1۳97 با خروج امريكا 
يك جانبه از برجام و وض��ع انواع ديگر تحريم و تاثير 
اين موضوع بر ساير روابط اقتصادي كشورها با ايران، 
اجراي قراردادهاي فاينان��س با ابهامات جدي روبرو 
شده است. برخي طرف هاي قرارداد آشكارا از توافق ها 
خارج شده اند و برخي نيز نه به پيشرفت فرايند تامين 
و تجهيز مي پردازند و نه صحبتي از خروج از توافقات 
مي كنند. در مجموع عمده عملكرد جذب تسهيلات 
مالي خارجي در س��ال 1۳97 از كشور چين و بانك 
توس��عه اس��لامي بوده است. بر اين اس��اس در سال 
گذشته )1۳97( مطابق اطلاعات بانك مركزي مبالغ 
جذب شده )تامين مالي انجام شده( در حوزه فايناس 
با رش��د اندكي از 1.6 ميليارد دلار در سال 1۳96، به 
1.7 ميليارد دلار در سال 1۳97 رسيده است. لازم به 
توضيح است تامين مالي جذب شده در هر سال عمدتا 
از محل قراردادهاي منعقده سال هاي قبل نيز است.

وزير نفت ادعا كرد 

بنزين، مقصر آلودگي هوا نيست!
بيژن نامدار زنگنه كه روز گذشته در مراسم نكوداشت 
وزير سابق جهاد كشاورزي حاضر شده بود، باز هم به 
سراغ صحبت هاي بنزيني رفت و سعي بر رد اتهام از 
اين محص��ول به عنوان مقصر اصلي آلودگي هوا كرد 
و براي اظهارات خود به برآوردهاي سازمان حفاظت 
محيط زيست از كيفيت س��وخت در آلودگي هواي 
تهران اتكا كرد كه برمبناي آن اين سهم ناچيز عنوان 

شده است.
وزير نفت در اين مراس��م در پاسخ به اين سوال كه چه 
ميزان از آلودگي هواي تهران و ديگر كلان شهرها مربوط 
به كيفيت بنزين توليد شده در كشور است، عنوان كرد: 
براساس اعلام س��ازمان حفاظت محيط زيست سهم 
كيفيت سوخت در آلودگي هواي تهران ناچيز است. 
البته نوع بنزين مساله اصلي در آلودگي هوا نيست بلكه 
آلودگي اي كه موتورسيكلت هاي غيراستاندارد در كشور 
ايجاد مي كنند به اندازه هفت برابر خودروها اس��ت كه 

تعداد اين نوع از موتورسيكلت ها نيز زياد است.
وي اظهار داشت: طرح جامعي براي آلودگي بايد اجرا 
شود و تنها كيفيت بنزين مطرح نيست به طوري كه 
در حال حاضر در بس��ياري از شهرهاي كشور به ويژه 

كلان شهرها بنزين و گازوئيل يورو توزيع مي شود.
آن طور كه ايلنا نوشته است، زنگنه در ارتباط با نتايج 
س��هميه بندي بنزي��ن گفت: اين ام��ر باعث كاهش 
مصرف 20 ميليون ليتري بنزين شده است هرچند كه 
اين رقم تثبيت شده نيست و مشخص نيست كه تا كي 
ادامه مي يابد و به طور قطع تا ابد اين صرفه جويي باقي 
نخواهد ماند. عمده بنزين به دست آمده از صرفه جويي 
صادر مي ش��ود. وي ادامه داد: با سهميه بندي بنزين 
تقاضا براي مصرف س��وخت جايگزي��ن گاز افزايش 

يافته اس��ت كه اين موضوع براي ما بسيار ارزشمند 
به حساب مي آيد زيرا به نظر بنده سوخت ملي ايران 
گاز طبيعي اس��ت كه بايد به صورت س��ي ان جي در 

خودروها مصرف شود.

   قيمت گازوئيل و سي ان جي افزايش نمي يابد
زنگنه گفت: طرح 1500 ميلي��ارد توماني وام براي 
سي ان جي كردن خودروهاي عمومي در حال عملياتي 
شدن بوده و قراردادهاي آن بسته شده است. در مرحله 
اول اين طرح براي خودروهاي عمومي خواهد بود و 
در مرحله بعدي خودروهاي غيرعمومي را نيز شامل 
مي شود و تمهيداتي براي آنها انديشيده شده است تا 

بتوانند گازسوز شوند.
وي در پاس��خ به اينكه »چه تمهيداتي براي افزايش 
جايگاه هاي سوخت سي ان جي در دستور كار داريد؟« 
گفت: در ح��ال حاضر تا دو برابر مق��دار مصرف را با 
جايگاه هاي س��وخت گاز طبيعي موجود در كش��ور 
مي توانيم پاسخ دهيم اما به دنبال توسعه جايگاه ها و 

ايجاد جايگاه هاي جديد هستيم.

وزير نفت همچنين در خصوص گاز طبيعي ال پي جي 
براي خودروها گفت: در صورتي كه مطمئن شويم كه 
تعدادي از خانوارهاي كشور كه دسترسي به لوله كشي 
گاز ندارند و از كپس��ول اس��تفاده مي كنند به تعداد 
كافي كپسول به آنها مي رسد براي مابقي ال پي جي 

باقي مانده برنامه ريزي مي كنيم.
زنگنه اع��لام كرد: دولت هيچ برنام��ه اي براي تغيير 
قيمت گازوئيل ن��دارد و اين محصول كماكان به نرخ 

سابق توزيع خواهد شد.
وي در پاسخ به اين س��وال كه آيا قيمت سي ان جي 
بعد از افزايش قيمت بنزي��ن نيز تغيير خواهد يافت 
گفت: دولت براي افزايش قيمت اين محصول نيز هيچ 
برنامه اي ندارد و در بودجه نيز اين افزايش قيمت ديده 
نشده اس��ت و فكر نمي كنم كسي دنبال گران كردن 

اين محصول باشد.
وزير نفت گفت: بهتر است كه فاصله قيمت سي ان جي 
و بنزين زياد باقي بماند تا تمايل براي گازسوز كردن 

خودروها بيشتر شود.
وي در پاسخ به سوالي در ارتباط با سهميه قايق هاي 
صي��ادي و اينكه تعيين س��هميه 400ليتري كفاف 
اين قايق ها را نمي دهد تصريح كرد: س��هميه بنزين 
در كارگروهي متش��كل از وزارت نفت، وزارت كشور 
و س��ازمان برنامه و بودجه تعيين مي ش��ود و وقتي 
مي گوييم بنزين سهميه بندي شده است به آن معني 
نيس��ت كه ما تمام نياز مصرف كنن��دگان را تامين 
مي كنيم. وي ادام��ه داد: صاحبان قايق هاي صيادي 
نيز مي توانند وسيله خود را سي ان جي سوز كنند. از 
طرفي بايد توجه داشت كه اصل صيادي با شناورهاي 

گازوئيل سوز انجام مي شود.

  هر هكتار گندم 5 هزار مترمكعب آب مصرف مي كند و بعيد مي دانم با توجه به مصرف بالاي آب در حوزه كش�اورزي، آب توليد شده از طرح هاي 
شيرين سازي مورد استقبال بخش كشاورزي قرار بگيرد. اما با توجه به آنكه مصرف آب بخش صنعت بين 4 الي 5 درصد از كل آب مصرفي كشور است 

و به نسبت بخش كشاورزي حجم بسيار كمي آب مصرف مي كند، خريداري كردن آب شيرين شده احتمالا براي اين بخش توجيه اقتصادي دارد  

  اين سوال مطرح است كه آيا امكان اجراي طرح هايي با اين ميزان وسعت براي انتقال گسترده آب به مناطق مختلف كشور و تحت پوشش قرار دادن 
بخش وسيعي از كشور توسط لوله هاي انتقال آب امكان پذير است؟ آيا چنين فرآيندي امكان خروج از روي كاغذ و عملياتي شدن را خواهد داشت

برش

فرصت  سوخت شده صادرات گاز
چند س��ال قب��ل موضوع 
صادرات گاز ايران در قالب 
طرح ه��اي مختلف مطرح 
بود ك��ه متاس��فانه در آن 
س��ال ها به دلايل مختلف 
اهتمام كافي براي پيشبرد 
اين طرح ها صورت نگرفت. 
از جمل��ه مهم تري��ن اي��ن 
طرح ها خط لوله صلح براي 
انتقال گاز ايران به پاكستان 
و هندوس��تان بود؛ پروژه اي ب��زرگ كه در صورت 

اجرا علاوه بر منابع مالي گس��ترده مي توانست از 
بعد سياس��ي نيز براي ايران بس��يار حائز اهميت 
باشد. متاس��فانه در زماني كه اين طرح مطرح بود 
كوتاهي هايي صورت گرفت كه موجب خس��ران 
ش��د. در صورتي كه ما موفق به راه اندازي و اجراي 
خط لوله صلح شده بوديم امروز حتي امكان عبور 
اين خط لوله از هندوس��تان نيز براي ما فراهم بود 
و اين خود يك تضمي��ن امنيتي براي ما به همراه 
داشت. در آن زمان بايد به سرعت در زمينه تامين 
اعتبار اح��داث خط لوله تصميم گيري مناس��بي 
برمبن��اي منافع ملي صورت مي گرف��ت. البته در 

آن خصوص فش��ارهاي خارجي هم بي تاثير نبود؛ 
در واقع از يك س��و از برخي كشورهاي خارجي در 
اين زمينه تحت فشار بوديم و از سوي ديگر برخي 
مانع تراشي ها در داخل وجود داشت كه بر پيشبرد 

اين طرح تاثيرگذار بود. 
از س��وي ديگر بحث صادرات گاز ب��ه اروپا نيز در 
سال هاي گذشته مطرح بود؛ استراتژي اي كه امروز 

روسيه بازيگر اصلي آن است. 
در صورتي كه ما در زمان مناسب و با سرعت براي 
ص��ادرات گاز به اروپا و آس��ياي ميانه برنامه ريزي 
كرده بوديم، امروز مي توانستيم در جريان مذاكرات 

سياس��ي و ديپلماتيك از آن به عن��وان يك اهرم 
اثرگذار استفاده كنيم. در واقع اگر تامين گاز بخشي 
از اروپا را بر عهده داش��تيم، ب��ا تهديد به قطع گاز 
امكان كاهش فشارهاي سياسي را داشتيم. امروز ما 
نه سهمي در صادرات گاز به اروپا داريم و نه سهمي 
از بازار بزرگ گازي پاكس��تان و هندوستان. بايد 
بپذيريم كه ما در جريان معادلات گازي بين المللي 
عقب مانديم و كشورهاي ديگري از جمله روسيه 

جايگزين ما در اين بازار بزرگ و پرسود شدند.
 اين فرصتي بود كه ما نتوانستيم در زمان مناسب از 
آن بهره ببريم و امروز هم اين فرصت براي ما تقريبا 

از دست رفته و با وضعيت فعلي امكان بازگشت به 
اين بازارها بس��يار سخت خواهد بود. براين اساس 
شايد در شرايط فعلي بهترين راهكار براي ما تمركز 
بر محصولات گازي است. در واقع باتوجه به شرايط 
كنون��ي و وضع تحريم ها م��ا راهكار هاي متعدد و 
گس��ترده اي براي جايگزيني نداريم؛ در اين ميان 
ص��ادرات ال پي جي مي تواند يك��ي از راهكارهاي 
جايگزي��ن فعلي براي ما باش��د كه البت��ه در اين 
خصوص اقداماتي نيز در حال انجام اس��ت. با اين 
حال بايد به فكر راهكارهاي بيشتري و گسترده تري 

در اين زمينه بود.

يادداشت

جهانبخش اميني
 كارشناس انرژي 

و نماينده سابق مجلس
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گزارش سازمان ملل پاياني بر يك دروغ چندماهه 

حقايق آرامكو پشت ابر نماند

فصل شفافيت شركت هاي دولتي

سه ماه از حادثه آرامكو و حملات پهپادي انصارالله يمن 
به تاسيسات نفتي عربس��تان مي گذرد. به دنبال حجم 
وس��يعي از اتهام زني و تبليغات م��داوم و تهديدانگاري 
جمهوري اسلامي ايران براي امنيت كشورهاي منطقه، 
گزارش اخير سازمان ملل پاياني بر يك دروغ چندماهه 
بود. به گ��زارش ايرنا، بامداد ش��نبه ۲۳ ش��هريورماه، 
رسانه هاي خبري عربس��تان از وقوع آتش سوزي در دو 
پالايشگاه ش��ركت نفت آرامكو در شهرهاي »بقيق« و 
»خريص« در شرق اين كشور خبر دادند. ابتدا رسانه هاي 
مختلف از »حملات موشكي« سخن به ميان آوردند اما 
اندك زماني بعد مقامات رياض و انصارالله تاكيد كردند 

كه اين »حملات پهپادي« بوده است.
س��خنگوي امنيتي وزارت كشور عربس��تان با انتشار 
بيانيه اي اعلام كرد كه آتش سوزي رخ داده و پالايشگاهي 
وابس��ته به آرامك��و در نتيجه حملات پهپ��ادي بوده و 
س��خنگوي انصارالله يمن نيز مسووليت اين عمليات را 
برعهده گرفت و گفت كه حملات مورد نظر با ۱۰ پهپاد 
انجام گرفته اس��ت و تاكيد كرد كه در آينده نيز ممكن 
است چنين عملياتي تكرار شود؛ حملاتي كه توليد نفت 
عربستان را ۵۰ درصد كاهش و به ۵.۷ ميليون بشكه در 

روز تنزل داد.

    نگاهي به پيشينه و جايگاه آرامكو 
در عرصه انرژي

آرامكو شركت ملي نفت عربستان سعودي است كه تحت 
مالكيت دولت رياض ق��رار دارد و به عنوان بزرگ ترين 
شركت توليد و اس��تخراج نفت در جهان مطرح است. 
شركت آرامكو مالك ۹۹ درصد كل ذخاير نفتي ثبت شده 
در عربستان است و با ده ها پالايشگاه و شركت تابعه در 

سراسر جهان همكاري و ارتباط دارد. 
ريش��ه هاي تاس��يس آرامكو به س��ال ۱۹۳۳ ميلادي 
برمي گردد؛ زماني كه عربس��تان قراردادي را با شركت 
»استاندارد اويل كاليفرنيا« امضا كرد. اين شركت عربي-

امريكايي در س��ال ۱۹۴۴ به ش��ركت »استاندارد اويل 
كاليفرنيا-عربي« تغيير نام يافت. در سال ۱۹۷۶، دولت 
عربستان تمامي سهام آن را در اختيار گرفت و نام آن را 
به »آرامكو سعودي« تغيير داد. در سال ۱۹۸۸ شركت 
نفت عربستان سعودي تاسيس شد و تمامي تاسيسات 
و فعاليت هاي آرامكو سعودي در اختيار اين شركت قرار 
گرفت. در سال ۲۰۰۵ ارزش شركت ملي نفت عربستان 
حدود ۸۰۰ ميليارد دلار برآورد شد كه به لحاظ ذخاير 
نفت و گاز يكي از ش��ركت هاي بزرگ جهان محسوب 
مي ش��د. »بقيق« كه مورد حمله پهپادي قرار گرفت از 
جمله پالايش��گاه هاي مطرح و مهم آرامكو اس��ت. اين 
پالايشگاه در سال ۲۰۰۶ نيز هدف يك حمله ناموفق از 
طرف القاعده قرار گرفته بود. بنابر آمارهاي انتشاريافته، 
ميدان نفتي بقيق در شرق عربستان توان توليد روزانه 
هفت ميليون بش��كه نفت را دارد و ح��دود ۷۰ درصد 

توليدات آرامكو در پالايشگاه هاي بقيق توليد مي شود.
بنا به آمار و داده هايي كه آرامكو انتشار داد، درآمد شركت 

آرامكو در سال ۲۰۱۸ ميلادي ۲۲۴ ميليارد دلار بوده و 
در آن سال، روزانه حدود ۱۳.۶ ميليون بشكه نفت توليد 
كرده كه اين ميزان از توليد شركت هاي نفتي بزرگي مانند 
»رويال داچ شل« و »بي پي« انگليس بيشتر بود. آماري 
كه در سال ۲۰۱۶ انتشار يافت نشان مي داد كه كاركنان 
آرامكو در سراسر جهان به بيش از ۶۵ هزار نفر مي رسند.

    اتهام زني و موج سواري امريكا
حملات ناگهان��ي و مخرب به آرامك��و، ناتواني و ضعف 
سامانه هاي متنوع پدافند هوايي امريكايي را به تصوير 
كشيد به ويژه وقتي كه آرامكو در ۵۰ كيلومتري پايگاه 
پنجم دريايي امريكا قرار دارد، اين ناتواني برجس��ته تر 
مي ش��ود. امريكا به منظ��ور تامين امنيت عربس��تان، 
پدافندهاي گوناگوني همچون »هاوك« و »پاتريوت« در 
نقاط مختلف اين كشور نصب كرده است. گفته مي شود 
كه پاتريوت داراي چهار بخش عملياتي رادار، اتاق كنترل، 
قطعه راكت و آتشبار است و دستگاه پاتريوت، قابليت رصد 
۵۰ هدف در آن واحد را دارد. بنا بر ادعاي پنتاگون )وزارت 
دفاع امريكا(، سيستم پاتريوت از توان مقابله با راكت هاي 
بالس��تيك، راكت هاي كروز و هواپيماهاي پيش��رفته 
برخوردار است آسيب پذيري پدافندهاي امريكايي در 
عربستان چند راه را پيش روي سران كاخ سفيد قرار داده 
است؛ يكي از اين راه ها ارتباط دادن حملات به ايران بود و 
امريكايي ها در ميانه سكوت و بهت جهانيان از جمله خود 
عربستان، نوك پيكان اتهام را به سمت ايران نشانه رفتند. 
آنها با هدف اعمال فش��ار حداكثري بر تهران و حمايت 
ظاهري از متحد خود، تاكيد دارند كه اين حملات از جانب 
ايران صورت گرفته است. اولين واكنش از سوي »مايك 
پومپئو« وزير امور خارجه امري��كا صورت گرفت و وي 
ايران را مقصر حمله به مجموعه پالايشگاهي بزرگ بقيق 
و ميدان نفتي خريص عربستان دانست و گفت: نشانه اي 
از اينكه اين حملات از سوي يمن شكل گرفته باشد در 
دست نيست. اما اين اتهام زني ها ضعف پدافندهاي امريكا 
را پوش��ش نداد و »ولاديمير پوتين« رييس جمهوري 
روسيه پس از نشست س��ه جانبه با سران تركيه و ايران 
گفت »ما آماده ايم به عربستان سعودي كمك لازم ارايه 
كنيم و رهبري سياس��ي عربستان س��عودي فقط بايد 
تصميم درست دولتي بگيرند، چنانكه در زمانش مقامات 
ايران با خريداري اس–۳۰۰ و رييس جمهور اردوغان با 
خريداري جديدترين مجتمع دفاع راكتي اس–۴۰۰ از 

روسيه اين تصميم را گرفتند.«
نگاه محاسبه گرانه امريكا به واقعه آرامكو را مي توان با بيان 
چند نكته به صورت اجمالي تضريح كرد؛ نخستين نكته 
فرصت طلبي براي حضور گس��ترده تر در منطقه است. 
نوزدهم مهرماه امسال »مارك اسپر« وزير دفاع امريكا از 
اعزام بيش از سه هزار نيروي نظامي به عربستان سخن 
به ميان آورد. بر پايه بيانيه پنتاگون، دو س��امانه جديد 
موشك هاي پاتريوت، يك سيستم اختلال موشكي تاد، 
دو اسكادران جنگنده هوايي و يك واحد تجسس هوايي 
از جمله تجهيزاتي اس��ت كه امريكايي ها به عربستان 

تحويل خواهند داد. »تكميل طرح ائتلاف ضدايراني« 
و »انعقاد توافقات تسليحاتي« از ديگر برنامه هاي سران 
كاخ سفيد است. ناظران بر اين باورند كه فروش تجهيزات 
نظامي و جنگ افزارها به همراه حضور نظامي چشمگير 
امريكايي ها در عربستان، در راستاي نظامي سازي منطقه 
و سرازير شدن سيل دلارهاي نفتي عربستان به امريكا 
انجام خواهدش��د؛ خطري كه حتي صداي نمايندگان 
كنگره را نيز درآورده و بارها نسبت به تبعات حرص و ولع 
ترامپ براي فروش جنگ افزارها معترض شده و در مقابل 
رييس جمهوري ايستاده اند اما تاكنون موفقيت زيادي در 

اين مسير به دست نياورده اند.

  تصميم رياض براي واگذاري سهام شركت
با روي كارآمدن »محمد بن سلمان« به عنوان وليعهد 
عربستان سعودي در سال ۲۰۱۶، زمزمه ها براي واگذاري 
اين ش��ركت در بازار بورس آغاز ش��د. ب��ر پايه طرحي 
ابتكاري، وليعهد سعودي درصدد است تا طي يك دهه 
آينده عربستان سعودي را به قطب اقتصادي خاورميانه 
تبديل كرده و وابستگي اقتصادي اين كشور به نفت را از 
بين ببرد. تلاش بن سلمان براي واگذاري سهام آرامكو 
البته مخالفاني نيز دارد. برخي رسانه ها از مخالفت پادشاه 
سعودي با اين طرح خبر داده اند. از سوي ديگر، گروهي 
از فعالان اقتصادي در خاندان آل سعود واگذاري سهام 
آرامكو را به زيان خود مي بينند. از اين رو، برخي معتقدند 
كه عمليات عليه آرامكو توطئه اي داخلي بوده و از درون 

خاك عربستان صورت گرفته است. در همين ارتباط بود 
كه سخنگوي انصارالله تاكيد كرد اين حملات با همكاري 
برخي در داخل خاك عربس��تان انجام گرفته است. در 
نهايت، بن سلمان به هدف خود مبني بر فروش بخشي از 
سهام آرامكو دست يافت و حدود دو هفته پيش دولت با 
فروش ۱.۵ درصد از سهام شركت در بازار سهام رياض، 
۲۵ ميليارد و ۶۰۰ ميليون دلار به دست آورد كه بالاترين 
عايدي ناشي از عرضه اوليه س��هام يك شركت در بازار 
بورس است. بن سلمان ابتدا سعي داشت از طريق فروش 
سهام آرامكو مبلغ ۱۰۰ ميليارد دلار را براي تامين بودجه 
مورد نياز براي اجراي برنامه هاي مورد نظر به دست آورد 
كه اعتراضات و مخالفت هاي داخلي س��بب شد فعلا به 
عرضه سهام به مبلغ ۲۵ ميليارد دلار رضايت دهد. گفته 
مي شود كه برخلاف انتظار عربستان مبني بر استقبال 
غرب، مبلغ اشاره شده بيشتر از سوي سرمايه گذران خود 
اين كشور و ديگر كشورهاي عربي منطقه پرداخت شده 
است.  لازم به ذكر است قيمت هر سهم ۳۲ ريال سعودي 
)۸.۵۳ دلار( اعلام ش��د. با محاسبه مبلغ كسب شده از 
عرضه اين تعداد سهام، ارزش بازار شركت آرامكو به ۱.۷ 
تريليارد )يك تريليارد و هفتصد ميليارد( دلار رسيد كه 

كمتر از مبلغ دو تريلياردي است كه انتظار مي رفت.

  گزارش سازمان ملل
پاسخي براي اتهامات ضدايراني

تاكنون هر اتفاق و حمله اي كه در آب هاي جنوب ايران 

)درياي عمان و خليج فارس( و پيرامون كش��ورهاي 
عربي منطقه رخ مي داد؛ از انفجارهاي بندر الفجيره 
و حمله ب��ه دو نفتك��ش در درياي عم��ان گرفته تا 
حملات آرامكو، انگشت اتهام امريكا و متحدان عرب 
اين كش��ور به سرعت ايران را نش��ان مي داد تا اينكه 
گزارش جديد سازمان ملل اين واقعيتِ اين اتهامات و 
دروغ پراكني هاي مداوم را مشخص كرد. بعد از گذشت 
س��ه ماه از حمله به تاسيسات نفتي عربستان، اينك 
تيم تحقيقاتي سازمان ملل متحد كه براي تحقيق در 
مورد شواهد اين حمله تشكيل شده بود، تاكيد كرده 
»نمي تواند ادعاي مشاركت جمهوري اسلامي ايران 
در اين حمله را تاييد كند.« در نامه »آنتونيو گوترش« 
دبيركل سازمان ملل متحد به شوراي امنيت تصريح 
شده است كه »بازرسان سازمان نمي توانند مستقلا 
اين نكته را كه موشك هاي كروز و پهپادهاي استفاده 
ش��ده در اين حم��لات از مبدا ايران باش��د يا خلاف 
قطعنامه هاي شوراي امنيت به جايي صادر شده باشند 
را تاييد كنند.« از نگاه ناظران، اين نكات كه به تازگي 
در قالب گزارش شش ماهه گوترش به شوراي امنيت 
بيان شده، نشان گر آن است كه برنامه خصمانه »دونالد 
ترامپ« رييس جمهوري امريكا و متحدان ضدايراني 
وي از هيچ ابزار تبليغاتي ب��راي ضربه زدن به تهران 
چشم پوشي نكرده و فريب و برانگيختگي افكارعمومي 
و ايجاد اجماع جهاني عليه جمهوري اس��لامي ايران 

را دنبال مي كند.

همچنين نس��بت هزينه ه��اي جاري ب��ه هزينه هاي 
س��رمايه اي ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات 
انتفاعي وابسته به دولت در قانون بودجه سال ۱۳۹۷بالغ 
بر ۴.۲ درصد است يعني مقرر شد تا شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسسات انتفاعي وابسته به دولت به ازاي هريك 
ريال سرمايه گذاري، معادل ۴.۲ ريال صرف هزينه هاي 
جاري كند. ليكن بر اساس ارقام عملكردي سال ۱۳۹۷، 
شاخص مذكور بيش از دو برابر ميزان پيش بيني شده در 

قانون افزايش يافته است. 
به اين ترتيب در سال ۱۳۹۷شركت هاي دولتي به ازاي 
ه��ر يك ريال اعتبار مصرف ش��ده در بخش هزينه هاي 

سرمايه اي، ۹ريال صرف هزينه هاي جاري كرده اند.
عملكرد شش ماهه اول سال جاري اين بخش از بودجه 
نشان مي دهد شاخص مذكور بالغ بر ۲۴.۹ است. نسبت 
هزينه هاي سرمايه اي به كل مصارف شركت هاي دولتي، 
بانك ها و موسس��ات انتفاعي وابسته به دولت در قوانين 
بودجه سنوات ۱۳۹۷و ۱۳۹۸كل كشور به ترتيب بالغ بر 

۱۷درصد و ۱۲.۵ درصد پيش بيني شده است.
حس��ب گزارش هاي عملكردي در س��ال ۱۳۹۷به ۹.۵ 
درصد و در ش��ش ماهه اول س��ال ۱۳۹۸به ۳.۸ درصد 
رسيده است. نسبت »هزينه هاي سرمايه اي به مصارف« 
براي سال آينده بالغ بر۱۴.۲ درصد پيش بيني شده است.

  لايحه بودجه سال 1399شركت هاي دولتي 
)به تفكيك امور( 

تعداد ۶ ش��ركت در امور خدماتي طبقه بندي شده كه 
۱.۶ درصد از كل شركت هاي مندرج در لايحه را شامل 
مي ش��ود. در آمد پيش بيني ش��ده براي اين امور، ۷۵۱ 
ميليارد تومان است كه حدود ۳صدم درصد از سرجمع 
درآمد شركت هاي دولتي در لايجه بودجه ۹۹ را به خود 

اختصاص داده است.
ب��راي ش��ركت هاي من��درج در اي��ن امور ه��م ۵۹۶ 
ميلياردتومان هزينه پيش بيني شده است كه باز به هزينه 

كل حدود ۳ صدم درصد را تشكيل مي دهد.
ديوان محاسبات كشور مهم ترين عوامل موثر بر تغييرات 
لايحه بودجه سال ۹۹ درباره اين شركت ها نسبت به روند 

سال هاي قبل چنين توضحيح داده است: 
  باتوجه به عامل غيرقابل كنترل تورم موجود در اقتصاد 
كشور و روند رشد چشمگير آن طي سنوات اخير مي توان 
بخش قابل توجهي از روند صعودي هزينه هاي شركت ها 

را به اين امر نسبت داد.
  مهم ترين عامل موثر در افزايش هزينه ها در شركت هاي 
اين امور مربوط به افزايش بهاي كالا و خدمات و افزايش 
هزينه هاي پرسنلي اس��ت. در اين بين عامل بهاي كالا 

و خدمات بيشترين س��هم و عامل هزينه هاي پرسنلي 
كمترين س��هم را دارد. براي نمونه مي توان از ش��ركت 
سرمايه گذاري خارجي ايران، شركت روزنامه جمهوري 

اسلامي ايران و شركت چاپخانه دولتي ايران نام برد.
  به لحاظ رعايت مصوبات سالانه افزايش حقوق و مزاياي 
كاركنان بخش دولتي، س��هم هزينه هاي پرسونلي در 

افزايش سالانه هزينه ها غير قابل انكار است.
همچنين تعداد ۱۵ ش��ركت دولتي در »ام��ور دفاعي و 
امنيتي« طبقه بندي شده است كه نزديك به صفر درصد 
از كل شركت هاي دولتي مندرج در لايحه را شامل مي شود. 
درآمد پيش بيني شده براي اين امور معادل ۸۲۹۳ ميليارد 
تومان است كه جدود ۴ دهم درصد از درآمد شركت هاي 
دولتي را تش��كيل مي دهد. براي اين امور حدود ۸۲۴۸ 
ميلياردتومان هزينه پيش بيني شده كه نسبت به هزينه 
كل شركت هاي دولتي ۴ دهم درصد را تشكيل مي دهد. 
مهم ترين عامل موثر در تغييرات افزايش درآمدها تغيير 
قابل ملاحظه در حجم محصول )كالا و خدمات( شركت 
بوده و بيشترين اثر آن را مي توان به ترتيب در شركت هاي 
توس��عه منابع انرژي توان )باتري سازي و نيرو( و صنايع 
الكترونيك ايران مشاهده كرد. مهم ترين عامل موثر در 
افزايش هزينه ها در شركت هاي اين امور مربوط به افزايش 
بهاي كالا و خدمات افزايش بهاي مواد اوليه و هزينه هاي 

تامين مواد اوليه به دليل افزايش تورم است.
در امور اقتصادي نيز تعداد ۲۸۰ ش��ركت دولتي وجود 
دارد كه ۷۳.۳ درصد از كل ش��ركت هاي دولتي مندرج 
در لايحه را شامل مي شود. درآمدهاي پيش بيني شده 
براي اين امور معادل ۱۰۷۶هزار ميليارد تومان است كه 
حدود ۸۷ درصد از س��ر جمع درآمد شركت هاي دولتي 
در لايحه بودجه س��ال ۹۹ را تشكيل مي دهد. براي اين 
امور معادل ۱۰۱۶ هزار ميليارد تومان هزينه پيش بيني 
شده است كه نسبت به هزينه كل شركت ها،  ۸۶ درصد 

را تشكيل مي دهد.
عوامل موث��ر بر تغيي��رات لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۹ 
شركت هاي درج شده در اين امور نسبت به روند سنوات 

قبل، به شرح اين قابل توصيف است: 
  درآمدهاي پيش بيني ش��ده در برخي از شركت هاي 
دولتي پس از ارسال به سازمان برنامه و بودجه كشور و در 
زمان درج در لايحه تغيير يافته كه در تعدادي از شركت ها 
نيز ميزان درآمد پيش بيني شده غيرواقعي است )براي 
نمونه مي توان به شركت هاي نفت فلات قاره، پايانه هاي 
نفتي ايران، توسعه نيرو ايران، نفت مناطق مركزي ايران، 

نفت و گاز پارس و ملي صنايع پتروشيمي اشاره كرد.( 
   وجود برخي شرايط حاكم بر شرايط سياسي و اقتصادي 
كشور همچون تحريم و ركود باعت مي شود تا بخشي از 

درآمدهاي پيش بيني شده شركت ها با ضريب اطمينان 
وصول پايين همراه شود. اين موضوعات بيشتر معطوف به 
شركت هايي است كه در حوزه بين المللي فعاليت دارند 
مانند شركت هاي نفت و گاز و بيمه مركزي و بيمه ايران 
كه به تبع آن وصول كامل ماليات و سود ويژه سهم دولت 

نيز در امكان پذير نخواهد بود.
  در مواردي مشاهده ش��ده كه سازمان برنامه و بودجه 
علي رغم واقعيت هاي موجود اقدام به افزايش درآمدهاي 
شركت به جهت سودده نشان دادن آنها كرده است )براي 
نمونه درآمدهاي ش��ركت مادر تخصصي توليد نيروي 

برق حرارتي( 
  در بخش هزينه ها اثر افزايش سطح عمومي قيمت ها 
مشهود است كه منجر به افزايش بهاي تمام شده خدمات، 
هزينه هاي اداري و عمومي شده است. ازعمده ترين دلايل 
تحميل زيان درعملكرد شركت هاي اين امور مي توان به 
نرخ و تعرفه هاي تكليفي بسيار پايين وافزايش بهاي تمام 

شده و افزايش سطح عمومي قيمت ها اشاره كرد.
  در برخي ش��ركت ها به رغم پيش بين��ي بازپرداخت، 
باتوجه به وضعيت نقدينگي، روند تسويه بدهي، مطلوب 
ارزيابي نمي شود )براي نمونه در حوزه شركت هاي نفت 

و گاز( 
  باتوجه به ش��رايط حاكم بر اقتص��اد اطمينان لازم از 
بازپرداخت بدهي هاي ناشي از تسهيلات به خصوص در 

بخش وام هاي خارجي وجود ندارد.
امور مسكن، عمران ش��هري و روستايي هم مشمول ۵ 
شركت دولتي مي شود كه ۱۴/۶ درصد از كل شركت هاي 
دولتي مندرج در لايحه را ش��امل مي شود. درآمد پيش 
بيني شده براي اين امور معادل۴.۱ هزار ميليارد تومان 
اس��ت. همچنين براي اين امور ۴.۶ هزار ميليارد تومان 

هزينه پيش بيني شده است.
همچنين در بخش لايحه بودجه بانك ها براي سال ۹۹ 
تعداد ۹ بانك دولتي طبقه بندي شده كه ۲.۳ درصد از كل 
بودجه شركت هاي دولتي، بانك ها و موسسات انتفاعي 
وابس��ته به دولت مندرج در لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ را 

شامل مي شود.
 در آمد پيش ييني ش��ده براي اين قسمت معادل ۱۱۶ 
هزار ميليارد تومان است كه ۹.۳ درصد از سرجمع درآمد 
شركت هاي دولتي در لايحه س��ال ۱۳۹۹ كل كشور را 
تش��كيل مي دهد. براي اين قس��مت معادل ۱۱۳ هزار 
ميليارد تومان هزينه پيش بيني شده كه نسبت به هزينه 
كل شركت ها، ۹.۵ درصد را تشكيل مي دهد. عوامل موثر 
بر تغييرات لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ بانك هاي درج شده 
در اين قسمت نس��بت به روند سنوات قبل، به اين شرح 

قابل توصيف است: 

  مهم تري��ن عامل موثر در افزاي��ش درآمدها مربوط به 
تغيير قابل ملاحظ��ه در حجم ارايه خدم��ات )افزايش 
اعطاي تسيهلات( و در خصوص كاهش درآمدها مربوط 
به حذف بخشي از منابع درآمدي سال قبل )پيش فروش 
س��كه و كارمزد خطوط اعتباري( اس��ت و بيشترين اثر 
آن را مي ت��وان به ترتيب در بانك س��په و بانك مركزي 

مشاهده كرد.
  با توجه به عملكرد س��ال هاي گذش��ته، در برخي از 
بانك ها از جمله بانك كشاورزي واقعيت هاي اقتصادي 
گريبان گي��ر بانك )مطالبات معوق رو به رش��د، عدم 
توانايي بنگاه هاي كوچك و متوس��ط در بازپرداخت 
تسهيلات بانكي و عدم رونق اقتصادي آنها، عدم اراده 
جدي مسوولان بانك براي واگذاري اموال تمليكي عملا 
امكان تحقق درآمد پيش بيني شده وجود ندارد و مبلغ 
پيش بيني شده حداقل به ميزان ۳۰۰۰ ميليارد تومان 

بالاتر از توان بانك است.
  افزايش درآمدهاي برخي از بانك ها نس��بت به بودجه 
تفصيلي آنها نظير پست بانك، صرفاً توسط سازمان برنامه 
و بودجه و به دليل سربه سر نش��ان دادن بودجه صورت 

گرفته، لذا تحقق درآمدها دور از انتظار است.
در ادامه اين گزارش جزيياتي درباره باقي ش��ركت ها از 

جمله شركت ملي نفت نيز ارايه شده است.
در بخش پاياني گزارش ديوان محاسبات نيز اعلام نظر 
و پيشنهادهاي ديوان محاسبات كشور آمده است كه در 

ادامه به برخي از آنها اشاره مي شود: 
  استفاده از سهم ۱۶واحد درصدي صندوق توسعه ملي 
به عنوان منابع بودجه عمومي دولت در س��ال ۱۳۹۹به 
علت مغايرت با سياست هاي كلي برنامه ششم توسعه؛ اولا 
مستلزم اخذ مجوز از مقام معظم رهبري )مدظله العالي( 
است. ثانيا پيشنهاد مي شود طي حكمي در قانون بودجه 
سال ۱۳۹۹مابه التفاوت مذكور به عنوان بدهي دولت به 

صندوق تلقي شود.
  به منظور جلوگيري از افزاي��ش غيرواقعي نرخ ارز در 
بازار آزاد پيش��نهاد مي شود نرخ تس��عير ارز در بودجه 
شركت هاي دولتي در مواردي كه داراي منابع يا مصارف 
ارزي هستند، همانند نرخ تسعير ارز در قانون بودجه سال 

۱۳۹۸اعمال شود. 
  با توجه ب��ه اينكه اختصاص تمام��ي منابع حاصل از 
صادرات نفت به اعتبارات تملك دارايي هاي سرمايه اي 
بخشي ازبرنامه هاي اصلاح ساختار بودجه توسط دولت 
در تهيه لايحه بودجه ۱۳۹۹بوده، لذا پيشنهاد مي شود 

طي حكمي دولت مكلف به اجراي آن شود.
  منابع حاصل از فروش ميعانات گازي به پتروشيمي ها 
جزو منابع حاص��ل از واگذاري دارايي هاي س��رمايه اي 

محسوب نشده لذا پيشنهاد مي ش��ود منابع مذكور، از 
بودجه سازمان هدفمندكردن يارانه ها كسر و به سرجمع 
مناب��ع عمومي دول��ت در بخش واگ��ذاري دارايي هاي 

سرمايهاي اضافه شود.
  با توجه به سياست اصلاح ساختار بودجه از جمله قطع 
وابس��تگي بودجه به نفت و از طرفي عدم كفايت ۱۴.۵ 
درصد )سهم نفت( براي هزينه هاي سرمايه اي طرح هاي 
توسعه اي نفت و گاز، تنظيم و تصويب روابط مالي جديد 
بين دولت و شركت هاي اصلي تابعه وزارت نفت در سال 
۱۳۹۹ب��ه منظور جلوگيري از افت بهره وري و توس��عه 
چاه هاي نفت و گاز و ساير اقدامات صيانتي ضروري است.

به گزارش »تعادل«، عادل آذر در جلسه تقديم گزارش 
ديوان محاسبات به مجلس ش��وراي اسلامي به برخي 
مواردي هم اش��اره كرد. وي اظهار كرد: در يك نگاه كلي 
متوجه مي شويم آنچه در قانون براي شركت هاي دولتي 
در نظر گرفته مي شود با آنچه در عمل دنبال مي شود كاملا 
متفاوت است. تحقق بودجه شركت هاي دولتي در عمل 
بسيار متفاوت است و نشان مي دهد كه شركت ها مسير 
خ��ود را طي كرده و عنايت ويژه اي به قانوني كه تصويب 
نشده ندارد. وضعيت ش��ركت ها در سال ۱۳۹۷ و شش 
ماهه اول سال ۱۳۹۸ نشان مي دهد به رغم اينكه براساس 
اصل ۴۴ قانون اساسي بايد به سمت واگذاري ها مي رفتيم 
كه در عم��ل تغيي��ري در واگذاري ها رخ نداده اس��ت. 
ش��ركت ها ۹۲ درصد زيان خود را از طريق دارايي هاي 
خود پرداخت مي كنند و اين گونه از ثروت آنان كاس��ته 
مي شود. حال سوال اينجاس��ت كه چرا وضع شركت ها 
اين گونه است؟ دليل اصلي ناكارآمدي ساختاري و سيستم 
مديريتي در كشور است. در قانون يك عدد براي ميزان 
زيان ده بودن شركت ها نوشته مي شود اما در عمل اعداد 

و ارقام وحشتناك است. 
آذر همچنين ادام��ه داد: : دولت در بودجه عمومي ارز را 
۴۲۰۰ توماني در نظر گرفته است، اما بودجه شركت ها 
را با ارز ۱۱ هزار توماني بس��ته است كه اين امر اثر خود را 
بر قيمت تمام ش��ده كالاهاي توليدي شركت ها و تورم 
توليدكننده نشان مي دهد. بين قيمت دلار با قيمت تمام 
شده كالاهاي توليدي رابطه مستقيمي وجود دارد و همه 
اين عوامل دس��ت به دس��ت هم داده و منجر به افزايش 
قيمت ها مي ش��ود. بايد توج��ه ويژه اي به ن��رخ دلار در 
بودجه شركت هاي دولتي داشت. اين روزها صحبت هاي 
خوشبينانه و بدبينانه اي نسبت به نگاه دولت در خصوص 
نفت در بودجه سال آينده مطرح ش��د. باور ما اين است 
كه دولت نگاه درستي به نفت چه در جهت تعداد بشكه 
صادراتي و چه در جهت قيمت داش��ته است و اين نگاه 

واقع بينانه است.
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بهره گيري ظريفانه ايران از »فروم قطر«
 محاسبات  عربستان 

باز هم  غلط از آب درآمد
دكتر محمدمهدي مظاهري|

 رييس موسسه فرهنگي اكو|
 ديپلماسي ايراني| همچون بسياري ديگر از 
تصميمات عرصه سياست خارجي عربستان، 
تحريم قطر و قطع ارتباط ب��ا آن نيز نتايجي 
فاجعه بار براي مقامات سعودي در پي داشت. 
عربس��تان س��عودي به همراه مصر، بحرين 
و ام��ارات متحده عربي دو س��ال و نيم پيش 
)ژوئن ۲۰۱۷( با متهم كردن قطر به »حمايت 
از تروريسم« و »كوتاه آمدن« در برابر تهران، 
روابط ش��ان را با اين كشور قطع كردند به اين 
اميد كه اين كش��ور كوچك حاش��يه خليج 
فارس از انزوا بهراس��د و به خيل كش��ورهاي 
عربي مطيع بازگردد. با وجود اين، محاسبات 
مقامات متوهم سعودي در اين مورد نيز غلط 
از كار درآم��د و قط��ر ضمن حفظ اس��تقلال 
خود و نپذيرفتن ش��روط ذلت بار كشورهاي 
تحريم كننده، به دو رقيب جدي عربس��تان 

يعني ايران و تركيه نزديك شد.
 امي��ر قطر ن��ه تنها دعوت رس��مي پادش��اه 
عربس��تان ب��راي حض��ور در نشس��ت اخير 
كش��ورهاي عضو ش��وراي هم��كاري خليج 
فارس را نپذيرفت و نخست وزير خود را راهي 
اين نشس��ت كرد، بلكه مقامات اين كشور در 
مجمع بين المللي فروم قطر نيز تلويحا اعلام 
كردند براي بهبود روابط با عربستان عجله اي 
ندارند و مذاكرات در اين زمينه مس��ير آرامي 

را طي مي كند. 
اما اين تنها شكس��ت ديپلماتيك عربس��تان 
س��عودي در عرصه منطقه اي نب��ود، حضور 
پررنگ و سخنراني قاطع محمدجواد ظريف، 
وزي��ر امورخارجه كش��ورمان در فروم قطر از 
ديگر مس��ائلي بود كه قطعا باب ميل س��ران 
سعودي و شيوخ عرب نبود و اگر كار به دست 
آنها س��پرده مي ش��د، ترجيح مي دادند هيچ 
تريبوني در اختيار ايران قرار ندهند تا بتوانند 
سياست هاي دروغين و ايران هراسانه خود را 
عليه كشورمان پيش ببرند. اما قطر اين فرصت 
را در اختيار وزير امور خارجه كش��ورمان قرار 
داد تا نه تنها در س��خنراني خ��ود بر ابتكارات 
ايران براي بازگش��ت صلح و آشتي به منطقه 
و لزوم ج��دي گرفتن طرح صل��ح هرمز )كه 
شهريور امسال توسط رييس جمهور در مجمع 
عمومي سازمان ملل مطرح شد(، تأكيد كند، 
بلكه بتواند رايزني هايي نيز با ساير كشورهاي 
شركت كننده داشته و ديپلماسي منطقه اي و 

جهاني كشورمان را به پيش ببرد. 
وزير امور خارجه ايران در سخنراني  خود كه 
همچون هميشه بر مبناي اصول آكادميك و 
مهارت هاي ديپلماتيك تنظيم شده بود، ريشه 
اصلي بحران هاي چندگانه و مزمن منطقه را 
در نوعي اختلال شناختي دانست كه از اتخاذ 
ديدگاه حاصل جمع صف��ر در قبال تحولات 
جهان��ي و سوءاس��تفاده برخ��ي از بازيگران 
منطقه اي از نابرابري ها به عنوان فرصتي براي 
استيلاي منطقه اي ناشي مي شود و برندگان 
آن نيز كس��ي جز كشورهاي فروشنده سلاح 

به ويژه امريكا نيستند. 
وزير ام��ور خارجه كش��ورمان تأكيد كرد كه 
منطقه خليج ف��ارس و غرب آس��يا نيازمند 
يك تغيير اساسي در پارادايم حاكم از طريق 
اصلاح ش��ناخت ها و توجه به لزوم ايجاد يك 
ترتيبات هم��كاري و امنيت منطقه اي تحت 

لواي سازمان ملل است.
 به اين ترتي��ب نماينده جمهوري اس��لامي 
ايران در اين نشست كوشيد بار ديگر بر نقش 
پيشروي ايران در ايجاد سيستم امنيتي بومي 
تأكيد كند و كش��ورهاي منطقه را از پيگيري 
اس��تراتژي هاي غيرواقع بينان��ه، بي هدف و 

شكست خورده بر حذر دارد.
 البته محمدج��واد ظريف در اعلام ديدگاه ها 
و رويكرده��اي كش��ورمان در اين نشس��ت 
بين المللي تنه��ا نبود و موض��وع مخالفت با 
تحريم هاي ايران و غيرقانوني دانستن آنها در 
سخنراني برخي ديگر از سران شركت كننده 
نيز مطرح شد. چنانكه ماهاتير محمد، نخست 
وزير مالزي هم در س��خنراني خود اعلام كرد 
كه مال��زي از تحريم هاي امري��كا عليه ايران 
پش��تيباني نمي كن��د و آن را »نقض كنن��ده 
منشور س��ازمان ملل« مي داند. او تاكيد كرد 
كه مالزي و ديگر كش��ورها ني��ز به خاطر اين 
تحريم ها متضرر ش��ده اند و بازار بزرگي را از 
دس��ت داده اند. وي در ابراز نظري جسورانه 
كه نمونه آن را كمتر از س��وي س��اير رهبران 
كش��ورهاي اس��لامي مي توان دي��د، تحريم 
كش��ورها توس��ط قدرت هاي بزرگ را نوعي 
ديكتاتوري بين المللي دانست كه قابل قبول 
نيست.  در مجموع به نظر مي رسد در شرايط 
پر مخاطره و تنش آلود منطقه، نشست هايي 
همچون فروم قط��ر مي توانند با فراهم كردن 
امكان ملاقات و گفت وگوي رودرروي مقامات 
كش��ورها و اعلام نظر آنها در قالب سخنراني، 
امكان ترميم شناخت و درك متقابل كشورها 
از يكديگ��ر را فراه��م آورن��د و زمينه كاهش 
تنش هاي منطقه اي و حساس��يت نسبت به 
تحريم ه��ا و زورگويي هاي��ي جهاني را فراهم 
كنند.  جمهوري اس��لامي اي��ران نيز به يمن 
بهبود و تقويت مناس��باتش با قطر توانست از 
اين مجمع بين المللي نهايت استفاده را ببرد 
و از اين فرصت براي ايجاد روند صلح س��ازي، 
مقابله ب��ا رقابت ه��اي تس��ليحاتي و تقبيح 
تحريم ه��اي ظالمانه و نقض برجام از س��وي 

امريكا استفاده كند.

ادامه از صفحه 3



گزارش  9 پرونده

»تعادل« مفاد لايحه بودجه 99 كل كشور در حوزه طرح هاي مسكني دولت را بررسي مي كند 

توجه بيشتر دولت بر دريافت ماليات در بخش هاي مختلف از جمله مسكن نكته مثبتي است

پيشنهاد تاسيس صندوق تسهيلات براي بخش مسكن

گروه راه وشهرسازي|زهره علامي|
لايحه بودجه سال 99، امسال زودتر از سال هاي 
گذشته تقديم مجلس ش�وراي اسلامي شد تا 
بهارستان نشينان وقت بيشتري براي بررسي 
و اصلاح آن داشته باشند. براساس لايحه بودجه 
سال آينده، منابع مالي اختصاص يافته به وزارت 
راه و شهرس�ازي نسبت به س�ال جاري رشد 
داشته و بودجه اعتبارات عمراني )تملك دارايي 
و سرمايه اي( وزارت راه و شهرسازي 11 هزار و 
726 ميليارد تومان درنظرگرفته شده كه نسبت 
به س�ال جاري ب�ا رقم 8 ه�زار و 745 ميليارد 

تومان، افزايش چشمگيري داشته است.
البته با توجه به تورم رخ داده در اقتصاد كشور 
طي س�ال جاري و افزاي�ش هزينه هاي مربوط 
به نيروي انس�اني، كالا و خدمات، رشد بودجه 
اختص�اص يافته ب�ه وزارت راه و شهرس�ازي، 
تاثيرگ�ذاري چندان�ي نخواهد داش�ت. اما با 
وجود اين، سوالي كه مطرح مي شود اين است 
كه آيا منابع اختصاص يافته به اين وزارتخانه و 
به ويژه بخش مس�كن جوابگوي طرح هاي در 
دست اجراي دولت از جمله طرح ملي مسكن و 

همچنين طرح مسكن مهر خواهد بود؟ 
طبق طرح ملي مس�كن كه اج�راي آن حدود 
س�ه، چهار ماهي است كليدخورده، قرار است 
بخش�ي از متقاضي�ان خريد مس�كن كه در 6 
دهك نخس�ت درآم�دي قرار دارن�د خانه دار 
ش�وند. ثبت نام كنن�دگان در اين ط�رح، بايد 
مس�تأجر باش�ند و  افرادي كه صاحب زمين يا 
واحد مسكوني از سال 84 بوده اند يا از سال 57 
تاكنون از امكانات نهادهاي عمومي غيردولتي 
مثل واحد مسكوني، زمين و تسهيلات يارانه اي 
اس�تفاده كرده اند و به اصط�لاح فرم »ج« آنها 
قرمز است، در ثبت نام اقدام ملي مسكن توسط 

سامانه حذف مي شوند. 
همچنين اين افراد بايد سابقه 5 سال سكونت 
در شهر مورد تقاضا را داش�ته باشند و متاهل 
هم باشند.  در اين طرح 400 هزار واحد مسكوني 
طي دو سال ساخته مي شود و در اختيار مردم 

قرار مي گيرد.
اما ديگر طرح مس�كني كه سال ها است دولت 
حس�ن روحاني و احمدي ن�ژاد را درگير كرده، 
طرح مسكن مهر اس�ت. اين طرح از سال 88 
آغاز ش�ده ام�ا همچن�ان تكمي�ل و پايان آن 
توس�ط مس�وولان وزارت راه و شهرسازي به 
تعويق مي افتد. درواقع دو طرح مسكني مهم 
در كش�ور وج�ود دارد كه دولت اج�راي آن را 
برعهده گرفته است و بررسي لايحه بودجه سال 
آينده هم نشان مي دهد كه منابعي براي تأمين 
هزينه هاي اجرا و تكميل اين طرح ها اختصاص 

داده شده است. 
دولت توجه ويژه اي به طرح مسكن ملي داشته 
و س�ه منبع تأمي�ن مالي ب�راي اين ط�رح در 
نظرگرفته است، براي طرح مسكن مهر هم كه 
ميراث دولت نهم و دهم اس�ت و رديف بودجه 

اختصاص داده است.
 در ماده 1 بند »ب« تبصره 8 لايحه بودجه سال 
99 كل كشور، به وزارت راه و شهرسازي اجازه 
داده تا از طريق شركت عمران شهر هاي جديد 
و س�ازمان ملي زمين و مسكن و از محل تهاتر 
اراضي متعلق به اين دو دس�تگاه و همچنين از 
محل منابع داخلي، تا سقف 1500 ميليارد تومان 
به آماده سازي، محوطه سازي، تكميل مسكن 
مهر و همچنين طرح هاي نوسازي بافت فرسوده 
و بازآفريني شهري و نيز طرح ملي مسكن اقدام 
كند. همچنين ماده 2 بند ب تبصره 8 اين لايحه، 
به شركت عمران شهر هاي جديد اجازه مي دهد 
تا به فروش عرصه )اراضي( مسكن مهر هاي 99 
س�اله اقدام كرده و منابع حاصله از آن را، پس 
از واري�ز در خزان�ه داري كل، صرف طرح هاي 
مذكور )تكميل واحد هاي مس�كن مهر و طرح 

ملي مسكن( كند. 
ماده ۳ بند ب تبصره 8 لايحه بودجه 99 هم بر 
امكان به رهن بردن اراضي متعلق به ش�ركت 
عمران شهر هاي جديد و س�ازمان ملي زمين 
و مس�كن تا س�قف ۳ هزار ميليارد تومان نزد 
بانك ه�اي عام�ل و صندوق ه�اي تأمين مالي 
براي تكميل طرح هاي مذكور در ماده 1 اين بند 
)محوطه سازي مسكن مهر، توسعه زيربنا هاي 
پروژه هاي مسكن مهر، نوسازي بافت فرسوده 
و طرح ملي مسكن( تأكيد دارد، بر اساس لايحه 
بودجه 99 كل كش�ور، اين تس�هيلات از محل 
فروش عرصه و اراضي 99 س�اله مس�كن مهر 

تسويه خواهد شد.
تحليل برنامه بودجه سال آينده حكايت از آن 
دارد كه دولت براي دو طرح اصلي بخش مسكن، 
منابعي را در نظرگرفته اس�ت ك�ه مي تواند به 
اجرا وتكميل مناب�ع مالي مربوط به اجراي اين 
طرح ها كمك كند اما بحث بر سر اين است كه در 
ساير كشورها، بخش مسكن وابسته به بودجه 
عمومي نيس�ت، كارشناسان معتقدند كه بايد 
اين وابس�تگي به بودجه عمومي كاهش يافته 
و تأمين كننده اصلي منابع مالي بخش مسكن، 
بانك ها باش�ند درواقع نبايد با تهاتر اراضي يا 
فروش عرصه واحدهاي مسكوني مسكن مهر 
اقدام به تأمين منابع مالي براي اجراي طرح هاي 

بخش مسكن كرد.

    ضرورت افزايش بهره وري حوزه مالياتي
فره��اد بيضايي، مديرعلمي گروه سياس��ت گذاري 
دانشگاه علم و صنعت كه محتواي كلي لايحه بودجه 
سال جاري را بهتر از س��ال گذشته مي داند، درباره 
بودجه در نظرگرفته ش��ده براي بخش مس��كن در 
اين لايحه به »تعادل« مي گويد: بررسي مفاد قانون 
برنامه بودجه سال آينده نش��ان مي دهد كه دولت 
توجه بيشتري به دريافت ماليات و كسب درآمدهاي 
پايدار داشته اس��ت، البته هنوز مسير اصلي را پيدا 

نكرده است.
بيضايي مي افزايد: بايد بهره وري حوزه مالياتي را در 
كشور افزايش دهيم تا درآمدهاي كسب شده در اين 
راه رش��د كند، س��هم درآمدهاي مالياتي دولت بايد 
بيش از اين باش��د، نگاهي به ج��داول برنامه بودجه 
كش��ورهاي ديگر حكايت از آن دارد كه اس��اس اين 

برنامه ها بردريافت ماليات است.
او ادامه مي دهد: اگرچه ات��كاي اغلب دولت ها براي 
كس��ب بودجه بر ماليات هاي دريافتي اس��ت، اما در 
هر مقطع زماني و براس��اس شرايط اقتصادي حاكم، 

پايه هاي مالياتي تغيير مي كند.
به گفته اين كارشناس ارش��د اقتصاد مسكن، توجه 
بيشتر دولت بر دريافت ماليات در بخش هاي مختلف 
از جمله مسكن نكته مثبتي است، اما سوال اين است 

كه رويكرد صحيح در اين زمينه چيست؟ 
بيضايي اضافه مي كند: آيا دولت بايد ماليات بيشتري 
را از افرادي كه پيش از اين ماليات پرداخت مي كردند، 
دريافت كند؟ يا بايد دولت سعي كند درصد پوشش 
مالياتي در كشور افزايش يابد يا از بخش ها و افرادي 
كه پي��ش از اين ماليات پرداخت نمي كردند، ماليات 

گرفته شود؟

    توليد، شفاف ترين حوزه اقتصاد ايران
مديرعلمي گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
و صنعت تصريح مي كند: شفافترين حوزه اقتصادي 
كش��ور در حال حاضر، حوزه توليد است. چون بايد 
مجوزهاي مختلفي از بخش هاي رسمي و حاكميتي 
دريافت كند، براي همين تعداد پرسنل، درآمد و ... 
را بايد مشخص و ش��فاف كند تا در سازوكار تعريف 
ش��ده از س��وي بخش هاي رس��مي موفق به ادامه 

فعاليت شود.
او معتقد است: زماني كه حوزه اي شفاف مي شود دولت 
هم ماليات هاي بيشتري را از آن حوزه دريافت مي كند، 
اخذ ماليات بيش��تر از حوزه توليد موجب مي ش��ود 
در مقاطعي كه در ركود اقتصادي به س��ر مي بريم و 
وضعيت توليد از جمله توليد مسكن مناسب نيست، 

فشار مضاعفي به اين حوزه وارد شود.
بيضايي با اشاره به شرايط تحريمي كشور مي گويد: 
در اين شرايط كه دولت از لحاظ اقتصادي در وضعيت 
مناسبي نيست شاهد افزايش فش��ار دولت بر حوزه 
توليد هستيم و تقريبا به شرايطي رسيده ايم كه اين 
حوزه با ماليات س��نگين، تحريم و ركود اقتصادي به 

حيات خود ادامه مي دهد.
اين كارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��كن، مي افزايد: 
در زم��ان ركود و به ويژه رك��ود تورمي، دولت ها در 
س��اير كش��ورها تلاش مي كنند تا بار مالياتي وارده 
به بخش ه��اي تولي��دي را كاه��ش داده و آن را به 

بخش ه��اي غيرتوليدي منتقل مي كنن��د. او بيان 
مي كند: نمونه آن سياس��ت هايي بود كه فرانس��وا 
اولاند، رييس جمهور فرانس��ه در اين زمينه اجرايي 
كرد و ماليات ثروتمندان، ماليات بر مصرف، ماليات 
بر كالاهاي لوكس، ماليات بر دارايي هاي مازاد را در 
دستور كار قرار دهد و فشار مالياتي را از بخش هاي 
متوسط و كم درآمد، به سمت بخش هاي غيرتوليدي 

و پردرآمد سوق مي دهند.

    فشار مالياتي بر بخش پردرآمد
مديرعلمي گروه سياس��ت گذاري مس��كن دانشگاه 
علم و صنعت تصريح مي كند: پيش��نهاد مي ش��ود 
كه در ش��رايط ركود تورمي حاكم بر اقتصاد كشور، 
فش��ار مالياتي از بخش هاي تولي��دي به بخش هاي 
غيرتوليدي وارد ش��ود و توليد نيازمند آن اس��ت كه 
حمايت شود يا حداقل فشار مضاعفي برآن وارد نشود.

بيضايي ادامه مي دهد: يكي از حوزه هايي كه در شرايط 
كنوني مي تواند هم درآمدهاي دولت را افزايش دهد 
و هم از حجم فشار وارده به بخش هاي توليدي بكاهد، 
دريافت مالي��ات بر دارايي ه��اي غيرمنقول از حوزه 

زمين، املاك و مستغلات است.
او اظهار مي كند: چند سالي است كه بسياري از فعالان 
اقتصادي در تلاشند تا ش��اهد اجراي قانون ماليات 
بر خانه هاي خالي باش��يم، قانوني كه عملياتي نشده 
است همچنين دريافت ماليات بر عائدي سرمايه هم 

مي تواند راهگشا باشد. 
اين كارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��كن با اش��اره به 
راهكارهاي پيش��نهادي براي كاهش فشار به بخش 
توليد مس��كن مي گويد: دريافت ماليات هاي مذكور 
مي تواند موجب رشد درآمد دولت شود اين ماليات ها 
همچنين اثر كنترلي بر بازار زمين، مستغلات و املاك 
دارد و فش��اري هم به بخش هاي مولد و پايين دست 

جامعه وارد نمي كند.
بيضايي ادامه مي دهد: بررسي لايحه بودجه سال آينده 
نشان مي دهد كه در ش��رايط مناسبي براي دريافت 
ماليات از بخش هاي غيرتوليدي قرار داريم و ظرفيت 
خوبي براي رسيدن به اجماع در اين باره ايجاد شده 
است. بنابراين توصيه مي شود، استراتژي هاي درستي 
را در اين زمينه انتخاب كنيم تا فشارها بر حوزه توليد 
را كاهش دهيم و بيشتر بر پايه ها و نرخ هاي مالياتي 
در بخش ه��اي غيرتوليدي تمركز كنيم و اگر چنين 

نرخ هايي وجود دارد رقم آن را افزايش دهيم.
او اضافه مي كند: همچنين مالي��ات بر ثروتمندان و 
ماليات بر مص��رف را افزايش دهيم تا هم درآمدهاي 
جديدي براي دولت ايجاد ش��ده يا افزايش يابد و هم 
اينكه فش��ار وارده به بخش هاي پايين دست كاهش 

يابد.

    افزايش 10 برابري فروش دارايي ها 
مديرعلمي گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
و صنعت با اش��اره به يكي از مفاد قانون برنامه بودجه 
سال 99 مي گويد: براساس اين لايحه دولت مي تواند 
تا 50 هزارميليارد تومان سرمايه و دارايي غير منقول 
خود را به فروش رساند هر چند كه اصل واگذاري هاي 
دولت مناسب است اما در شرايط كنوني انتخاب اين 

راهكارها مفيد نيست.

بيضايي اظهار مي كند: اين رقم درسال گذشته 5 هزار 
ميليارد تومان بوده و درس��ال آينده حدود 10 برابر 
شده است، دولت براين اساس براي تأمين بودجه خود 
مي تواند دارايي هاي خود را به فروش برساند يا چوب 
حراج بزند، اقدام درستي نيست و سوال اين است كه 
دولت چقدر مي تواند بر درآمدهايي از اين نوع حساب 
باز كند؟ و بايد روش هاي بهتري براي اداره كشور پيدا 
كنيم و به سمت درآمدهاي پايدار حركت كنيم تا به 

اقتصاد كشور كمك كند.
او مي گويد: بحث برس��ر اين نيس��ت كه دولت نبايد 
دارايي ه��اي خود را به فروش برس��اند، بلكه موضوع 
اين اس��ت كه واگذاري درآمدها، موجب مي شود كه 
دارايي دولت در ط��ول زمان كاهش يافته و دولت به 
دولتي ضعيف تبديل شود و دست دولت هاي بعدي 

خالي شود.
به گفته اين كارش��ناس ارشد اقتصاد مسكن، دولت 
مي تواند با ابزارهايي كه قصد فروش آنها را طبق قانون 
برنامه بودجه سال 99 دارد به بهبود بازار كمك كند 
و كاهش اين ابزارها درست نيست، به عنوان نمونه در 
زمان افزايش نرخ ارز، دولت مي تواند با تزريق دلار به 

كاهش نرخ ارز و كنترل بازاركمك كند. 
بيضايي مي افزاي��د: در صورتي كه دولت دارايي هاي 
خود از جمله املاك و مستغلات را واگذار كند موجب 
مي شود كه التهاب هايي كه ممكن است در دولت هاي 
بعد در زمينه دارايي ها و زمين و مسكن رخ مي دهد به 

مراتب بيشتر و لجام گسيخته باشد.

    3 منبع مالي براي طرح هاي مسكني 
مديرعلمي گروه سياس��ت گذاري مس��كن دانشگاه 
علم و صنعت با اشاره به اينكه دولت براي تأمين مالي 
طرح ها مس��كني بحث تهاتر اراض��ي را مطرح كرده 
اس��ت، مي گويد: دولت مي تواند براي بخش مسكن 
سرمايه گذاري كند، البته درصورتي كه برگشت پذير 
باشد، نكته منفي كه در طرح مسكن مهر وجود داشت 
اين بود كه براي اجراي اين طرح، منابعي اختصاص 

يافت كه از بانك مركزي بود.
او ادامه مي دهد: البته نكته مثبت طرح مسكن مهر اين 
بود كه اين منابع برگش��ت پذير بود و ضمانت بالايي 
هم داش��ت، در حال حاضر ح��دود 60 درصد منابع 

اختصاص يافته از سوي دولت، بازگشته است.
به گفته بيضايي، درواقع دولت طي 8 س��ال منابعي 
براي ساخت مس��كن مهر اختصاص داده و در مدت 
5 س��ال، 60 درصد اين منابع بازگشته است، درواقع 

مي توان گفت طي 8 سال اصل پول بازمي گردد.
اين كارش��ناس ارشد اقتصاد مسكن، اضافه مي كند: 
بانك مسكن، متولي تأمين مالي بخش مسكن است و 
در قانون برنامه سال جاري )98( 5 هزار ميليارد تومان 
به اين بانك از بودجه عمومي دولت اختصاص يافت 
اين درحالي است كه اين بانك به وظايف و تكاليفش 

پايبند نيست.
او ادامه مي دهد: اختصاص منابع مالي به بانك مسكن 
در شرايطي است كه براس��اس سندهاي بالادستي 
اين بانك بايد به يك بانك توسعه اي تبديل شود، اما 
همچنان تجاري است. قرار بود اين بانك، اساسنامه 
خود را اصلاح كرده و توسعه اي شود اما اقدامي در اين 

زمينه رخ نداد. 

مديرعلمي گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
و صنعت، بيان مي كند: اين بانك منابع مالي اختصاص 
يافته از بودجه عمومي را دريافت مي كند اما اقدامي 
براي توسعه اي شدن انجام نمي دهد و باري از دوش 

متقاضيان خريد مسكن برنداشت.

    پيشنهاد تاسيس صندوق تسهيلات 
بيضايي براي اصلاح سيستم بانك مسكن پيشنهاد 
مي ده��د: در لايحه بودج��ه مي تواند بن��دي به اين 
مبحث اختصاص يابد كه منابع مالي بانك مسكن كه 
از سوي دولت بوده است به صندوقي تبديل شود كه 
اين صندوق براي بخش مسكن تسهيلات صادر كند 

و بازگشت منابع هم به اين صندوق باشد.
او اظهار مي كند: تاس��يس چنين صندوقي موجب 
مي شود كه شاهد ايجاد صندوقي دايمي براي كسب 
درآمدهاي پايدار در بخش مس��كن باشيم كه براي 

نسل هاي آتي هم قابل استفاده است.
اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن اضافه مي كند: به 
عنوان نمونه دولت در مقطعي 40 هزار ميليارد تومان 
براي پرداخت تسهيلات به بخش مسكن تزريق كرده 
كه اين منبع مالي در زمان بازگش��ت حدود80 هزار 
ميليارد تومان اس��ت، مث��لا وام 20 ميليون توماني 
بانك مس��كن در طول 12 سال به 40 تا 45 ميليون 

تومان مي رسد.
بيضايي اظهار مي كن��د: منابعي كه در لايحه بودجه 
به بخش مس��كن اختصاص مي يابد مي تواند از سال 
آينده در صندوقي گردآوري شود و سود حاصل از آن 
هم به اين صندوق بازگردد، در واقع بازگشت اقساط 
دربخش تسهيلات دهي به بخش مسكن فعال شود و 

رونق حوزه مسكن را هم به همراه داشته باشد. 
مديرعلمي گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
و صنعت مي گويد: در بودجه س��ال ج��اري با وجود 
انتقادات مبني بر اختصاص 5 هزار ميليارد تومان به 
بانك مسكن شاهد اجراي اين ماده بوديم اما پيشنهاد 
مي شود كه در لايحه سال آينده، منابع اختصاص يافته 
اين بانك اصلاح شود يا فكري براي تاسيس صندوقي 
به منظور جمع آوري منابع براي تأمين تس��هيلات 

پرداختي به خريداران شود.
او بيان مي كند: اين مناب��ع و راه اندازي اين صندوق 
مي تواند پيشران حوزه مس��كن باشد و از اين طريق 
ديگر شاهد دخالت بانك مسكن در اين منابع نخواهيم 
بود يا اينكه از اين منابع براي انجام فعاليت هاي تجاري 

استفاده كند.

    كاهش وابستگي مسكن به بودجه عمومي 
اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن، با اشاره به اينكه 
در بخش مس��كن نبايد متكي به بودجه عمومي بود، 
مي گويد: در اين بخش اعداد و ارقام به اندازه اي بزرگ 

است كه دولت از پس تأمين اين منابع بر نمي آيد.
بيضايي مي افزايد: طي يكي دوس��ال گذشته شاهد 
اختصاص ارقامي بالاي يكهزار ميليارد تومان در بخش 
مس��كن بوديم وگرنه در سال هاي پيش از اين، ارقام 
اختصاص يافته به اين بخش كمت��ر از هزار ميليارد 
تومان اس��ت البته با همين ارقام جديد هم نمي توان 

شاهد اتفاقي خاص در بخش مسكن بود.
او با اشاره به تجربيات ساير كشورها در زمينه بودجه 
اختصاص يافته از سوي دولت به بخش مسكن بيان 
مي كند: در هيچ كش��وري، بخش مسكن وابسته به 
بودجه عمومي نبوده است البته در قوانين مربوط به 
بودجه عمومي، قانونگذاري ها و سياست گذاري هايي 
ب��راي تعيي��ن چارچوب هاي بخش مس��كن انجام 
مي ش��ود اما از بودجه عمومي براي خروج مسكن از 
ركود، ايجاد رونق يا افزايش توليد استفاده نمي شود.

اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن ادامه مي دهد: با 
توجه به اينكه بودجه عمومي كشور تناسبي با بودجه 
مورد نياز بخش مسكن ندارد و هزينه هاي اين بخش 
بالا اس��ت، بنابراين در بودجه عمومي بخش مسكن 

حضور پررنگي ندارد.
بيضايي معتقد است: در س��اير كشورها براي خروج 
مس��كن از ركود، ايجاد رونق و توليد مسكن از منابع 
بانكي يا منابع مالي متقاضيان خريد مسكن استفاده 
مي شود درواقع منابع بانكي و منابع مالي متقاضيان دو 
منبع اصلي بخش مسكن محسوب مي شوند و امكان 
وابستگي بخش مسكن به بودجه عمومي وجود ندارد.

او با اشاره به اينكه وابستگي بخش مسكن به بودجه 
عمومي باي��د از ميان ب��رود، مي گوي��د: حتي براي 
تأمي��ن منابع مالي م��ورد نياز براي خان��ه دار كردن 
اقش��ار كم درآمد، هم بايد مستقل از بودجه عمومي 

دولت باشد.

    لزوم حضور مسكن در بسته پولي بانكي 
مديرعلمي گروه سياست گذاري مسكن دانشگاه علم 
وصنعت اضافه مي كند: در طرح مسكن مهر بخشي 
از يارانه مورد نياز اين طرح در بودجه عمومي درنظر 
گرفته شده بود اما كم بود و قابل مقايسه با بودجه مورد 

نياز براي اجراي اين طرح نبود.
بيضاي��ي عنوان مي كند: درواق��ع تأمين منابع مالي 
براي خانه دار كردن اقشار كم درآمد كه وظيفه تأمين 
س��رپناه براي آنها به عهده دولت اس��ت بايد توسط 
منابع بانكي باش��د و دولت بايد در بسته پولي بانكي 
بانك مركزي كه هرساله ارايه مي شود چنين منابعي 

را در نظر بگيرد.
به گفت��ه اين كارش��ناس ارش��د اقتصاد مس��كن، 
تاثيرگذاري بسته پولي بانكي بانك مركزي بر اقتصاد 
دارد بيش از لايحه بودجه بوده و دست دولت در اين 

بخش بازتر است. 
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مقايسه لايحه بودجه 98 و 99 
در بخش مسكن

بررسي لايحه بودجه سال 99 در بخش مسكن، 
حكاي��ت از آن دارد كه تامي��ن مالي اين بخش 
در اين لايحه به صورت نقدي و قس��متي هم به 
شكل غيرنقدي و به صورت تهاتر يا فروش عرصه 

مسكن مهر و... بوده است. 
در اين لايحه، بودجه وزارت راه و شهرس��ازي 
نسبت به سال گذشته رشد 33 درصدي داشته 
است و س��هم بخش اقتصاد مس��كن از بودجه 
كل اي��ن وزارتخانه، 19 ميليارد و 600 ميليون 
توم��ان ب��وده و 346 ميليارد توم��ان هم براي 
س��اماندهي كالبدي شهري و روستايي در نظر 

گرفته شده است.
در اين ميان و با توجه به رشد بودجه سال آينده 
بخش مسكن نس��بت به سال گذشته، روزنامه 
»تعادل« به بررسي تفاوت ها و تمايزهاي ميان 

اين دو لايحه در بخش مسكن مي پردازد.
بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه فقط طرح هاي 
اجرايي دولت در بخش مس��كن طي سال هاي 
98 و 99 متفاوت شده است و هزينه هاي كلي 
در نظر گرفته شده براي طرح مسكن مهر، احياي 
بافت فرسوده و اجراي طرح بازآفريني شهري و... 

طي دو سال تغييري نكرده و ثابت مانده است.

    تفاوت هاي دولايحه 
   نگاهي به لايحه بودجه سال 98 نشان مي دهد 
كه در اين لايحه براي بخش مسكن، برنامه اي 
ب��ا 4 بند تدوين ش��ده اس��ت كه ب��ا محوريت 
تكميل و تحويل واحدهاي باقي مانده مس��كن 
در بافت فرس��وده ش��هري، ش��هرهاي جديد، 
مس��كن اجتماعي پايه گذاري شده است اما در 
لايحه بودجه س��ال99، برنامه اي براي بخش 
مسكن تدوين شده با محوريت تكميل و تحويل 
واحدهاي باقي مانده مسكن مهر، بافت فرسوده 
ش��هري، طرح بازآفريني و طرح ملي مسكن و 
درواقع به ش��هرهاي جديد و مسكن اجتماعي 
مثل سال 98 توجه ويژه اي نشده است اگرچه 
در طرح ملي مسكن، ساخت واحدهاي مسكوني 
در ش��هرهاي جديد در نظر گرفته ش��ده اما با 
وجود اين، نامي از ش��هرهاي جديد به صورت 

اختصاصي آورده نشده است.

    شباهت هاي دو لايحه
   منابع پيش��نهادي كه در لايحه بودجه 98 
ب��راي كمك ب��ه تامين و تجهي��ز مالي بخش 
مس��كن پيشنهاد شده اس��ت كسب درآمدي 
معادل 1500 ميلي��ارد تومان از محل فروش 
يا تهاتر زمين هاي وزارت راه و شهرس��ازي به 
منظور تامين مالي طرح هاي تعريف ش��ده در 
بخش مسكن است. در لايحه بودجه سال آينده 
هم وزارت راه و شهرس��ازي )از طريق شركت 
مادرتخصصي عمران شهرهاي جديد و سازمان 
ملي زمين و مس��كن( مجاز اس��ت تا س��قف 
1500 ميلي��ارد تومان از مح��ل منابع داخلي 
يا تهاتر اراضي و املاك متعلق به شركت هاي 
فوق الذكر را به قيمت كارشناس��ي يا فروش از 
طريق مزايده مشروط به حفظ كاربري و با ساز 
و كار گردش خزانه صرف اجراي طرح هاي فوق 
كند. البته كارشناسان بخش مسكن معتقدند 
كه دولت بايد از ظرفيت زمين هاي موجود در 
شهرهاي جديد براي حل مشكلات واحدهاي 
باقي مانده مس��كن مهر، حداكثر اس��تفاده را 
كند بدون اينكه مالكيت آنها به واسطه فروش 
يا تهاتر واگذار شود چون در يكي دو سال اخير 
زمين هاي موجود در اين شهرها ارزش بسياري 

پيدا كرده است.
   همچنين در لايحه بودجه سال 98 پيش بيني 
شده بود در صورت درخواست مالكان واحدهاي 
مسكن مهر، مالكيت عرصه )زمين( واحدهاي 
مسكن مهر-زمين هاي اجاره اي 99ساله هم به 
آنها منتقل شود؛ هم اكنون مالكان اين واحدها 
تنها مالكيت اعيان يا بناي واحدهاي مس��كن 
مهر را در اختيار دارند، ناگفته نماند كه درلايحه 
بودجه س��ال آتي ه��م در صورت درخواس��ت 
مالكان اعياني واحدهاي مس��كن مهر، شركت 
مادرتخصصي عمران شهرهاي جديد و سازمان 
ملي زمين و مس��كن مكلف به واگذاري قطعي 
زمين هاي اج��اره اي 99 س��اله متعلق به خود 
هس��تند، در اين ميان فعالان مسكن پيشنهاد 
مي دهند كه دولت مي تواند با سياست گذاري 
صحيح به گونه اي اين طرح ها را اجرا كند كه هم 
عرضه )توليد( مسكن با هزينه تمام شده صورت 
پذيرد و هم پروژه ه��ا در زمان كمتري به اتمام 
برسد تا تأمين مالي اين پروژه ها از طريق فروش 

عرصه مسكن مهر انجام نشود.
   در لايحه بودجه سال 98 آمده بود كه وزارت 
راه و شهرس��ازي در ص��ورت تصويب مجلس 
مجاز خواهد بود زمين هاي متعلق به س��ازمان 
ملي زمين و مسكن وشركت عمران شهرهاي 
جديد را تا س��قف 3 هزار ميلي��ارد تومان طي 
قراردادهاي��ي با بانك هاي عامل و صندوق هاي 
تامين مالي در رهن آنان قرار دهد و متناس��ب 
با آن تس��هيلات لازم را براي اجراي طرح هاي 
جامع، تفصيل��ي و آماده س��ازي مصوب اخذ و 
صرف تكميل اين طرح ها كند،  در لايحه بودجه 
سال آينده هم دقيقا مطرح شده كه وزارت راه 
و شهرسازي مجاز اس��ت زمين هاي متعلق به 
شركت مادرتخصصي عمران شهرهاي جديد 
و سازمان ملي زمين و مسكن را تا سقف3 هزار 
ميليارد تومان ط��ي قراردادهايي با بانك هاي 
عامل و صندوق ه��اي تامين مالي در رهن آنان 
قرار داده و متناس��ب با آن تسهيلات لازم براي 
اجراي طرح هاي جامع، تفصيلي و آماده سازي 
مص��وب را درياف��ت كند و ص��رف تكميل اين 

طرح ها كند. 

     در زمان ركود و به ويژه ركود تورمي، دولت ها در س�اير كش�ورها تلاش مي كنند تا بار مالياتي وارده به بخش هاي توليدي را كاهش داده و آن را به 
بخش هاي غيرتوليدي منتقل مي كنند

     در بخش مسكن اعداد و ارقام به اندازه اي بزرگ است كه دولت از پس تأمين اين منابع بر نمي آيد. البته طي يكي دوسال گذشته شاهد اختصاص 
ارقامي بالاي يكهزار ميليارد تومان در بخش مسكن بوديم وگرنه در سال هاي پيش از اين، ارقام اختصاص يافته به اين بخش كمتر از هزار ميليارد تومان 

است البته با همين ارقام جديد هم نمي توان شاهد اتفاقي خاص در بخش مسكن بود

     در هيچ كشوري، بخش مسكن وابسته به بودجه عمومي نبوده است البته در قوانين مربوط به بودجه عمومي، قانونگذاري ها و سياست گذاري هايي 
براي تعيين چارچوب هاي بخش مسكن انجام مي شود اما از بودجه عمومي براي خروج مسكن از ركود، ايجاد رونق يا افزايش توليد استفاده نمي شود

     منابعي كه در لايحه بودجه به بخش مس�كن اختصاص مي يابد، مي تواند از سال آينده در صندوقي گردآوري شود و سود حاصل از آن هم به اين 
صندوق بازگردد، در واقع بازگشت اقساط دربخش تسهيلات دهي به بخش مسكن فعال شود و رونق حوزه مسكن را هم به همراه داشته باشد

برش



دانش و فن10دنياي فناوري

رييس مركز ملي فضاي مجازي: تكميل لايه خدمات در سند مصوب سال 95  برعهده وزارت ارتباطات گذاشته شد

از مركز ملي اصرار، از وزارت ارتباطات انكار
گروه دانش و فن|

مناقشه بر سر لايه خدمات شبكه ملي اطلاعات 
همچن�ان ادام�ه دارد. قطع اينترن�ت معايب 
بسياري داشت، كسب وكارهاي خرد و كوچك 
را متضرر كرد، مانع ارتب�اط كاربران اينترنتي 
در ايران با بستگانش�ان در خارج كش�ور شد 
و بس�ياري از محقق�ان و دانش�جويان را در 
دسترسي به مقالات علمي به دردسر انداخت 
و البته ضررهاي مال�ي فراوان�ي وارد كرد؛ اما 
درمقاب�ل يك موض�وع را به صراحت روش�ن 
كرد؛ اينكه مجري و ناظر شبكه ملي اطلاعات 
كه وزارت ارتباطات و مركز ملي فضاي مجازي 
هس�تند درباره لايه هاي اين ش�بكه و ميزان 

تحقق آن اختلاف نظر دارند.
وزارت ارتباط�ات و فناوري اطلاعات تا چندي  
پيش به تحقق 80 درصدي شبكه ملي اطلاعات 
تاكيد داش�ت.  با قطع چندروزه اينترنت، اين 
ش�بكه در بوته آزمايش قرار گرف�ت. با وجود 
اين، در عين حال كه مسوولان وزارت ارتباطات 
از عملكرد ش�بكه مل�ي دفاع كردن�د، مركز 
ملي فضاي مجازي معتقد اس�ت آسيبي كه به 
كسب وكارها وارد شده، ناشي از ضعفي است كه 
در شبكه ملي وجود داشته؛ بنابراين حتي اگر 
زيرساخت هاي ش�بكه ملي فراهم شده باشد، 
اينكه خدمات پايه كه كاربردي ترين آنها شامل 
پيام رسان ها و موتورهاي جست وجو مي شود، 
فراهم نبوده، مانع از چشيدن شيريني ثمرات 
شبكه ملي اطلاعات شده است. از طرفي امير 
ناظمي رييس سازمان فناوري اطلاعات و معاون 
وزير ارتباطات، به  تازگي عنوان كرده از 3 لايه 
شبكه ملي اطلاعات شامل زيرساخت، خدمات 
و محتوا، تنها بخش زيرساخت از ابتدا برعهده 
وزارت ارتباط�ات بوده و لايه خدمات به تازگي 
و به  دليل اينكه متوليان اين بخش نتوانس�تند 
به وظايف خود عمل كنند، با دستور مركز ملي 
فضاي مجازي بر عهده اين وزارتخانه گذاشته 
ش�ده،  اين در حالي اس�ت كه ب�ه گفته رييس 
مرک�ز ملی فض�ای مجازی خدم�ات کاربردی 
شبکه ملی اطلاعات اعم  از خدمات ابری، موتور 
جست وجو، پيام رسان و ايميل از ابتدا در سند 
مصوب سال 95 شورای عالی فضای مجازی بر 
عهده وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بوده 
و اين وزارتخانه بايد مسووليت اين موضوع را 

بپذيرد.

    زيرساخت شبكه ملي فراهم است
خدماتش خير

امير ناظمی رييس سازمان فناوري اطلاعات به تازگي 
درباره ميزان تحقق شبکه ملی اطلاعات اظهار کرد: 
»بر اس��اس ديد ما، ش��بکه ملی اطلاعات در 3 لايه 

زيرس��اخت، خدمات و محتوا تعريف ش��ده اس��ت؛ 
ممکن است زيرساخت لازم موجود باشد اما محتوايی 
نباشد که مردم استفاده کنند و در مقابل اگر محتوای 
جذاب وجود داشته باش��د، مشخص می شود که آيا 
مردم تمايل دارند يا خير و زيرس��اخت تا چه اندازه 

مورد استفاده قرار می گيرد. 
طبق مصوبات نهادهای سياس��ت گذار عالی کشور، 
تهيه زيرس��اخت برعه��ده وزارت ارتباط��ات بود و 
خدم��ات و محتوا نبود. در حوزه زيرس��اخت اکنون 
نتيج��ه و تجربه ملموس حاكي از فعاليت اين بخش 
است، تجربه ای که البته در اتفاق ناخوشايند قطعی 
اينترنت به دست آمد. از طرفی دستور جديدی به ما 
ابلاغ شده که برنامه ريزی توسعه شبکه ملی اطلاعات 

در لايه خدمات را هم ارائه دهيم. 
ش��ايد يکی از دلايلی ک��ه اين موضوع ب��ر عهده ما 
گذاشته ش��ده، اين اس��ت کس��انی که متولی لايه 
خدمات و محتوا بودند، نتوانستند به نحو مناسب اين 
کار را انجام دهند. بر اين اساس برنامه لايه خدمات 
در دو بخش پايه و کس��ب وکار، ظرف 3 هفته آينده 

اعلام می شود.
 اين برنامه ملاحظاتی دارد؛ از جمله اين که ش��بکه 
ملی اطلاعات مکمل اينترنت است، رقيب و جايگزين 
اينترنت نيست و نمی تواند باشد. شبکه ملی اطلاعات 
ش��بکه ای اس��ت که به رفاه ش��هروندان برای ارائه 
سرويس بهتر کمک  می کند و مقرون  به صرفه تر است 
و زمانی برای ش��هروندان معنا دارد که بتوانند از آن 
سرويس بگيرند. ما با اين ديدگاه برنامه لايه خدمات 
را ارائه می دهيم ت��ا اگر تغييراتی هم صورت گرفت، 
شفافيت داشته باشد و مردم بدانند چه پيشنهادی 

داده شده است.«

    وزارت ارتباطات بايد مسووليت بپذيرد
با وجود اين، به نظر مي رس��د اين اظهارات چندان 
مورد قبول شوراي عالي فضاي مجازي نيست، زيرا 
ابوالحس��ن فيروزآبادی، دبير اين شورا، بارها عنوان 
كرده كه اس��تفاده حداكث��ري از خدمات خارجي 
به اين معناس��ت كه هنوز ش��بكه ملي اطلاعات با 
استانداردي كه مدنظر اين شوراست، اجرايي نشده 
بلكه با اقدامات وزارت ارتباطات، تاكنون تنها شبكه 

ارتباطي كشور فراهم شده است. 
درواقع مركز ملي، تحقق ش��بكه مل��ي اطلاعات را 
مستلزم پياده سازی خدمات کاربردی پايه همچون 
موتور جست وجو، پيام رسان، خدمات ابری و ايميل 
مي داند. به گزارش خبرن��گار »تعادل« فيروزآبادي 
همچنين روز گذشته درباره تکليف خدمات شبکه 
مل��ی اطلاعات که به عهده وزارت ارتباطات اس��ت 
گفت: »اين موضوع در س��ند تبيين الزامات شبکه 
ملی اطلاعات مصوب سال ۹۵ شورای عالی فضای 
مجازی به صورت صريح آمده که خدمات کاربردی 
اعم  از خدمات ابری، ديتاسنتر، خدمات داده، موتور 

جست وجو، پيام رسان، ای ميل و کاربردها و خدمات 
عموم��ی مردم ک��ه پرکاربرد هس��تند و همچنين 
زيرس��اخت ش��بکه ای آنها بايد فراهم ش��ود.« وی 
درباره لايه محتوای شبکه ملی اطلاعات بيان کرد: 
اگر محتوايی مانند VODها يا فيلم های درخواستی 
باشد که مردم به صورت عام استفاده می کنند، بايد 
اين امکان را روی شبکه ملی اطلاعات فراهم کنيم 
که مردم بتوانند فيلم های درخواستی خود را تماشا 

کنند.«
رييس مرکز ملی فضای مجازی درباره ميزان تحقق 
و تکميل شبکه ملی اطلاعات بيان کرد: »همانطور 
که سيس��تم ارتباطی کشور توس��عه پيدا می کند، 
پروژه ه��ای جديد می آيد و اپليکيش��ن های جديد 
توس��عه می يابند، کاربردها و خدمات جديدی ارايه 
می شود، شبکه ملی هم بايد متناسب با اين تغييرات، 
تغيير کند. بنا نيس��ت يک س��اختمان بسازيم که 
بگوييم چن��د درصد آن محقق ش��ده، اين يک کار 
مستمر دايم است و اينکه تصور کنيم شبکه ملی را 
در تاريخی تمام کرديم و ديگر کاری نداريم، از نظر 

مرکز ملی فضای مجازی منتفی است.«
 فيروزآبادی با بيان اينکه بايد ش��بکه ای داش��ته 
باش��يم ک��ه در داخ��ل نيازهايم��ان را به صورت 
تاب آور، با کيفيت خوب، ارزان تر، امن تر و پايدارتر 
به ش��هروندان ارايه دهيم، افزود: »اين شهروندان 
هس��تند ک��ه ه��ر روز ب��ه خدمت��ی، محتوايی و 

اپليکيش��نی در فضای مجازی ني��از دارند که بايد 
اين موضوع در ش��بکه ملی اطلاعات با اين شرايط 
تامين ش��ود، بنابراين تعيين درصد حرف درستی 
نيست، نه ۸۰ درصد، نه ۶۰ و ۴۰ درصد، بلکه کاری 

است که بايد انجام شود.« 
وی با بيان اينک��ه در بعضی حوزه ها وضعيت خوبی 
داريم و از متوسط جهانی بالاتر هستيم، گفت: »اما 
در بعضی حوزه ها لازم اس��ت کار بيش تری شود که 
آنها را در شورای عالی فضای مجازی تعيين کرديم تا 
دولت با جديت بيش تر توجه کرده و بخش خصوصی 
را به حوزه هايی که عقب هس��تيم، هدايت کند، از 
جمله در حوزه ديتاسنتر، تامين منبع برای توسعه 
اپليکيش��ن های ملی مانند پيام رس��ان که نيازمند 
منابع پردازش��ی و حافظه ای و توزيع سخت افزارها 
در ديتاسنترهاست که ليست بلندبالايی دارد و بايد 

برطرف شود.«
دبير شورای عالی فضای مجازی با اشاره به موضوع 
ضعف پيام رسان های داخلی اظهار کرد: »در آخرين 
جلسه شورای عالی درباره اين موضوع بحث شده و 
قرار است وزارت ارتباطات ظرف 3 هفته طرح خود 
را بفرس��تد و اميدواريم بتوانيم در يک زمان بندی، 
به س��طح قابل قبولی در حوزه پيام رسان برسيم.« 
فيروزآبادی درباره نقش دولت در تس��هيل فعاليت 
پيام رس��ان ها و تامين مالی آن ها گفت: »در شورای 
عالی فضای مجازی تصويب شده که مسووليت اين 

موضوع با دولت است، هرچند تصدی گری با دولت 
نيس��ت، اما وضعيت نابه سامانی که در پيام رسان ها 

وجود دارد بايد برطرف شود.«
وی درباره تکليف وضعيت موتورهای جست وجو به 
وزارت ارتباطات با وجود ناکارآمدی جويشگرهايی 
مانند پارسی جو اظهار کرد: »اين وظيفه آنها نيست 
بلکه مس��ووليت اس��ت و بايد مس��ووليت بپذيرند. 
آن ها گفته بودن��د از پروژه های تحقيقاتی در موتور 
جست وجو حمايت می کنيم، اما اينکه اين ابزار بتواند 
کليت نياز م��ردم را تامين کند، اتف��اق نيفتاد و در 
حادثه اخير شاهد بوديم مردم نمی توانستند آدرس 
داروخانه، بليت پرواز، بانک و فرودگاه را پيدا کنند.« 
دبي��ر ش��ورای عالی فض��ای مج��ازی ادام��ه داد: 
»به خصوص کس��ب وکارهای کوچک که مورد نياز 
مردم بود، خيلی لطمه خوردند و اين نش��ان داد که 
ما بايد مرکزيتی در حوزه مس��ووليت پذيری داشته 
باشيم و نيازهای اطلاعاتی مردم درباره خدماتی که 
در شبکه ملی وجود دارد، بايد برطرف شود. البته اين 
به معنای تصدی گری نيست و فارغ از جويشگرهايی 
مانند يوز و پارسی جو، حداقل وظيفه ای که در يک 
موتور جست وجو می بينيم اين است که نياز مردم را 
تامين کند.« فيروزآبادی در پاس��خ به سوالی مبنی 
بر فعاليت جويشگرهای بومی با استفاده از امکانات 
گوگل بي��ان کرد: »زمانی که موتور جس��ت وجوی 

بومی نداشته باشيم، اين سرويس ها خوب است.«

بيس��تمين نمايش��گاه بين المللي صنايع مخابرات 
و اطلاع رس��اني با عن��وان تله كام پ��لاس با رويكرد 
راه حل هاي نوآورانه در ح��وزه ارتباطات و فناوري 
اطلاع��ات، روز گذش��ته ب��ا حض��ور ابوالحس��ن 
فيروزآبادي، دبير شوراي عالي فضاي مجازي و ستار 
هاشمي، معاون فناوري و نوآوري وزير ارتباطات در 
محل دايمي نمايش��گاه هاي بين المللي آغاز به كار 
كرد. اين نمايش��گاه تا روز جمع��ه 2۹ آذر ميزبان 

بازديدكنندگان است. 
ابوالحس��ن فيروزآب��ادي، بير ش��وراي عالي فضاي 
مجازي  با حضور در غرفه هاي اين نمايشگاه، با تاكيد 
بر توجه ب��ه اقتصاد مقاومتي و افزايش تاب آوري در 
كش��ور، بيان ك��رد: »از الزامات اي��ن موضوع، تهيه 
محصولات در داخل كش��ور اس��ت و اي��ن زاييده 
شرايطي است كه در كشور تامين شده و اميدبخش 
است كه در سال هاي بعد شاهد نمايشگاهي با ابعاد 

بزرگ تر باشيم.« 
وي در پاسخ به سوالي مبني بر علت كوچك تر شدن 
ابعاد نمايشگاه تلكام، اظهار كرد: »اين بحث سال ها 
مطرح اس��ت، اينكه نمايش��گاه تلكام با نمايش��گاه 
ديگري ادغام ش��ود؛ البته بحث ادغام نمايشگاه ها 
و حتي ح��ذف بعضي از نمايش��گاه ها در دنيا اتفاق 
مي افتد. اين تصميم گيري امسال در كشور ما انجام 
نشد و شك و ترديد در اين موضوع باعث شد باوجود 

تلاش هاي مخابراتي كه در كش��ور صورت گرفته، 
ابعاد نمايش��گاه كوچك تر باش��د.« همچنين ستار 
هاشمي درباره علت كوچك تر شدن ابعاد نمايشگاه 
بيان كرد: »يكي از مباحثي كه از ديرباز مطرح شد، 
اين بود كه نمايش��گاه الكامپ و تل��كام با هم برگزار 
ش��ود، اما امكان اين اتفاق براي امسال فراهم نشد 
كه البته باعث ش��د تلكام را با ن��گاه جديدي برگزار 
كنيم و طبيعتا در چنين ش��رايطي باتوجه به اينكه 
تجربه قبلي وجود ندارد، ممكن است مسائلي وجود 
داش��ته باش��د.« وي در ادامه خاطرنشان كرد: »در 
دنياي امروز ش��اهديم كه تفكيك م��رز بين حوزه 
زيرساختي و فناوري كمرنگ شده است؛ بحث هاي 
زيرس��اختي و س��خت افزاري و حوزه تلكام با حوزه 
فناوري اطلاعات عجين شده است. بنابراين در اين 
حوزه بايد كار كارشناسي صورت گيرد و براي سال 

آينده تصميم گيري شود.«

بيستمين نمايشگاه تلكام افتتاح شد
معاون وزير ارتباطات گفت: »اگرچه به نظر نمي رس��د 
موضوع تحريم كاربران ايراني از س��وي سرويس دهنده 
»گوگل پلي«، جدي باشد، اما با اين وجود اگر اين اتفاق رخ 
دهد نيز مشكلي براي كاربران ايجاد نمي شود.« به گزارش 
مهر، به تازگي برخي اخبار غيررسمي از تحريم هاي جديد 
گوگل عليه ايران حكايت دارد. به نحوي كه گفته شده 
اين سرويس دهنده قرار اس��ت به زودي سرويس بازار 
اپليكيشن هاي اندرويد )گوگل پلي( و نيز سرويس نقشه 
»گوگل مپس« را از گوش��ي هاي اندرويدي فعال داخل 
اي��ران، حذف كند. اما درباره اي��ن موضوع، امير ناظمي 
در واكنش به ش��نيده ها مبني بر حذف خودكار برنامه 
»گوگل پلي« از دس��تگاه هاي فعال اندروي��د در ايران و 
تحريم از س��وي گوگل، اظهار كرد: »به نظر مي رسد كه 
اين موضوع جدي نباش��د. اما در صورتي كه اين اتفاق 
رخ دهد، فكر نمي كنم مشكلي از لحاظ كاربري اين نوع 
خدمات براي كاربران داخل كشور به وجود بيايد.«  وي 
با بيان اينكه بازار داخلي م��ا براي ارايه خدمات اندرويد 
در حوزه »نقش��ه« و »بازار اپليكيش��ن« تقويت شده و 
اين خدمات دهندگان در حال س��رويس دهي خوبي به 
كاربران هس��تند، گفت: »ما هم اكنون در كشور رقباي 
داخلي خوبي براي سرويس »گوگل پلي« داريم. بررسي ها 
نشان مي دهد امروزه تعداد زيادي از كاربران گوشي هاي 
اندرويد، از بازار داخلي اپليكيشن هاي اندرويدي استفاده 
مي كنند و بازار اندرويد داخلي، اصلي ترين ماركت اغلب 

كاربراني است كه گوشي اندرويد دارند و به همين دليل 
وابستگي به »گوگل پلي« جدي نيست.«

ناظمي با اشاره به سرويس هاي بومي نقشه و مسيرياب 
در كش��ور ك��ه ظرفي��ت جايگزيني رقب��اي خارجي 
مانند »گوگل مپس« و »وي��ز« را دارند نيز گفت: »اين 
اپليكيشن ها بدون محدودسازي و فيلتر رقيب خارجي 
به خوبي پيشرفت كردند و هم اكنون نيز كاربران بسياري 
خودش��ان انتخاب كرده اند كه از اين برنامه هاي داخلي 
استفاده كنند. به همين دليل با توجه به ظرفيت هايي كه 
در اين حوزه ايجاد شده است، مي توانند پاسخگوي نياز 
كاربران باشند.« رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران 
گفت: »در مساله تحريم ايران از سوي گوگل، آنچه كه 
براي ما داراي اهميت بوده اين است كه ما در حقيقت با 
هرگونه محدودسازي دسترسي براي كاربران مخالفيم 
و تفاوتي ندارد كه اين محدوديت از كدام س��مت باشد. 
ما دوس��ت داريم كه كاربران حق انتخاب براي دريافت 

سرويس خود را داشته باشند و به همين دليل با موضوع 
تحريم از سوي گوگل چالش خواهيم داشت؛ اما از لحاظ 
كاربري، اين موضوع نمي تواند مش��كلي براي كاربران 
ايراني ايج��اد كند.« به گزارش مهر، بررس��ي وضعيت 
خدمات گوگل در ايران كه حدود دو سال پيش از سوي 
مركز ملي فضاي مجازي منتشر شد، نشان داد كه اين 
سرويس دهنده بيش از 23۰ خدمت در قالب سرويس، 
ابزار، نرم افزار، بستر و زيرساخت در زمينه هاي مختلف 
دارد ك��ه تنها ح��دود ۶۰ درصد اين خدم��ات در ايران 
قابل دسترس��ي است. اين آمار نشان مي دهد كه حدود 
3۱سرويس از سوي گوگل براي ايران مسدود بوده و قابل 
دسترسي نيست. البته تعدادي هم حدود ۱۴ خدمت از 
سوي ايران فيلتر شده كه اكثر آنها مربوط به شبكه هاي 
اجتماعي و همچنين سايت Youtube است. اگرچه 
س��رويس ها و خدمات اصلي گوگل براي ايران تحريم 
نيست اما به دلايل مختلفي برخي از خدمات آن در كشور 
ما قابل دسترس نبوده و به نوعي از سوي گوگل تحريم 
به حس��اب مي آيد. اين خدمات نيز مربوط به خدمات 
مالي و بانكي، سرويس هاي تبليغاتي، سرويس هاي داده 
و محتوا، ابزارهاي كاربردي و زيرس��اختي مانند فضاي 
ابري مي ش��ود. با اين حال اين س��ايت در رده نخست 
پربازديدترين سايت ها از سوي كاربران ايراني، قرار دارد 
و در اين مطالعه مشخص شده كه ايراني ها پس از امريكا 

بيشترين استفاده كننده از گوگل در جهان هستند.

زمزمه هايي از تحريم »گوگل پلي« براي كاربران ايراني

رييس پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات ايران 
گفت: »با راه اندازي سامانه هاي بومي جديد در زمينه 
پايش فضاي امنيتي كش��ور پس از وقوع رخدادهاي 
امنيتي، اطلاعات تجميع ش��ده به س��رعت بين همه 

دستگاه ها به اشتراك گذاشته مي شود.«
به گزارش فارس، وحيد يزدانيان در يك نشست خبري 
در نمايشگاه دستاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار 
كشور از طراحي 3 سامانه در حوزه رصد پايش فضاي 
امنيتي كشور خبر داد و گفت: »با طراحي اين 3 سامانه 
حجم اطلاعات امنيتي، تاب آوري امنيتي و پيشگيري 
از ب��روز اتفاقات امنيتي ممكن مي ش��ود. با راه اندازي 
مهم ترين سامانه از اين مجموعه سه بخشي اشتراك 
اطلاعات امنيت��ي براي همه دس��تگاه ها امكان پذير 
مي ش��ود و بلافاصله پس از وق��وع رخدادها و حوادث 
امنيتي همه دس��تگاه ها از جزيي��ات و راه هاي مقابله 
با آن آگاه مي ش��وند.« يزدانيان توضيح داد: »در حال 
حاضر وقتي يك رخداد امنيتي براي يك دستگاه رخ 

مي دهد، همه دستگاه ها از آن مطلع نمي شوند و وقتي 
اطلاع رس��اني درباره آن در رس��انه ها و مراكز امنيتي 
انجام ش��د، از آن خبردار مي ش��وند، اما با اين سامانه 
همه دستگاه ها به صورت يكسان و سريع به اطلاعات 

تجميع شده دسترسي خواهند داشت.
 اين س��امانه هم اكنون عملياتي شده و در حال تست 
در زيرساخت هاي كشور است.« به گفته يزدانيان اين 
س��امانه با دانش بومي طراحي شده و هدف آينده آن 

اجرايي شدن در زيرساخت هاي حياتي كشور است.

اشتراك اطلاعات رخدادهاي امنيتي بين دستگاه ها
سورپرايز پس��تي وزير ارتباطات كه حالا نام »سجاد« به 
آن داده اند، پهپادي اس��ت كه طبق گفته آذري جهرمي 
قرار بود امكان انتقال بس��ته هاي پستي را فراهم كند، اما 
كارشناسان معتقدند رسيدن به اين هدف زمان بر است 
ضمن اينكه »س��جاد« نياز به دريافت مجوزهاي متعدد 
از دس��تگاه هاي ذي ربط براي پرواز دارد. به گزارش ايلنا؛ 
وزير ارتباطات طبق وعده اي كه داده بود پنجشنبه شب از 
سورپرايزش رونمايي كرد. سورپرايز وزير ارتباطات پهپاد 
پست هوايي بود. آذري جهرمي درباره اين پهپاد نوشت: 
»به جاي صحبت و جلسه، چند اقدام عملياتي انجام داديم 
تا هزينه ها كمتر شود و از آلودگي شهرها جلوگيري كنيم. 
براي همين در طرح پست پلاس، انتقال بسته هاي پستي 
با پهپاد را فراهم كرديم كه ديگر در هيچ جاي ايران نقطه اي 
غيرقابل دسترس باشد. انتقال سريع دارو به بيمارستان ها، 
جزيره ها، سورپرايز كردن يكديگر از جمله كارهايي است 
كه از اين به بعد در اختيار شما خواهد بود. در حال حاضر 
كشورهاي كمي در دنيا هستند كه اين كار را كرده اند.« 

پس از رونمايي وزير ارتباطات از پهپاد پست هوايي، علاوه 
بر انتقادات فراوان از سوي مردمي كه انتظارشان از سورپرايز 
وزير ارتباطات برآورده نشده بود، كارشناسان نيز استفاده از 
پهپاد براي انتقال بسته هاي پستي را غيرقابل اجرا دانستند 
چرا كه معتقد بودند زيرساخت ها آماده نيست، ضمن اينكه 
پرواز پهپاد آن هم به گستردگي انتقال بسته پستي نياز به 
مجوزهاي متعدد از دس��تگاه هاي ذي ربط دارد.   اين در 
حالي است كه محمد حسيني، كارشناس حوزه هوايي 
معتقد است سجاد فعلا امكان بردن بسته پستي را ندارد. به 

گفته وي؛ همان گونه كه شركت ملي پست ايران نيز اعلام 
كرده اس��ت، در فاز اول اين پهپاد مي تواند براي كمك به 
دستگاه هاي امدادرسان و اورژانس تهران مورد استفاده قرار 
گيرد و به كارگيري آن براي پست در فاز دوم آن هم با آماده 
شدن زيرساخت ها امكان پذير است. يكي از زيرساخت هاي 
لازم براي استفاده از پهپاد براي حمل بسته هاي پستي، 
دريافت مجوز هاي متعدد از سازمان هاي ذي ربط است. 
همچنين علي عاب��دزاده، رييس س��ازمان هواپيمايي 
كشوري، درباره نحوه فعاليت  پهپادهاي شركت پست كه 
پيشنهاد وزير ارتباطات بوده گفت: »دستورالعملي براي 
ريزپرنده تهيه كرديم كه اين هفته رونمايي مي شود. تمام 
پهپادهاي غيرنظامي براي فعاليت بايد مجوزهاي سازمان 
هواپيمايي را داشته باش��ند و پست هم براي پهپادهاي 
خود بايد نسبت به اخذ مجوز اقدام كند.« درنهايت به نظر 
مي رسد با اين اوصاف، سورپرايز وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات فعلا در حد يك خبر خوش باقي مانده و راه درازي 

تا كاربردي شدن دارد.

»سجاد« فعلا بسته پستي نمي برد
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تماس تلفني با ويندوز ۱۰
 your phone وين س�نترال| كاربران برنامه
در وين��دوز ۱۰ از اين پس قادر خواهند بود با اتصال 
گوشي اندرويدي خود به رايانه، با دوستان و مخاطبان 
موردنظر خود تماس برقرار كنند. به گزارش ايسنا، 
مايكروسافت شركت توسعه دهنده سيستم عامل 
وين��دوز به تازگي اعلام كرده اس��ت كه كاربران در 
جديدترين نسخه از اين سيستم عامل يعني ويندوز 
۱۰ قادر خواهند ب��ود از اين پس تماس تلفني نيز 
برقرار كنن��د. برنام��ه Your Phone مبتني بر 
ويندوز ۱۰ در جديدترين به روزرس��اني خود براي 
كاربران رايانه امكان برقراري تماس تلفني را برقرار 
كرده اس��ت تا آنها بتوانند با مخاطبان و دوس��تان 
موردنظر خود گوشي هاي هوشمند اندرويدي خود 
را به طور مس��تقيم به رايانه ش��خصي خود متصل 
كنند و از آن طريق تماس تلفني و صوتي با س��اير 
كاربران برقرار كنن��د. اين برنامه پيش تر نيز امكان 
همگام سازي پيام هاي متني و اعلان ها و عكس ها 
را از گوش��ي اندرويدي با كامپيوتر شخصي ويندوز 
۱۰ براي كاربران فراهم كرده بود و حالا نيز با افزودن 
يك قابليت جديد و كاربردي ديگر قصد دارد نظر و 
توجه خيل عظيمي از كاربران رايانه را به سوي خود 
جلب كند. طبق گفته هاي شركت توسعه دهنده، 
براي استفاده از اين قابليت، سيستم عامل اندرويد 
گوشي هاي هوش��مند كاربران نيز بايد نسخه ۷ و 

بالاتر از آن باشند.

هوش مصنوعي   مانع انتشار 
متون توهين آميز مي شود

اينستاگرام  قابليت جديدي در برنامه خود قرار داده 
كه از نشر متون توهين آميز توسط كاربران جلوگيري 
خواهد كرد. به گزارش ديجياتو، ش��بكه اجتماعي 
اينستاگرام همواره به ش��يوه فعالانه برخورد خود 
با قلدرهاي اينترنتي و ترول ها مي بالد. اين ش��بكه 
اجتماعي عقيده دارد كه توانسته قابليت هايي در 
اپليكيشن خود قرار دهد تا از آزارهاي سايبري ديگر 
كاربران جلوگيري كند. در همين راستا قابليتي در 
پلتفرم خود قرار داده كه به صورت مستقيم توسط 
هوش مصنوعي كنترل مي ش��ود و ب��ه كاربراني 
كه قصد دارن��د متون توهين آمي��ز و آزاردهنده با 
محتواي نامناسب بنويسند، اخطار مي دهد تا متن 
خود را تغيير دهند. اينس��تاگرام اي��ن اختيار را به 
كاربر مي دهد كه پيش از نش��ر متن، آن را ويرايش 
كرده تا از نفرت پراكني جلوگيري ش��ود. البته اين 
اولين بار نيس��ت كه شاهد كنترل نش��ر يا بازنشر 
محتواي نامناس��ب از س��وي اين غول شبكه هاي 
اجتماعي هس��تيم. پيش از اين نيز اينستاگرام از 
نوشتن كامنت هايي با محتواي ترويج كننده نفرت 
جلوگيري مي كرد. اين كمپان��ي با تكيه بر هوش 
مصنوعي مي تواند محور و موضوع اصلي هر كامنت 
را تشخيص دهد و از نشر آن توسط كاربر جلوگيري 
كند. طيف س��ني كاربران اين ش��بكه اجتماعي 
متش��كل از نوجوانان، جوانان و ميانسالان بوده كه 
طبيعتا  هدف  اين كمپاني نيز محافظت از همين قشر 
است. ويژگي جديدي كه ارايه شده نيز با هدف ارتقا 
و آموزش كاربران به منظور عدم تخطي از چارچوب 
قوانين اين ش��بكه اجتماعي است. همچنين اين 
قابليت از بسته شدن احتمالي حساب هاي كاربري 
افرادي كه متون نامناسب مي نويسند نيز جلوگيري 
خواهد كرد. بر اساس گفته هاي اينستاگرام، ويژگي 
جديد ابتدا در چند كشور محدود فعال خواهد شد 
كه اين كمپاني هنوز نام آنها را مشخص نكرده است. 
احتمالا اين قابليت طي ماه هاي آينده در كشورهاي 
ديگر نيز عرضه شود تا كل مردم دنيا بتوانند از شبكه 
اجتماعي امني براي به اشتراك گذاشتن عكس ها و 

ويديو هاي خود بهره ببرند.

تحريم گوشي هاي جديد 
اندرويدي در تركيه

رويترز| گوگل سرويس رس��اني ب��ه موبايل هاي 
اندروي��د جديدي كه در تركيه عرضه مي ش��وند را 
متوقف مي كند. رگولاتوري تركيه، گوگل را به دليل 
نق��ض قوانين رقابتي متهم و جريم��ه كرده بود. به 
گزارش مهر، گوگل به شركاي تجاري خود در تركيه 
اعلام كرده از اين پس نمي تواند براي سرويس رساني 
به موبايل هاي اندرويد جديدي كه در بازار اين كشور 
عرضه مي ش��ود، با آنها همكاري كند. در سپتامبر 
2۰۱۸ ميلادي هيات رقابت تركيه گوگل را به دليل 
نقض قوانين رقابتي درخصوص فروش نرم افزارهاي 
موبايلش ۱۷.۴ ميليون دلار جريم��ه كرد و به اين 
ش��ركت ۶ ماه فرص��ت داد تا با انج��ام تغييراتي به 
بهبود رقابت كم��ك كند. قانون گ��ذاران تركيه از 
گوگل خواس��ته بودند تا توافقنامه هاي توزيع تمام 
نرم افزارهاي خود را تغيير و به مشتريان اجازه دهد 
بين موتور جست وجوهاي مختلف در دستگاه هاي 
اندرويد حق انتخاب داشته باشند. اما هيات رقابت 
تركيه در ۷ نوامبر س��ال جاري اعلام كرد تغييراتي 
كه گوگل در قراردادهايش با شركاي تجاري انجام 
داده، كافي نيست. گوگل در بيانيه اي اعلام كرد: »ما 
به شركاي تجاري خود اعلام كرديم كه نمي توانيم 
براي سرويس رساني به موبايل هاي اندرويد جديدي 
كه در بازار تركيه عرضه مي شود، با آنها همكاري كنيم. 
به عبارت ديگر موبايل هاي جديد به گوگل پلي استور، 
جيميل، يوتيوب و غيره دسترسي نخواهند داشت.« 
البته گ��وگل تاكيد ك��رده كه گوش��ي هاي فعلي 
شهروندان ترك مش��مول اين تصميم نمي شوند. 
مشتريان مي توانند مدل موبايل هاي موجود را بخرند 
و هنوز هم مي توانند از دستگاه ها و اپليكيشن هايشان 
مانند قبل استفاده كنند. سرويس هاي ديگر گوگل 
هيچ تغييري نخواهند داشت. اين شركت در ادامه 
بيانيه اعلام كرده براي حل مشكل با مقامات تركيه 
همكاري مي كند. به گفته هيات رقابت تركيه، جريمه 
تحميلي برگوگل فقط ۰.۰۵ درصد از درآمد روزانه 
اين شركت است و تا زماني كه تقاضاي هيات انجام 

نشود، پابرجا مي ماند.
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رييس سازمان برنامه و بودجه استان اصفهان:

افتتاح  كارخانه  كربن بارد   در كنار  پالايشگاه  تهران

هفت ميليون خانوار  هيچ  مصرف  بنزيني  ندارند

گروهبنگاهها| 
كارخانه تبديل دي اكس��يد كربن ب��ه كربن دارويي و 
خوراكي با حضور رييس س��تاد اجرايي فرمان امام در 
كنار پالايشگاه تهران به بهره برداري رسيد. محمد مخبر، 
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در مراسم 
بهره برداري از كارخانه كربن بارد تهران با قابليت تبديل 
سالانه 40 هزار تن دي اكسيد كربن پالايشگاه تهران به 
كربن صنعتي و خوراكي و تبديل آن به اولين پالايشگاه 
سبز كش��ور اظهار داش��ت: در اين وضعيت كشور كه 
اساسي ترين مساله و مش��كل آن اشتغال است، بايد 
دست كارفرمايان را                                         براي ايجاد اشتغال در كشور بوسيد 
و آنها فرماندهان جنگ اقتصادي هس��تند. وي بيان 
داشت: در اقتصاد موضوع توسعه پايدار را                                         داريم كه براي 
به كار گرفتن منابع جهت ايجاد زيرساخت ها و شرايطي 
كه جامعه را                                         مهيا كند مطرح مي ش��ود. رييس ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( افزود: توسعه اي پايدار 
است كه مساله نس��ل فعلي را                                         حل كند و به توان نسل 
آينده آسيبي نرساند و اگر به قيمت از بين بردن توان 
ديگر كشورها توسعه پيدا كنيم، اين مطلوب نيست. 
مخبر گفت: توسعه حالت بي رحمانه اي دارد كه در قامت 
جامعه اسلامي جايي ندارد. در بعضي از كشورها كه رشد 
اقتصادي آنها دورقمي شده است، بعضي از آدم هاي آن 
كشور در كنار ديوارها به دنيا مي آيند و مي ميرند، ولي 
آن سوي ديوارها رفاه و اشرافي گرايي موج مي زند. وي 
خاطرنشان كرد: بنابراين توسعه اي كه همراه با عدالت 
نباشد، در قاموس نظام اسلامي جايي ندارد و به همين 
دليل است كه مقام معظم رهبري اعلام مي كند كه بحث 
توسعه را                                         پيشرفت بگوييد. رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره( اظهار داشت: يكي از فاكتورهاي ايجاد 
يك پروژه توجه به مسائل زيست محيطي است؛ چراكه 
محيط زيست حق بشر محسوب مي شود. اگر از بين 
برود، معناي آن مردن است و اگر محيط زيست را                                         از بين 
ببريم، معناي آن نيست كه بخشي از زندگي را                                         حبس 
كرده ايم بلكه ام��كان زندگي ديگر وجود ندارد. مخبر 
تاكيد كرد: ما در ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( 
هيچ پروژه اي كه پيوست محيط زيستي نداشته باشد 
را                                         اجرايي نمي كنيم. به عنوان مثال در شهرك دارويي 
كه حدود 200 هكتار بوده است، نزديك به 40 هكتار 

درختكاري كرديم و به موضوعات پسماند و فاضلاب آن 
توجه جدي داشته ايم.

وي خاطرنش��ان كرد: در ته��ران هزار هكت��ار پروژه 
درختكاري داش��ته ايم؛ به عنوان مثال ملارد يكي از 
شهرس��تان هاي استان تهران اس��ت كه 700 هكتار 

درختكاري داشته ايم و بخش هايي كه شنزار بوده است و 
به آلودگي تهران مي افزود و حدود 200 هكتار هم در ده 
سيد درختكاري داشته ايم. رييس ستاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره( اظهار داشت: هزار هكتار در خراسان 
جنوبي مراتع براي پرورش شتر در نظر گرفته ايم و در 

سيستان و بلوچس��تان 2000 هكتار در اين خصوص 
ايجاد كرده ايم.

مخبر اضافه كرد: در مابقي پروژه ها نيز به اين موضوع 
توجه شده است كه بخشي از پروژه در اختيار درختكاري 
و توسعه زيست محيطي باش��د و در پروژه هاي ستاد 

اجرايي فرمان حض��رت امام)ره( حت��ي يك درخت 
را                                         هم قطع نكرده ايم. وي بيان داش��ت: تاكنون ستاد 
اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( يك باغ را                                         هم تبديل 
به س��اختمان يا برج نكرده اس��ت و اجازه نمي دهيم 
باغ ها را                                         تغيير كاربري بدهند و براي بخشي از اين باغ ها 
هم در حال مذاكره با شهرداري هستيم. رييس ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( اظهار داشت: در اسلام 
موضوع معيشت بسيار مهم و قابل توجه است و بايد از 
نعمت هايي كه خداوند داده است به درستي استفاده 
كنيم. مخبر بيان داشت: ما داراي نيروي انساني جوان، 
خلاق، باانگيزه، توانمند و دلسوز هستيم و اين نيروها 
سرمايه اي نيستند كه به راحتي از آن بگذريم. وي يادآور 
شد: در بعضي از كشورها نه نفت، نه آب و نه كشاورزي 
دارند، ولي رشد اقتصادي دو رقمي داشته اند كه تنها با 

نيروي انساني تامين شده است.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( اظهار 
داشت: طي س��ال هاي گذشته س��رمايه گذاري هاي 
عظيمي در كشور صورت گرفته است كه بخشي از آنها 
بلااستفاده باقي مانده است. مخبر بيان داشت: ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام)ره( يكصد هزار ش��غل در 
سال ايجاد كرده كه معني آن، اين است كه بيش از 90 
درصد احياي سرمايه داشته ايم. مخبر افزود: در ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام )ره( روزانه بيش از يكصد 
طرح و 300 شغل ايجاد مي شود كه اگر به كارآفرين و 
مردم توجه بيشتري شود مي توانيم مسائل و مشكلات 

را                                         حل كنيم.
وي خاطرنشان كرد: تلاش مي كنيم كه در سال آينده 
بتوانيم بيش از 150 هزار شغل در كشور ايجاد كنيم و 

راهكار آن هم اين است كه مردم را                                         به صحنه بياوريم.
در ادامه اميرحس��ين مدني مديرعام��ل بنياد بركت 
اظهار داشت: در اين مركز س��الانه 40 هزار تن از گاز 
دي اكسيدكربن آلوده پالايشگاه را كه براي هواي تهران 
هم آلودگي ايجاد مي كرد تبديل به گاز پاك مي كنيم. 
وي با اش��اره به اينكه در فاز دوم 140 هزار تن آلودگي 
پالايشگاه را از بين مي بريم گفت: با افتتاح اين كارخانه 
ضمن صرفه جويي در مصرف 18 هزار تن گازوئيل براي 
توليد گاز دي اكس��يدكربن پاك، پالايشگاه تهران به 

نخستين پالايشگاه سبز كشور تبديل مي شود.

با عبور از هفته هاي ابتدايي اجراي طرح افزايش قيمت 
بنزين و فروكش كردن گ��رد و غبار برآمده از انتقادات 
دامنه دار در خصوص اين طرح ش��ايد وقت آن رسيده 
باشد كه از منظر تحليلي ابعاد و زواياي اين طرح مورد 
ارزيابي قرار بگيرد؛ طرحي كه بر اساس اعلام طراحان 
و مجريان با هدف حمايت از اقشار آسيب پذير و ايجاد 
بهره وري بيشتر در مصرف انرژي طراحي و اجرايي شد 
واثرات آن در بخش هاي مختلف اقتصادي، معيشتي، 
اجتماعي و... نمايان شد. ديروز رييس سازمان برنامه و 
بودجه استان اصفهان تلاش كرد تا مبتني بر مستندات 
موجود و بر اس��اس اعداد و ارقام ن��وري به ابعاد پنهان 
اين ط��رح بتاباند. اكبري با بي��ان اينكه هفت ميليون 
خانوار در كش��ور هيچ خودرو و مصرف بنزيني ندارند، 
گفت: تنها هدف دول��ت از افزايش نرخ بنزين كاهش 
مصرف ٢٠ ميليون ليتري اين س��وخت است كه اين 
٦ ماه ديگر س��رجاي خود بازمي گردد. رييس سازمان 
برنامه و بودجه اصفهان در نشس��ت »اث��رات افزايش 
قيمت بنزين بر اقتصاد ايران« كه به همت گروه اقتصاد 
و با همكاري انجمن علمي اقتصاد و پژوهشكده اقتصاد 
دانشگاه اصفهان برگزار شد با اشاره به تصويب قانون 11 

ماده اي هدفمندي يارانه ها در سال 1388 كه مهم ترين 
آن طرح تحول اقتصادي بود، گفت: به صورت شاخص 
ردپاي تصميمات امروز به قانون هدفمندي برمي گردد؛ 
ماده يك اين قانون دولت را مكل��ف كرده بود كه طي 
برنامه پنجم توس��عه نرخ حامل هاي انرژي تا حداقل 
٩٠ درصد قيمت فوب خليج فارس تغيير كند. وي در 
خصوص توزيع اين درآمد از سوي دولت، گفت: قانون به 
دولت اجازه داده كه درآمد حاصل از افزايش حامل هاي 
انرژي را بين مردم، دولت و توليدكننده تقسيم كند كه 
متاسفانه ٢٠ درصد سهم دولت براي بهبود زيرساخت ها 
و ٣٠ درصد سهم توليدكنندگان داده نشد و تنها بخش 
اول به صورت يارانه نقدي به مردم پرداخت مي شود. به 
گفته اكبري، سازمان هدفمندي يارانه ها در سال ١٣٩٨ 
ماهيانه ٤ هزار ميليارد تومان يارانه نقدي به حس��اب 
سرپرستان خانوار واريز مي كند. رييس سازمان برنامه و 
بودجه استان اصفهان به اشاره به قانون الحاق برخي مواد 
به تنظيم بخشي از مقررات مالي در سال 1393، اظهار 
كرد: دولت طي ماده ٣٨ و ٣٩ برنامه ششم توسعه مكلف 
شد به منظور ارتقاي عدالت اجتماعي، افزايش بهره وري 
در مصرف آب و انرژي، هدفمندي يارانه جهت افزايش 

توليد و رفاه مردم نرخ حامل هاي انرژي را به قيمت فوب 
خليج فارس برساند.

وي با بيان اينكه متاسفانه طي سال هاي مختلف 1388 
و 1393 دولت تمايل به اصلاح هزينه حامل هاي انرژي 
نداشت، اظهار كرد: با اين حال از ابتداي امسال پيشنهاد 
اين افزايش را در بودجه داد كه مجلس آن را رد و در نهايت 
دولت آن را رها كرد، اما به دليل شرايط حاكم بر اقتصاد 
كشور پيشنهاداتي از سوي بخش هاي مختلف مطرح شد 
كه آنها نيز رد شد تا اينكه آبان امسال قصه افزايش بنزين 
اينگونه رقم خورد. به گفته اكبري، برآورد مي شود دولت 
طي يك س��ال ٣١ هزار ميليارد تومان از محل افزايش 

قيمت بنزين به حساب معين نزد خزانه واريز كند. 
استاد دانشگاه اصفهان با بيان اينكه دولت البته تمايل 
داشت اين پول را خرج كس��ري خزانه كند و سازمان 
برنامه و بودجه نيز اين پيشنهاد را مطرح كرد، توضيح 
داد: بودجه عمراني امسال كشور ٦٠ هزار ميليارد تومان 
است، اما متوسط تخصيص اين بودجه حتي به ٤٠درصد 
هم نمي رسد و ٣٦ هزار ميليارد از ٦٠ هزار ميليارد تومان 
را هم نداريم كه در نهايت اين پيشنهاد دولت در سران 
سه قوه عملياتي نشد و گفته شد به موجب قانون ابتدا 

بايد به خانوارها پرداخت شود. رييس سازمان برنامه و 
بودجه استان اصفهان با تاكيد بر اينكه رشد اقتصادي 
ايران بعد از انقلاب وابسته به سرمايه گذاري ثابت است، 
افزود: متاسفانه رش��د اقتصادي كشور در سال 1397 
منفي بود و اين رش��د منفي در سال 1398 ادامه دارد 
و شرايط اميدواركننده اي نيز براي سال ١٣٩٩ پيش 
بيني نمي ش��ود. وي با اش��اره به تصميم افزايش 15 
درصدي حق��وق كارمندان براي س��ال 1399، اظهار 
كرد: براي اين افزايش نيازمند ٤٨٤ هزار ميليارد منابع 
ني��از داريم كه پيش بيني كرديم ٧٦ ه��زار ميليارد از 
محل افزايش حامل هاي انرژي در بودجه براي اين امر 
اختصاص يابد كه در پيش نويس لايحه بودجه دولت 
آن را قبول نكرد. اكبري افزود: اين رقم پيش بيني شده 
برگشت داده شد كه قرار است روزانه يك ميليون بشكه 
نفت بفروش��يم تا بتوانيم 484 هزار ميليارد را از س��ه 
محل درآمدهاي عمومي مالي��ات و گمرك، واگذاري 
دارايي هاي سرمايه اي شامل نفت و واگذاري دارايي هاي 
مالي از جمله اوراق قرضه، اس��ناد، اوراق مش��اركت و 
بانك ها تامين كنيم. وي با اشاره به هدف دولت از افزايش 
قيمت بنزين، گفت: تنها هدف دول��ت از افزايش نرخ 

بنزين كاهش مصرف ٢٠ ميليون ليتري اين سوخت 
است كه اين ٦ ماه ديگر سرجاي خود بازمي گردد. رييس 
سازمان برنامه و بودجه استان اصفهان تاكيد كرد: با تداوم 
اين روند تا پايان سال 1399 و با توجه به تورم موجود، 
قيمت كنوني بنزين حل خواهد شد و مصرف همانند 

گذشته مي شود.
وي درخصوص كمك به اقشار آسيب پذير بعد از افزايش 
قيمت بنزين، تصريح كرد: متاسفانه به شدت شاخص 
رفاه اجتماعي از 1.7 درصد رو به كاهش است، همچنين 
ضريب جيني كمتر شده و در نهايت تورم باعث شكاف 
طبقاتي مي ش��ود. اكبري با بيان اينكه هفت ميليون 
خانوار در كش��ور هيچ خودرو و مصرف بنزيني ندارند، 
توضيح داد: در اين ش��رايط دهك هاي 1، 2 و 3 جامعه 
كه ضريب جيني خودرو آنها كمتر از نيم درصد است 
تا حدودي جبران كاهش رفاه آنها خواهد ش��د كه اين 
كوتاه مدت اس��ت. وي گفت: كمك معيشت دولت در 
ميان مدت اثرگذار نخواهد ب��ود و تنها در كوتاه مدت 
اثرات��ي دارد، اگرچه از اثرات تورمي افزايش نرخ بنزين 
نبايد غافل ماند، چراكه اين كمك ايجاد تقاضا در جامعه 

را بالا مي برد.

 فعاليت ۲ واحد سيمان 
در تهران متوقف شد

تهران|مديركل حفاظت 
محيط زيست استان تهران 
از توقف فعالي��ت كارخانه 
س��يمان تهران و س��يمان 
شمال در ش��رايط اضطرار 
آلودگي هواي تهران خبر داد 
كه عصر روز گذش��ته انجام 
ش��د. به گزارش روابط عمومي حفاظت محيط زيست 
استان تهران، سعيد محمودي در اين باره اظهار داشت: 
عصر روز گذشته با حضور ماموران محيط زيست فعاليت 
واحد سيمان شمال و سيمان تهران به علت استفاده از 
سوخت مازوت  و داشتن آلايندگي متوقف و به مسوولان 
اين 2 واحد تذكرات لازم داده شد. وي افزود: در چند روز 
گذشته انباشت آلاينده ها و شرايط اضطرار آلودگي هوا 
باعث ش��د تا كارگروه مواقع اضطرار به رياست استاندار 
تهران تصميماتي را براي جلوگيري از افزايش آلاينده هاي 
هوا اتخاذ كند و برابر يكي از مصوبات اين كارگروه كليه 
فعاليت هاي صنعتي و معدني آلاينده و حتي فعاليت هاي 
عمراني از روز شنبه تا هم اكنون ممنوع اعلام شد. مديركل 
حفاظت محيط زيست استان تهران با گلايه از اداره گاز 
استان در خصوص عدم هماهنگي با محيط زيست استان 
در كاهش و قطع سهميه گاز واحدهاي صنعتي خصوصا 
واحدهاي داراي بار آلايندگي گفت: از شركت گاز استان 
انتظار داشتيم كه در اين مورد آن هم در شرايط اضطرار 
آلودگي هوا و در وضعيتي كه سلامت مردم با تهديد روز 
افزون مواجه شد، هماهنگي لازم را براي اين اقدام با محيط 
زيست انجام مي داد. محمودي افزود: البته محيط زيست 
با استفاده از سوخت نفت كوره مخالف است و قطعا اين 

موضوع پيگيري خواهد شد. 

آبگرفتگي خيابان ها و منازل شهر 
اهواز بر اثر بارش شديد باران

ر  خوزستان|اس��تاندا
خوزس��تان در خص��وص 
وضعي��ت آبگرفتگ��ي و 
مش��كلات ايجاد ش��ده در 
پ��ي آن توضيحات��ي ارايه 
كرد. غلامرضا شريعتي در 
گفت وگو با شبكه يك سيما 
اظهار كرد: در روز گذشته ظرف سه ساعت 113 ميليمتر 
بارش را در آبادان و حدود 88 ميليمتر بارش را در اهواز 
داشتيم. شهرهاي ديگر استان نيز بين 47 تا 70 ميليمتر 
بارش داشتند كه اين وضعيت مشكلاتي براي مردم در 
شهرهاي مختلف خصوصا اهواز، كارون، حميديه، آبادان 
و خرمشهر ايجاد كرد. وي افزود: علت اين وضعيت اين 
است كه اهواز شبكه جمع آوري آب هاي سطحي ندارد. 
سيستم فاضلاب هم فرسوده است و كشش جمع آوري 
آب هاي فرسوده را ندارد و فشاري كه براي دفع آب هاي 
سطحي به سيستم فاضلاب وارد مي آيد، مشكلات را در 

بارش هاي سيلابي بيشتر مي كند.
ش��ريعتي بيان كرد: اگرچه مناطق��ي هنوز آب گرفته 
هستند و مشكلاتي براي منازل مردم هنوز وجود دارد اما 
اين شرايط را با جديت پيگيري مي كنيم.  وي در خصوص 
مشكلات ايجاد شده براي مراكز عمومي خدمات رسان 
از جمله بيمارستان ها و قطع برق در يك بيمارستان در 
شب گذشته و فوت چند بيمار در پي اين مشكل، تصريح 
كرد: بيمارستان )بيمارستان امام خميني)ره(( هم برق 
اضطراري و هم سيستم UPS داشته است اما متاسفانه 
براي برخي از بخش ها و خصوصا بخش ICU وارد مدار 
نشده است و اين مشكل ايجاد شد و سيستم بعد از پنج 

دقيقه وارد مدار شده است. 

اولويت بندي ۱۰۰ طرح عمراني 
و نظارت بر تكميل آنها تا پايان

ي�زد|مع��اون عمران��ي 
اس��تاندار يزد در نشس��ت 
رونماي��ي از راه ان��دازي 
رسمي شبكه نظارت عاليه 
بر طرح ه��اي روس��تايي 
اس��تان، تاكيد كرد: 100 
طرح عمراني ملي و استاني 
هدف گذاري شده است  و با نظارت متمركزي كه بر روند 
تكميل آنها داريم اين طرح ها بايد تا پايان سال 99 به 
اتمام برسند. محسن صادقيان در اين مراسم، تشكيل اين 
شبكه را از دغدغه هاي اصلي و برنامه هاي در دستور كار 
مديريت ارشد استان و معاونت هماهنگي امور عمراني 
استانداري عنوان كرد و گفت: به دنبال اين مهم بوديم كه 
مصرف بهينه تخصيص را در طرح هاي استاني با هدف 
هم افزايي بين دستگاه هاي اجرايي استان داشته باشيم 
كه تشكيل اين شبكه نظارت به تحقق اين هدف گذاري 
كمك شايس��ته اي خواهد كرد. وي ادامه داد: بيش از 
1500 طرح نيمه تمام در اس��تان وجود دارد كه 100 
طرح عمراني ملي و استاني هدف گذاري شده است  و با 
نظارت متمركزي كه بر روند تكميل آنها داريم، بايد تا 
پايان سال 99 به اتمام برسد. صادقيان افزود: اعتبار به 
طرح هاي استان با اولويت ذكر شده و به صورت طرحي 
به دستگاه ها اختصاص مي يابد و اين مهم در بخشنامه 
جديد استاندار يزد به دستگاه هاي اجرايي استان ابلاغ 
شده اس��ت. وي خاطرنشان كرد: اولويت ما تخصيص 
اعتبار به طرح هاي نيمه تمامي اس��ت كه طي امسال 
و س��ال آينده به اتمام مي رس��ند و براي هر طرح، يك 
كارشناس مسوول انتخاب شده است تا طرح هاي استان 

كارشناس محور باشند.

بيشتر مجوز هاي مشاغل خانگي 
در بخش صنايع دستي

خراسانجنوبي| سرپرست 
اداره كل تع��اون، كار و رفاه 
اجتماع��ي اس��تان گفت: 
حدود 25 درصد مجوز هاي 
مش��اغل خانگي در بخش 
صنايع دستي است. اشرفي 
در گفت وگ��و ب��ا باش��گاه 
خبرن��گاران، در زمينه حوزه مش��اغل خانگي گفت: از 
ابتداي سال تاكنون تعداد 910 مجوز مشاغل خانگي در 
دستگاه هاي ميراث فرهنگي، جهاد كشاورزي، صنعت 
معدن و تجارت، فرهنگ و ارشاد اسلامي، كميته امداد 
امام خميني)ره( و بهزيستي صادر شده است. او با اشاره به 
اينكه كه از اين تعداد 229 مجوز در حوزه ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري در استان صادر شده است. 
افزود: در استان از مجموع 910 مجوز صادر شده، 88۶ 
مجوز به صورت مستقل و 24 مجوز به صورت پشتيباني 
حقيقي با 194 نفر تحت پوشش بوده است . اشرفي ادامه 
داد: س��هم اداره كل ميراث فرهنگي در آن صدور 22۶ 
مجوز به صورت مس��تقل و 3 مجوز در قالب پشتيبان 
حقيقي با 58 نفر تحت پوشش بوده است كه اين تعداد 
حدود 25 درصد كل مجوز هاي استان را شامل مي شود.

سرپرست اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان بر 
مزاياي بهره مندي افراد فعال در حوزه صنايع دستي تاكيد 
كرد و ادامه داد: اخذ مجوز مش��اغل خانگي و همچنين 
پرداخت تسهيلات ارزان قيمت حمايتي به فعالان اين 
بخش مي تواند موجب تقويت مش��اغل خرد و كوچك 
شود. او اظهار كرد: فعاليت هاي مشاغل خانگي  مي تواند 
به عنوان فعاليتي اقتصادي كوچك در راس��تاي كمك 
مالي و تقويت معيشت خانواده نيز مورد توجه قرار گيرد.

بازگرداندن پول گندم هاي 
مفقودي به بيت المال

كل  گلس�تان|رييس 
دادگس��تري گلس��تان 
گفت: راي نهاي��ي دادگاه 
مفق��ودي  گندم ه��اي 
گلس��تان صادر ش��د. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، 
هاش��ميان ريي��س كل 
دادگس��تري گلستان با اش��اره به صدور رأي پرونده 
فس��اد اقتصادي گندم اظهارداش��ت: دادگاه با احراز 
بزهكاري متهمان مبني بر مشاركت و اخلال در نظام 
اقتصادي كش��ور از طريق اخلال در امر توزيع، متهم 
رديف اول آق اويلي رادنيا را به تحمل 5 س��ال حبس 
و آقايان ميرحسين ش��جاعي و ابوالحسن فاضلي را 
هركدام به تحمل 9 س��ال حبس محكوم كرد. هادي 
هاشميان افزود: علاوه بر حبس، هر سه متهم جمعا 
به پرداخت جزاي نقدي معادل ارزش 9 ميليون و 37 
هزار و 993 كيلوگرم گندم محكوم شدند. به گفته وي، 
اين راي قطعي و انتش��ار آن در رسانه ها منعي ندارد. 
رييس كل دادگستري گلس��تان گفت: رسيدگي به 
پرونده گندم هاي مفقودي گلس��تان از 19 آبان آغاز 
شد و رس��يدگي به آن سه جلسه طول كشيد. هادي 
هاش��ميان افزود: از متهمان اين پرونده آقاي رادنيا با 
توديع وثيقه آزاد اس��ت، اقاي شجاعي فراري است و 
آقاي فاضل به علت ناتواني در تامين وثيقه در زندان 
مركزي مشهد براي پرونده ديگري زنداني است. شاكي 
اين پرونده شركت غله و خدمات بازرگاني منطقه دو 
استان گلستان س��ال 95 حدود 15 هزار تن گندم را 
به كارخانه متهمان با نام “ دُر آسياب شاهكوه “ امانت 

سپرده بود كه بيش از 9 هزار تن گندم مفقود شد.
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حفاظت از ذخاير آبزيان 
خليج فارس با همكاري صيادان

بوشهر| معاون اقتصادي استاندار بوشهر گفت: با 
كمك صيادان به  عنوان ذينفعان اصلي بايد  از ذخاير 
آبزيان خليج فارس حفاظت كرد. سعيد زرين فر ديروز 
در همايش انتقال يافته هاي علمي در حوزه صيد و 
بهره برداري از ذخاير استان بوشهر با اشاره به مشكلات 
ايجاد شده براي ذخائر آبزيان خليج فارس كه ناشي از 
روش هاي ممنوع و غلط از جمله صيد ترال و استفاده 
از وسايل و ادوات نامناسب و نيز صيد بي رويه و وجود 
صيادان بدون مجوز اس��ت، از دستگاه هاي اجرايي 
مرتبط خواست تا با آموزش و ساماندهي صيادان )به 
عنوان ذينفعان اصلي( و با كمك و مش��اركت آنان و 
استفاده از ظرفيت هاي تعاوني هاي صيادي، نسبت به 
حفاظت از ذخاير خليج فارس اقدام كنند. وي در ادامه 
به نقش قابل توجه و مخرب بعضي از صنايع همجوار 
دريا در آلودگي و انقراض گونه هاي دريايي اش��اره و 
خواس��تار توجه جدي در اين زمينه شد و بيان كرد: 
استفاده از فناوري نو و روش هاي جديد و جايگزين 
از جمله بومي س��ازي پرورش ماهي در دريا ضمن 
مساعدت در امر معيشت صيادان، باعث جلوگيري از 
انقراض بيش از حد آبزيان خواهد شد كه البته در اين 
زمينه مطالعاتي نيز انجام شده ولي بايد تصميماتي 

جدي و سريع اتخاذ شود.

 ارايه 67 هزارو 376 خدمت
به صورت غيرحضوري

اصفهان|از ابتداي س��ال جاري تاكنون ۶7 هزار و 
37۶ خدمت از طريق سامانه هوشمند غيرحضوري 
1522 آبفا در اختيار مشتركين در استان اصفهان 
قرار گرفت . كرمي در بازديد از سامانه هوشمند غير 
حضوري 1522 آبفا استان اصفهان گفت: با راه اندازي 
سامانه هوشمند غير حضوري كليه خدمات آبفا با 
حداقل هزينه،  حداكثر س��رعت و حداقل زمان در 
اختيارمشتركين قرار مي گيرد، اين امر كه بهترين 
خدم��ات را در كمترين زمان و با بهترين راندمان در 
اختيار اقشار مختلف جامعه قراردهيم از مهم ترين 
اهداف دولت الكترونيك به شمار مي آيد. وي افزود: 
خدمات آبفا جنبه عمومي دارد بنابراين تمام دستگاه ها 
و نهادها بايد بازوي ش��ركت آبفا در معرفي سامانه 
هوش��مند غيرحضوري 1522 به مردم در اس��تان 

اصفهان باشند.

 خطر ريزش گنبد امامزاده
 ۱7 تن گلپايگان مرتفع شد

اصفهان|مس��وول نمايندگي مي��راث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري شهرستان گلپايگان گفت: 
ايزوگام گنبد امامزاده 17 تن مورد تأييد اداره ميراث 
نيست، اما چاره ديگري هم به غير از ايزوگام نداشتيم. 
بقعه امام زادگان 17 تن از بناهاي قرن يازدهم هجري 
قمري است كه توسط سردار معروف شاه عباس اول 
صفوي ساخته شده است. اين بقعه در سال 131۶ در 
آثار ملي ايران به ثبت رسيده است، اما طي روزهاي 
اخير بخش��ي از نماي فيروزه اي و البته شكس��ته و 
تكه تكه شده آن زير بار ايزوگام رفت و چهره اي را به 
خود گرفت كه توجه هر رهگ��ذري را به خود جلب 
مي كند. مصطفي قانوني،  مسوول نمايندگي ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري گلپايگان اظهار 
كرد: مرمت كاشي هاي گنبد امامزاده 17 تن، سال 
1392 به طور مشترك توسط ميراث و اوقاف انجام 
شد، اما به دليل پايين بودن كيفيت، زير بارش هاي 
بهاره س��ال جاري ريزش كرد و آب ش��ديدي وارد 
دوپوش شد. در همان زمان طي نامه هايي درخواست 
اعتبار اضطراري از اداره اوقاف و ستاد مديريت بحران 

را داشتيم، اما اتفاقي رخ نداد.

بازديد 6۵۰ گردشگر خارجي 
از خراسان جنوبي

بيرجند| معاون گردشگري خراسان جنوبي گفت: 
۶50 گردش��گر خارجي از ابتداي سال 98 تا پايان 
آبان  از خراسان جنوبي ديدن كردند. عربي گفت: در 
سال گذشته حدود هزار و 70 گردشگر غير ايراني 
به خراسان جنوبي سفر كرده و از جاذبه هاي متعدد 
طبيعي و تاريخي ديار خاوران بازديد كردند. او افزود: 
از ابتداي س��ال جاري تا پايان آبان م��اه نيز حدود 
۶50 نفر از گردشگران خارجي به خراسان جنوبي 
سفر و از نقاط مختلف استان ديدن كردند. عربي با 
اشاره به اينكه اين ميزان آمار گردشگر خارجي در 
مقايسه با سال گذشته بسيار مطلوب است، ادامه داد: 
گردش��گران بيشتر از كش��ور هاي آلمان، فرانسه، 
اروپاي غربي، چين، ژاپن و كره جنوبي بوده اند كه 
در اين بين ميزان گردشگران ايتاليايي و چيني در 

مقايسه با گذشته قابل توجه است.

اجراي بزرگ ترين پروژه 
آبرساني براي عشاير نهبندان

بيرجند| فرماندار شهرس��تان نهبندان از اجراي 
بزرگ ترين پروژه آبرساني براي عشاير اين شهرستان 
خبرداد. بيكي گفت: پروژه آبرس��اني براي عشاير 
شهرس��تان نهبندان با هدف تامين آب شرب دام 
و انسان و همچنين تامين آب بهداشتي مورد نياز 
منطقه اجرا خواهد شد. او با اشاره به اينكه اين طرح 
در دو منطقه عشايري چاه زرد و خواجه منجيكو اجرا 
خواهد شد. افزود: تعداد كل خانوار عشايري بهره مند 
از اين پروژه ها 211 خانوار با جمعيتي بيش از 925 
نفر و با اعتبار برآوردي 78000ميليون ريال در فاز 

يك )اعتبارات ملي( است.
بيكي تصري��ح كرد: يك حلقه چ��اه عميق با خط 
انتقال 90 كيلومتر، 5 باب ايس��تگاه پمپاژ و 150 
عدد حوضچه شيرآلات، 2 با مخزن ذخيره )300متر 
مكعب( 5.5كيلومتر اجراي شبكه فشار متوسط برق 
و نصب يك عدد پس��ت برق از مشخصات فني اين 

پروژه بر اساس مطالعات اوليه محسوب مي شود.
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اصل30قانوناساسيوعدالتآموزشيدرمدارسخاصقربانيميشود

VIP رتبه هاي بالاي كنكور سهم دانش آموزان مدارس

چوب حراج »سن بازنشستگي« به منابع پايدار صندوق ها 

طبق اصل 30 قانون اساسي، دولت موظف است وسايل 
آموزش و پرورش رايگان را براي همه ملت تا پايان دوره 
متوس��طه فراهم آورد و وس��ايل تحصيلات عالي را تا 
سرحد خود كفايي كشور به طور رايگان گسترش دهد. 
اين قانون به صراحت، دولت را موظف به ارايه خدمات 
آموزشي رايگان براي همه ملت اعلام مي كند. اما اواخر 
دهه 60 بود كه افزايش تع��داد دانش آموزان، وضعيت 
مدارس را هم تحت الشعاع قرار داد. دولت، پاسخگوي 
اين حج��م از  دانش آموز نبود و آم��وزش و پرورش هم 
هرگز اولويت اول دولت ها نبوده است. از اين رو به جاي 
سرمايه گذاري در تعليم براي آينده، دولت تصميم گرفت 
بر خلاف اصل 30 قانون اساسي، بخشي از وظايف خود 
در رابطه با آموزش و پرورش را به بخش خصوصي واگذار 
كند.  همين زمان بود كه نام نامانوس��ي به نام مدارس 
غيرانتفاعي خلق شد؛ مدارس��ي كه بر اساس نامشان، 
نبايد به دنبال نفع باشند، بلكه تنها در قبال دريافت پول، 
خدمات آموزشي ارايه مي دادند. تناقض از همين ابتدا 
شروع شد: بخش خصوصي ِ بدون نفع.  اين روند خلاف 
قانون اساس��ي همچنان ادامه دارد و در سال هاي بعد 
مدارس خصوص��ي و نيمه خصوصي ديگري با نام هاي 
ديگر مانند نمونه مردمي، هيات امنايي و... ايجاد شدند. 
اين روند باعث شد با افزايش تعداد مدارس غير انتفاعي، 
نظام آموزشي هر سال از عدالت آموزشي فاصله بيشتري 
بگي��رد. دانش آموزاني كه والديني پولدار داش��تند، به 
مدارس غيرانتفاعي با ش��رايط بهتر و خلوت تر رفتند و 
دانش آموزاني كه والدين پولداري نداش��تند، ناچار به 
تحصيل در مدارس پرتراكم و بي كيفيت دولتي شدند. 
دولت ها نيز همواره با توجه به رفع نياز قشر مرفه از طريق 
مدارس غيرانتفاعي، تلاش چش��مگيري براي بهبود 
وضع مدارس دولت��ي نكردند.  ديروز در ميزگرد علمي 
� تخصصي »بررسي و نقد پديده تنوع مدارس، در نظام 
آموزشي ايران«، همه كارشناسان به بي عدالتي در نظام 
آموزشي اشاره كردند.  محمد حسني، عضو هيات علمي 
پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش با تاكيد بر اينكه 
معتقدم مدارس غيردولتي برخ��لاف عدالت و موازين 
اصل 30 قانون اساسي است، اظهار كرد: درباره عدالت 
آموزش��ي داريم با يك جِرم بحراني خطرناكي روبه رو 
مي شويم كه از جمله شواهد آن نتايج كنكور امسال بود 
و نشان مي داد دانش آموزاني بالاترين رتبه ها را كسب 

كردند كه در مدارس VIP درس خوانده اند. 
او درباره نسبت مدارس غيردولتي با عدالت آموزشي سخن 
گفت و اظهار كرد: تاكيد اصلي ما عدالت آموزشي است. 
نگاهي ناموزون، به هم ريخته، آشفته و نابسامان به عدالت 

را در دهه هاي گذش��ته ش��اهد بوده ايم. اين عضو هيات 
علمي پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش با بيان اينكه 
خير اجتماعي تعليم و تربيت رسمي عمومي از حساسيت 
بالايي برخوردار است، گفت: تعليم و تربيت رسمي عمومي 
حق همگان است و حاكميت بايد بدون نقض بي طرفي، 
تعليم و تربيتي عادلانه ارايه كند. حس��ني افزود: از سال 
6۵ به اين سو به تدريج زمزمه تاسيس مدارس غيردولتي 
ش��كل گرفت و در نهايت با توجه به ش��رايط آن زمان، 
حضرت امام به موضوع ورود كرده و اجازه مشاركت مردم 
را داد. اين مدارس به سرعت گسترش پيدا كردند. تنها راه 
ارزيابي اين مدارس، عدالت است. اين عضو هيات علمي 
پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش با تاكيد بر اينكه 
معتقدم اين مدارس برخلاف عدالت و موازين اصل 30 
قانون اساسي اس��ت، اظهار كرد: درباره عدالت آموزشي 
داريم با يك جِرم بحراني خطرناكي روبه رو مي شويم كه 
از جمله شواهد آن نتايج كنكور امسال بود و نشان مي داد 
دانش آموزان��ي بالاترين رتبه ها را كس��ب كردند كه در 
مدارس وي اي پي درس خوانده اند. حسني افزود: عدالت 

دو نوع كمي و كيفي است. ما پوشش تحصيلي خوبي داريم 
اما از آن س��و بنگريد كه هر روز شكاف طبقاتي در حال 

افزايش است. مدارس غيردولتي با اصل عدالت مغايرند.

     مدارس نمونه دولتي شهري بايد جمع شوند 
معاون س��ابق آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
نيز مروري بر شكل گيري مدارس نمونه دولتي داشت و 
گفت: با توجه به اصولي چون عدالت آموزشي، خاستگاه 
شكل گيري گونه هاي مدارس، رويكرد فراگير آموزش و... 
مدارس نمونه دولتي مناطق شهري حتما بايد جمع و به 
مدارس عادي دولتي تبديل شوند تا شاهد بازتوليد عدالت 
در مدارس عادي باش��يم.  علي زرافشان اظهار كرد: تنوع 
مدارس بايد وجود داشته باشد و اصل تنوع بايد پذيرفته 
شود، اما دامنه توس��عه و تنوع بخشي بايد چگونه باشد 
و معيار بودن و نبودن مدارس چيس��ت؟ او افزود: اولين 
اصل، عدالت و فرصت برابري آموزش��ي است كه در سند 
تحول بنيادين نيز آموزش و پرورش بر اجراي آن مكلف 
شده است. دوم دسترسي به آموزش از منظر يادگيرنده 

است كه اصلي پذيرفته شده در نظام هاي تعليم و تربيت 
دنياست. دسترسي برابر به آموزش از اصولي است كه بايد 
مورد توجه قرار بگيرند. زرافشان ادامه داد: از منظر تكاليف 
آموزش و پرورش، پوشش تحصيلي بايد مورد توجه باشد. 
هدف گذاري براي دوره ابتدايي پوشش صد درصدي و براي 
متوسطه اول و دوم پوشس نزديك به صد درصدي است. 
معاون سابق آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش با 
بيان اينكه ديگر شاخص، رويكرد فراگير به نظام تعليم و 
تربيت است، به چهارستون يادگيري يونسكو اشاره و اظهار 
كرد: هدف نظام تعليم و تربيت يادگيري براي دانستن، 
يادگيري براي زيستن، يادگيري براي با هم زيستن است. 
زرافشان با اش��اره به رويكرد فراگير آموزش عنوان كرد: 
جداسازي در مدارس اس��تثنايي بايد حداقل و رويكرد 
غالب رويكرد فراگير باشد. در مابقي گونه هاي مدرسه نيز 
طبيعي است كه اين اصل به صورت مطلق در تصميم گيري 

مورد توجه باشد.
او افزود: اصل ديگر خاستگاه شكل گيري گونه هاي مدارس 
است و آيا كماكان اين علت ها پابرجاست؟ اگر علت از بين 

رفته استمرار مدرسه ديگر بي معناست. اگر مجموعه اين 
اصول را بپذيريم داوري درباره انواع مدرسه و حذف يا ادامه 
حيات آنها تسهيل مي شود. معاون سابق آموزش متوسطه 
وزارت آموزش و پ��رورش با بيان اينكه دو گونه و ورژن از 
مدارس نمونه دولتي داريم، به مصوبه شوراي عالي آموزش 
و پرورش درباره مدارس نمونه دولتي در سال ۱36۵ اشاره 
كرد و گفت: وقتي از مدارس نمونه دولتي سخن مي گوييم 
بايد نگاهي به مدرس��ه نمونه مردمي هم داشته باشيم. 
خاستگاه مدارس نمونه دولتي استقرار عدالت آموزشي 
و دسترسي دانش آموزان مس��تعد در مناطق محروم به 
آموزش باكيفيت بوده اس��ت. مدارس نمونه در مناطقي 
مجاز به تاسيس بودند كه بر اساس تعيين وزارت كشور 
جزو مناطق محروم ب��ود. هر منطقه اي كه از محروميت 
خارج مي شد مدرسه نمونه دولتي اش به مدرسه دولتي 
عادي تغيير مي كرد.  زرافش��ان افزود: رويكرد بلندمدت 
اين نوع م��دارس، م��دارس فراگير بود و نه جداس��ازي 
دانش آموزان؛ در دهه ۷0 در ش��هر تهران از مناطق ۱۵ تا 
۱۸ نمونه دولتي داشتيم و در مناطق ديگر مدرسه نمونه 

دولتي نداشتيم.
او با اشاره به اينكه از سال 6۸ زمزمه اي ايجاد شد آيا مي توان 
از تجربه مدارس نمونه دولتي براي ش��هرها نيز استفاده 
كرد؟ گفت: دو مدرسه در آن زمان جنجال برانگيز شده 
بودند كه منجر به مصوبه اي شد. داستان آن دو مدرسه كه 
اوليايش پشت در اتاق وزير تحصن كرده بودند متفاوت بود 
و در آن جلسه شوراي عالي رويكرد آموزشي وجود نداشت 
و ماجراي اين دو مدرسه مبناي شكل گيري مدارس نمونه 
مردمي شدند.  وي ادامه داد: اين مدارس در سال ۷۸ منحل 
شدند. با اين وجود همچنان تمايل و كشش براي احيايشان 
وجود داشت تا سال ۹0 كه اساسنامه جديد مدارس نمونه 
دولتي ايجاد شدند كه معتقدم همان ورژن مدارس نمونه 

مردمي بودند كه شهريه هم دريافت مي كردند.
زرافش��ان ادامه داد: اكنون اگر بخواهي��م درباره مدارس 
نمونه تصميم بگيريم بايد مشخص شود درباره كدام ورژن 
تصميم مي گيريم؟ مدارس ورژن يك در مناطق محروم 
يا مدارس ورژن دو در مناطق شهري؟ استان سيستان و 
بلوچستان را كه هنوز نيازمند خدمات ويژه آموزشي است 
را مستثني مي دانم، اما يكي از راه ها ادغام مدارس شبانه با 
نمونه در مناطق روستايي است. در پژوهشي ۱00 منطقه 
با استانداردهاي آموزشي فاصله دارند كه بايد برنامه ويژه 
براي آنها داشته باشيم. او اضافه كرد: اما براي مدارس نمونه 
مناطق شهري با توجه به اصولي كه به آنها اشاره كرديم 
حتما بايد جمع و به مدارس عادي دولتي تبديل شوند تا 

شاهد بازتوليد عدالت در مدارس عادي باشيم. 

چالش هاي مالي صندوق هاي بازنشس��تگي كه از مدتي 
پيش به مرحله هشدار رسيده در حالي است كه كارشناسان 
همواره فهرستي از عوامل را به عنوان ريشه بروز مشكلات 
مالي در اين صندوق ها مطرح مي كنند كه يكي از آنها چالش 
سن بازنشستگان اس��ت تا جايي كه معاون فني صندوق 
بازنشستگي كشوري »سن بازنشستگي پايين در كشور« را 
چوب حراج به منابع پايدار صندوق ها عنوان مي كند و آن را 
از جمله موانع جدي در مسير اصلاح نظام بازنشستگي در 
كشور مي داند. محمدعلي ابراهيم زاده در نشست تخصصي 
»موانع اصلاحات در صندوق هاي بازنشستگي« كه با حضور 
كارشناسان و مديران صندوق بازنشستگي كشوري، سازمان 
تامين اجتماعي و سازمان تامين اجتماعي نيروهاي مسلح 
برگزار شد، اظهار داشت: صندوق هاي بازنشستگي از نظر 
اجتماعي و اقتصادي كاركردهاي مهمي دارند؛ البته در حوزه 

اجتماعي اين كاركردها پررنگ تر است.
او افزود: هر نهادي به محض تولد به تدريج با مسائل و آثار و 
ابعاد مختلفي روبه رو مي شود كه اين موضوع در مورد صندوق 
بازنشستگي كشوري نيز صادق است و چون اين صندوق 
قديمي ترين صندوق بازنشستگي در كشور است، به تدريج 

اين ابعاد نمايان تر مي شود.
وي با بيان اينكه صندوق بازنشس��تگي به معناي علمي 
و اس��تاندارد آن بين س��ال هاي ۱30۱ كه اولين قوانين و 
مقررات اس��تخدامي و به تبع آن بازنشس��تگي در كشور 
تصويب شد تا سال ۱3۴۵ كه اين قوانين جامع تر ديده شد، 
وجود نداشت، گفت: نظام حاكم بر اين صندوق محدود به 
پرداخت مستمري به بازنشستگان است و بهره برداري از 

كسور بازنشستگي به شكلي كه امروزه در مديريت صندوق ها 
به آن نگاه مي شود، در گذشته وجود نداشت. ابراهيم زاده 
يادآور شد: اين روند تا سال ۱3۵۴ كه سازمان بازنشستگي 
كشوري رسما تاسيس ش��د ادامه داشت؛ اما همان زمان 
»صن��دوق داري« مبتني بر اصول بيمه اي همچنان معنا 
و مفهومي نداش��ت. در دهه 60 تغيير تدريجي ورودي و 
خروجي صندوق موجب شد تا مديران و تصميم گيران به 

فكر اصلاح وضعيت موجود بيفتد. 
وي با بيان اينكه حداقل بايد ۲۵ سال از زمان تاسيس يك 
صندوق بازنشستگي بگذرد تا اولين ثمره ها و كاركرد آن 
نمايان شود، تاكيد كرد: چرايي ايجاد اين شرايط به نوع نگاه 
كوتاه مدت تصميم گيران و حتي مديران صندوق بازمي گردد 
كه در زمان جواني صندوق كه ورودي زياد بوده و خروجي 
اندك، نگاهي دورانديشانه به ايفاي تعهدات ميان مدت و 

بلندمدت نداشتند. 
معاون فني صندوق بازنشستگي كشوري ادامه داد: بنابراين 
يكي از موانع اصلاح صندوق هاي بازنشس��تگي و به طور 
مش��خص درباره صندوق بازنشستگي كشوري، تجميع 
تدريجي اين تعهدات طي سال هاي مختلف بوده است. در 
چارچوب اين رويكرد، از اواسط دهه 60 با تشكيل معاونت 
اقتص��ادي در اين صندوق، اقدامات جدي براي حركت به 

سمت مديريت منابع مالي و اقتصادي آغاز شد.
ابراهيم زاده مهم ترين عامل پويايي صندوق هاي بازنشستگي 
را »منابع پايدار« عنوان كرد و افزود: اين مهم ترين مساله در 
صندوق هاي بازنشستگي در دنيا است و همه صندوق هاي 
بازنشستگي اين اصل را پذيرفته اند كه صندوق ها مي بايست 

داراي منابع مالي پايدار باشند تا بتوانند به تعهدات خود عمل 
كنند، اين در حالي است كه طي دو دهه اخير شرايط تصويب 
قوانين بازنشس��تگي به گونه اي پيش رفته كه وابستگي 

صندوق به دولت ها افزايش چشمگيري يافته است. 
وي بخش هاي حمايتي، بيمه پايه و بيمه تكميلي را س��ه 
بخش تعريف شده در نظام چندلايه تامين اجتماعي برشمرد 
و گفت: تداخل بخش بيمه پايه و بخش حمايتي يك معضل 
اساسي براي صندوق بازنشستگي كشوري است كه ساير 
صندوق ها نيز با آن درگير هستند؛ چراكه اصول محاسباتي 

بخش بيمه و بخش حمايت باهم متفاوت است. 
ابراهيم زاده ادامه داد: به تدريج و طي س��ال هاي مختلف، 
وظايف حمايتي كه دولت ها متقبل آن هستند به سمت 
صندوق ها س��وق داده شده و همين سبب ش��ده تا ارايه 
خدمات بيمه اي ب��ا خدمات حمايتي در ه��م آميخته و 
مش��كلات عديده اي ايجاد كند كه طي س��ال هاي اخير 
اين معضلات بيشتر ش��ده است.  اين مسوول حوزه بيمه 
و بازنشستگي كاهش سن بازنشس��تگي به ويژه در ميان 
خانم ها، بازنشستگي پيش از موعد را از جمله مشكلات رو 
به افزايش در صندوق بازنشستگي كشوري عنوان و تصريح 
كرد: حمايت از اقشار آسيب پذير برعهده دولت و نهادهاي 
مرتبط است كه متاسفانه اين وظيفه به تدريج به صندوق ها 
كه نهادهاي بيمه اي هستند منتقل و به يكي از موانع اصلاح 
تبديل شده است.  ابراهيم زاده يادآور شد: در قانون ساختار 
نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي مصوب ۲۱ ارديبهشت ماه 
۱3۸3 صندوق ها بحث مهم نظام چندلايه تامين اجتماعي 
مطرح شد كه در سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري 

و قوانين برنامه پنجم و شش��م نيز مورد توجه و تاكيد قرار 
گرفته، اما تاكنون به دلايل مختلف عملياتي نشده است.  
وي با بيان اينكه حقوق بازنشستگان در دو دهه اخير حداقل 
بيش از هشت بار ترميم شده اما رضايتمندي ايجاد نكرده 
است، گفت: دليل مهم بي اثر ماندن سياست ترميم حقوق، 
تورم در برخي س��ال ها بوده است كه افزايش حقوق انجام 
شده، اما با رشد تورم آثار افزايش حقوق از بين رفته است و 

عملا رضايتمندي لازم را ايجاد نكرده است. 
ابراهيم زاده اظهار داش��ت: نمونه اين سياس��ت، افزايش 
تدريجي و پلكاني حقوق بازنشستگان طي سال هاي اخير 
بوده كه به تصويب مجلس شوراي اسلامي رسيد و اجرايي 
هم شد، اما به دليل نرخ بالاي تورم، اثرگذاري آن از ميان رفت 
و تمام تلاش ها درعمل كم رنگ شد و موجب شد كاركردها 

و اقدامات صندوق ناكارآمد جلوه داده شود. 

وي به كارگيري مديران ناآش��نا به حوزه بازنشس��تگي و 
محاس��بات بيمه اي را از ديگر موانع اصلاحات صندوق ها 
دانست و افزود: مديران غيرمتخصص و ناآشنا با مديريت 
صندوق هاي بازنشس��تگي به دليل عدم ش��ناخت نظام 
بازنشستگي، عدم شناخت جامعه بازنشستگان، نداشتن 
تخصص در حوزه بيمه و بازنشستگي، عدم درك شرايط 
جامعه، بي توجهي به پايداري صندوق و غيره خود به يكي از 
موانع اصلاح صندوق ها تبديل شده اند.  ابراهيم زاده پايين 
بودن سن بازنشستگي را يكي از عوامل عمده در بروز مشكل 
در صندوق هاي بازنشستگي عنوان كرد و گفت: در خصوص 
سن بازنشس��تگي هنگام برقراري حقوق كه در صندوق 
بازنشستگي كشوري حدود ۵۱ س��ال است، به اصطلاح 
چوب ح��راج به منابع صندوق ها مي زند و خس��ارت هاي 

جبران ناپذيري از اين ناحيه به صندوق ها وارد مي شود. 
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توضيح وزارت بهداشت درباره 
مرگ ۴ زن در بيمارستان اهواز 

مديركل روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت 
درباره مرگ ۴ زن در بيمارستان اهواز توضيحاتي ارايه 
كرد. »كيانوش جهانپ��ور« مديركل روابط عمومي 
و اطلاع رس��اني وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي، در ارتباط با چهار زني كه در بخش آي سي يو 
در بيمارستان اهواز فوت ش��ده اند، گفت: دليلش 
مربوط به بارندگي هاي اخير و برخي آس��يب هايي 
اس��ت كه به بيمارستان هاي ش��هر اهواز وارد شده 
است. با دستور وزارت بهداش��ت، معاون كل وزير، 
ايرج حريرچي، همراه با مديران برنامه ريزي وزارت 
بهداشت جهت بررس��ي ابعاد مشكلات احتمالي، 
مانند قطع برق به اهواز اعزام شدند.  وي در ادامه به 
ايلنا گفت: پس از بررسي هاي لازم وزارت بهداشت 
گزارش  مربوط را اعلام مي كند. البته اينكه گزارش ها 
اعلام شود به علت مرگ اين چهار نفر بستگي دارد. 
اگر كاهل��ي، قصور يا بي مبالاتي كاركنان باش��ند، 
وزارتخانه گزارش خواهد داد. اما اگر مرگ طبيعي 
باشد از گزارش آن صرف نظر خواهيم كرد. اگر قصور يا 
نقص فني باعث مرگ اين چهار نفر شده باشد، مطابق 
با مقررات با آنها برخورد مي شود.  جهانپور در ادامه 
اظهار كرد: البته در حال حاضر نمي شود در رابطه با 
علت فوت بيماران اظهارنظركرد. ممكن است مرگ 
اجتناب ناپذير بوده باشد.  مديركل روابط عمومي و 
اطلاع رساني وزارت بهداشت گفت: كسي نمي تواند 
علت فوت را اعلام كند. اظهارنظرهاي فوري و عاجل و 
موردي غيركارشناسانه است و مورد اعتنا نيستند.تنها 
مرجع رسمي تكذيب و تصديق خبر كميسيون هاي 
نظام پزشكي هستند. همچنين سخنگوي سازمان 
غ��ذا و دارو در ارتب��اط با قرص هاي مكش��وفه در 
موادغذايي و سخناني كه حواشي اين موضوع گفته 
مي شود، گفت: اين اتفاق با قصد خرابكاري صورت 
گرفته است. مربوط به سازمان غذا و دارو يا كنترل 
توليدات غذايي نمي شود. قاعدتا نياز به ورود نيروهاي 
انتظامي و امنيتي دارد.  وي در پايان گفت: حتي اگر 
علت وجود قرص  ها در موادغذايي كشف شود، وزارت 
بهداش��ت صلاحيت اظهارنظر درباره آن را نخواهد 
داشت. اين موضوع بايد از سمت نهادهاي امنيتي و 

قضايي گزارش شوند.

مطالبات انباشته پزشكان ناشي 
از اجراي نامطلوب طرح تحول

نماينده مردم در مجلس دهم، از اجراي نامطلوب طرح 
تحول سلامت كه معتقد است در ابتدا بايد به صورت 
پايلوت و تنها براي اقشار كم درآمد صورت مي گرفت به 
عنوان عامل مطالبات انباشته پزشكان و مراكز درماني 
ياد كرد. محمدجواد جمالي نوبندگاني در مورد انتشار 
اخباري مبني بر كاهش سطح خدمات ارايه شده از 
سوي پزشكان به دليل عدم پرداخت مطالبات اين 
قشر گفت: طرح تحول سلامت با اينكه طرح مطلوبي 
بوده، اما ايراداتي هم به آن وارد بود، كما اينكه اين طرح 
شتابزده اجرا شد و قبل از اينكه به صورت پايلوت در 
برخي مناطق يا براي اقشار كم درآمد ساكن روستاها 
و افراد تحت پوشش نهادهاي حمايتي اجرا شود به 
گونه اي اجرا شد كه متاسفانه حتي بسياري از افراد 
متمول نيز از خدمات آن بهره مند شدند. نماينده مردم 
فسا در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: اجراي طرح 
تحول سلامت به طور ناگهاني سطح درآمد پزشكان 
فعال در برخي دانشگاه ها را چندين برابر افزايش داد 
و اين مبالغي كه دريافت شد، انتظاراتي را ايجاد كرد 
كه برگشت از اين روند را سخت مي كرد، ضمن اينكه 
اجراي اين طرح نرخ برخي خدمات پزشكي را افزايش 
داد كه سود خوبي را براي خدمات دهندگان به همراه 
داشت. او به خانه ملت گفت: در اين طرح تاكيد شود 
بود كه بيماران براي تهيه هيچ نوع تجهيزات پزشكي 
به ويژه در بخش هايي همچون ارتوپدي و تجهيزات 
مورد نياز عمل ه��اي جراحي از مراكز درماني خارج 
نشوند و اين امر باعث شد بيمه ها از پرداخت هزينه هاي 
آن عاجز شوند، تا جايي كه سال ۹۵ حدود ۱۲ هزار 
ميليارد تومان بدهكار ش��دند كه در پي آن مجلس 
اجازه صدور ۸ هزار تومان اوراق قرضه را داد. جمالي 
نوبندگاني تاكيد كرد: هم اكنون مطالبات بسياري از 
داروخانه ها، پزشكان و مراكز درماني يك سال و اندي 
بوده كه پرداخت نشده است و حتي در شهرستان فسا 
بسياري از پزشكان به جاي مطالباتشان اوراق قرضه 
دريافت كرده اند. اين نماينده مردم در مجلس دهم 
يادآور شد: البته پزش��كان تعهدات اجتماعي دارند 
و سوگند ياد كرده اند و حتي اگر تهديدي نيز كرده 
باشند در عمل حاضر به كاهش سطح كيفيت خدمات 
نيستند، كما اينكه در شرايط بحراني همچون وقوع 

سيل يا زلزله داوطلبانه به ارايه خدمات مي پردازند.

وام ازدواج جوابگوي 
هزينه هاي ازدواج نيست

عضو كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به ميزان وام ازدواج در لايحه بودجه سال ۹۹ 
گفت: 30 ميليون تومان وام ازدواج جوابگوي يك 
س��وم يا يك چهارم هزينه هاي زوجين از مقدمات 
زندگي گرفته تا برگزاري مراس��م ازدواج، نيست. 
نصرالله پژمان فر درخصوص مي��زان وام ازدواج در 
لايحه سال ۹۹ گفت: يكي از مصاديقي كه وجود دارد، 
اين است كه وام ازدواج را افزايش دهند و سنوات آن را 
نيز بيشتر كنند. متاسفانه با توجه به پيش بيني زمان 
كوتاه براي برگشت وام ازدواج، يك مقداري اقساط 
آن زياد اس��ت كه براي زوجين سخت است كه اولا 
بايد تقسيط را بيشتر كنند و دوم اينكه بايد درباره 
تسهيلات تجديد نظر كنند كه مقداري بيشتر شود.  
وي در ادامه گفت: متاسفانه چند روز پيش يكي از 
مسوولان مطلب اشتباهي را مبني بر اينكه بالا بودن 
س��قف وام ازدواج موجب اين شده تعدادي از افراد 
در سنين پايين ازدواج كنند، گفته بودكه اين نوع 
فضاسازي هاي غيركارشناسي كه واقعا دور از منطق 
است، موجب شده كه موضوع ازدواج در كشور ما با 

مشكلات فراوان بسياري مواجه شود. 

پزشكانچندسالگي»بازنشسته«ميشوند
بازنشستگي پزشكان از انجام فعاليت هاي پزشكي و درمان، موضوعي است 
كه در كشورهاي مختلف قوانين متفاوتي را به خود اختصاص داده است. 
برخي كشورها براي فعاليت پزشكي محدوديت سني گذاشته اند و برخي 
هم به صورت دوره اي از پزشكان شاغل در شرايط ويژه آزمون هاي مهارتي 
جهت ارزيابي توان جسمي و رواني آنها مي گيرند. حال سوال اين است كه 
پزشكان ايراني چند سالگي بازنشسته مي شوند و چه قوانيني در كشورمان 
در اين ح��وزه وجود دارد؟ طبق ماده 3۴ آيين نامه اداري و اس��تخدامي 
كارمندان دانشگاه هاي علوم پزشكي و خدمات بهداشتي و درماني، داشتن 
سلامت جسماني و رواني، يكي از شرايط به كارگيري نيروهاست، اما بايد 
پرسيد آيا اين قاعده كلي براي پزشكان هم صدق مي كند؟، پزشكان در 
كشور تا چه سني مي توانند به فعاليت پزشكي ادامه دهند؟، آيا پزشكان 
مُسن مي توانند ويزيت و اقدامات سرپايي را انجام دهند يا خير و تكليف 
آنها براي انجام اعمال جراحي  چيست و اصلا چه ضابطه اي براي تشخيص 
توانايي جسمي و رواني پزشكان در كش��ور وجود دارد؟ ايرج حريرچي، 
معاون كل وزارت بهداش��ت درباره قوانين مربوط به زمان بازنشس��تگي 
پزشكان، به ايسنا گفت: در گذشته در برخي كشورها، براي اشتغال پزشكان 
به فعاليت پزشكي محدوديت سن وجود داشت و پزشك بعد از سنين ۷0 
تا ۷۵ از فعاليت پزشكي بازنشسته مي شود، اما در حال حاضر با توجه به 
افزايش اميد به زندگي و با توجه به اينكه افراد مسن مي توانند فعاليت هاي 
خوب و مناسب داشته باشند و ارايه خدمت كنند، عمدتا بررسي ها از نظر 
توان فيزيكي پزشك در انجام كار انجام مي شود.وي با بيان اينكه قوانين 

مربوط به بازنشستگي پزشكان از فعاليت پزشكي در كشورهاي مختلف 
متفاوت است، افزود: در برخي كشورها با خوداظهاري و خود ارزيابي اين 
اقدام انجام مي شود. به طوري كه وقتي خود پزشك به اين نتيجه رسيد 
كه ديگر نمي تواند كار كند، اعلام كرده و از فعاليت پزشكي كناره گيري 
مي كند،  اما اگر خلاف اظهاراتش ثابت ش��ود، وضعيتش مورد رسيدگي 
قرار مي گيرد. اين در حالي است كه در برخي كشورهاي دنيا هم تست ها 
و آزمون هاي دوره اي از پزشكان گرفته مي شود. اين آزمون ها هم از نظر 
مهارت هاي فني پزشك را مورد ارزيابي قرار مي دهد و هم توان جسمي و 
رواني پزشك را مي سنجد. در عين حال آزمون هاي مربوط به بررسي توان 
جسمي و رواني پزشك، در شرايط استرس زا انجام مي گيرد. حريرچي ادامه 
داد: بنابراين در كشورهاي مختلف اين بررسي ها و آزمون ها وجود داشته 
است. در برخي كشورها اين اقدامات به صورت عمومي انجام مي گيرد و 
در برخي كشورها هم از سوي انجمن هاي تخصصي، سازمان هاي نظام 
پزشكي يا مراجع دولتي انجام مي شود. البته معمولا پزشكي كه از نظر توان 
جسمي يا رواني دچار مشكل مي شود، به صورت خوداظهاري مراجعه و 
اعلام مي كند. وي با بيان اينكه در كشور ما چنين محدوديت هايي وجود 
ندارد، اظهار كرد: س��ازمان نظام پزشكي كه مس��وول صدور پروانه هاي 
پزش��كي است بايد در اين زمينه اقدام كند كه البته در زماني بحث هايي 
درباره بازنشستگي پزشكان از سوي اين سازمان مطرح بود. بايد توجه كرد 
كه در كشور ما محدوديتي براي مدت زمان فعاليت پزشكي پزشكان وجود 

ندارد و افراد عمدتا با خودارزيابي اين اقدام را انجام مي دهند.

سيل،فاضلابرابهمنازلمسكونيدراهوازسرازيركرد
نماينده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي گفت: با توجه به بارش هاي 
اخير فاضلاب در داخل شهر اهواز، كارون و حميديه به داخل خانه هاي 
مردم پس زده شده و شرايط بدي ايجاد شده است. »علي ساري« نماينده 
مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامي درباره وضعيت اهواز در پي بارندگي 
و آب گرفتگي معابر شهري و بالا آمدن فاضلاب در اين شهر گفت: در اهواز 
و مناطق اطراف آن با دو مساله آب هاي سطحي و فاضلاب مواجه هستيم. 
متاسفانه سيستم فاضلاب در اين مناطق نقص هاي خاص خود را دارد. 
وي ادام��ه داد: در اهواز نزديك به ۵0 درص��د از كلكتورها يا كانال هاي 
جمع آوري فاضلاب هنوز تكميل نشده و تنها در شرق اهواز تصفيه خانه 
فعال است و در غرب آن هنوز تصفيه خانه اي براي فاضلاب وجود ندارد. 
تحت اين شرايط شبكه قديمي موجود فاضلاب هم به دليل قديمي و 
فرسوده بودن ريزش هاي شديد داشته و همين موضوع باعث گرفتگي در 
شبكه فاضلاب شده است. اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي 
خاطرنشان كرد: به دليل گرفتگي هاي زياد شبكه فاضلاب عملا امكان 
دفع سيستم فاضلاب و آب هاي سطحي همزمان وجود ندارد. متاسفانه 
با اينكه يكي از وظايف شهرداري ساماندهي آب هاي سطحي در سطح 
شهر است، اما به هيچ وجه اقدامي در اين زمينه تاكنون انجام نداده است و 
به طور مداوم اعلام مي كردند براي ساماندهي آب هاي سطحي منابع مالي 
در اختيار ندارند. البته به تازگي نيز اعلام كرده اند كه وظيفه شهرداري 
ساماندهي آب هاي سطحي نيست. ساري به ايلنا گفت: در حالي كه در 
قانون به طور مشخص آمده است ساماند هي و جمع آوري آب هاي سطحي 

وظيفه وزارت كشور و به ويژه شهرداري ها است، اما شهردار معتقد است 
كه وظيفه شهرداري نيست. ما در صحن علني مجلس نيز درباره همين 
موضوع صحبت  كرده ايم و اميدواريم دولت يا از طريق وزارت كشور يا از 
طريق استانداري تكليف را مشخص كند و به يك سري از مسوولان كه 
طبق قانون هنوز با وظايف شان آشنا نيستند، وظايف شان را گوشزد كند. 
وي با بيان اينكه نبايد در اين شرايط خاص مسوولان بگويند ما منتظر 
اين هستيم كه باران تمام شود و راه حلي نيست، تصريح كرد: مسوولان 
مي توانند از ظرفيت و امكانات موجود در ش��هر استفاده كنند به ويژه 
مي توانند براي تخليه آب ش��هر از پمپ هاي قوي كه از طريق شركت 
حفاري تهيه كرده و در زمان سيل از آن استفاده كرده بودند نيز استفاده 
كنند. اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اسلامي خاطرنشان كرد: 
مسوولان اين مشكلات را رقم زده اند و براي جمع كردن اين مشكلات 
نبايد منتظر قطع باران باشند. متاسفانه حتي در برخي نقاط فاضلاب به 
داخل خانه هاي مردم سرازير شده است. فاضلاب در داخل شهر اهواز، 
كوت عبدالله، شهرستان كارون، حميديه به داخل خانه هاي مردم پس 
زده شده و شرايط بدي ايجاد شده است. ساري تصريح كرد: با استاندار و 
مدير آبفا در خصوص وضعيت اين مناطق صحبت كرده ايم. اگر چه رهبر 
انقلاب نيز تاكيدات ويژه اي در اين باره رسيدگي به اين مناطق داشتند 
و در خصوص كلكتورهاي فاضلاب شهري دستورات ويژه اي صادر شده 
است، اما براي عملي شدن اين دستورات زمان لازم است و بايد بحران 

موجود توسط مدير بحران و استانداري مديريت شود.
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گلايه اعضاي شوراي شهر از اهمال دستگاه هاي دولتي و حاكميتي در اجراي برنامه هاي پاكسازي هوا

معاون وزير راه عنوان كرد

باران تهران را نجات داد

مصرف 5‚23 درصد از بنزين كشور در تهران و البرز 

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 
»دوشنبه شب ميزان ذرات معلق در هوا به 200 پي پي ام 
)تعداد ذرات در ميليون( رس��يد كه يك حالت خطرناك 
است و در چنين شرايطي بايد شهر تخليه شود و اگر باران 
نمي باريد اكنون شهر تخليه شده بود كه البته اين امر ناشي از 
تمركز است.« اينها بخشي از صحبت هاي شهردار در جلسه 
هيات نمايندگان اتاق بازرگاني است. هر چند اين صحبت ها 
خيلي زود تكذيب ش��د، اما واقعيت اين است كه آلودگي 
هواي تهران دوشنبه شب از مرز 200 پي پي ام گذشت و 
به شرايط اضطرار رسيد و مدارس تهران براي سومين روز 
متوالي تعطيل شد. اما باز هم باران به داد شهروندان تهراني 
رسيد و از صبح روز گذشته از شدت آلودگي هوا كاسته شد، 
با وجود اين، باز هم هوا در ش��رايط ناسالم براي گروه هاي 

حساس قرار داشت.
هر چند عوامل مختلفي براي آلودگي هواي تهران شمرده 
مي شود اما هر سازمان و نهادي سعي دارد نهاد متبوع خود 
را از هر گونه دخالت��ي در اين امر مبرا كند. براي مثال روز 
گذشته زنگنه، وزير نفت عنوان كرد كه آلودگي هواي تهران 
ربطي به كيفيت بنزين ندارد. اين در حالي است كه چندي 
پيش آرش ميلاني حسيني، عضو كميسيون سلامت و 
خدمات شوراي ش��هر، از افزايش ميزان گوگرد در بنزين 
توليد داخل خبر داد. او در اين باره گفته بود: »غلظت گوگرد 
در بنزين طي 10 سال پيش در وضعيت بالاتر از استاندارد 
قرار داشت كه وزارت نفت توانست اين ميزان را در سوخت 
ديزل به صورت قابل ملاحظه اي كاهش دهد، اما اينك اين 
ميزان بر اساس گزارش هاي اعلام شده در بنزين مقداري 
افزيش يافته است.« روز گذشته نيز افشين حبيب زاده، 
عضوكميسيون حمل و نقل شوراي شهر با اشاره به افزايش 
گوگرد در هواي تهران گفت: »گفته مي شود ميزان گوگرد 
در تهران تا 10 برابر افزايش يافته كه نشان مي دهد برخي 
از كارخانه ها از سوخت مازوت  استفاده مي كنند كه وزارت 
صمت بايد با اين گونه موارد مقابله كند. همچنين خودروها از 
استانداردهاي لازم برخوردار نيستند كه باز هم وزارت صمت 
در اين حوزه مسووليت دارد.« هر چند حبيب زاده به افزايش 
گوگرد در بنزين اش��اره اي نكرد، اما اين موضوع مي تواند 
گواه صحبت هاي ميلاني باشد. به گزارش »تعادل«، روز 
گذشته جلسه شوراي شهر تهران نيز حول محور آلودگي 
هوا گذشت و اعضا تذكراتي در اين خصوص مطرح كردند. 
محسن هاشمي، رييس شوراي شهر وضعيت هواي تهران 
را افتضاح توصيف كرد و گفت: آلودگي هوا مشكلي است كه 
بايد توسط همه نهادهاي حاكميتي و دولتي حل شود. اينكه 
كدام فعاليت ها در زمان آلودگي هوا ادامه داشته باشد و كدام 
متوقف شود، بايد در كميته اضطرار كه توسط استانداري 
برگزار مي شود مش��خص شود. من به عنوان رييس شورا 
حتي نمي توانم به دليل آلودگي هوا صحن شورا را تعطيل 
كنم، بنابراين تصميم گيري در خصوص فعاليت ها بر عهده 

كميته اضطرار است.

    انتقاد از كرخت شدن مسوولان
آن چه كه هاشمي از آن به عنوان وضعيت افتضاح آلودگي 
هوا ياد كرد، فقط آلودگي ناشي از آلاينده ها و ذرات معلق 
نيست و از سال گذشته شاهد اتفاق جديدي در اين حوزه 
بوديم و آن هم بوي نامطبوع تهران است كه طي چند روز 
اخير در مناطق مركزي و شرق تهران منتشر شده و بعد از 
گذشت يك سال هنوز سازمان ها و نهادهاي مرتبط موفق 
نش��ده اند منش��أ اين بو را پيدا كنند و ظاهرا تلاشي براي 
اين امر هم نمي كنند. مسوولان ترجيح مي دهند در اين 
خصوص فرافكني كرده و به برگزاري جلس��ات مختلف 
بس��نده مي كنند. جالب اينجا است كه سازمان مديريت 
بحران شهرتهران در روز دوم انتشار بوي نامطبوع تصميم 
گرفت شنبه هفته آينده جلسه اي براي بررسي منشأ اين بو 
برگزار كنند. احتمالا به اين اميد كه تا آن زمان بو خود به خود 
رفع و مشكل حل شود. هاشمي اما معتقد است مسوولان 
درباره سه واقعه تكراري آلودگي هوا، بوي نامطبوع و ازدحام 

مترو كرخت شده اند.
او با انتقاد از واكنش مسوولان نسبت به اين قضايا عنوان كرد: 
درباره هيچ يك از اين وقايع شاهد تحرك خاص، ابتكار يا 
فعاليت ويژه اي از سوي مسوولان اجرايي نيستيم و به همين 
دليل احساس كردم شايد اين وقايع از نظر مسوولان تكراري 
به نظر برسد، اگر مس��وولان نگاهي متفاوت به اين وقايع 
داشتند طبيعتا مي توانستند با اقدامات اجرايي و پيگيري 
مس��تمر آنها را حل كنند اما بي تفاوتي و كرختي نسبت 
به مشكلات، بزرگ ترين آس��يبي است كه مي تواند يك 
مديريت را دچار خود كند.  رييس شورا اظهار كرد: حدود 

يك سال است كه شاهد پاسكاري موضوع و فرافكني آن به 
يكديگر از سوي مسوولان مربوطه هستيم و تكليف قطعي 
موضوع مشخص نمي شود، سه مساله پسماند، فاضلاب 
و نشت گازهاي زيرزميني به عنوان عوامل احتمالي بوي 
نامطبوع معرفي شده اند كه دس��ت كم در حوزه پسماند 
مديريت شهري مسوول است. هاشمي ادامه داد: تاكنون 
با وجود همه شعارها و وعده هايي كه در دهه هاي گذشته 
داده شده، مساله پسماند تهران بدون تفكيك و به صورتي 
غيربهداش��تي جمع آوري و در كهريزك دفن مي شود و 
معض��ل آلودگي هوا، روان آب ها، آس��يب هاي اجتماعي 
ناش��ي از زباله گردي و مس��ائل ديگري را ايجاد مي كند 
.اگر يك طرح اصولي در حوزه پسماند اجرا مي شد، مانند 
بسياري از شهرهاي توسعه يافته جهان، نه تنها هيچ يك از 
اين مسائل به وجود نمي آمد بلكه درامد هنگفت چندهزار 
ميليارد توماني نيز براي مديريت شهري ايجاد مي شد و 
مساله مافياي زباله و معضل زباله گردها نيز حل مي شد. 
رييس شوراي شهر بعد از جلسه و در پاسخ به تكرار پرسش 
خبرنگاران در خصوص راهكارهاي مديريت شهري براي 
كاهش آلودگي هوا گفت: متأس��فانه سخنان من كوتاه 
مي ش��ود و بخش هايي كه مربوط به انتقاد از دولت است 
را پخش مي كنند و بخش هاي ديگر را نه، بنابراين ترجيح 
مي دهم كمتر در اين خصوص صحبت كنم اما براي كاهش 
آلودگي هوا وظايفي براي دستگاه هاي حاكميتي و دولت 
وجود دارد كه بايد ه��ر دو در خصوص آن به وظايف خود 
عمل كنند. به طور مثال يكي از منش��أهاي آلودگي هوا 
سوختي است كه در دستگاه هاي حرارتي استفاده مي شود 
يا تصميم در خصوص اينكه خودرويي كه بالاي 10 ليتر 
سوخت مصرف مي كند در كشور توليد نشود يا توليد برق از 
نيروي گاز و ارايه برق به شهرهايي كه از لحاظ آلودگي دچار 
مشكل حاد هستند. او ادامه داد: بايد وزارت كشور، بانك 
مركزي، صندوق ذخيره ارزي، سازمان برنامه و بودجه كه 
در اختصاص اعتبار به حمل و نقل عمومي مرتبط هستند، 
از اين بخش حمايت كنند. وزارت صمت كه در توليد و خريد 

اتوبوس ها و واگن ها نقش دارند به وظايف خود عمل كند. 
اگر تهران ۹ هزار اتوبوس، ۳ هزار واگن و ۴۵۶ كيلومتر مترو 
داشت، مشكلاتش در حوزه حمل و نقل به شدت كاهش 
پيدا مي كرد. در حال حاضر اين ظرفيت نصف اس��ت كه 
از نيمي از همين ظرفيت نيز اس��تفاده نمي شود.در زمان 
هدفمند شدن يارانه ها مصوب شد سالانه ۴ هزار ميليارد از 
محل صرفه جويي به حمل و نقل عمومي اختصاص داده 
شود كه تاكنون يك ريال اختصاص داده نشده و شهرها از 

اين محل ۴0 هزار ميليارد طلبكار هستند.

    35 برنامه شوراي اول اجرا نشد
 بي توجهي مس��وولان به آلودگي هواي شهر منحصر به 
برنامه ريزي نيس��ت و به گفته مرتض��ي الويري، رييس 
شوراي عالي استان ها در شوراي اول ۳۵ پروژه براي كاهش 
آلودگي هوا به تصويب رسيده بود كه اين پروژه ها اجرايي 
نشد. اين بدان معناست كه مسوولان نه تنها اراده اي براي 
برنامه ريزي هاي جدي��د ندارند حتي حاض��ر به اجراي 

پروژه هاي از پيش تعيين شده هم نيستند.
الويري در حاشيه جلسه علني روز گذشته شوراي اسلامي 
ش��هر تهران با بيان اينكه كش��ورهاي مختلفي در دنيا با 
برنامه ريزي موفق شده اند در يك مقطع زماني آلودگي هواي 
خود را مهار كنند، گفت: در تهران نيز برنامه هاي مختلفي 
براي كاهش آلودگي هوا تدوين شده است. در مقطعي در 
شوراي اول، برنامه اي 10 ساله براي كاهش آلودگي هوا به 
تصويب رسيد و شوراي اول ۳۵ پروژه را در اين حوزه تعريف 

كرد كه اين پروژه ها تاكنون اجرايي نشده است.
او با اشاره به اينكه شهرداري تهران در حوزه توسعه حمل 
و نقل عمومي مي تواند در كاهش آلودگي هوا موثر باشد، 
گفت: بسياري از پروژه هاي اين حوزه به دليل عدم تحقق 
منابع مالي معطل مانده است. با مديريت ترددها و سفرهاي 
درون شهري مي توان بر كاهش آلودگي هوا تأثير گذاشت. 
او تكميل و تجهيز خط ۶ مت��رو را يكي از اقداماتي عنوان 
كرد كه مديريت شهري در حال انجام آن است و مي تواند 

در كاهش آلودگي هوا و مديريت سفرها تأثيرگذار باشد.
شهرداري اعلام كرده به طور متوسط ماهانه يك ايستگاه از 

اين خط را به بهره برداري خواهد رساند.

    طرح ترافيك جديد هيچ گره اي باز نكرد
الهام فخاري، عضو كميسيون فرهنگي و اجتماعي شوراي 
شهر نيز نطق پيش از دس��تور خود را به موضوع آلودگي 
هوا اختص��اص داد و با انتقاد از طرح ترافيك جديد گفت: 
طرح ترافيك جديد و برنامه هايي كه معاونت حمل و نقل 
و ترافيك بر اجرايشان پافشاري مي كرد گره اي از آلودگي 

هواي تهران و كاهش بار ترافيكي برنداشته است.
او ادامه داد: مدرس��ه ها تعطيل مي شوند و تعطيلي هم به 
كاستن از اين فشار كمك نمي كند، آوارگي والدين شاغل 
و بي برنامگي بي داد مي كند. نبود هواي س��الم بس��ياري 
را خانه نشين مي كند و دس��ت آخر هر از گاهي باران و باد 
راه نفس مان را مي گش��ايد. سال گذش��ته هر روز شاهد 
مصاحبه هاي پي درپي مسوولان حوزه حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري بوديم كه تعطيل نشدن مدارس بر اثر آلودگي 
هوا را ناشي از طرح هاي موفق معاونت حمل ونقل در زمينه 
آلودگي مي دانستند و باور داشتند كه آن هواي نه چندان 
آلوده به ياري باد و باران نبوده است. ولي امسال همان طرح ها 
انگار نتيجه نداده است. اين عضو شوراي شهر تهران اضافه 
كرد: دوچرخه ها از پهنه  ش��هر ناپديد شده اند، ترافيك با 
اجراي طرح جديد نه تنها كمتر نشده كه به گواه كارشناسان 
و مردمي كه در خيابان ها ت��ردد مي كنند دوچندان گره 
خورده اس��ت. همين چند روز پيش عكس هايي از صف 
مسافران مترو كه از ايستگاه ها به خيابان ها سرريز كرده بود 
شبكه هاي اجتماعي را پر كرد. فقط كافي است صبح زود 
در ورودي هاي طرح درنگ كنيد تا به چشم خود ببينيد كه 
درست نزديك خودروهاي ماموران راهنمايي و رانندگي 
خودروهاي ش��خصي با پلاك هايي كه برخي مخدوش 
شده اند وارد طرح مي شوند، خبر داريد كه در ورودي هاي 
طرح ترافي��ك كس��ب و كارهايي برقرار اس��ت ازجمله 

موتورسوارهايي چسبيده به پلاك ها حركت مي كنند؟ 
اين وضعيت پيامد رفتارهاي همه از مردم تا مديران است.  
او با بيان اينكه بايد ارزيابي كنيم كدام رفتارهاي مديريتي 
موجب تنش بين نهادي ش��د و چرا راهنمايي و رانندگي 
به عنوان همكار نزديك شهرداري براي كنترل وضعيت 
ترافيك شهر مردد ش��د،  تصريح كرد: اين اختلاف ها راه 
به جايي نبرد و باعث شد س��ازمان راهنمايي و رانندگي 
مسووليت پيامدهاي طرح جديد را نپذيرد. به گفته فخاري 
ارزيابي هاي اجتماعي و فني گوياي آن اس��ت پروژه هاي 
معاونت حمل و نقل و ترافيك در دو س��ال گذشته رو به 
جلو نبوده است. فخاري يادآورشد: طرح ترافيك جديد و 
برنامه هايي كه معاونت حمل و نقل و ترافيك بر اجرايشان 
پافشاري مي كرد نه تنها گره اي از آلودگي هواي تهران و 
كاهش بار ترافيكي برنداشته كه درآمدهاي شهرداري تهران 
را از محل عوارض طرح ترافيك هم به شدت كاهش داده 
است، درآمدي كه قرار بود صرف نوسازي ناوگان شهري و 
وسايل حمل و نقل عمومي شود كاهش چشمگيري داشته 
و بنابر اعداد منتشر شده از سوي مسوولان با كاهش حدود 
۶۸ ميليارد توماني روبرو شده اس��ت. او با اشاره به تجربه 
ديگر كش��ورها در زمينه آلودگي هوا اظه��ار كرد: هند با 
۷ ميليون دستگاه اتومبيل هيبريدي مي خواهد دهلي را 
نجات بدهد و جواب هم گرفته، چرا مواردي اينچنيني را 
ناديده مي گيريم، گسترش ايستگاه هاي شارژ الكتريكي 
خودرو و پرداخت بخش��ي از هزينه هاي ش��ارژ، از ديگر 
برنامه هاي دولت هند است تا بدين ترتيب قيمت اوليه بالاي 
خودروهاي الكتريكي با هزينه هاي انرژي پايين آنها جبران 
شود. مكزيكوسيتي آلوده ترين شهر مشهور جهان بود .در 
اين شهر به  دليل آلودگي هوا، پرنده ها هنگام پرواز مي مردند 
و روي زمين مي افتادند. مقام هاي شهري مكزيكوسيتي با 
الگوگرفتن از اتوبوس راني سريع در پايتخت كلمبيا، نوعي 
سيستم اتوبوس راني به نام »متروباس« راه انداخته اند كه 
افزون بر افزايش حجم مسافران در اتوبوس، آلودگي بسيار 
كمتري دارد. در اين طرح، اتوبوس هاي فرسوده و كوچك 
با سرمايه گذاري سريع با اتوبوس  هاي جديد با حجم مسافر 
بيشتر تعويض شدند.تجربه جهاني نشان مي دهد كه طرح 
كاهش آلودگي هوا موسوم به LEZ بي تاثير نيست اما آيا 
ما اين طرح را مطابق استانداردها اجرايي مي كنيم يا تنها 
شمه اي ناقص و پرسروصدا از آن را اجرايي كرده ايم. او با طرح 
اين موضوع كه شعار مديريت شهري در دوره جديد »تهران 
شهري براي همه است« عنوان كرد: ما حالا به كجاي اين 
شعار رس��يده ايم، برنامه ريزي ها، بحث ها، سمينارها چه 
كمكي به كاستن از آلودگي هوا كرده اند. كشمكش ميان 
سازمان محيط زيست، وزارت نفت و خودروسازان بارها و 
بارها مطرح شده كه نتيجه روشني هم در برنداشته است، 
اما قرار است شهرداري و شوراي شهر صداي اين مردمي 
باشند كه نمي توانند نفس بكشند. اميدوارم همه  آنچه در اين 
دو سال بر شهر تهران گذشت ما را به اين نتيجه برساند كه 
دست از آزمون و خطا برداريم و با تكيه بر تجربه هاي موفق و 

با مذاكره بين نهادي به اين وضعيت پايان بدهيم.

   اعتبار لازم براي تكميل حمل و نقل ريلي 
در ادامه افش��ين حبيب زاده، معاون نظارت شوراي شهر 
ته��ران نيز درباره رس��يدن به يك حم��ل و نقل عمومي 
كارآمد در تهران توضيحاتي ارايه كرد و گفت: رسيدن به 
يك حمل و نقل عمومي كارآمد در تهران حدود 100 هزار 
ميليارد تومان اعتبار لازم است. درحالي كه اعتبار سالانه 
ش��هرداري ها حدود 1۸هزار ميليارد است و از اين اعتبار، 
بخش��ي به حمل و نقل عمومي اختصاص دارد، گفت: در 
وضعيت و توان مالي كنوني، ش��هرداري در حوزه حمل 
و نقل عملكرد خوبي داش��ته اس��ت و بايد براي توسعه و 
افزايش كيفيت، بودجه لازم در اختيار شهرداري قرار گيرد. 
همچنين نياز است كه ۳ هزار واگن به ناوگان مترو اضافه 
ش��ود كه اعتبار لازم براي تهيه اين ۳هزار واگن، ۵0 هزار 
ميليارد است كه ۵0 هزار ميليارد ديگر براي ساير تجهيزات 
لازم اس��ت. در صورت افزايش اين مي��زان واگن به مترو، 
تعداد مس��افران از 2 ميليون نفر به ۸ ميليون نفر افزايش 
خواهد داشت. معاون نظارت شوراي شهر تهران گفت: بايد 
مشخص شود چند درصد قانون هواي پاك اجرايي شده و 
كدام نهادها و سازمان ها قوانين به تصويب رسيده در حوزه 
كاهش آلودگي هوا را اجرايي نكرده اند. لازم به ذكر است در 
جلسه علني روز گذشته شوراي شهر تهران، پيشنهادات 
براي متن لايحه »تعيين ماموريت ها، حدود و اختيارات ها 
و مسووليت هاي شوراهاي معماري مناطق« را بررسي و در 

نهايت تعداد كمي از پيشنهادات به تصويب رسيد.

حبيب الله طاهرخاني، معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: 
2۳.۵ درصد از بنزين كشور در تهران و البرز مصرف مي شود، 
در حالي كه اين منطقه فقط يك درصد مس��احت كشور 
را در بر مي گيرد و نتيجه قطعي چنين ش��رايطي، آلودگي 
هوا اس��ت. به گزارش مهر، طاهرخاني در حاشيه بازديد از 
چهارمين نمايش��گاه بين المللي حمل ونقل، لجستيك و 
صنايع وابس��ته در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: مناطق 
كلان شهري كه ش��هرهاي جديد را نيز ش��امل مي شود، 
مناطقي جديد همبسته از نظر فعاليت و كار تلقي مي شوند 
و بنابراين حجم بالايي از رف��ت و آمد در اين مناطق اتفاق 
مي افتد. موضوع حمل و نقل بين مراكز كار و س��كونت در 
مراكز كلان ش��هري موضوعي محوري است كه مي تواند 
كارايي مناطق كلان شهري را نشان دهد و آثار مثبت فراواني 
در محيط زيست، ترافيك و مصرف انرژي به جاي بگذارد.وي 
افزود: اگر در اين مناطق حمل و نقل شخصي بر حمل و نقل 
عمومي غلبه داشته باشد، آسيب هاي فراواني در پي دارد. 
بنابراين راهكار مناس��ب برپا و استوار كردن سياست هاي 
حمل و نقل عمومي و اولويت  بخش��يدن به آن است كه در 
كلان ش��هرهاي بزرگ دنيا نيز به كار بسته شده است.وي 

با بيان اينكه روزانه 200 هزار خودرو از سمت كرج به تهران 
وارد مي شود و آلودگي فراواني به دنبال دارد، عنوان كرد: اين 
اتفاق البته از ساير محورها به مقصد تهران نيز انجام مي شود 
و مردم از حمل و نقل شخصي استفاده بيشتري مي كنند و 
زماني كه پايداري هوا بر منطقه حاكم مي شود، آلودگي زيادي 
محيط را در بر مي گيرد. معاون وزير راه و شهرسازي با استناد 
به آمارهاي وزارت نفت، گفت: ۵‚2۳ درصد بنزين كشور در 
منطقه كلان ش��هري تهران مصرف مي شود كه شامل دو 
استان تهران و البرز است. در حالي كه اين منطقه فقط يك 
درصد مساحت كشور را در بر مي گيرد و نتيجه قطعي چنين 
شرايطي، آلودگي هوا است. وي افزود: در كنار سياست هاي 
قيمتي، توسعه حمل و نقل ريلي كه امكان حمل و نقل انبوه 
و ارزان را براي شهروندان در مناطق شهري ميسر مي كند، 
اولويت اصلي و توفيق شهرهاي جديد وابسته به فراهم كردن 
يك سيستم حمل و نقل انبوه، ايمن و ارزان براي شهروندان 
است و سياست اجرايي زماني موفق خواهد بود كه اين كار 
را به درستي انجام دهيم. از اين رو، توجه به سيستم حمل 
و نقل ريلي يكي از اولويت هاي اصلي ما در ش��ركت عمران 
شهرهاي جديد است. طاهرخاني با بيان اينكه در مجموع 

1۶۳ كيلومتر قطار برقي را بين شهرهاي جديد و شهرهاي 
مادر در دستور كار داريم، گفت: بخش ديزلي قطار حومه اي 
توسط ش��ركت راه آهن انجام مي ش��ود و شركت عمران 
ش��هرهاي جديد متولي قطارهاي برقي اين بخش است و 
عموماً بهره برداري اين قطارها نيز مترو كلان شهرها است.

مديرعامل شركت عمران شهرهاي جديد در ادامه به آخرين 
تحولات مربوط به خطوط ريلي شهرهاي جديد پرداخت و 
از آغاز عمليات اجرايي قطار برقي تهران-پرديس به طول 2۶ 
كيلومتر تا پايان سال جاري خبر داد. وي، پيشروترين قطار 
برقي شركت عمران را قطار هشتگرد عنوان كرد كه به خط 
۵ مترو تهران متصل مي شود و گفت: احداث اين خط مترو 
به طول 2۵ كيلومتر در مراحل نهايي است و بزودي افتتاح 
مي شود و با بهره برداري كامل اين خط، امكان جابه جايي 
روزانه 2۵0 هزار نفر وجود دارد كه نقش بس��يار عمده اي 
در كاهش مصرف سوخت و ترافيك آزادراه قزوين-كرج و 
كرج-تهران خواهد داشت. معاون وزير راه و شهرسازي، خط 
متروي شهر جديد بهارستان-اصفهان به طول 1۵ كيلومتر 
را پروژه ريلي ديگر ش��ركت عمران شهرهاي جديد خواند 
كه امكان جابه جايي 1۴0 هزار مس��افر در افق طرح براي 

آن پيش بيني شده اس��ت و انتظار مي رود اين خط تا سال 
1۴00 به بهره برداري برسد. وي قطار شهر جديد گلبهار به 
مشهد به طول ۴۶ كيلومتر را ديگر پروژه در اين حوزه خواند 
و گفت: تمركز ما اين است كه با استفاده از فاينانس اين خط 
را پيش ببريم و در افق طرح نيز امكان جابه جايي 22۹ هزار 
مسافر به طور روزانه براي آن پيش بيني مي شود. طاهرخاني، 
خط متروي فولادش��هر-اصفهان به ط��ول 2۵ كيلومتر و 
ظرفيت جابه جايي 22۸ هزار مسافر به صورت روزانه را ديگر 
خط متروي در دس��ت كار شركت عمران شهرهاي جديد 
برشمرد و افزود: پيش بيني مي شود اين خط تا سال 1۴02 
به بهره برداري برسد. مسير مجلسي-بهارستان نيز به طول 
۵۹ كيلومتر به تازگي شروع شده است و پيش بيني مي كنيم 
در سال 1۴02 به بهره برداري برسد. عمليات اجرايي خط 
متروي شهر جديد پرديس به طول 2۶ كيلومتر و ظرفيت 
جابه جايي 22۶ هزار مس��افر نيز تا پايان سال جاري آغاز و 
پيش بيني مي شود تا س��ال 1۴0۳ به بهره برداري برسد.  
توسعه و توجه به احداث خطوط برقي از آغاز دولت دوازدهم 
همواره از اولويت هاي شركت عمران شهرهاي جديد بوده و 
بخش عمده منابع داخلي شركت به اين سمت هدايت شده 

است.  وي افزود: براي سال آتي با توجه به اينكه احداث قطارها 
به خصوص در بحث سيگنالينگ هزينه بر است، پيش بيني 
كرده ايم كه در قالب تبصره ۵ لايحه بودجه سال ۹۹ بتوانيم 
از ظرفيت اوراق مشاركت استفاده كنيم و برنامه ما اين است 
كه سال آينده هزار ميليارد اوراق مشاركت منتشر و آن را به 

سيستم حمل و نقل ريلي شهرهاي جديد متصل كنيم.

  متروي پرند چرا به بهره برداري نمي رسد؟
وي در پاسخ به سوالي در خصوص اقدامات انجام شده براي 
احداث مترو شهر جديد پرند گفت: اين خط مترو يكي از از 
موارد مهم حمل و نقل در اين شهر است كه در ادامه خط مترو 
شهر آفتاب و فرودگاه بين المللي حضرت امام خميني )ره( 
قرار دارد و بخش��ي از آن از فرودگاه تا شهر پرند كه حدود 
1۷ كيلومتر است، در مرحله روسازي است. دستگاه هاي 
اجرايي متروي پرند شهرداري تهران است و شركت عمران 
در خصوص اين خط مسووليتي ندارد. جريان عملياتي اين 
خط مقداري با كندي پيش مي رود؛ در اين رابطه، جلساتي 
را با شهرداري برگزار كرده ايم تا در يك چارچوب مناسب 

بتوانيم متروي پرند را به بهره برداري برسانيم.
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 شهرداري اجازه ارايه يارانه 
به شركت بيدود را ندارد

بهاره آروين، رييس كميته شفافيت شوراي شهر تهران 
ضمن تذكر به شهردار تهران درخصوص بدهي شركت 
بيدود به شهروندان گفت: شهردار تهران همچنين از 
ارايه يارانه اختصاصي به اين شركت صحبت كرده است 
كه بايد در اين مورد نيز توضيح دهد. به گزارش ايلنا، 
او افزود: يك ماه است كه دوچرخه هاي نارنجي رنگ 
»بيدود« از سطح شهر جمع آوري شده اند، اما هيچ گونه 
پاسخگويي به مردم درباره بازگرداندن وجوهي كه در 
قالب وديعه و ش��ارژ از مردم دريافت شده است، نه از 
سوي ش��هرداري تهران و نه از سوي شركت متولي 
وجود ندارد. عضو هيات رييس��ه شوراي شهر تهران 
ادامه داد: برآورد مي شود كه بين ۴ تا ۵ ميليارد تومان 
پول ش��هروندان به عنوان وديعه در دس��ت شركت 
متولي است اما از روز توقف فعاليت، حتي يك ريال 
هم به كسي بازگردانده نشده و تعجب آور اينكه بخش 
مربوط به درخواست عودت وديعه هم غيرفعال شده 
است. حال آنكه اپليكيشن بيدود در زمان عضويت به 
افراد اعلام كرده بود كه در صورت درخواست، حداكثر 
تا 20 روز وجه اخذشده را به آنها بازمي گرداند. عضو 
هيات رييسه شوراي شهر تهران تاكيد كرد: ضروري 
است شهردار تهران پاسخ دهد كه براي جلوگيري از 
تضييع حقوق مردم و بازخواست اين شركت در عمل 
نكردن به تعهداتش، چه اقداماتي انجام داده اس��ت،  
او افزود: موضوع وقتي نگران كننده تر مي ش��ود كه 
شهردار تهران در هفته گذشته، علت توقف فعاليت 
بيدود را نچرخيدن چرخ اقتصادي آن عنوان كرده و 
از ضرورت حمايت شهرداري تهران در اين خصوص 
سخن گفته اند. سخناني كه نه فقط برخلاف سياست 
تصريح شده معاونت ذيربط در زمان آغاز به كار سامانه  
دوچرخه هاي اشتراكي بيدود است كه مبني بر صرف 
هيچ گونه هزينه از طرف شهرداري تهران بود؛ بلكه در 
تضاد با منطق عقل سليم هم قرار دارد. به جاي اينكه 
شركت مذكور بابت نقض تعهدات و آسيب جدي به 
اعتماد شهروندان نسبت به شهرداري تهران مجازات 

شود، صحبت از ارايه يارانه اختصاصي مي شود.
وي ادامه داد: به ش��هردار ته��ران تذكر مي دهم كه 
پرداخ��ت هرگونه وجهي از بودجه ش��هرداري بايد 
طبق رديف هاي بودجه مصوب شورا باشد و در زمينه 
توسعه دوچرخه سواري نيز مصوبات شورا عمدتا بر 
تقويت زيرساخت ها، ايجاد مسيرها و توسعه فرهنگ 
دوچرخه سواري تأكيد دارد. حتي اگر بنا باشد لايحه اي 
در خصوص پرداخت يارانه براي استفاده از دوچرخه 
ارسال و مصوب شود، اين يارانه بايد به صورت شفاف، 
عادلانه و در فضاي رقابتي و به دور از هرگونه تبعيض 
و رانت ويژه و انحصاري به يك شركت خاص باشد و 
اميدوارم علاقه شهردار تهران به دوچرخه سبب نشود 

كه خلاف قانون عمل كند.

مردودي 60 درصد خودروهاي 
جديد در آزمون آلايندگي برتر 

حسين مقدم سرپرست ستاد معاينه فني خودروهاي 
شهر تهران با بيان اينكه داشتن گواهي معاينه فني برتر 
به منزله نداشتن آلايندگي نيست، گفت: ۶0 درصد 
خودروهاي جدي��د در آزمون آلايندگي برتر مردود 
ش��دند. به گزارش فارس حسين مقدم درباره اينكه 
معاينه فني برتر، واقعا چه برتري دارد، اظهاركرد: در 
معاينه فني برتر آزمون آلايندگ��ي خودروها داراي 
شرايط سخت گيرانه تري است ولي داشتن گواهي 
معاينه فني برتر به منزله نداشتن يا عدم توليد و انتشار 
آلايندگي نيست. او افزود: در شرايط اضطراري آلودگي 
هواي شهر بنابر تصميم سازي كميته هاي تخصصي، 
تردد هرچه كمتر خودروهاي با س��وخت فسيلي و 
جلوگيري از ايجاد ترافيك و توليد آلايندگي ايستايي 
مي تواند در كنترل افزايش آلايندگي محيطي موثر 
باشد. سرپرست ستاد معاينه فني خودروهاي شهر 
تهران خاطرنشان كرد: از ابتداي سال ۳00 هزار خودرو 
موفق به دريافت معاينه فني برتر در تهران شده اند. از 
ابتداي اجراي مرحله نخست طرح كاهش آلودگي هوا 
در آذر ۹۵ تمامي خودروها مي توانند نسبت به دريافت 
معاينه فني برت��ر در مراكز به صورت اختياري اقدام 
كنند.رانندگان خودروهايي كه موفق به اخذ معاينه 
فني برتر شوند امتياز 2۵ درصد تخفيف جهت تردد 

در محدوده طرح ترافيك جديد را دارند.

لزوم بهره گيري از سامانه هشدار 
سريع زلزله در مترو

رضا كرمي محمدي رييس س��ازمان پيش��گيري و 
مديريت بحران شهر تهران با تاكيد بر بهره گيري از 
دستاوردهاي هوشمند سازي در مجموعه برنامه هاي 
مديريت بحران بر ضرورت پيش بيني سامانه هشدار 
سريع زلزله در فضاهاي زير سطحي و مترو تاكيد كرد.

به گزارش فارس، رضا كرمي در هفتمين نشس��ت 
كميته عملياتي واكنش اضطراري در مترو و فضاهاي 
زيرسطحي كه با حضور رييس كميته ايمني و بحران 
شوراي شهر تهران و ساير اعضاي اين كميته در محل 
سالن جلسات شوراي شهر تهران برگزار شد، تصريح 
كرد: براي پيش��گيري و كاهش خطرپذيري، مقوله 
هوشمند سازي با هدف بالابردن ايمني مترو در حوزه 
پدافند غير عامل و مديريت بحران ضروري و با اهميت 
است. كرمي محمدي با بيان اينكه فعاليت هاي وسيعي 
در خطوط ۶ و ۷ مترو انجام گرفته است افزود: با توجه 
به مخاطره زلزله ته��ران و ضرورت افزايش آمادگي، 
پيش بيني و به كار گيري سامانه هشدار سريع زلزله در 
فضاهاي زيرسطحي به خصوص در مترو مي تواند موثر 
باشد. در اين جلسه همچنين، زهرا صدر اعظم نوري 
رييس كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي شهر تهران، با تاكيد بر ايمني سازي 
خطوط مترو گفت: ايمن س��ازي و مناسب س��ازي 
خطوط مترو چه آنها كه در دست بهره برداري است 
و چه خطوط قديمي براي تمام گروه هاي شهروندان 
به خصوص معلولان بايد م��ورد توجه قرار گيرد كه 
خوشبختانه در خطوط ۶ و ۷ اين ايمن سازي در حال 

انجام است.

عصر روز گذشته جلسه بررسي منبع بوي نامطبوع تهران در استانداري تهران برگزار شد و محسني بندپي استاندار تهران توضيحاتي درباره منشأ بوي نامطبوع 
تهران ارايه كرد و گفت: سه گاز سولفيد هيدروژن يا sh2، دي اكسيد گوگرد يا so2 و با احتمال كمتر آمونياك به عنوان منشأ بوي نامطبوع مشخص شده است.
او درباره عوامل اين بوي نامطبوع تصريح كرد: متهمان اصلي كارخانه هايي هس�تند كه از س�وخت مازوت استفاده مي كنند، در شهر ري در ساعتي ميزان 
دي اكسيدگوگرد حدود 2۰۰ برابر روز قبل بوده است. شركت گاز مكلف شده است نسبت به تامين سوخت اين كارخانه امروز اقدام كند و تا زماني كه از سوخت 
ديگري استفاده مي كند، فعاليتش ممنوع باشد. همچنين مقرر شد؛ كارخانه سيمان شهرستان ري از سوخت گاز استفاده كند و مصرف سوخت مازوت متوقف 
شود. علاوه بر اين قرار است كارگروه بررسي عوامل 2۰ گانه منشأ بو گزارش خود را طي مدت 1۰ روز ارايه دهد. شهرداري تهران نيز مكلف به خريد دستگاه 
سنجش گاز شد.  او تصريح كرد: درباره جايگاه دفع زباله آرادكوه نيز شهرداري تهران مكلف شد، نسبت به تاسيس ايستگاه هواشناسي و سنجش غلظت 
آلاينده هاي گازي در آنجا اقدامات لازم را انجام دهد و براي هدايت ۴۰۰ هزارمتر مكعب آب هاي سطحي كه در آن منطقه جمع مي شود اقدامات لازم صورت گيرد.
بندپي همچنين از حضور يك گروه كارشناس�ي ژاپني در آرادكوه براي بررسي منابع بو خبر داد و گفت: اكنون كارشناسان ژاپني در منطقه درحال بررسي 
هستند، البته خودمان كارشناسان صاحب نظري داريم كه مي توانند چنين كاري را انجام دهند. او در پاسخ به اين سوال كه شهردار تهران اعلام كرد اگر باران 
نمي باريد شهر بايد تخليه مي شد، گفت: بله تا ساعت دو شب شرايط اينگونه بود.استاندار تهران درباره آمار مراجعه به اورژانس تهران در تهران گفت: ميزان 

مراجعه مردم به اورژانس در تهران1۴۴۹ نفر بوده است كه آمار مراجعان تنفسي۵2۴ و مراجعين قلبي ۹2۵ نفر بوده است.

خبر آخر
3   آلاينده  منشأ بوي  نامطبوع  تهران  مشخص  شد



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

در نشست آذرماه اتاق تهران مطرح شد 

معرفي مقصران »آلودگي هوا«
تعادل| گروه تجارت|

 »باران نمي آمد؛ تهران بايد تخليه مي ش��د.« اين جمله 
اظهارنظر جنجالي ش��هردار پايتخت در اتاق تهران بود 
كه خيلي زود تكذيب شد. پيروز حناچي كه در  نشست 
آذرماه فعالان اقتصادي حضور يافته بود، آلودگي هوا را 
يكي از محورهاي مه��م خود قرار داد و در اين باره گفت: 
» شب دوشنبه، غلظت ذرات معلق به ۲۰۰ رسيده بود، 
كه وقتي در چنين شرايطي آلودگي هوا قرار مي گيريم 
بايد شهر تخليه شود.« اما واكنش ها به اظهارنظر آقاي 
شهردار، موجب شد تا او خيلي زود حرفش را پس بگيرد. 
در همين حال، غلامحس��ين محمدي مشاور و رييس 
مركز ارتباطات ش��هردار تهران ني��ز در توييت خود در 
واكنش به خبري منتسب به حناچي مبني بر »تخليه 
تهران در پي آلودگي هوا« نوشت: »برخي خبرگزاري ها 
از زبان شهردار در مراسم اتاق بازرگاني تهران نقل كردند 
كه اگر باران نمي آمد شهر بايد تخليه مي شد كه چنين 
برداشتي از سخنان او درست نيست و حناچي تأكيد كرد 
كه در صورت توسعه آلودگي، شهر بايد تعطيل مي شد.« 
با اين حال حناچي، تاكيد كرد كه 14 دستگاه در آلودگي 
هوا سهم بالايي دارند كه »سازمان ملي استاندارد و وزارت 
نفت« نقش پررنگي دارند؛ چراكه سوخت مصرفي را بايد 
مطابق استاندارد توليد كنند و محيط زيست و صنايع نيز 
در اين تركيب نقش موث��ري را به عهده دارند. در بخش 
ديگري از نشس��ت، فعالان اقتصادي، به نقد و بررس��ي 
لايحه بودجه دولت براي سال 1399 پرداختند. به گفته 
آنها، درآمدهاي محاسبه شده در لايحه دولت، قابل تحقق 
نيست و اقدام خاصي در زمينه كاهش هزينه ها برداشته 
نشده، ضمن اينكه برخي بسترهاي رانت زا و فسادخيز 
مانند سياست ارز 4۲۰۰ توماني، باز هم در بودجه سال 
آينده ديده شده است. از اين رو، رييس اتاق تهران، از خانه 
ملت درخواست كرد، به جاي اينكه صرفا بخواهند بودجه 
را تراز كنند؛ به راهكارهاي اساسي اصلاح بودجه بپردازند؛ 

چراكه بودجه به يك جراحي اساسي نيازمند است. 

    اعداد اقتصادي چه مي گويند؟ 
فعالان اقتص��ادي پايتخت كه ميزب��ان پيروز حناچي، 
شهردار تهران بودند و با او از مشكلات و چالش هاي شهر 
و نقاط قوت و ضعف مديريت شهري گفتند و خواستار 
تشكيل يك كميته يا كارگروه مشترك بين اتاق بازرگاني 
و ش��هرداري تهران شدند كه با استقبال شهردار مواجه 
شد. رييس اتاق تهران در اين نشست، به تشريح وضعيت 
شاخص هاي اقتصادي كشور و لايحه بودجه پرداخت. 
مسعود خوانس��اري بااش��اره به اينكه در سال 97 رشد 
اقتصاد ما 4.8 درصد منفي بوده، گفت: رش��د اقتصادي 
بدون نفت امس��ال نيز منفي برآورد مي شود. همچنين 
برابر پيش بيني صندوق بين المللي پول، رشد اقتصادي 
كشور در سال 99 نيز با افت 8.5 تا 9.5 درصدي مواجه 
خواهد بود كه اين به معناي تداوم ركود اس��ت. مسعود 
خوانساري افزود: گزارش هاي اقتصادي رشد اقتصاد ايران 
در 5 سال آينده را در مجموع 4 درصد پيش بيني  كرده اند. 
يعني اگر به همين روال پي��ش برويم تنها 3۰ درصد از 
عقب ماندگي اقتصاد نس��بت به س��ال 1396 را جبران 
مي كنيم. بااين منوال حدود 14 سال طول خواهد كشيد 
كه دوباره به وضعيت اقتصاد به سال 96 بازگردد. اين  يك 
اعلام خطر جدي براي سياست گذاران كشور بوده و لازم 
است اقدامات جدي را براي خروج از اين وضعيت به اجرا 
بگذارند. قاعدتا با روش هاي كنوني و آزموده شده خروج 

از اين وضعيت ممكن و ميسر نيست.
خوانساري همچنين با اشاره به اينكه رقم نقدينگي در 
پايان شهريورماه ۲ هزار و 1۲6 هزار ميليارد تومان بوده، 
اظهار كرد كه اين رقم نس��بت به شهريور سال قبل ۲7 

درصد رشد داشته است. همچنين پايه پولي به ۲86 هزار 
ميليارد تومان و ضريب فزاينده پولي معادل 7.15 درصد 
رسيده است كه عمدتا به دليل انتقال بخشي از بدهي هاي 
بانك ها و موسسات اعتباري به بانك مركزي و بدهي دولت 

به بانك مركزي بوده است.
او با توجه به اين ش��اخص هاي كلان به تش��ريح لايحه 
بودجه س��ال آينده پرداخت و گفت: با ش��رايطي كه از 
وضعيت مالي كشور اشاره كردم بودجه سال آينده يك 
هزار و 988 هزار ميليارد تومان پيش بيني  شده، كه از اين 
مقدار 484 هزار ميليارد تومان بودجه عمومي دولت  و 
حدود 3 برابر اين رقم، بودجه شركت هاي دولتي است. 
بودجه شركت هاي دولتي براي س��ال آينده 16 درصد 
رشد كرده است؛ درحالي كه تاكيد مقام معظم رهبري 
و رييس جمهور همواره بر كوچك شدن دولت و خروج 
دولت از تصدي گري بوده است اما متأسفانه اين مساله مهم 
در بودجه رعايت نشده است. كارايي شركت هاي دولتي را 
مي توان از همين بودجه و با توجه به مالياتي كه در مقايسه 
با شركت هاي خصوصي پرداخت مي كنند، مشخص كرد.

رييس اتاق تهران در ادامه بررسي بودجه سال آينده به 
اوراق مشاركت اشاره كرد وگفت: در لايحه پيشنهادي 
بودجه سال 99 پيش بيني  شده كه دولت از طريق فروش 
اوراق 8۰ هزار ميليارد تومان درآمد داشته باشد. مي دانيم 
كه عمدتا خريدار اين اوراق بانك ها خواهند بود. به گفته 
خوانساري، در اين  بين دو اتفاق ممكن است رخ دهد؛ اگر 
بانك ها اين اوراق را از محل منابع تسهيلات بخرند به طور 
طبيعي سال آينده منابع كمتري براي تسهيلات دهي به 
بنگاه هاي اقتصادي دارند؛ در حالي كه اغلب بنگاه ها از نظر 
تأمين نقدينگي و سرمايه در گردش دچار مشكل هستند 
و اگر قرار باشد كه 8۰ هزار ميليارد تومان هم براي خريد 
اوراق هزينه و بلوكه شود، بانك ها عملا تسهيلات بسيار 
كمتري به بنگاه ها مي دهند. رويه مي تواند اين باشد كه 
براي خريد اين اوراق از خط اعتباري بانك مركزي استفاده 
شود كه به دنبال آن افزايش پايه پولي را خواهيم داشت كه 

كاري بسيار خطرناك است.
خوانس��اري به فروش دارايي هاي دولتي هم در بودجه 
اش��اره كرد وگفت: در لايحه س��ال آين��ده به اندازه 4۰ 
هزار ميليارد تومان فروش دارايي هاي دولت پيش بيني 
 شده؛ در شرايطي كه عملكرد سال جاري دولت تاكنون 
به اندازه 3.7 هزار ميلي��ارد تومان بوده و حالا چطور اين 
عدد مي خواهد يك باره 1۰ برابر سال جاري بشود جاي 
تأمل دارد.  او همچنين با بيان اينكه در لايحه بودجه سال 
آينده براي اخذ ماليات هم يك رشد بزرگي را پيش بيني 
كرده اند، گفت: هم اكنون بيش از 17۰ هزار ميليارد تومان 
درآمد مالياتي پيش بيني شده؛ آن هم درحالي كه طي دو 
سال گذشته ش��اهد ركود بوده ايم و مي بينيم كه حجم 
اقتصاد كشور هم 14 درصد كوچك  شده است و با توجه 
به اين شرايط افزايش سطح رقم مالياتي يكي از مسائل 

مبهم در بودجه است.

    تداوم تجربه تلخ ارز 4200 توماني
ريي��س اتاق تهران به تداوم اجراي سياس��ت ارز 4۲۰۰ 
توماني در بودجه سال 1399نيز گريزي زد و گفت: همه 
ما تجربه تلخ ارز 4۲۰۰ توماني را در ابتداي سال 97 و ادامه 
آن در سال 98 را داشته ايم و ادامه آن در سال 99  جز رانت، 
فساد و هرج ومرج در اقتصاد كشور اثري نخواهد داشت. 
ما بارها گفته ايم اگر قرار است به اقشار آسيب پذير كمكي 
بشود، بهترين راه پرداخت يارانه نقدي است. منافع ارز 
4۲۰۰ توماني قطعاً به افراد نيازمند نخواهد رسيد بلكه 
تنها افراد خاصي مي توانند از اين ارز استفاده كنند و تداوم 
اين سياست حتماً به صلاح كش��ور نيست. خوانساري 
همچنين گفت: اگر اين بودجه اجرايي شود قطعا ما در 

سال 99 مجدد يك جهش ناگهاني ارز را تجربه خواهيم 
كرد و همان اتفاقي كه در سال 97 افتاد در سال 99 هم 
رخ خواهد داد. نرخ تورم امسال به 39 تا 4۰ درصد خواهد 
رسيد و با اين تورم، نگه داشتن ارز در قيمت هاي كنوني 
ممكن نخواهد بود. انتظار ما از مجلس محترم اين است 
كه با دقت بيشتري به بودجه توجه كنند و به جاي اينكه 
صرفا بخواهند بودجه را تراز كنند؛ به راهكارهاي اساسي 
اصلاح بودجه بپردازند؛ بودجه به يك جراحي اساس��ي 

نيازمند است.

    شكاف نرخ ارز نيما و سنا
در بخش ديگري از اين نشس��ت، معاون بررس��ي هاي 
اقتصادي اتاق تهران گزارشي از شاخص هاي اقتصادي 
منتخب ارايه كرد. مريم خزاعي از افزايش شكاف نرخ دلار 
بازار نيما و ارز سنا تا 11 درصد خبر داد وگفت: فروش ارز 
صادراتي در يك ماهه منتهي ب��ه ۲4 آذرماه 98 معادل 
1.4 ميليارد يورو بوده و اين رقم از ابتداي سال 1398 تا 
۲4 آذر ماه، 1۲ ميليارد يورو برآورد شده است. همچنين 
ارزش خريد ارز براي واردات در يك ماهه منتهي به ۲4 
آذرماه، 1.۲ ميليارد يورو بوده و اين رقم از ابتداي س��ال 
تا اواخر آذرماه، معادل 9.8 ميليارد يورو است. اين ارقام 
حاكي از شكاف ۲.۲ ميليارد يورويي ميان فروش و خريد 

ارز در سامانه نيما است.

    بودجه 99 انقباضي است
با ورود به دستوركار نشست، مش��اور عالي رييس اتاق 
بازرگاني تهران به تحليل كليات لايحه بودجه پيشنهادي 
دولت براي س��ال 99 دولت پرداخت. ابراهيم بهادراني 
با اش��اره به اينكه رقم بودجه مصوب براي س��ال آينده 
معادل 1988 هزار ميليارد تومان پيش بيني ش��ده  كه 
نسبت به بودجه سال جاري 14 درصد رشد دارد، افزود: 
از ميزان كل بودجه سال آينده كشور، 75 درصد بودجه 
شركت هاي دولتي و ۲5 درصد نيز براي بودجه عمومي 

دولت لحاظ شده است.
او در ادامه، منابع بودجه س��ال آينده را بر اساس آنچه از 
سوي دولت مصوب شده، 75 درصد از محل درآمدهاي 
مالياتي، 1۲ درصد از محل درآمدهاي حاصل از مالكيت 
دولت و 13 درصد س��اير درآمدها اعلام كرد و افزود: در 
اين لايحه، از محل واگذاري دارايي هاي مالي 1۲5 هزار 
ميليارد تومان پيش بيني شده در حالي كه دولت براي 
س��ال آينده از محل فروش اوراق در ح��دود 64 درصد 
پيش بيني درآمد كرده  است. براساس اظهارات بهادراني، 
استفاده از منابع صندوق توسعه ملي نيز جزو سرفصل هاي 
لايحه بودجه سال آتي دولت است كه از اين محل، حدود 
3۰ هزار ميليارد تومان پيش بيني ش��ده، كه نسبت به 
بودجه سال جاري، نزديك به 7 برابر رشد دارد. براساس 
آمار اعلامي او، ارقام بودجه عمومي كشور با 8 درصد رشد  
پيش بيني ش��ده و با توجه به اينكه تورم تا آبان ماه سال 
جاري معادل 41.1 درصد اعلام شده و تورم سال آينده 
نيز حدود 3۲ درصد پيش بيني مي شود، مي توان گفت 
كه بودجه عمومي كشور به قيمت ثابت، معادل ۲4 درصد 

انقباضي، پيش بيني شده است.
براساس آمار اعلامي او، در سال 99، درآمدهاي مالياتي 
معادل 195 هزار ميليارد تومان برآورد شده كه ۲۰ هزار 

ميليارد تومان آن ناشي از درآمد گمركي است و 175هزار 
ميليارد تومان آن مربوط به ساير درآمدهاي مالياتي است 
كه اين رقم در مقايسه با 15۰ هزار ميليارد تومان درآمد 
مالياتي مصوب س��ال 98 ح��دود 16.6 درصد افزايش 
نش��ان مي دهد. اين در حالي است كه اقتصاد كشور در 
شرايط ركود تورمي قرار دارد و تمهيدات كافي نيز براي 
جلوگيري از فرار مالياتي و حذف يا كاهش معافيت هاي 
مالياتي در نظر گرفته نش��ده است.  او با استناد به لايحه 
بودجه سال 99 كشور، درآمد مستقيم حاصل از صادرات 
نفت در اين لايحه را 48.3 هزار ميليارد تومان و استفاده 
از منابع صندوق توسعه ملي براي اعطاي تسهيلات ارزي 
به طرح هاي خ��اص را 3۰.۲ هزار ميليارد تومان عنوان 
كرد وگفت: معادل 4۰ هزار ميليارد تومان نيز تخصيص 
بخشي از نفت صادراتي به طلبكاران پيش بيني شده  است. 
به گفته بهادراني، در سال 99 حدود 1۰6 هزار ميليارد 
تومان كسري تراز عملياتي پيش بيني شده ، كه ۲9 هزار 
ميليارد تومان از محل واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و 
77  هزار ميليارد تومان از محل واگذاري دارايي هاي مالي 

تامين شده  است. 

    اما راهكار تقويت لايحه بودجه چيست؟ 
بهادراني با بيان اينكه در لايحه بودجه سال آينده، براي 
خروج از شرايط ركود تورمي و رونق توليد راهكار جدي 
ارايه نش��ده، افزود: ميزان وابستگي بودجه سال آتي به 
درآمدهاي نفتي، معادل ۲۲.4 درصد پيش بيني ش��ده 
كه بر اس��اس مصوبه س��ران س��ه قوه اين رقم به 13.7 
درصد كاهش داده شده اس��ت. بنابه اظهارات او، در اين 
لايحه، بودجه عمراني 7۰ هزار ميلي��ارد تومان در نظر 
گرفته ش��ده كه نس��بت به س��ال جاري حدود 4 هزار 
ميليارد تومان افزايش نشان مي دهد، اما با در نظر گرفتن 
پيش بيني تورم 3۲ درصدي، اعتبارات اين بخش نسبت 
به قيمت ثابت كاهش يافته است. او سپس به راهكارهاي 
پيشنهادي براي تقويت لايحه بودجه سال 99 اشاره كرد 
و افزود: با توجه به اينكه قرار بوده از منابع صندوق توسعه 
ملي به منظور توس��عه بخش خصوصي استفاده شود از 
استفاده از اين منابع براي طرح هاي دولتي تا حد امكان 
خودداري ش��ود، ضمن آنكه از تكرار اشتباهات گذشته 
در سياس��ت گذاري نرخ ارز، خصوصي سازي نادرست، 
سركوب قيمت ها و .... نيز بايد جلوگيري شود. او افزود: 
با توجه ب��ه هزينه 1484 هزار ميلي��ارد توماني بودجه 
شركت ها كه حدود  3 برابر بودجه عمومي كشور است، 
صرفه جويي در هزينه اين ش��ركت ها و استفاده از آن به 
عوض درآمدهاي نفتي، مي تواند راهگشاي تنظيم بهينه 

بودجه كشور باشد.

    سهم دستگاه ها از آلودگي هوا
در بخش ديگري از اين نشست، شهردار تهران كه در جمع 
فعالان اقتصادي حضور يافته بود، گزارش��ي از وضعيت 
پايتخت ارايه كرد. به گفته پيروز حناچي، با بيان اينكه 
آلودگي و ترافيك اصلي ترين مشكلات شهر تهران است، 
افزود: تهران ۲5 درصد توليد ناخالص ملي و 3۰ درصد 
گردش اقتصادي كشور را به خود اختصاص داده و با وجود 
آنكه دو درصد مساحت كل كش��ور را در برمي گيرد، اما 

تمركز شديدي در محدوده اين شهر وجود دارد.

شهردار تهران عنوان كرد كه پس از افزايش قيمت بنزين، 
تهران با چالش جدي تري مواجه ش��ده، و آن بحران در 
حمل و نقل عمومي اس��ت؛ به طوري كه در حال حاضر 
كس��ري تعداد اتوبوس به 3 هزار دستگاه رسيده و مترو 
تهران هم كه 16 درصد بار حمل و نقل عمومي را بر عهده 
دارد، پس از افزايش قيمت بنزين با رشد 1۲ تا 13 درصدي 
مسافر مواجه شد.  او همچنين با بيان اينكه آلودگي ها در 
شهر، ناشي از آمار بالاي تمركز است، افزود: شب گذشته 
غلظت ذرات معلق به ۲۰۰ رسيده و شرايطي بود كه تهران 
بايد تخليه مي ش��د كه اين پديده ناشي از تمركز بالايي 
است كه در شهر وجود دارد. با اين همه در شهرداري تهران 
يك تغيير روش و پاراديم را در حال اجرا داريم كه نه فقط 
بر كاهش آلاينده ها  كه بر كاهش تمركز نيز تكيه دارد. در 
گذشته، بيش از 75 درصد بودجه شهرداري به ساخت و 
ساز وابسته بوده كه در اين تغيير پارادايم قصد داريم آن را 
به حد متعادل خود يعني 5۰ درصد برسانيم. در واقع بايد 

در پي منابع جايگزين باشيم. 
شهردار تهران در بخش ديگري از اين نشست، به سوالات 
و اظهارنظرهاي مطرح ش��ده از سوي فعالان اقتصادي 
پاسخ داد. پيروز حناچي به گزارش اخير موسسه پژوهشي 
لگاتوم و رتبه  كلان ش��هر تهران از منظر شاخص سطح 
رفاه، اشاره كرد وگفت: بر اس��اس گزارش اين موسسه، 
رتبه تهران در شاخ هاص مختلف از جمله حوزه ايمني و 
امنيت 131، آزادي هاي شخصي 163، حكمراني 138، 
سرمايه اجتماعي 1۲9، محيط س��رمايه گذاري 1۲6، 
ش��رايط سرمايه گذاري 149، دسترس��ي به بازار 11۰، 
شرايط زندگي 73، اوضاع سلامت 88، تحصيلات 77 و 

محيط طبيعي 15۲ بوده است.
او افزود: در ايجاد آلودگي هوا 14 دستگاه سهم دارد و نقش 
ما هم كمك نيست؛ اما سازمان ملي استاندارد و وزارت 
نفت نقش پررنگي دارند؛ چرا كه سوخت مصرفي را بايد 
مطابق اس��تاندارد توليد كنند و محيط زيست و صنايع 
نيز در اين تركيب نقش موثري را به عهده دارند. شهردار 
تهران افزود: بر اس��اس ميزان آلاينده ها، هيچگاه سطح 
آلايندگي در تهران به صفر نمي رسد اما ما مي توانيم آن 
را كاهش دهيم ضمن اينكه بايد توجه داشت 1۰ درصد 
آلودگي تهران مستقيماً مرتبط با موتورهاي كاربراتوري 
و 4۰ درصد مربوط به خودروهاي تك سرنشين است كه 
البته اتوبوس هاي شركت واحد نيز در اين رابطه نقش ايفا 
مي كنند. او در مورد ورود خودروهاي هيبريدي به ناوگان 
حمل و نقل پايتخت گف��ت: دولت در مورد خودروهاي 
هيبريدي مرتب��ا بح��ث و گفت وگو انج��ام مي دهد و 
خودروهاي برق��ي را نيز در حمل و نقل عمومي مد نظر 
دارد؛ ضمن اينكه ما چاره اي جز اين نداريم كه با نگاه به 
كنترل آلاينده ها به ورود خودروهاي برقي و هيبريدي، به 
ناوگان حمل و نقل سرعت دهيم. حناچي در مورد منشأ 
بوي بد تهران نيز گفت: اين بوي بد با پديده وارونگي هوا 
دارد؛ چراكه در اين زمان ها ميزان SO۲ در هواي تهران 
بالا مي رود و زماني كه آلودگي افزايش مي يابد، اين بوي بد 
هم تشديد مي شود. به گفته او، منشأ SO۲، سوخت هاي 
فسيلي، مازوت و پالايشگاه ها هستند و ما نيز بررسي هايي 
در اين حوزه صورت داده ايم كه تا زماني كه مطالعات ما 
تكميل نشود، نمي توان در مورد منشأ اصلي بوي بد تهران 

اظهارنظر قطعي صورت داد.

نصب قيمت، مطالبه جدي مصرف كنندگان
يك مقام مسوول در وزارت صنعت، نصب برچسب قيمت 
را مطالبه بحق مردم از عرضه كنندگان كالا به منظور 
جلوگيري از گرانفروشي دانست و گفت: سامانه 1۲4، 
مرجع قابل اتكاي اعلام قيمت به مردم است.  حسين 
مدرس خياباني در جلسه پويش »با درج قيمت بخريم« 
كه با حضور نمايندگان تش��كل هاي بخش خصوصي 
برگزار شد، بيان كرد: بدون رس��وخ فناوري در رصد و 
تنظيم بازار، ش��فافيت تنها يك شوخي بيش نخواهد 
بود كه بر اين اساس، وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
توجه به اهميت اين موضوع، تلاش كرده تا با طراحي 
سامانه هاي الكترونيكي، اين شفافيت را ايجاد نمايد.  او 
از عملياتي شدن سامانه جامع انبارها خبر داد وگفت: در 
راستاي فراهم سازي پيش شرط هاي تنظيم بازار موفق 
با تكيه بر ابزارهاي الكترونيكي، س��امانه جامع انبارها 
فعال شده و هم اكنون، تعداد انبارهاي ثبت نام شده در 
آن، هم اكنون به دو هزار انبار رسيده است، اين در حالي 

است كه در گذشته تنها 53۰ انبار در اين سامانه به ثبت 
رسيده بود. مدرس خياباني با بيان اينكه در اين سامانه،   
روي انبارهايي تمركز شده كه حدود 8۰ درصد از جريان 
ورود و خروج كالا را انجام مي دهند، گفت: مس��ووليت 
نظارت بر اين انبارها، به سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان واگذار شده و هم اكنون از سوي ستاد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به دقت رصد مي شود؛ 
به نحوي كه براي پيشبرد س��امانه هاي الكترونيكي، 
جلسات مرتب هفتگي برگزار مي گردد. او از تمركز وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بر روي سامانه رصد كالاها خبر 
داد و افزود: به موازات اين س��امانه ها، راه اندازي سامانه 
گارانتي و اعتبارسنجي نيز در دستور كار قرار گرفته و 
وضعيت پيش��برد اهداف آن را رصد مي كنيم. مدرس 
خياباني يكي از سامانه هاي حايز اهميت از ديد وزارت 
صمت را سامانه 1۲4 اعلام كرد و با بيان اينكه استعلام 
و رصد آنلاين قيمت حدود 1۰۰ قلم كالاي اساسي در 

كنار نرخ خدمات مهم از ديدگاه مردم، با هدف افزايش 
هر چه بيشتر شفافيت دنبال مي شود، گفت: اين سامانه 
هم اكنون با همكاري سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان و مركز توس��عه تجارت الكترونيكي 
وزارت صمت در حال تكامل اس��ت؛ اما به هر حال بايد 
براي معرفي قابليت هاي آن به مردم، فرهنگ سازي و 
اطلاع رساني لازم از سوي دستگاه هاي مربوطه صورت 
گيرد. او، با اشاره به عمر 5 ماهه سامانه رصد آنلاين قيمت 
كالا و خدمات افزود: مردم بايد از كاركردها و قابليت هاي 
اين رسانه آگاه شده و به خوبي در جريان اين موضوع قرار 
گيرند كه در قالب مراجعه به اين سامانه، علاوه بر اينكه 
مي توانند به صورت آنلاين، از كف و سقف قيمت مجاز و 
مصوب كالاهاي اساسي و پرمصرف مورد نياز خود آگاه 
شوند، بلكه شكايات خود را از تخلفات احتمالي نيز به 
ثبت برسانند. اوگفت:  اپليكيشن 1۲4 اعتماد عمومي 

مردم را جلب كرد. 
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 عدم درج قيمت
گرانفروشي است

وزارت صمت|  سخنگوي ستاد تنظيم بازار گفت: 
تخلفات مربوط به نصب نكردن برچسب قيمت بر 
كالاها، در اولويت رس��يدگي ق��رار دارد. محمدرضا 
كلامي، اظهار كرد: درج قيمت، الصاق برچس��ب يا 
اتيك��ت روي كالا يا نصب تابل��و و نرخنامه در محل 
يا عرضه به نحوي كه قيمت واحد كالا يا دس��تمزد 
خدمت براي همگان قابل رويت باشد، الزامي است. او 
در پاسخ به سوالي در خصوص تاثير پويش »بي قيمت 
نخريم«، گفت: اين پويش توسط برخي از سازمان هاي 
صنعت و معدن اس��تان ها پيشنهاد شد و با توجه به 
برآورد حضور تاثيرگذار شهروندان و دستاوردهاي 
مطلوب و ثمربخش آن، به تصويب شصت و نهمين 
جلسه كارگروه تنظيم بازار كش��ور رسيده از اين رو 
ضرورت دارد، مسوولان اصناف و اتحاديه ها نيز به اين 
موضوع دقت كافي داشته باشند و برچسب قيمت 
كالا و خدمات را روي كالا نصب كرده يا در معرض ديد 

مشتريان قرار دهند. 

 شرط دولت براي موافقت
 با صادرات صنايع معدني 

فارس | طبق بخشنامه معاونت معدني وزير صنعت 
ب��ه انجمن هاي معدن��ي، از اول دي م��اه موافقت با 
صادرات صنايع معدني منوط به ارايه تسويه حساب 
ارز حاصل از صادرات در 6 ماه اول س��ال خواهد بود. 
طبق بخشنامه معاونت معدني وزير صنعت، با توجه به 
تعهد صادركنندگان تحت پوشش انجمن هاي معدني 
براي برگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي 
)سامانه نيما(، در صورت عدم ارايه تسويه حساب ارز 
حاصل از صادرات حداقل براي 6ماه اول س��ال )در 
سامانه نيما كه به تأييد بانك مركزي رسيده باشد( تا 
پايان ماه جاري، از اول دي ماه به هيچ عنوان با صادرات 
كالاهاي صادراتي موافقت نخواهد شد و اسامي آنها از 

ليست صادركنندگان مجاز حذف خواهد شد.

سهميه بنزين تاكسي هاي 
اينترنتي داده نشد

تسنيم | رييس اتاق اصناف ايران خواستار بررسي 
اصلاحيه قانون نظام صنفي در مجلس قبل از بررسي 
لايحه بودجه س��ال ٩٩ ش��د و گف��ت: هنوز بنزين 
سهميه اي رانندگان تاكسي تلفني ارايه نشده است. 
سعيد ممبيني در نشست هم انديشي هيات رييسه 
اتاق اصناف ايران با نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
گفت: اصناف با داشتن بيش از 3 ميليون واحدصنفي 
نقطه قابل توجهي هستند و نقش اصناف در اقتصاد 
كش��ور بي بديل بوده و از يكس��ال گذشته شرايط 
اقتصادي، اصناف همواره، همراه دولت بوده اند و در 
اتفاقات مربوط به س��هميه بندي نرخ بنزين اصناف 
بيشترين همراهي و همكاري را با دولت بدنه داشته اند. 
وي تصريح كرد: حدود 4۰۰ هزار راننده تاكسي تلفني 
در مجموعه كشور فعاليت دارند كه تا به اين لحظه 
بنزين سهميه اي را دريافت نكرده اند اما نهايت تلاش 
را داشتند تا افزايش قيمتي اعمال نشود و اين تعهد 
اصناف بايد ديده شود. رييس اتاق اصناف ايران اظهار 
كرد: در حال حاضر در بحث اقتصادي، شرايط ويژه اي 
داريم و با توجه به اين مساله در بودجه سال 99 افزايش 
نرخ ماليات ديده شده كه فعالان اقتصادي را نگران 
مي كند و نمايندگان مجلس بايد در بررسي لايحه 
بودجه به اين مساله توجه بيشتري داشته باشند. وي 
افزود: اصلاح قانون نظام صنفي سال 9۲ به تصويب 
رسيد كه با برخي ايرادات همراه بود كه طرح اصلاحيه 
قانون نظام صنفي به مجلس ارجاع شده و از نمايندگان 
مجلس خواستاريم قبل از بررسي لايحه بودجه بحث 
بررسي اصلاحيه قانون نظام صنفي را در دستور كار 
مجلس قرار دهند چرا كه اين موضوع از اهميت بالايي 

براي صنوف برخوردار است.
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دادگاه ويژه پاكستان پرويز مشرف را به اعدام محكوم كرد

اعتراض هاي ضددولتي فرانسوي ها به اوج خود رسيد

ظهور  و  زوال ژنرال

»روز سياه« اعتصاب در فرانسه

گروه جهان| 
پرويز مشرف فرمانده پيشين ارتش پاكستان سه شنبه 
در دادگاهي در اس��ام آباد به اته��ام خيانت به اعدام 
محكوم شد. گفته شده، يك كميسيون ويژه شامل سه 
قاضي اين حكم را صادر كرده است. پرويز مشرف كه در 
دوبي زندگي مي كند و هنگام صدور اين حكم حضور 

نداشته است مي تواند تقاضاي تجديد نظر كند.
به گزارش راديو پاكستان، ژنرال پرويز مشرف در سال 
۱۹۹۹ پس از يك كودتاي نظامي در پاكستان بر سر 
كار آمد و در سوم نوامبر ۲۰۰۷ قانون اساسي پاكستان 
را تعليق و در كشور وضعيت اضطراري اعام كرد. رييس 
سابق ارتش پاكستان متهم ش��ده كه با اعام شرايط 
اضطراري در س��ال ۲۰۰۷ قانون اساسي پاكستان را 
ناديده گرفته اس��ت. بر طبق قانون اين اقدام مشرف 
خيانت بزرگ و تخلف از قانون اساسي تلقي مي شود و 

مستحق حكم اعدام است.
پرويز مش��رف بارها خود را بي گناه خوانده و مدعي 
ش��ده محاكمه  اش انگيزه هاي سياس��ي دارد. او در 
يكي از دادگاه هاي خ��ود خطاب به قضات گفته بود: 
»من در حالي به خيانت به كش��ور متهم مي شوم كه 
۹ س��ال تمام فرماندهي ارتش را داشتم، ارتشي كه 
۴۵ سال در آن خدمت كردم. من در دو جنگ شركت 
داشته ام، آيا اين خيانت است؟ ... براي من مرگ بهتر 

از تسليم شدن است.«
پرويز مش��رف يازده��م اوت ۱۹۴3 در خان��واده اي 
تحصيلكرده متولد ش��د. او پس از جدايي پاكس��تان 
از ش��به قاره هند در سال ۱۹۴۷ به پاكستان برگشت. 
مشرف به علت شغل ديپلماتيك پدرش تا هفت سالگي 
در تركيه بود و پس از برگش��تن به پاكستان در سال 
۱۹۵6 به دانشكده اي ويژه در لاهور وارد شد. او بعدها 
به آكادمي نظامي پاكستان رفت و در سال ۱۹6۴ وارد 

نيروهاي زبده توپخانه شد.
مش��رف در سال هاي ۱۹6۵ تا ۱۹۷۱ در جنگ با هند 
حضور داش��ت. او همچنين دو دوره در نيروهاي ويژه 
پاكستان خدمت كرده اس��ت. هر چند كه مشرف در 
خال خدمت در ارت��ش چندين بار مرتكب تخلفات 
انضباطي شد ولي در سال ۱۹۹8 از طرف نواز شريف 

نخست وزير وقت پاكستان، به سمت فرماندهي ارتش 
منصوب شد. به دنبال تاش نواز شريف براي بركناري 
مشرف از اين سمت به علت مخالفت با خروج نظاميان 
پاكس��تاني از بلندي هاي كارگيل در كش��مير هند، 
مشرف در دوازدهم اكتبر ۱۹۹۹با شورش ارتش عليه 
ش��ريف قدرت را به دس��ت گرفت. در بحبوحه فساد 
گسترده در پاكستان، مشرف با وعده خارج كردن اين 
قدرت هسته اي مسلمان )پاكستان( از آشفتگي اعام 
كرد كه در نظر دارد به دموكراس��ي ساختگي كه آفت 

پاكستان و سازمان هاي دولتي شده، پايان دهد.
چند هفته پس از آنكه مشرف خود را در ژوئن ۲۰۰۱ 
رييس جمهوري پاكستان خواند، مجبور شد به دنبال 

حوادث يازده س��پتامبر امريكا راه خ��ود را از طالبان 
افغانس��تان جدا كند. اين تغيير موضع، او را به يكي از 
متحدان كليدي امريكا تبديل كرد و خود را در مقابل 
تندروه��اي القاع��ده و طالبان قرار داد كه احس��اس 
مي كردند پس از سال ها حمايت كامل از مشرف، او به 

آنها خيانت كرده است.  
مشرف در اكتبر ۲۰۰۲ توانست با برگزاري انتخابات 
عمومي پرحاشيه اي گروهي از نمايندگان وفادار خود 
را بر كرسي هاي پارلمان بنش��اند. او به آنها قول داد تا 
پايان ۲۰۰۴ از س��مت نظام��ي اش كناره گيري كند. 
در مقاب��ل نمايندگان هم به او اج��ازه دادند همچنان 

رييس جمهوري پاكستان باقي بماند. 

مشرف تاكنون دست كم سه بار از ترور جان سالم بدر 
برده اس��ت. دو مورد از اين توطئه ها در سال ۲۰۰3 و 
سومي در راولپندي روي داد كه مقر فرماندهي ارتش 
پاكستان نيز در آنجا واقع شده است. پاكستان در اين 
دوران شاهد شكوفايي اقتصادي و توسعه زيربنايي و 
آزادي زنان بود كه توانستند بر تعداد نمايندگان خود در 
پارلمان و ديگر تشكيات تصميم گيري بيفزايند. حمله 
جولاي ۲۰۰۷ مشرف به »لال مسجد« اسام آّباد براي 
دستگيري طرفداران جنگ طلب طالبان شديدترين 
موضعي بود كه او در مقابل افراط گرايان گرفت. دولت 
در آن زم��ان اذعان كرد بي��ش از يكصد نفر در جريان 
محاصره اين مس��جد كشته ش��دند. برخي منتقدان 

شمار قربانيان را بيشتر برآورد كرده اند.  در پي اين حمله 
محبوبيت مشرف به شدت لطمه خورد. مجبور شدن 
مشرف به چشم پوشي از سمت فرماندهي ارتش در واقع 
نخستين نشانه از آغاز روند سقوط او بود. مشرف با جامه 
عمل پوشاندن به وعده اي كه مدت ها پيش قول آن را 
داده بود در ۲8 نوامبر اين سمت را به ژنرال پرويز كياني 
واگذار كرد و پس از ۴6 سال كسوت نظامي را از تن بدر 
كرد و به رييس جمهوري غيرنظامي تبديل شد. مشرف 
در اكتبر ۲۰۰۷ در انتخاباتي جنجالي دوباره در سمت 
خود ابقا ش��د ولي اختافات او با قوه قضاييه مستقل 

پاكستان افزايش يافت.
ديوان عالي پاكستان به رياست »افتخار چودري« كه 
پس از چهار ماه تعليق از س��متش از سوي مشرف با 
راي هياتي ويژه ابقا شد، انتخابات رياست جمهوري را 
غيرقانوني خواند. بسياري معتقدند وقتي مشرف سوم 
نوامبر با اعام وضعيت فوق العاده و تعليق قانون اساسي 
بي��ش از 6۰ قاضي از جمله چودري را بركنار كرد، قوه 
قضاييه در تدارك صدور حكمي عليه مشرف بود. اين 
اقدام جنجالي و نوميدانه مش��رف با اعتراض گسترده 
سياستمداران، وكا و فعالان سياسي همراه بود. ضربه 
شديد بعدي به مشرف هنگامي وارد شد كه بي نظير بوتو 
نخست وزير اسبق پاكستان، ۲۷دسامبر در گردهمايي 
عمومي در راولپندي ترور ش��د. حزب بوتو به دس��ت 
داشتن مش��رف در اين ترور مظنون بود. هر چند كه 
دولت ادعا كرد جنگ طلبان حامي طالبان اين ترور را 

سازماندهي كرده بودند.
باوج��ود ابراز همدردي با ح��زب بوتو و حمايت علني 
از بازگشت نواز شريف نخست وزير پيشين پاكستان، 
مشرف در انتخابات پارلماني هجدهم فوريه پشتوانه 
سياسي خود را از دست داد. آصف علي زرداري همسر 
بوتو و جانشين او در س��مت رياست حزب »مردم«، و 
نواز شريف با كمك دو حزب كوچك تر دولت ائتافي 
تشكيل دادند. اين دو هفتم اوت اعام كردند مشرف را 
به اتهام سوء مديريت و نقض قانون اساسي استيضاح 
خواهند كرد. به دنبال اين تهديد، مذاكرات پر تب وتابي 
بين شركاي ائتافي دولت و دستياران مشرف آغاز شد 

كه در نهايت با اعام استعفاي او پايان يافت.

گروه جهان|
 »نه مدرس��ه اي، نه قطاري و نه برج ايفلي؛ فرانس��ه در 
اعتصاب اس��ت« اين تيتر يكي از رسانه هاي فرانسوي 
درباره اعتصاب هاي گسترده »سه شنبه سياه« در پاريس 
و ديگر شهرهاي بزرگ فرانس��ه است كه هدفش وادار 
كردن دولت امانوئل ماكرون به عقب نش��يني از اصاح 

قوانين بازنشستگي است. 
خبرگزاري فرانسه گزارش داده، اعتصاب هاي سراسري در 
اعتراض به لايحه دولتي اصاح قانون بازنشستگي در فرانسه 
در روز سه شنبه به اوج خود رسيد. عاوه بر اختال گسترده 
در شبكه حمل و نقل از جمله حمل ونقل شهري، فرودگاه ها 
و راه آهن ها، مدارس و دانش��گاه ها نيز تعطيل شده و برق 
برخي از مناطق قطع شد. آتش نشان ها و وكا نيز سه شنبه 

به اعتصاب ها پيوستند. 
قانون بازنشستگي در فرانس��ه براي كاركنان بخش هاي 
مختلف، متفاوت اس��ت و دولت با پيش��نهاد يك لايحه 
اصاحي جديد قص��د دارد تا اين قانون را يكس��ان كند. 
معترضان مي گويند با اعمال چنين اصاحاتي، بسياري 
از كاركنان بخش هاي مختلف از مزايايي كه تاكنون براي 

بازنشستگي داشته اند، محروم خواهند شد.
بنا بر گزارش ها، سه شنبه ۵۰درصد از معلمان مقطع دبستان 
به صف اعتصابي ها پيوستند و تشكل هاي دانشجويي در 
سراسر فرانس��ه براي شركت در راهپيمايي اعام آمادگي 

كردند. با اين حال اعتص��اب كاركنان بخش حمل و نقل 
و راه آه��ن همچنان مهم تري��ن و تأثيرگذارترين حركت 
اعتراضي بود. گفته شده، طول ترافيك محورهاي منتهي 
به ش��هر پاريس به 6۰۰ كيلومتر رسيده است. همچنين 
شركت راه آهن سراسري فرانسه اعام كرده به دليل اعتصاب 
رانندگان، سوزنبانان و ماموران كنترل، حداكثر از هر ۴ قطار 
سريع السير اين شركت تنها يكي حركت كرده است. شركت 
اتوبوس ها و قطارهاي شهري پاريس  هم اعام كرده حركت 
قطارها در اين شهر به شدت مختل شده؛ به طوري كه ۱۴ 
خط مترو در اين شهر به طور به طور كامل متوقف شده يا با 
فواصل زماني طولاني حركت كرده اند. بسياري از كاركنان 
بخش هاي بهداشت و درمان و ادارات دولتي نيز سه شنبه به 

اعتصاب پيوستند. 
به گزارش رسانه ها، تمام سنديكا ها به رغم اختاف نظرهاي 
ژرف با يكديگر، هواخواهان و ش��هروندان را به شركت در 
تظاهرات و اعتصاب سه ش��نبه دعوت كرده بودند چرا كه 
پهنه چانه زني ميان مقامات دولتي و مسوولان سنديكاها 
به گستردگي تظاهرات و اعتصاب سه شنبه بستگي داشت. 
بر همين اساس، بزرگ ترين اتحاديه صنفي فرانسه يعني 
»س اف دت« نيز براي نخستين بار از آغاز اعتراض ها براي 
ش��ركت در اين حركت فراخوان داده بود. گرچه به اعتقاد 
ناظران، پشت كردن به برخي اصولِ پايه اي طرح بازنشستگي 

از سوي دولت امانوئل ماكرون ناممكن به نظر مي رسد.

   استعفاي تزار اصلاحات 
در حالي كه دولت و س��نديكاها، هر يك به نحوي، خود را 
براي تظاهرات و اعتصاب سه شنبه آماده مي كردند، »ژان پُل 
دُلُووآ« كميسر عالي دولت براي بازنشستگي معروف به »تزار 
اصاحات« ناگزير به كناره گيري از مقام خود شد. خبرگزاري 
فرانسه نوشته: اين كناره گيري هر چند به تظاهرات جاري در 
مخالفت با طرح پيشنهادي او بستگي ندارد، اما با زورآزمايي 
در اين باره بيگانه نيس��ت.  »ژان پُ��ل دُلُووآ« هنگام قبول 
اين مقام و عضويت در دولت، مانن��د همه ديگر اعضاء در 
پرسشنامه ويژه اي، دارايي ها و مشاغل خود را ثبت و به نهاد 
عالي شفافيتِ كاركنان ارشد دولت تسليم كرده بود. با اين 
حال، او در اين پرسشنامه از درج شماري از مناصب افتخاري 
خود غفلت كرده و تنها پس از فاش شدن آنها اعام كرد كه در 
برابر هيچ يك از آن مشاغل كه بيشتر عضويت در هيات مديره 
بنيادها، انجمن ها و نهادهاي مختلف بوده است، دستمزدي 
دريافت نمي داش��ته و از همين رو از ذكر آنها غفلت كرده 
است. هر چند شمار بسياري از رهبران سنديكاها كارداني و 
گشاده رويي او را در گفت وگو مورد تاكيد قرار داده بودند، اما 
او در برابر حمات رهبرانِ احزاب افراط گراي چپ و راست 
و شماري سنديكاهايي كه خواستار به شكست كشاندن 
طرح اصاح بازنشستگي هستند، از مقام خود استعفا كرد. او 
پيش از اين گفته بود كه براي نجات اين طرح و رفع هرگونه 

سوء تعبير در اين زمينه آماده كناره گيري است.

در همين حال، نخست وزير فرانس��ه و شماري از وزيران 
مس��وول در امور بازنشستگي با اش��اره غيرمستقيم به 
درخواس��ت س��نديكاهاي موس��وم به »اصاح طلب«، 
آمادگي خود را براي گفت وگو درب��اره برخي مواد طرح 
پيشنهادي اعام كردند. اين سنديكاها و از جمله سنديكاي 
دموكراتيك كار فرانسه )ث اف دِ ت( خواستار حذف »سن 
تعادل« يا »س��ن محور« از طرح پيشنهادي دولت شده 
اس��ت. هر چند در اين طرح س��ن قانوني بازنشس��تگي 
همچنان ٦٢سال حفظ شده است، اما براي دريافت حقوق 
كامل بازنشستگي، دولت س��ن تعادل يا سن محور را در 
طرح خود گنجانده است. به نظر مي رسد كه سنديكاي 
دموكراتيك كار فرانسه در صورتي كه دولت از سن تعادل 
چشم پوشي كند، به مخالفت خود با اين طرح پايان خواهد 

داد. لوران برِژه رهبر اين سنديكا، براي اثبات حسن نيت 
خود، از كليه اعتصاب كنندگان خواست در ايام تعطيات 
پايان سال از اعتصاب دست بردارند تا سفر شهروندان در 

اين دوره دچار اختال نشود. 
فيليپ مارتينز رهبر سنديكاي رقيب، كنفدراسيون 
عموم��ي كار )ثِ ژِ تِ( نزدي��ك به حزب كمونيس��ت 
فرانس��ه، تهديد كرد كه اگر دولت طرح خود را بازپس 
نگيرد، اعتصابات همچنان ادامه خواهد يافت.  معترضان 
فرانس��وي در روزهاي پنجم و دهم دسامبر نيز دست 
به اعتصاب گس��ترده و راهپيمايي زده بودند. با ادامه 
اعتصاب ها در آس��تانه تعطيات س��ال ن��و ميادي، 
كارشناسان امور اجتماعي فرانسه پيش بيني مي كنند 

كه اين كشور در اين ايام احتمالا با بحران روبرو شود.

دريچه

كوتاه از منطقه

بوئينگ توليد ۷۳۷ مكس را 
ژانويه معلق مي كند

گ�روه جهان| ش��ركت بوئينگ اعام كرده ژانويه 
توليد هواپيماي مس��افربري ۷3۷ مك��س را موقتا 
معلق خواهد كرد. به گ��زارش رويترز، بوئينگ ۷3۷ 
مكس بعد از دو س��انحه براي مدت نه ماه زمين گير 
بوده اس��ت با اين حال توليد آن متوقف نش��ده بود. 
در س��قوط دو هواپيماي ۷3۷ مك��س در اندونزي و 
اتيوپي بيش از 3۰۰ نفر جان خود را از دس��ت دادند. 
گفته مي ش��ود در هر دو مورد دس��تگاه هاي كنترل 
پ��رواز هواپيما مس��بب اصلي حادثه ب��ود. بوئينگ 
اميدوار بود اين هواپيما را تا پايان سال جاري به خط 
سرويس بازگرداند. اما سازمان هاي ناظر بر مقررات در 
امريكا روشن كردند كه هواپيما به اين سرعت مجوز 
بازگشت به پرواز دريافت نخواهد كرد. بوئينگ يكي 
از بزرگ ترين صادركنندگان امريكا به حساب مي آيد. 
اين شركت اعام كرده كس��ي را در ارتباط با تعليق 
توليد اين هواپيما بيكار نمي كند، اما اين اقدام احتمالا 
بر قطعه سازان اثر خواهد گذاشت. اين شركت اعام 
كرده: »بازگرداندن امن ۷3۷ مكس به خط سرويس 
براي ما اولويت دارد. مي دانيم كه فرآيند تاييد بازگشت 
۷3۷ مكس به س��رويس، و تعريف آموزش هاي لازم 
براي اس��تفاده از سيس��تم هاي آن، بايد يك فرآيند 
فوق العاده و سخت را طي كند تا اطمينان حاصل شود 
ناظران مقررات، مشتريان و مسافران خطوط هوايي 
به ايمني مدل اصاح شده ۷3۷ مكس اعتماد دارند.« 
هفته پيش در جريان يك جلس��ه استماع در كنگره 
امريكا گفته ش��د كه ناظران مقررات در پي س��قوط 
بوئينگ ۷3۷ مكس در اندون��زي در اكتبر ۲۰۱8 از 

خطر تكرار اين گونه حوادث آگاه بودند.

درخواست لغو بخشي از 
تحريم هاي كره شمالي 

گروه جهان| چين و روسيه پيش نويس قعطنامه اي 
را به شوراي امنيت سازمان ملل ارايه داده اند تا بر اساس 
آن و با هدف بهبود وضعيت مردم غيرنظامي برخي از 
تحريم هاي كره شمالي لغو شود. به گزارش سي ان ان، 
در اين پيش نويس همچنين از »ادامه گفت وگوها ميان 
پيونگ يانگ و واشنگتن در تمام سطوح با هدف برقراري 
رابطه ميان دو كش��ور، ايجاد اعتماد متقابل و تقويت 
تاش ها براي رسيدن به صلح پايدار در شبه جزيره كره« 
استقبال شده است. اين پيش نويس همچنين خواهان 
آن است كه پروژه هاي همكاري دو كره براي تاسيس 
راه آهن و راه شوسه، از تحريم هاي سازمان ملل معاف 
شوند. همزمان با تاش هاي چين و روسيه براي كاهش 
فشارها بر كره شمالي، دونالد ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متح��ده، دوش��نبه اعام كرد كه واش��نگتن 
فعاليت هاي پيونگ يانگ را از نزدي��ك زيرنظر دارد و 
چنانچه كره شمالي بار ديگر آزمايش هاي نظامي خود را 
از سر بگيرد، مايه نااميدي ايالات متحده امريكا را فراهم 
خواهد كرد. سخنان دونالد ترامپ پس از آن بيان شد كه 
دو انديشكده امريكايي و آژانس اطاعاتي كره جنوبي 
اعام كردند كه كره ش��مالي در حال بازسازي سايت 
پرتاب موش��ك در غرب اين كشور است. گزارش هاي 
منتشر شده از سوي سرويس اطاعاتي كره جنوبي نيز 
حاكي از آن است كه فعاليت هاي جديدي در كارخانه اي 
در منطقه »سانومدونگ« در نزديكي پيونگ يانگ، يعني 
جايي كه اولين موشك هاي بالستيك كره شمالي با برد 
كافي براي رسيدن به خاك امريكا ساخته شدند، ديده 
شده اس��ت. تنش ها در هفته هاي اخير بار ديگر ميان 

كره شمالي و امريكا افزايش يافته است. 

رييس سامسونگ به 18 ماه 
زندان محكوم شد 

گروه جهان|دادگاهي در كره جنوبي لي سانگ هون 
رييس هيات مديره شركت سامسونگ، را در ارتباط با اتهام 
اخال و خرابكاري در فعاليت هاي سنديكايي كارگران 
و برنامه هاي اتحاديه هاي كارگري مجرم شناخته و به 
۱8ماه حبس محكوم كرده است. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، عاوه بر »لي سانگ هون«، ۲۵ نفر ديگر از كاركنان 
كنوني و س��ابق اين شركت فعال در صنايع الكترونيك 
هم به همين اتهام محاكمه و مجازات ش��ده اند. قاضي 
دادگاه بخش در سئول پايتخت كره جنوبي، گفته است 
كه متهمان مانع از آن شدند كه كارگراني كه به صورت 
قراردادي براي بخش تعميرات استخدام شده بودند به 
فعاليت هاي مرتبط با اتحاديه كارگري مبادرت ورزند. 
به گفته دادستاني، متهمان پرونده همچنين در يافتن 
اطاعات ش��خصي در مورد اعض��اي اتحاديه از جمله 
مسائل مربوط به وضعيت ازدواج و شرايط مالي آنها دست 
داشتند و از اين اطاعات براي فشار بر آنان براي خودداري 
از پيوس��تن به اتحاديه ها و فعاليت هاي س��نديكايي 
سوءاستفاده مي كردند. مديران شركت سامسونگ متهم 
هستند كه در س��ال ٢٠١٣ ميادي در دفتر »نخبگان 
راهبردي« شركت به برنامه ريزي براي سنگ اندازي در 
برابر فعاليت سنديكايي مبادرت ورزيدند. اين دفتر بعدا 
تعطيل شد. به گفته ناظران، حكم دادگاه حاكي از تحولي 
اساس��ي در نگرش نظام قضايي كره جنوبي نسبت به 
تخلفات شركت هاي بخش خصوصي در اين كشور است. 
در گذشته، محاكم كره جنوبي متهم بودند كه نسبت به 
تخلفات تجاري نرمش به خرج مي دهند اما برخورد دادگاه 
بخش سئول با مديران سامسونگ نشان از عزم قضات براي 

مجازات تخلفات مديران بخش خصوصي دارد.

انهدام شبكه توليد 
اسكناس هاي تقلبي در اروپا 

گروه جهان|سازمان پليس اتحاديه اروپا )يوروپل( 
اعام كرده يازده نفر در يورش هاي هماهنگ در سراسر 
اروپا به دليل جعل اسكناس تقلبي دستگير شده اند. 
به گزارش يورونيوز، تعداد اسكناس هاي ضبط شده 
از اين گروه ۲6هزار فقره بوده و نزديك به ۱.3 ميليون 
يورو پول را شامل مي ش��ده است. تحقيقات اوليه در 
ماه جولاي گذش��ته در پرتغال زماني آغاز شد كه در 
جريان بازديد از يك چاپخانه، مشخص شد اين مكان 
اسكناس تقلبي چاپ مي كند و پنج نفر به دليل جعل 
اسكناس بازداشت شدند. هفته گذشته يوروپل با انجام 
بيش از 36 عمليات مختلف، كه اغلب آنها، ۲۷مورد، 
در آلمان بود، موفق به بازادشت اعضاي مهم اين شبكه 
چاپ اسكناس جعلي شد. نيروهاي پليس در اتريش، 
فرانسه، يونان، ايرلند، لوكزامبورگ و اسپانيا نيز عمليات 
موفقي براي انهدام اين شبكه اروپايي داشتند. از اعضاي 
اين گروه به جز اسكناس تقلبي، اسلحه و موادمخدر، 
مواد انرژي زا و دوپينگ غيرقانوني و اس��ناد جعلي و 
ارزهاي مجازي كشف و ضبط شد. يوروپل اعام كرده 
يك چاپخانه توليد اسكناس هاي جعلي در آلمان نيز 
توسط پليس مصادره ش��د. پول ها اولين بار از طريق 
پاتفرم اينترنتي و غيرقانوني موسوم به وال استريت در 
بازار عرضه شده بود. اين پاتفرم توسط دادستان هاي 
آلماني با كمك يوروپل و پليس فدرال امريكا پيشتر 
بسته شده است. پاتفرم وال استريت كه در داركنت 
فعال بود نزديك به ۱.۱ ميليون عضو و مشتري داشته 
است. از طريق اين شبكه اينترنتي مهم ترين خريد و 
فروش هاي موادمخدر از جمله كوكايين و هروئين و 

حشيش و آمفتامين ها انجام مي گرفته است.

۴۹ خبرنگار در سال ۲۰1۹ 
كشته  شدند

گروه جهان| سازمان خبرنگاران بدون مرز اعام كرده 
است كه ۴۹ خبرنگار در س��ال ۲۰۱۹ كشته شده اند 
كه پايين ترين آمار در ۱6 سال اخير را نشان مي دهد 
اما دلايل اين كاهش كاما مثبت نيستند. به گزارش 
ايسنا، در سال ۲۰۱۹ ميادي ۱۰ خبرنگار در مكزيك 
كشته شده اند و طبق گزارش سالانه خبرنگاران بدون 
مرز در زمينه آزادي مطبوعات، اين كشور بار ديگر در 
كنار سوريه، افغانستان، سومالي و پاكستان در فهرست 
خطرناك ترين كشورها براي خبرنگاران و كارمندان 
رسانه قرار گرفته است. دويچه وله نوشته، خبر خوب 
اين است كه آمار جهاني كشتار خبرنگاران در ۲۰۱۹ 
به طرز قابل توجهي كاهش يافته است. سال گذشته 
8۷ خبرنگار حرفه اي، ش��هروند-خبرنگار و كارمند 
رسانه كشته ش��دند. اين در حالي است كه در ۱۱ماه 
نخس��ت س��ال ۲۰۱۹ اين آمار ۴۹ تن بوده است كه 
پايين ترين ميزان كشتار خبرنگاران در ۱6سال اخير 
است و شمار خبرنگاراني كه در مناطق جنگي كشته 
ش��ده اند، به شدت كاهش يافته اس��ت. جوليان متي 
سخنگوي خبرنگاران بدون مرز، گفته: »دلايل متفاوتي 
براي اين مساله وجود دارد و همه آنها مثبت نيستند. 
خبرنگاران بسيار كمتري در س��ال جاري به مناطق 
جنگي و بحران زده رفته اند و براي نخس��تين بار هيچ 
خبرنگاري هنگام فعاليت در خارج از كشورش كشته 
نشده و همه خبرنگاران كشته شده، در كشور خودشان 
به سر مي برده اند. مولفه بعدي اين است كه بسياري از 
خبرنگاران هم اكنون پيش از اعزام به مناطق جنگي بهتر 
آموزش مي بينند و بهتر تجهيز مي شوند. “ شمار كشتار 

خبرنگاران در يمن نيز به شدت كاهش يافته است.
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تضعيف دموكراسي هند
گروه جهان| بي عدالتي، تبعيض و خش��ونت در 
هند چيز تازه اي نيس��ت. با اين حال در هند امروز، 
بي عدالتي، تبعيض و خشونت در حال عادي شدن 
است. اين عادي شدن به ترويج تهاجمي ملي گرايي 
هندو كمك مي كند. امروز تن��وع و ميراث تمدني 
مختلط هن��د مورد تهاج��م قرار گرفته و س��تون  
دموكراسي بزرگ ترين دموكراسي جهان را به لرزه 
درآورده است. پراجكت س��نديكت نوشته، دولت 
»نارندرا مودي« نخست وزير هند، در اوت سال جاري 
وضعيت ويژه منطقه جامو و كشمير را كه يگانه منطقه 
هند با اكثريت مسلمان است، لغو كرد و اين منطقه 
را به دو سرزمين الحاقي تقسيم كرد. جامو و كشمير 
به اين ترتيب تحت كنترل مستقيم دولت مركزي 
هند درآمد. پس از آن دولت هند براي فرونش��اندن 
ناآرامي ها هزاران سرباز را در جامو و كشمير مستقر 
كرد. در چند ماه گذش��ته بيش��تر كشميري ها به 
اينترنت دسترسي ندارند. با وجود خاموشي اينترنت 
و قطع ارتباط اين منطقه با جهان بيرون، گزارش هاي 
پراكنده از جامو و كش��مير تصوير ترس��ناكي را از 
سركوب كشميري ها به دست نيروهاي مسلح ترسيم 
مي كند. با اين حال، ديوان عالي هند به جاي دفاع از 
حقوق ساكنان جامو و كشمير، جلسات دادگاه در 
مورد شكايات كشميري ها را به تعويق انداخته است. 
بقيه مردم هند نيز عمدتا حمله به جامو و كش��مير 
را يا ناديده گرفته اند يا پذيرفته اند يا از آن استقبال 
كرده اند. حالا وحشت ديگري در ايالت »آسام« در 
شمال شرقي ترين نقطه هند جريان دارد. در ماه اوت، 
مقامات طرح »ثبت نام ملي شهروندان« را منتشر 
كردند اما نزديك به دو ميليون نفر كه نتوانسته  بودند 
هويت خود يا والدين خود را در فهرست هاي انتخاباتي 
پيش از ۲۴ مارچ ۱۹۷۱ ثابت كنند، از اين فهرست 
حذف شده اند. بس��ياري از اين افرادِ »بي تابعيت« 
اكنون به بازداش��تگاه هايي فرس��تاده شده اند كه 
به ص��ورت ترس��ناك و نگران كنن��ده اي مديريت 
مي شوند. معمار اين طرح، »اميت شاه« وزير داخله 
هند، با موريانه خواندن اين افراد كه بسياري شان در 
آسام متولد شده اند يا خانواده هاي شان دهه ها ساكن 
اين ايالت بوده اند، از اهداف بيگانه ستيزي اين طرح 
ناخواسته پرده برداشته است. او همچنين قول داده 
دولت افراد نفوذي را يك به يك شناسايي و به خليج 
بنگال پرتاب خواهد كرد. ديوان عالي هند هم در حالي  
كه دولت دارد بازداش��تگاه هايي را در سراسر كشور 
مي س��ازد و براي تطبيق سرتاسري اين طرح آماده 

مي شود تنها نظاره گر است. 

كاهش ارزش لير تركيه 
پس از آنكه رجب طي��ب اردوغان رييس جمهوري 
تركيه، تهديد كرد پايگاه اينجرليك را به روي نظاميان 
امريكايي خواهد بست، ارزش لير ريزش كرد. به گزارش 
بلومبرگ، بالا گرفتن تنش هاي بين دو كشور عضو ناتو 
بر سر خريد سامانه دفاع موشكي از روسيه بار ديگر به 
بازارهاي مالي كشيده شد. اردوغان تهديد كرده اگر 
امريكا به دليل خريد سامانه اس۴۰۰ از روسيه، تركيه 
را تحريم كند؛ اين كشور نيز دو پايگاه مهم ناتو را تعطيل 
خواهد كرد. اينجرليك يكي از بزرگ ترين پايگاه هاي 

استقرار هواپيماهاي امريكايي در منطقه است.

پنتاگون: نيروها در افغانستان 
كاهش مي يابد

وزير دفاع امريكا خواس��تار كاهش شمار نيروهاي 
امريكايي در افغانستان با يا بدون، توافق صلح است تا 
اولويت بالاتري به رقابت استراتژيك با چين اختصاص 
يابد. به گزارش خبرگزاري فرانسه، به دنبال از سرگيري 
مذاكرات صلح ميان امريكا و طالبان، انتظار مي رود 
دولت ترامپ طرح هايي ب��راي خروج حدود ۴۰۰۰ 
نيرو از افغانستان را اعام كند. حدود ۱3 هزار نيروي 

امريكايي در حال حاضر در افغانستان حضور دارند.

 نرخ بيكاري زنان عربستاني
 ۵ برابر مردان

نرخ بيكاري عربستان به ۱۲ درصد كاهش يافته اما 
طبق نرخ بيكاري در زنان اين كشور پنج برابر مردان 
است و فقط ۲3 درصد زنان عربستان كار مي كنند. 
به گزارش ايسنا، مركز آمار عربستان اعام كرده نرخ 
بيكاري به پايين ترين سطح خود در طول سه سال 
اخير رسيده است. تا پايان سه ماهه سوم نرخ بيكاري 
در بزرگ ترين اقتصاد عربي به ۱۲ درصد كاهش پيدا 
كرده كه ۰.3 درصد كمتر از رقم ثبت شده براي اين 

كشور در سه ماهه دوم امسال بوده است.

سازمان ملل: نتايج انتخابات 
افغانستان را بپذيرند

تاداميچي ياماموتو فرس��تاده ويژه دبيركل سازمان 
مل��ل ب��راي افغانس��تان، از نامزده��اي انتخابات 
رياس��ت جمهوري و هواداران ش��ان خواسته كه به 
كميسيون هاي انتخاباتي اجازه دهند كارشان را تمام 
كنند و همه آنان نتيجه انتخابات رياست جمهوري را 
بپذيرند. او در نشست شوراي امنيت سازمان گزارش 
خود را درباره اوضاع افغانس��تان ارايه كرد. ياماموتو 
به اعضاي شوراي امنيت گفته اميدوار است نتيجه 

ابتدايي انتخابات در آينده نزديك اعام شود. 

هشدار FATF به آنكارا
كارگروه ويژه اقدام مالي از تركيه خواسته به اقداماتش 
در مقابله با پولشويي سرعت دهد. به گزارش رويترز، 
كارگروه ويژه اقدام مالي در هشدار كم سابقه اي به تركيه 
اعام كرده يا بايد به اقداماتش براي مقابله با پولشويي و 
تامين مالي تروريسم سرعت بخشيده و كوتاهي هايش 
را جبران كند يا اينكه با خطر افزوده شدن به فهرست 

خاكستري اين كشور مواجه خواهد شد. 
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عكسروز

چهرهروز

تازه ترين تصوير شهاب حسيني در نقش شمس تبريزي
تصوير تازه اي از شهاب حسيني بازيگر نقش شمس تبريزي در فيلم »مست عشق« به كارگرداني حسن فتحي منتشر شد. شهاب 
حسيني در نقش شمس تبريزي، پارسا پيروزفر در نقش مولانا، حسام منظور در نقش حسام الدين چلبي، همنشين و شاگرد مولانا، 
هانده ارچل در نقش كيميا خاتون، بنسو سورال در نقش مريم، وراك توزكوپاران در نقش  سلطان ولد فرزند بزرگ مولانا، بوران كوزوم 
در نقش علاءالدين پسر سخت گير، زودرنج و بلند پرواز مولانا از جمله بازيگران اين فيلم هستند. داستان فيلم »مست عشق« همزمان 
با دوران زندگي مولانا و ش��مس تبريزي اتفاق مي افتد و تهيه كننده آن مهران برومند است و فيلمنامه را هم حسن فتحي و فرهاد 
توحيدي نوشته اند.  مست عشق توليد مشترك ايران و تركيه است و برشي از زندگي شمس و مولانا در شهر قونيه را به تصوير مي كشد.

بازارهنر

نمايشگاهآثارانجمنخوشنويسانتهرانافتتاحميشود
هشتمين نمايشگاه گروهي آثار استادان، مدرسان 
و فارغ التحصيلان انجمن خوشنويسان ايران شعبه 
تهران بزرگ، جمعه ۲۹ آذر در گالري فرهنگسراي 
بهمن افتتاح مي ش��ود. در مراس��م افتتاحيه اين 
نمايش��گاه كه از س��اعت ۱۶ و در راستاي اجراي 
جلس��ات فرهنگي، هنري اين انجمن و همايش 
متولدين فصول )اس��تادان و مدرس��ان ش��عبه( 
برگزار مي ش��ود، جمعي از استادان شوراي عالي، 
مدرسان و فارغ التحصيلان انجمن خوشنويسان 
و علاقه مندان هنر خوشنويس��ي حضور خواهند 
داشت.  س��خنراني غلامحسين اميرخاني )چهره 
مان��دگار عرصه خوشنويس��ي كش��ور( و اعضاي 
شوراي عالي اين انجمن به همراه رونمايي از كتاب 
»خيام« استاد محمدصادق احدپور، از بخش هاي 
اصلي اين مراس��م است كه در س��الن مبارك اين 
فرهنگ س��را برگزار مي ش��ود. افتتاحيه رسمي 
نمايشگاه خوشنويسي در سالن نگارخانه بهمن كه 

در رشته هاي نستعليق، شكسته، ثلث، نقاشيخط و 
تذهيب برپا مي شود، بخش پاياني اين برنامه است 
كه باهدف توس��عه و گسترش هنر ملي در منطقه 
۱۶ برگزار مي شود.  اين نمايشگاه تا هفتم دي ماه 
برپا اس��ت و علاقه مندان براي بازديد مي توانند از 
ساعت ۱۰ تا ۱۸ به نگارخانه فرهنگسراي بهمن به 
نشاني ميدان راه آهن، ميدان بهمن، خيابان شهيد 
وفايي مراجعه كنند و براي اطلاعات بيشتر با شماره 

تلفن ۵۵۳۱۲۱۸۰ تماس بگيرند.

تاريخنگاري

 دكتر مفتح به شهادت رسيد
۲7آذر ۱۳۵۸، آي��ت الله دكتر محم��د مفتح، رييس 
دانش��كده الهيات و معارف اس��لامي دانشگاه تهران، 
عضو جامعه روحانيت مبارز تهران و سرپرست كميته 
انقلاب اس��لامي منطقه چهار در س��اعت ۸:4۵ صبح 
آن روز با گلوله يكي از اعضاي گروه فرقان به نام كمال 
ياسيني مضروب و به بيمارستان اميراعلم منتقل شد و 
با وجود تلاش پزشكان،  جراحي هاي انجام شده سودي 
نبخش��يد و در س��اعت دوازده همين روز دكتر مفتح 
پس از چند ساعت جراحي به ش��هادت رسيد. بعد از 
ظهر ۲7 آذر ۱۳۵۸ جنازه هاي دكتر مفتح و دو پاسدار 
شهيدش براي انجام تش��ريفات قانوني و صدور جواز 
دفن به پزشك قانوني انتقال يافت. در ساعت دو بامداد 
به مسجد دانش��گاه تهران انتقال داده شد تا روز بعد از 
محل دانشگاه تشييع شود. پيكر دكتر مفتح از شبستان 
مسجد دانشگاه به مقصد لانه جاسوسي امريكا تشييع 
شده و بعد هم به قم انتقال يافت. گروه فرقان به رهبري 
طلبه اي به نام اكب��ر گودرزي يكي از ش��اخص ترين 
گروه هاي منفص��ل از روحانيت و حتي مخالف صريح 
روحانيت بوده است. اين گروهك با تفسيرهاي انحرافي 

از قرآن كريم، بزرگاني از جمله شهيد مطهري، شهيد 
قاضي طباطبايي، شهيد قرني و شهيد مفتح را هدف 
قرار داد. محمدصادق مفتح فرزند شهيد مفتح بعدها 
درباره علت ترور پدرش به دست گروهك فرقان گفت: 
فرقاني ها پس از ممانعت دكتر مفتح از فعاليت هايشان 
در مس��جد قبا، كينه به دل گرفتن��د و پس از پيروزي 
انقلاب او را در ليست ترور قرار دادند، با اينكه گودرزي 
علت ترور برخي شخصيت ها همچون شهيد مطهري 
و مفتح را تحريف آثار دكتر ش��ريعتي عنوان مي كرد. 
آيت الله مفت��ح همزمان با احراز درج��ه اجتهاد موفق 

به اخذ درجه دكت��راي الهيات از دانش��كده الهيات و 
معارف اس��لامي دانشگاه تهران شد. مبارزات سياسي 
خود را با شروع نهضت امام خميني آغاز كرد. ضمناً به 
ساماندهي و هدايت طلاب همداني مقيم حوزه علميه 
قم و انقلابيون همدان پرداخ��ت. با قيام امام خميني 
س��ال هاي ۱۳4۱  � ۱۳4۳؛ در منابر و مجالس عمومي 
به انتقاد و افشاگري عليه دولت و رژيم شاه پرداخت كه 
بارها دستگير، تبعيد و سرانجام ممنوع المنبر شد. پس 
از ممنوعيت از منبر در فعاليت هاي خود، ش��يوه اي نو 
اتخاذ كرد كه تمركز فعاليت هاي فرهنگي در دانشكده 
الهيات و معارف اسلامي و مسجد جاويد از آن جمله بود. 
شهيد مفتح مسجد قبا را در هنگام اوج گيري انقلاب 
اسلامي به يكي از مهم ترين كانون هاي هدايت نيرو هاي 
مبارز تبديل كرد و در سازماندهي برخي راهپيمايي ها 
و تظاهرات تهران ، نقشي تأثيرگذار داشت. دكتر مفتح 
از اعضاي شوراي انقلاب بود و پس از انقلاب، سرپرستي 
دانشكده الهيات دانشگاه تهران و كميته منطقه 4 تهران 
را نيز بر عهده داشت. روز شهادت دكتر مفتح به نام روز 

پيوند حوزه و دانشگاه نام گذاري شده است.

مستند»اينبامدادخسته«دركانونفيلمخانهسينما
فيلم »اين بامداد خس��ته« درباره احمد شاملو در 
كانون فيلم خانه س��ينما نمايش داده مي شود.  در 
آغاز دومين سال فعاليت كانون فيلم خانه سينما، 
قصد بر اين است چند فيلم پرمخاطب كه با ازدحام 
علاقه مندان روبرو شده بود و جمعي از تماشاگران 
موفق به حضور در سالن و تماشاي فيلم نشده بودند، 
دوباره در كانون فيل��م به نمايش درآيند. به همين 
منظور كانون فيلم خانه سينما نمايش دوباره اي براي 
مستندي درباره احمد شاملو در نظر گرفته است. در 
اين برنامه فيلم مستند »اين بامداد خسته« ساخته 
فرشاد فداييان با مدت زمان ۱۲۰ دقيقه به نمايش 
در مي آي��د و پس از آن هم نشس��تي با حضور علي 

يحيايي برگزار مي شود. اين برنامه، روز چهارشنبه 
۲7 آذر ساعت ۱۸ برگزار خواهد شد و علاقه مندان 
مي توانند به نش��اني خيابان بهار، خيابان سمنان، 

شماره ۲۹ خانه سينما مراجعه كنند.

ادامه»دستانداز«كمالتبريزيبااميدنعمتي
فيلمبرداري فيلم س��ينمايي »دس��ت ا ن��داز« به 
كارگرداني »كمال تبريزي«و تهيه كنندگي »محمد 
آفريده« در روزهاي پاياني قرار دارد. فيلمبرداري 
فيلم سينمايي »دست انداز« به كارگرداني كمال 
تبريزي و تهيه كنندگ��ي محمد آفريده همچنان 
ادام��ه دارد و اميد نعمتي )خواننده( براي اولين بار 
به عنوان بازيگر يك فيلم سينمايي جلوي دوربين 
رفته است. اميد نعمتي به عنوان نوازنده و خواننده 
با گروه هاي موس��يقي پالت و دنگ ش��و همكاري 
كرده اس��ت.  علاوه بر اميد نعمت��ي تاكنون هدي 
زين العابدين، رويا نونهالي، رضا كيانيان و همايون 
ارش��ادي در اين فيل��م جلوي دوربي��ن رفته اند. 
همچنين تدوين همزمان فيلم نيز توسط سپيده 
عبدالوهاب در ح��ال انجام اس��ت. احتمالا اولين 
نمايش فيلم »دست انداز« در سي و هشتمين دوره 
جش��نواره ملي فيلم فجر خواهد بود.  عوامل اين 
فيلم عبارتند از: كارگردان: كمال تبريزي، نويسنده 
فيلمنامه: فرزاد فخري زاده، برنامه ريز و دستيار يك 

كارگردان: نوا روحاني، منشي صحنه: ماريا ميرنژاد، 
مدير فيلمبرداري: علي تبريزي، سرپرس��ت گروه 
فيلمب��رداري: محمد ابراهيمي��ان، طراح صحنه 
و لباس: مش��كين مهرگان، ط��راح گريم: مهرداد 
ميركياني، مديرصدابرداري: عباس رس��تگارپور، 
طراحي و تركيب صدا: محمدرضا دلپاك، تدوينگر: 
س��پيده عبدالوهاب، مجري ط��رح و مديرتوليد: 
عليرضا ابوالقاس��مي نژاد، مدي��ر روابط عمومي: 
عل��ي زادمهر عكاس: زهرا مصف��ا، مدير تداركات: 

ظهيرپيرهادي، تهيه كننده: محمد آفريده.

برگزاريكارگاهمشقحركتدرآيينهاينمايشيايران
 كارگاه »مشق حركت در آيين هاي نمايشي ايران« 
با همكاري اداره كل هنرهاي نمايش��ي، جشنواره 
نمايش هاي آييني و سنتي و مجموعه تئاتر محراب 
كار خ��ود را آغاز مي كند. در اين كارگاه قرار اس��ت 
اساتيد نمايش هاي ايراني، آيين هاي نمايش اقوام 
مختلف را به شركت كنندگان حاضر در اين رويداد 
آموزش دهند. »مشق حركت در آيين هاي نمايشي 
ايران« كارگاهي چند بعدي بوده كه يكي از اهداف 
آن اجراي يك اثر توليدي در جشنواره نمايش هاي 
آييني سنتي پيش رو به شمار مي آيد. همچنين در 
اين رويداد قرار است روي آيين هاي نمايشي اقوام 
اي��ران پژوهش هايي صورت گيرد كه حاصل آن در 
جشنواره نمايش هاي آيين و سنتي رونمايي مي شود. 

علاقه مندان به حض��ور در اين كارگاه مي توانند در 
ساعات اداري با ش��ماره ۰۹۳۸۵7۰۹77۲ تماس 
گرفته يا به صورت ۲4 س��اعته از طريق پيام رسان 
واتس آپ اطلاعات و رزومه كاري خود را به ش��ماره 

اعلام شده ارسال كنند.

میراثنامه

چرا گنبد مسجد ثبت جهاني »شيخ لطف الله« دو رنگ شد؟
مدير پايگاه ميراث جهاني مي��دان نقش جهان درباره 
مرمت گنبد مس��جد ش��يخ لطف الله و دو رنگ شدن 
گنبد توضيحاتي را به مناس��بت هفته پژوهش در يك 
نشست تخصصي ارايه كرد. فريبا خطابخش مدير پايگاه 
ميراث جهاني ميدان نقش جهان بيان كرد: از مهم ترين 
آسيب هاي كاشي كاري مسجد لطف الله مي توان عوامل 
جوي، نفوذ آب باران هاي فصلي، رطوبت نزولي و تغييرات 
دما در فصول مختلف سال در گذر زمان را برشمرد كه 
باعث فرسايش شديد زيرسازي گنبد، عدم چسبندگي 
ملات، شسته شدن بركشي كاشيكاري و در نهايت طبله 
شدن و نشست هاي موضعي و ايجاد ناهمواري در سطح 
گنبد شده است. خطابخش افزود: اهم آسيب هاي وارده 
از اين قرار اس��ت: از بين رفتن كامل ملات بين تزئينات 
كاشي كاري هاي معرق و تزئينات آجري زمينه و حركت 
آنها به سمت پايين و چين خوردگي در بيشتر قسمت ها، 
فرس��ودگي زيرسازي و فرس��ايش كامل ملات پايين 
كاشي ها و جدا شدن تزئينات كاشي معرق و تزئينات آجر 
معرق زمينه از بستر، تخريب لعاب برخي از تزئينات كاشي 
معرق در اثر يخ زدگي و عوامل بيولوژيكي، فرس��ودگي 
كامل چوب هاي چنار مش��ته گنبد، فرسودگي كامل 
بندهاي تزئينات آجر كاري زيرين گنبد، ايجاد نشست و 
موج در سطوح گنبد و طبله شدن قسمت هايي از سطح 
لعاب كاش��ي ها. خطابخش اظهار داش��ت: با عنايت به 
آسيب ها و فرسايش شديد تزئينات كاشي كاري و ريزش 
در برخي نواحي، كارشناسان و همكاران متخصص مرمت 
پايگاه ميراث جهاني ميدان نقش جهان و اداره كل استان 
پس از بازديد ميداني و بررس��ي فني موضوع در كميته 
فني تزئينات تصميم به مرمت كاشي كاري گنبد كردند. 
از اين رو با توجه به تأمين و تخصيص اعتبارات اين پروژه 

و با زمان بندي مناسب، با آغاز عمليات اجرايي به صورت 
مرحله اي موافقت ش��د. پس از طي تش��ريفات قانوني 
انتخاب پيمانكار و انعقاد قرارداد موضوع پيمان عمليات 
اجرايي مرمت كاشي كاري گنبد از اواسط تير سال جاري 
آغاز شد. در گام نخست طرح كاشي ها به صورت دستي، 
گرته برداري و شماره گذاري و جمع آوري شده و همزمان 
به روش علمي روز )اسكن ليزر( و روش سنتي قوس گنبد 
مستند نگاري شد. در حقيقت اين اقدام مهم ترين بخش 
عمليات مستند سازي و مستند نگاري مرمت كاشي گنبد 
محسوب مي شود. وي يادآور شد: تغيير رنگ كاشي هاي 
مرمت شده كه روش��ن تر به نظر مي رسد با بخش هاي 
مرمت نش��ده كه تيره تر هستند به چند عامل بستگي 
دارد. يكي اينكه به دليل خالي شدن بند كاشي ها )آب 
شستگي( در فصول بارندگي، آب به داخل خاك و نخاله 
زير كاشي ها نفوذ كرده و ضمن نفوذ گل به داخل آجرهاي 
كرم رنگ از لحاظ بصري باعث اختلاف رنگ آجرهاي 
كرم مي شود. كه در واقع مي توان آن را عامل اصلي اين 
تفاوت رنگ دانست. در حالي كه بخش بندكشي شده 
مانع نفوذ رطوبت به زير كاشي ها مي شود. دوم پاكسازي 
دوده و شستش��وي كاشيهاي بخش مرمت شده است 

كه از ديگر عوامل اختلاف رنگ بخش مرمت ش��ده با 
بخش هاي ديگر اس��ت. ريختن دوغاب نهايي گچ روي 
كاشي ها عامل ديگر تفاوت رنگ است كه البته تأثير زيادي 
بر سفيد شدن كاشي ها نداشته زيرا به مرور زمان گچ ها 
شسته شده و كاشي به شرايط اوليه خود بازگشته است. 
خطابخش گفت: با توجه به واچيدن، تميزكاري، مرمت و 
دوباره چيدن كاشي هاي ترْك اشاره شده در سطح گنبد، 
اختلاف رنگ سطح مرمت شده با ساير سطوح گنبد كه 
در گام بعدي مرمت خواهند شد، مساله واضح و بديهي 
اس��ت كه انتظار مي رود با مرمت ساير ترْك هاي گنبد، 
كليت آن همسان سازي شود. وي افزود: پس از چيدن 
كاشي ها، روي قالب به صورت وارونه و ريختن دوغاب گچ 
و خاك، كاشي هاي معرق از قالب جدا شده و روي گنبد 
به صورت قطعات جداگانه نصب مي شود. به دليل آسيب 
شديد كاشي هاي ترْك هاي طرفين )بخش هاي مرمت 
نشده( همسان نبودن بخش مرمت شده با بخش هاي 
جانبي مرمت نشده امري طبيعي است و با ساير بخش ها و 
ترْك هاي گنبد همسان سازي كليت كاشي كاري محقق 
مي شود. در اين مرحله دو نيم ترْك از شانزده نيم ترْك 
گنبد مرمت شده است. مرمت ۱4 نيم ترْك در دستور كار 
قرار گرفته است. نصب داربست فاز دوم عمليات مرمت 
كاش��ي كاري گنبد در حال اقدام است. به دليل كمبود 
اعتبارات براي انعقادقرارداد ادامه كار و تعجيل پيمانكار 
و تيم اجرايي در جمع آوري زود هنگام داربست و كارگاه 
اجرايي و در معرض ديد قرار دادن گنبد در حال مرمت، 
متأسفانه سوءبرداشت و شائبه دو رنگ شدن گنبد در نگاه 
ناظران آن ايجاد كرده است. وي افزود: از سال ۱۳۱۵ تا 
الان پاكسازي گنبد نشده است. باران هاي اسيدي و گرد 

و غبار روي سطح كاشي ها نفوذ كرده بودند. 

ايستگاه

معرفي۱۰ فيلم بين المللي 
منتخب اسكار ۲۰۲۰

بهترين نقش آفريني هاي ۲۰۱۹ 
به انتخاب هاليوود ريپورتر

آكادمي اس��كار در حالي 
فهرس��ت اوليه ۱۰ فيلم 
نام��زد درياف��ت جاي��زه 
بهترين فيلم بين المللي 
۲۰۱۹ را منتشر كرد كه 
مستند »در جست وجوي 
فري��ده« نماينده معرفي 
شده ايران از راه يابي به اين 

فهرس��ت بازماند. به گزارش ورايتي، »انگل« از كره 
جنوبي به كارگرداني بونگ جون هو برنده جايزه نخل 
طلاي جشنواره كن امسال، »درد و افتخار« ساخته 
پدرو آلمادوار از اسپانيا و »بينوايان« ساخته لادج لي 
از فرانسه از جمله فيلم هاي منتخب در اين فهرست 
هستند. »پرنده رنگين« ساخته واتسلاو مارهول از 
جمهوري چك، مستند »سرزمين عسل« از مقدونيه 
شمالي ساخته تامارا كوتفسكا و لوبومير استفانوف كه 
جايزه بزرگ داوران بخش مسابقه فيلم هاي مستند 
جشنواره ساندنس را برده، »بدن مسيح« ساخته يان 
كوماسا از لهستان كه برنده جايزه سينماهاي اروپاي 
امسال شد، »قد بلند« از روسيه به كارگرداني كانتمير 
بالاگوف كه جايزه بهترين كارگردان بخش نوعي نگاه 
جشنواره فيلم كن را برد از ديگر رقباي امسال بخش 

فيلم بين المللي اسكار ۲۰۲۰ هستند. 

س��الي ك��ه گذش��ت 
شاهد نمايش شماري 
از فيلم ه��اي مطرح بود 
كه بازيگران كهنه كار و 
ت��ازه كار در آنها خوش 
درخش��يدند.هاليوود 
ريپورت��ر در گ��زارش 
خود فهرستي از بهترين 

نقش آفريني هاي س��ال ۲۰۱۹ را معرفي كرده 
است،  فهرستي كه نشان مي دهد بهترين بازيگران 
سال از نظر منتقدان هاليوود ريپورتر شامل جون 
فروش، شري ليندن، تاد مك كارتي و ديويد روني 
است. فهرست برخي از چهره هاي اين فهرست به 

شرح زير است:  
آنتونیوباندراسدر»دردوافتخار«

باندراس كه اينجا نقش شخصيت جايگزين پدرو 
آلمودوار را ايفا مي كند، به ط��ور نابودكننده اي 
خوب است و در تك تك صحنه هاي ظريفي كه 
شخصيتش سعي دارد راهش را در ميان برخورد 
مزمن درد فيزيكي، ركود هنري، اعتياد به دارو و 
مواد و افول رمانتيك پيدا كند، دوس��تي اين دو 
نفر آشكار است. اين احساسي ترين نقش آفريني 

مسير حرفه اي طولاني  باندراس است.
جورجمككيدر»1917«

داستان س��رايي بصري بخشي حياتي براي اين 
درام جنگ جهاني اول هيجان انگيز است اما اثر 
احساسي آن از طريق نقش آفريني اغلب بي كلام 
مك كي منتقل مي شود. شخصيت او بارها با مرگ 
مواجه مي شود و بعضي مواقع فقط از روي شانس 

از آن اجتناب مي كند.
اديمورفيدر»دولومايتناممناست«

تعجبي ندارد كه مورفي مهارت كمدي لازم براي 
ايفاي نقش اين ش��خصيت كارآفرين غيرقابل 
توق��ف را دارد. اما نقش آفرين��ي او در عين حال 
درون نگر هم هست، حتي بيشتر از خود فيلم،وزن 

كامل خود را پشت خنده ها مي گذارد.
آدامدرايورواس�كارلتجوهانسوندر

»داستانازدواج«
به عنوان زوج مركز اين شاهكار نوآ باومباخ، اين 
دو س��تاره عميق ترين، زنده ترين و دقيق ترين 
نقش آفريني هاي مسير حرفه اي كاري خود را به 

نمايش گذاشتند.

پايان روز نخست اسكي تركيه با چهار مدال براي ايران

بندشگفتانگيزقراردادفدراسيونفوتبالباويلموتس

نماين��دگان اس��كي اي��ران در پاي��ان 
روز نخس��ت رقابت ه��اي بين الملل��ي 
تركي��ه، چهار م��دال نقره و برنز كس��ب 
 كردن��د. رقابت ه��اي بين المللي اس��كي آلپاين تركيه
 )MURAT DEDEMAN CUP( به ميزباني ارزروم 
با حضور هفت كش��ور در حال برگزاري اس��ت. در روز 
نخست اين مسابقه ها نمايندگان ايران در رقابت با حريفان 
خود به چهار مدال دست پيدا كردند. در پايان روز نخست 
اين رقابت ها كه در رشته مارپيچ كوچك برگزار شد در 
بخش زنان »اوزلم كاريكسي اوغلو« نماينده كشور ميزبان 
جايگاه نخس��ت را به دس��ت آورد. »عاطفه احمدي« و 
»صدف ساوه شمشكي« مدال هاي نقره و برنز را از آن خود 
كردند.  در بخش مردان نيز »تيريل لوكتا آبراموويچ« از 
تركيه اول شد. »بهنام كياشمشكي« و »مرتضي جعفري« 

نيز به مدال نقره و برنز دست يافتند. 

بر اس��اس بند ۲ و ۳ م��اده ۵ قرارداد فدراس��يون فوتبال 
ايران با مارك ويلموتس تحت عنوان »فسخ قرارداد« چه 
فدراس��يون به تعهدات خود پايبند نباشد و چه اين عدم 
پايبندي به تعهدات از سوي سرمربي بلژيكي رخ دهد، بايد 
از سوي فدراسيون فوتبال ايران حقوق سه ماه به عنوان 
خسارت به ويلموتس پرداخت ش��ود.  به گزارش ايسنا، 
فدراسيون فوتبال ايران كه به ش��دت از اعلام جزييات و 
انتشار قرارداد با مارك ويلموتس بلژيكي، سرمربي تيم ملي 
خودداري مي كرد و در پاسخ به اعداد و ارقام منتشر شده و 
اعلامي به عنوان رقم قرارداد منعقد شده في مابين، صرفا 
خود را در مقام تكذيب كننده مي ديد، بامداد روز سه شنبه 
صفحه اي از قرارداد مربوطه را به نمايش گذاشت كه حتي 
باورش را هم نمي كرد يكي از بندهاي آن بلاي جانش شود 
و يقه خودش را بگيرد! در تنها صفحه رونمايي شده از نسخه 
ترجمه شده قرارداد فدراسيون فوتبال ايران با ويلموتس، 
ي��ك ابهام يا گاف بزرگ وجود دارد؛ در بند ۲ ماده ۵ آمده 
است: در صورتي كه فدراسيون فوتبال ايران با دليل موجه 
و قابل قبول بر اساس قوانين و مقررات فيفا و CAS اقدام به 
فسخ قرارداد نمايد و بتواند اين موضوع را ثابت كند، حقوق 
سه ماه )با يك مبلغ مشخص( به عنوان خسارت به سرمربي 
پرداخت خواهد شد! جالب اينكه در بند قبلي اين ماده نيز 
آمده اس��ت: در صورتي كه سرمربي با دليل موجه و قابل 

قبول بر اساس قوانين و مقررات فيفا و CAS اقدام به فسخ 
قرارداد نمايد و بتواند اين موضوع را ثابت كند، حقوق سه 
ماه به وي تعلق خواهد گرفت )با يك مبلغ مشخص(. اين 
بدان معناست كه در هر دو صورت، چه فدراسيون فوتبال 
در پايبن��دي به تعهدات خود كوتاهي كرده باش��د و چه 
مارك ويلموتس، بايد حقوق سه ماه به اين مربي بلژيكي از 
سوي فدراسيون فوتبال ايران پرداخت شود! اين در حالي 
است كه سخنگوي فدراسيون وعده داده است كه در مورد 
بند چالش برانگيز قراردادبه زودي صفحه هاي ديگري از 
قرارداد را رسانه اي كرده تا در نهايت به حل مساله مطرح 
شده كمك كند. در عين حال بايد تاكيد كرد كه در صورت 
عدم توضيح مناسب و منطقي از سوي فدراسيون فوتبال 
در خصوص بند مندرج در ماده پنج قرارداد فدراس��يون 

فوتبال ايران و م��ارك ويلموتس بايد از وجود يك حفره 
مالي خبر داد كه به طور حتم بررسي آن نيازمند ورود جدي 
نهادهاي نظارتي و بازرسي است. نكته جالب اما بخشي از 
اظهارات سخنگوي فدراسيون فوتبال ايران در خصوص بند 
عجيب و غريب قرارداد اين فدراسيون با مارك ويلموتس 
است. وي عنوان كرد كه اگر فدراسيون به تعهدات خود 
عمل نمي كرد، طبيعتا م��ارك ويلموتس قرارداد خود 
را فس��خ مي كرد و به مدت سه ماه غرامت مي گرفت. در 
حالت دوم اگر فدراس��يون قصد داشت سرمربي خود را 
اخراج كند فقط بايد سه ماه غرامت پرداخت مي كرد و نه 
همه پول قرارداد را. وي صحبت هايش را اين گونه ادامه 
داد كه به طور مثال باشگاه تاتنهام پس از عقد قرارداد با 
مورينيو به عنوان سرمربي جديد خود، ۲۰ ميليون پوند 
به پوچتينو، سرمربي سابق خود غرامت پرداخت كرده كه 
تا پايان قرارداد بوده چون اين سرمربي اخراج شده است. 
يا زماني كه كونته از چلسي اخراج شد خسارت كامل به 
او پرداخت شد. از نظر بسياري از حقوق دانان و افرادي كه 
در بدنه مديريت فوتبال هستند اين نقطه قوتي بود كه 
فدراسيون در صورتي كه نخواهد فعاليت خود را با مارك 
ويلموتس ادامه دهد تنها حقوق سه ماه را به عنوان غرامت 
فسخ قرارداد در نظر بگيرد و تمام حقوق را كه مربوط به سه 

تا چهار سال آينده است پرداخت نكند.

ورزشي
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